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Rudarstvo kot rešitelj in grobar
Rudarji v opozorilni stavki ponovili zahteve, ki doslej še niso bile uresničene — 
_______ Kanižarici grozi stečaj — Vlada naj pove, če potrebuje rudnike

'RIZNANJA KS KRŠKO
ec. i ^KŠKO Praznovanje letošnjega 
iom raznika krajevne skupnosti Krško seje 
omi r'&ll> 9- junija,''vse prireditve pa se bodo 

vrstile do 30. junija, ko bo družabno sre- 
\V1 lnje krajanov na šolskem dvorišču Sred-
__.)e 5°le Krško. Minuli petek je bila v mali

vorani Delavskega kulturnega doma E. 
M"1! ’art*e'Ja slavnostna seja skupščine kra- 

•vne skupnosti, na kateri so podelili pri- 
najl ?anja OF in krajevne skupnosti. Prizna- 

estrt |a OF so dobili Marija Grajželj, Polonca 
.abs rek, Rudi Derganc in Jože Romih. Sre- 
natzne plakete krajevne skupnosti pa so pre- 
i pei 11 Obrtno združenje Krško ob 25-letnici 
□ za Juvanja, M-Agrokombinat Krško ob 
rov a-letnici delovanja ter Ivan Glogovšek, 
pel j?nast0 plaketo KS je prejel gradbeni 
rabi abor Sremič za delo pri napeljavi PTT 
nabrežja.
21.

,eclU. REVIJA GASILSKIH 
,‘IHALNIH ORKESTROV 

SLOVENIJE
SEVNICA — Sevniško gasilsko 

:< !“»vo priredi v nedeljo, 24. junija, ob 
'• J>- uri na Glavnem trgu v Sevnici že 11. 

\i :v‘J° gasilskih pihalnih orkestrov Slo- 
'mJe. Na reviji bodo sodelovali: Li

to' rusfvf'^ Prostovoljnega gasilskega 
ušiva iz Kostajnice, kije že kar redni 

»no »S*ite Prireditve, zatem pihalna godba 
“tlccv s Spodnje Polskave, gasilski pi- 
ini orkester iz Novega mesta, gasilska 

. 3 na pihala iz Kapel, gasilska god- 
!z Vuzenice, godba na pihala iz Loč 
elavska pihalna godba GD Sevnica.

Metliška mestna 
godba praznuje

METLIKA — Tukajšnja godba na pi- 
* Praznuje letos 140-letnico delovanja.

J >a?r|°vanje tega visokega jubileja so pri- 
v začetku leta z zimskim koncer-

# ’v soboto, 23. junija, pa bo ob 20,30 
^grajskem dvorišču (ali pa v kulturnem
• V111) slavnostni koncert pod vodstvom 

genta Ivana Jerine. Še bolj slavnostno
nedeljo, 1 .julija, ko bo Metlika imela 

okrog 300 godbenikov iz Kapel, 
m’ .^ega, Mengša, Trebnjega, Straže,
0 °Jnlja, Imotska in Metlike. Godbe bo- 
*!«. uri krenile s Pungarta na Trg 
“ode, kjer ho slovesnost, skupaj pa bo- 

ln?'®ral* *udi nekaj pesmi. Naj omeni- 
tšte “®> da so godbeniki ob jubileju obnovi- 
m fj.^vbe, v katerih imajo prostore, 
ia I rbcli pa so si tudi nova oblačila.

b-

KANIŽARICA — Ker so ostale zahteve rudarjev rudnikov tjavega premo
ga Slovenije neuresničene, je okrog 5.500 slovenskih rudaijev, med njimi tudi 
kanižarski, pretekli četrtek med 13. in 14. uro opozorilno stavkalo. Ponovno pa 
so na skupščino Republike Slovenije, njen izvršni svet, na republiški komite za 
energetiko in poslovodne delavce REK Edvard Kardelj naslovili svojih sedem 
zahtev.

Rudaiji zahtevajo normalno tekoče nadaljnji razvoj ter se opredelila o grad- 
poslovanje, do 31 .julija sprejetje zako- nji termoelektrarne-toplarne v Trbov- 
na o prenosu obveznosti eleklrogospo- Ijah in Kanižarici. Zahtevali so tudi da 
darstva m premogovništva na Republi- se čimprej opredelijo organiziranost 
ko Slovenijo v obliki javnega dolga, lastnina in ekonomski odnosi v sistemu’

elektrogospodarstva in premogovništva. 
Direktor rudnika v Kanižarici Vla-

STUDIO BREŽICE 
PRENAVLJA PROGRAM

BREŽICE — Radio Posavje-studio 
Brežice bo z začetkom julija začel odda
jati po novi programski shemi, še vedno 
pa se bo poslušalcem oglašal samo dve 
uri na dan. Korenite spremembe v pro
gramu pripravljajo za jesen, ko bodo 
podaljšali čas oddajanja na tri ure 
dnevno. Ob vsem tem bodo povabili k 
sodelovanju tudi nove honorarne sode
lavce, ki bodo obogatili program. Stu
dio Brežice je osvežitve še kako potre
ben, saj ima že lep čas močno konku
renco, poleg tega seje soočil z dejstvom, 
da se bo moral preživljati sam, z lastnim 
programom in s storitvami za poslu
šalce.

KAJ BO Z RUDNIKI? — To je vpra
šanje, ki kljuje v slovenskih rudarjih. 
Ker odgovora še niso dobili, je pred
sednik svobodnega sindikata rudnika 
Kanižarica, Stane Malerič, na stavki 
pred tednom dni prebral zahteve, ob 
tem pa so rudaiji še opozorili, da si 
Slovenci gotovo ne smemo privoščiti 
zapiranja rudnikov in energetske od
visnosti od drugih.

odpravo tekoče izgube v letošnjem letu 
ter pomoč temeljnim organizacijam, ki 
so v stečajnem postopku. Osebni do
hodki morajo biti izplačani do 15. v 
mesecu, do konca leta pa morajo spreje
ti dolgoročno energetsko politiko, ki bo 
zagotavljala sanacijo rudnikov, njihov

SREČANJE 
V ŠENTRUPERTU

ŠENTRUPERT — Tu so se pred krat
kim zbrali na družabnem srečanju ledvič
ni bolniki z Dolenjske, iz Posavja in Bele 
krajine. Na prostoru pred šentruperškim 
župniščem je pokramljalo in se nekoliko 
poveselilo okrog 80 pacientov in medicin
skih delavcev iz novomeškega Zdravstve
nega centra.

dimir Breznik je na stavki govoril o 
razmerah v rudnikih ijavega premoga 
Slovenije in še posebej v Kanižarici. 
Poudaril je, da knapi zahtevajo od vla
de, naj sestavi nov program, v katerem 
se bodo videli tudi rudarji. Brez tega ne 
bo nadaljnjih vlaganj in razvoja, kar 
pomeni, da čez nekaj let lahko rudnik 
zaprejo. Samo zaprtje belokranjskega 
rudnika pa bi veljalo 32 milijonov 
DEM. Opozoril je tudi na blokado, ki 
jim grozi, in če bo do nje res prišlo, bodo 
konec avgusta prisiljeni v stečaj. Spom- 
nil pa je, da v zahodni Evropi del stroš-

• Predsednik občinskega sindikata 
Jože Kočevar je menil, da je stavka 
opozorilo tistim, ki nočejo razumeti, 
v kakšnem položaju je rudarstvo, 
predvsem pa oblasti, da bi začela po
slušati rudarje, saj doslej te priprav
ljenosti ni bilo. Belokranjski rudarji 
so dobili številne izraze podpore, med 
drugim tudi dolgo pismo velenjskih 
knapov. Ti grajajo kameleonski od
nos do premogovništva v Sloveniji, 
saj je ta panoga enkrat obravnavana 
kot rešitelj slovenskega gospodar
stva, drugič pa kot njegov grobar.

kov, ki jih imajo premogovniki, sub
vencionira vlada, to pa bi bilo potrebno 
tudi pri nas.

M. BEZEK-JAKŠE

Krško: pet dni 
znanstvenega 

srečama
Jugoslovanski geomor- 
fologi so za kraj sre- 

čanja izbrali Krško
KRŠKO — V torek se je v Kr

škem začelo 5. znanstveno posve
tovanje jugoslovanskih geomorfo- 
logov pod naslovom Geomorfolo- 
gija in geoekologija. Znanstveno 
srečanje strokovnjakov s področja 
geomorfologije poteka v mali dvo
rani delavskega kulturnega doma, 
končali pa ga bodo v soboto 23. 
junija.

V imenu pokrovitelja krške ob
činske skupščine je geomorfologe 
pozdravil krški župan Vojko Omer
zu, uspešno delo pa so znanstveni
kom zaželeli tudi član predsedstva 
Republike Slovenije dr. Dušan 
Plut, predstavniki geografskih druš
tev iz Jugoslavije ter predstavniki 
domačih gospodarskih organizacij, 
ki so omogočile, da se je posveto
vanje lahko začelo kljub zapletenim 
političnim razmeram in pomanjka
nju denaija. Za pomoč seje v imenu 
organizatoijev zahvalil tudi Karel 
Natek, predstavnik Geografskega 
inštituta Antona Melika Znanstve
noraziskovalnega centra SAZU.

Kot so flejali geomorfologi, kr
ška občina za peto srečanje geomor- 
fologov ni bila izbrana po naključ
ju. Za srečanje so jo izbrali tudi 
zaradi tega, da bi spoznali probleme 
bivanja v nižinskih predelih, da bi 
pomagali pri sprejemanju najbolj
ših odločitev, ko gre za posege v 
prostor itd. Seveda se bodo ge
omorfologi odpravili tudi na teren. 
Srečanja v Krškem se bo udeležilo 
okoli 70 udeležencev, na njem pa 
bo prebranih 41 referatov, ki jih 
bodo takoj po koncu srečanja izdali 
tudi v zborniku. j g

J

DEDI
na 4. strani:
• Vlada hoče pomagati 

gospodarstvu
na 5. strani:
• Jok delavk ob plačilnih 

dneh
na 7. strani: j
• Počastili 100-letnico 

svojega barda
na 9. strani:
• V šolstvu smo daleč za 

Švico
na 10. strani:
• Kontejnerji Zelenim ne 

smrdijo?

PETO SREČANJE — Srečanje geomorfologov v Krškem so podprle številne 
krške gospodarske organizacije, med njimi najbolj Videm in Jedrska elektrarna 
Krško. Tako srečanje je regija potrebovala, saj se srečuje z občutnimi posegi v 
prostor, prav to pa je predmet proučevanja geomorfologije. (Foto: J. Simčič)

BLOKADA CESTE 
DO ATOMSKE

SEVNICA — »Koroška iniciativa 
Alpe-Jadran brez atomskih naprav« je 
seznanila tudi predsednika sevniških Ze
lenih, Alfreda Železnika, da nameravajo 
Avstrijci 7. in 8. blokirati dovozno cesto 
do krške nuklearke, zares, se pravi v več
jem številu pa naj bi Zeleni to cesto bloki
rali 3. in 4. septembra.

Srečanje kot preizkusni kamen
Dr. Janez Dular, minister za Slovence po svetu, v Dolenjskih Toplicah — V sobo- 

to pričetek likovne kolonije — Srečanje bo preizkus nove demokracije
DOLENJSKE TOPLICE — Velika izseljenska prireditev Srečanje v moji 

deželi v Dolenjskih Toplicah in po drugih krajih v Sloveniji je pred durmi, ssy se 
bosta že to soboto pričeli prvi dve od napovedanih prireditev: otvoritev razsta
ve Slovenskega filmskega in gledališkega muzeja ob 80-letnici Antona Dermo
te, ki bo v malem salonu zdraviliškega doma v Dolenjskih Toplicah, ter pričetek 
1. likovne kolonije za slovenske likovne umetnike po svetu, ki bo prav tako v 
Dolenjskih Toplicah.

komorskih dežel v ljubljanski Galeriji 

Šl£UC’ T. JAKŠE

na 11. strani:
• Perestrojka ugodna tudi 

za kriminal
na 14. strani:
• V Rogu natanko 45 let 

kasneje
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^NARODNI FESTIVAL GASILSKIH PIHALNIH ORKESTROV — 
J4. do 17. junija se je v prijaznem turističnem letovišču Knunpendotf ob 

jezeru zvrstila vrsta prireditev ob 110-letnki tamkajšnjega gasilskega 
v». Sklepno dejanje je vsekakor bilo v soboto, ko so na 3. mednarodnem 

v$e ri u gasilskih pihalnih orkestrov med sedmimi evropskimi državami nad- 
UiJ^tojno zastopali naše barve sevniški godbeniki. Nastopajoče je med dru- 

Pozdravil deželni glavar avstrijske Koroške dr. Jfirg Haider. (Več v prilogi 
^il^Na sliki: Delavska pihalna godba GD Sevnica med zaključnim nastopom 

"~i orkestrov po glavnih ulicah Krampendorfa. (Foto: P. Perc)

Letošnjemu Srečanju pripisujejo pri
reditelji in družbeni delavci še posebej 
velik pomen, saj bo prvo v novi plurali
stični Sloveniji, ki naj bi jo sedaj obiska
lo še večje število Slovencev z vsega sve
ta. Na sklepni prireditvi, ki bo v soboto, 
7. julija, bo imel ob enajsti uri mašo 
ljubljanski nadškof dr. Alojzij Šuštar, in 
to kar na jasi sredi gozda, zbranim pa bo 
pred pričetkom bogatega kulturnega in 
zabavnega programa govoril predsed
nik nove slovenske skupščine dr. Fran
ce Bučar. Naključje je hotelo, da se bo
do udeleženci Srečanja lahko dan 
pozneje napotili samo kakih 20 km dlje 
v roške gozdove, kjer bo ob cesti proti 
Kočevju, ob enem največjih domo
branskih grobišč, spravna maša, ki jo 
bo, prav tako ob 11. uri, imel ljubljanski 
nadškof, govoril pa bo predsednik 
predsedstva Slovenije Milan Kučan.

Novinarske konference ob predsta
vitvi srečanja se je udeležil tudi sloven
ski minister za Slovence po svetu dr. 
Janez Dular, doma iz bližnje Vavte va
si. »Sprememba koncepta prireditve 
vsebuje širši vsebinski spekter, ki zaje
ma tudi realne življenjske probleme 
Slovencev po svetu in doma. Od njego
ve dognanosti bo odvisno, kako in koli
ko bo Republika Slovenija kot država 
želela in hotela sodelovati pri tej prire
ditvi. Opazil sem zelo velik interes no
vomeške občine in posebej podjetja 
Krka, da bi ta prireditev čimbolj uspela,
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V drugi polovici tedna bo to
plo in suho vreme.

zavedati pa se je treba, da smo pred ve
liko nalogo in veliko odgovornostjo, le
tos še prav posebej, ker je ta prireditev 
eden c«d preizkusnih kamnov in potrdi
tev demokracijskih procesov in plura
lizma, ki smo jih dosegli zadnji čas,« je 
dejal v pozdravnem nagovoru organiza- 
toijem in novinaijem dr. Janez Dular.

• Likovna kolonija, ki bo to soboto 
odprla vrata slovenskim ustvarjalcem 
iz sveta, bo trajala do 30. junija. Stro
kovni vodja te kolonije je prof. Mar
jan Tršar. Program je zelo pester in 
poleg slikanja vsebuje tudi ogled po
krajine in njene kulturne dediščine, 
pa tudi srečanja z domačimi ustvar
jalci. Iz Kanade se bosta kolonije ude
ležila Božo Kramolt in France Petrič, 
iz Švedske Jože Stražar, s Koroške 
prideta Valentin Oman in Rudi Be
nedik, iz Nemčije Jože Hanzi, kot 
domačin pa bo na koloniji sodeloval 
Jože Kumar.

O prireditvah Srečanja v moji deželi 
vas bomo še sproti obveščali, že sedaj pa 
napovejmo še eno, ki bo v torek, 26. ju
nija. To bo otvoritev razstave sloven
skih osnovnošolskih učbenikov iz pre-

KRESNA NOČ NA LIBNI
KRŠKO — Na Libni nad Krškim bo v 

soboto, 23. junija, ob 1L uri zbor posav
skih planincev, na katerem bodo razvili 
društveni prapor PD Videm, slovesnosti 
pa se bo udeležil tudi predsednik Planin
ske zveze Slovenije Andrej Brvar. Pester 
program bo obsegal: ob 16. uri kresovanje 
za najmtajše, šaljiva tekmovanja, ob 19. 
uri pa se bo začela kresna noč, ki bo pote
kala ob obujanju starih slovenskih običa
jev. Udeleženci bodo ob klenkanju priča
kali mlado poletno jutro. Vabljeni!

ŽE PRVO SREČANJE — Na jasi, 
kjer bo osrednja prireditev Srečanja v 
moji deželi, sta se že srečala kanadski 
rojak, slikar in pisec Božidar Kramolt 
(levo), udeleženec likovne kolonije, 
ki se bo v Dolenjskih Toplicah pričela 
v soboto, in prvi slovenski minister za 
Slovence po svetu dr. Janez Dular.

Bo izglasovana 
nezaupnica 
vodstvu?

Kriza v Novoteksu
NOVO MESTO — Danes bo zase

dal centralni delavski svet Novoteksa, 
da bi razpravljal o zadevah, ki se že sko
raj en mesec zapletajo v odnosih med 
delavci oziroma njihovimi sindikalnimi 
predstavniki, ter vodstvom delovne or
ganizacije. Delavci v tozdih Tkanina in 
Konfekcija so postavili vodstvu več za
htev, na katerih so pričakovali odgovor, 
vendar pa jih na večino niso dobili, zato 
so nekajkrat izsilili sestanek z vod
stvom, vendar pa tudi tu ni prišlo do za
dovoljivih rezultatov. Več vprašanj de
lavcev se nanaša na poslovanje in 
investicije v preteklosti, vmes pa so se
veda tudi zahteve po zvišanju plač in iz
boljšanju delovnih razmer. Od marca v 
Novoteksu še niso povišali plač, zato so 
delavci seveda nejevoljni. Naj povemo, 
da je lista vprašanj kar dolga, saj jih je 
samo v tozdu Tkanina kar 2 L Tem seje 
pridružila sedaj še skupna zahteva, ki so 
jo v torek predložili delavskemu svetu, 
in sicer po nezaupnici vodstvu delovne 
organizacije, slišati pa je, daje v. d. ge
neralnega direktoija Slavko Pavlin že 
dal pismeno odstopno izjavo.

ŠE DVE VOJAŠKI 
DELAVNICI

KOČEVJE — Minuli petek so v Ko
čevju odprli nožarsko delavnico, ki jo vo
di Anton Poje, in puškarsko delavnico, ki 
jo vodi Tomaž Curl. Obe ti dejavnosti sta 
idejno zasnovani v oddelku za ljudsko 
obrambo OS Kočevje, v okviru katerega 
tudi delujeta. Prvenstveno delata za po
trebe ljudske obrambe, ki je ustanovitev 
obeh delno sofinancirala, seveda pa tudi 
za potrebe občanov. Obe delavnici je na 
otvoritvi predstavil načelnik oddelka za 
LO Anton Krkovič, otvoritve pa so se 
udeležili predstavniki republiških pokra
jinskih in občinskih organov za ljudsko 
obrambo, ridtrartje zadeve in teritorialno 
obrambo, predstavniki občinske skupšči
ne, zaščitne enote, pokrajinskega odbora 
in Kmetijskega podjetja Kočevje, ki bo že 
septembra odprlo trgovino »Lovski bu
tik«, kjer bodo prodajali izdelke obrtnikov 
in podjetij za potrebe vojske pa tudi za lov 
in ribolov.

SREBRNI JUBILEJ 
RADIOKLUBA »ISKRA«

PREKOPA — Tukajšnji radioklub Is
kra delovno praznuje svoj srebrni jubilej. 
Ta čas poteka tečaj za radioamaterje, ki bo 
končan ob koncu junija, v sklop prazno
vanja 25-letnice kluba pa spada tudi re
publiško prvenstvo v ARG (amaterski ra- 
diogoniometriji), poljudno povedano, v 
lovu na lisico, ki bo 22. septembra v 
Kostanjevici.

KAM Z
RADIOAKTIVNIMI

ODPADKI?
KRŠKO — Zaradi zapletov okoli 

volitev nove vlade je treba predložiti 
zapisnike vseh sej in sklepov starega iz
vršnega sveta, ki jih je ta sprejel od kon
stituiranja do danes, je menil Silvo 
Mavsar, odbornik Zelenih v krški 
občinski skupščini. Izrazil je tudi neza
dovoljstvo, ker se je še novembra lani 
zelo mudilo z javno razpravo o tem, kaj 
z radioaktivnimi odpadki, kasneje pa se 
je izkazalo, da se sploh tako ne mudi. 
Republiški poslanec Metod Šonc je 
seznanil odbornike, da so se dogovorili, 
naj bi enotno nastopili prijavni razpravi 
o odlagališču nizko in srednje radioak
tivnih odpadkov, z županom Vojkom 
Omerzujem pa sta zahtevala, da bi bila 
prisotna na republiški koordinaciji, ko 
bi tam razpravljali o tej zadevi.
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Samo po meri bralcev
Pluralni strankarski val ki je oblil vse pore slovenske druž

bene biti in jo kani bolj ko kdajkoli preobraziti skladno s posta
vami, vrednimi človeka, ta val torej je dosegel ter po nastanku 
socialistične stranke osamil in na breg odločitve naplavil Do
lenjski list Na kratko rečeno, časopis je ostal brez ustano vitel/a, 
med več možnimi potmi, kod rntprej, pa smo delavci Dolenjske
ga lista v ponedeljek izbrali tisto, ki se zdi za večino slovenskih 
časopisov edino prava• sami smo postali ustanovitelji Dolenj
skega lista ki bo poslej neodvisen in nestrankarski Resnici na 
ljubo, tak je Dolenjski list že dokaj let, komaj se še spomnimo, 
kdaj nazadnje je kdo skušal z argumenti moči zvodeniti naše 
glavno uredniško načelo, da je časopis docela odprt vsem, da 
imajo vsi pravico v njem objavljati svoja mnenja odgovore in 
stališča o vprašanjih, ki jih obravnava Dolenjski list Na neod
visni in nestrankarski poti bo Dolenjski list kajpak še naprej ob
jektiven, celovit in pravočasen kronist, hkrati pa samostojen 
razčlenjevalec raznovrstnih dogajanj na življenjskih toriščih ši
rom Dolenjske V takih okoliščinah se je moč zaobljubiti le ti
stim, ki bodo živeli z nami in mi z njimi, kajpak zaradi njih, in to 
so bralci Časopis po meri bralcev — to je in hoče biti Dolenjski 
lisi odslej torej neodvisen in nestrankarski1

D. RUSTJA



Na Balkanu nič novega

traj sedanje opozicije. Kot zanimi
vost lahko navedemo še, da so bili 
tudi ob nastopu Vuka Draško vica 
prisotni suflerji podobno kot ob za
četku razpadanja Jugoslavije, ko je 
pred skupščino govoril Raif Dizda- 
revič (kdo je že bil to?).

Da je Jugoslavija izrinjena na 
rob zunanjepolitičnega dogajanja, 
vemo vsi, čeprav po mnenju našega 
spoštovanega kolege Jurija Gustin
čiča to niti ni kakšen pravi kriterij. 
Kakšno Kanado ali Nizozemsko 
redko omenjajo v evropskem ali sve
tovnem merilu, pa se tamkajšnji 
ljudje, ki žive v blaginji in miru, prav 
nič ne pritožu jejo zaradi lega Torej 
še naprej ostaja najbolj zanimivo 
naše notranje politično dogajanje, 
pa tudi to le pogojno. Za poznavalce 
lokalnih balkanskih razmer se prav
zaprav ne dogaja nič novega Bal
kan je še vedno Balkan, slikovit,* 
folkloren, skratka jugovzhodna po
sebnost Evrope. Do balkanskosti 
Balkana pa smo seveda najbolj kri
tični mi sami

Tudi Ui teden je bila pozornost 
analitikov naših domačih razmer 
usmerjena v Srbijo. Tam se je pre
tekli teden «dogodila« opozicija in 
»dogodil« se je narod, kronistipaso 
zabeležili da je bila sežgana prva 
Miloševičeva slika. Tak razplet je 
tudi bilo pričakovati pa ne samo za
radi demokratičnih srbskih tradicij, 
ampak tudi zaradi tega ker je srb

ska država predzadnja komunistič
na država v Evropi Srbom pa očit
no ni več do sedanjega komunistič
nega režima zahtevali so svobodne 
volitve. Vse skupaj pa je potekalo 
precej drugače. Medtem ko je slo
venska partija že veliko prej vedela 
kaj jo čaka in se je temu primemo 
prilagajala (za nekatere bolj, za ne
katere manj uspešno), je srbska 
vztrajala pri trdi varianti socializ
ma. In po tem sodeč, jo tudi čaka ve
liko bolj nemila usoda, kot je dolete
la slovensko partijo. Kajti srbska 
partija, ki še vedno upravlja s polici
jo, je nad demonstrante pred TV 
Beograd poslala policijske oddelke, 
ki tamkaj prisotnih Srbo c niso spra
ševali, ali so morda pisatelji, novi
narji ali kaj podobnega. Batine je 
delila vsem enako. Tudi zato je 
predsta vnica State departmenta pro
testirala zaradi pretirane uporabe 
sile.

Žal se zdi, da se bo ponovila ti
pična balkanska slika. Včerajšnji 
idol in vožd Miloševič mora nujno 
propasti, in to na krvav balkanski 
način. Da bo tako, in drugače ne 
more biti, je pokazal že razkol zno-

Da so tudi najbolj zadrti »jugos-
lovenarji« postali previdni glede 
prihodnje usode Jugoslavije, je jas
no. Zdaj sploh ni več nobenih dvo
mov, da hočejo vsi jugoslovanski 
narodi in republike živeti v konfede
raciji Srbi pa, ne glede na barvo, 
hočejo federacijo, ker se pač bojijo 
možnosti svobodnega odločanja. Če 
k temu dodamo, da nekdanji disi
dent Šešelj javno vpije, kako bodo 
del Srbije vsa Hrvaška pa Bosna in 
Hercegovina, Makedonija in Čma 
gora, da pravi Tudjman, kako je 
BiH integralni del Hrvaške, smo 
lahko v resnici zaskrbljeni za našo 
prihodnost Predsednik slovenske 
vlade Lojze Peterle pravi na vse to, 
da se bomo Slo venci odločili za čisto 
svojo pot in jo bomo tudi zdržali Tu
jina nam to odsvetuje, ampak tujci 
pač niso nikoli živeli v nečem ta
kem, kar se imenuje Jugoslavija. 
Lahko pa bi se potolažili da je vse 
skupaj plod balkanske nagnjenosti 
k pretiravanju in poudarjanju ču
stev, dejanski razplet pa bo v resnici 
veliko bolj miren in civilizacijski 
kot se nam sedaj zdi Zagotovo pa 
bo Balkan ostal večen problem.

J. SIMČIČ

Zbornica bo servis gospodarstva
S seje izvršilnega odbora MGZ za Dolenjsko — O reorganizaciji v območno 
zbornico — Zahteva za razbremenitev — Zavarovalnica naj ohrani samostojnost

NOVO MESTO—»Mislim, da smo se v zbornici in v tem odboru v teh dveh 
letih precej trudili in da so tudi nekateri rezultati. Plinovod za Dolenjsko je pred 
izgradnjo, investicije za boljšo oskrbo z električno energijo so v teku, pred 
ustanovitvijo je dolenjsko izvozno podjetje Dolmex, zelo daleč so dogovori o 
podjetniškem »inkubatorju«, kar se tiče tudi našega truda za boljšo preskrbo
dolenjskega trga se končno obeta sodelovanje naših dveh naječjih trgovskih 

«je strnil rezultate prizadevanj prejšnji torek na zadnji seji v tempodjetij itd.,« j 
mandatu, predsednik Slavko Guštin.

Na seji so se sicer pogovarjali pred
vsem o reorganizaciji medobčinskih 
gospodarskih zbornic v Sloveniji v ob
močne zbornice. Znotraj Gospodarske 
zbornice Slovenije jih bo osem, med

MANJŠA PORABA 
ELEKTRIKE

LJUBLJANA — V Sloveniji je v 
maju zadoščalo za oskrbo z električno 
energijo že 781,4 milijona kilovatnih 
ur, kar za 5,1 odstotka manj kot v lan
skem maju. Očitno se manjša industrij
ska proizvodnja pozna tudi pri porabi 
elektrike. Največ elektrike so spet pora
bili v železarnah, TGA Kidričevo in v 
Tovarni dušika v Rušah (203 milijone 
kWh, to je celo 7,6 odst manj kot lan
skega maja!). V preteklem mesecu smo 
v naši republiki pridobili v elektrarnah 
269 milijonov k wh električne energije, 
v termoelektrarnah skupno s sloven
skim deležem krške nuklearke pa 462 
milijonov kWh. Preostalo količino po
trebne električne energije so dobivali 
predvsem iz Tuzle in Ugljevika. V juni
ju načrtujejo pri dispečerski službi slo
venskega elektrogospodarstva, da bo
mo okoli 47 odstotkov potrebne ener
gije dobili iz slovenskih vodnih elek
trarn, 44 odst iz termoelektrarn ih 
nuklearke, ostalo pa iz BiH.

njimi je tudi območna zbornica za Do
lenjsko s sedežem v Novem mestu. Za 
pet sedanjih medobčinskih zbornic, 
med katerimi je tudi posavska, pa je 
bodoči obstoj oz. status še vprašanje. 
Območna zbornica naj bi imela večjo 
vlogo kot do sedaj, bila naj bi zaresen 
servis gospodarstva. Območno zborni
co za Dolenjsko bo vodil 19-članski 
odbor, v glavnem direktoijev iz vseh 
občin in gospodarskih panog na Do-

tega meseca. Namesto sedanjega sekre
tarja zbornice bo vodja, to delovno me
sto pa se ne bo več štelo kot funkcio
narsko.

Izvršilni odbor MGZ je razpravljal 
tudi o velikih finančnih in likvidnostnih 
težavah, ki niso zaobšle dolenjskega 
gospodarstva, zaradi česar je nujno do
seči razbremenitev, ki bi morala biti 
vsaj 20-odstotna. ,Če v tej smeri ne bo 
takoj kaj stoijeno, je napovedal direktor 
črnomaljskega Belta Janko Gladek, 
bodo šli delavci kovinskopredelovalne 
industrije 30. junija na cesto in ne bodo 
delali, dokler zahteve ne bodo uresni
čene. Z. L.-D.

• Govor je bil tudi o predvideni re
organizaciji 3.1 zavarovalstva v Sloveni
ji Zavarovalna skupnost Triglav si 
želi ohraniti sedanji dokaj samostojni 
status, v glavnem vsi dnigi deli tega 
sistema v Sloveniji pa kot da nimajo 
nič proti temu, da izgubijo status 
pravne osebe, in proti centralizaciji
denarja in odločanja v Ljubljani. To je 
zaradinji njihovega finančnega položaja 
in vprašljivih oz. ne dovolj varnih na
ložb po svoje tudi razumljivo. Izvršil
ni odbor MGZ pa v interesu doienj-

žefi oz. zahteva, da 
i zavarovalnica ohra

niti enake pravice in kapital tudi po 
reorganizaciji.

lenjskem. Predlog članov odbora je 
zbornica že poslala v potrditev v podjet
ja, odločitev mora biti znana do konca

Županja, ki 
bo drugačna 

od drugih
Pridobitev mesta

MARIBOR — Nova maribor
ska županja, 45-letna iznženirka 
kemije Magda Tovomikova, dov- 
čerajšnja sekretarka mestne SZDL, 
je pravzaprav mali politični feno
men: četudi je v zadnjih letih po
klicno delala v mestni politiki, je 
niti zmagovita opozicija, sicer hudo 
nasršena proti prejšnjemu »svinče
nemu in nesposobnemu maribor
skemu režimu«, nikoli ni istovetila z 
njim. Dejstvo je, da se je Tovomi
kova na prejšnji funkciji izkazala 
kot sposobna, prožna in idej polna 
političarka ter si je med meščani v 
sorazmerno kratkem času pridobila 
veliko ugleda.

Treba ji je priznati, da ni samo 
imela dobre ideje, temveč jih je tudi 
uresničila: od silvestrovanja na pro- 
tem, ki bo po vsem sodeč postalo v

Mariboru tradicionalno, in mestne 
pustne prireditve do udarniške sa
ditve novih dreves. Kdo bi ji lahko 
očital, da si je imidž gradila z orga
nizacijo veselic in simboličnimi 
ekološkimi akcijami, toda za razli
ko od mnogih njenih predhodnikov 
je za Mariborčane storila vsaj kaj 
konkretnega.

Zanimiva je zgodba, kako je po 
dolgotrajnih mariborskih medstran
karskih razprtijah sploh prišla na 
županski položaj. Kot kandidatka 
socialistov sprva sploh ni hotela ka- 
didirati, ker je menila, da volilni izid 
njene stranke takšno kandidaturo 
izključuje. Toda ko so ostale stran
ke »izčrpale« vse svoje kandidate, 
točneje, ko nihče ni mogel dobiti 
potrebne večine v mestni skupščini, 
je Demos nagovoril njo. Pravza
prav je zgolj sledil mestnemu jav
nemu mnenju, kije bilo zelo naklo
njeno ideji o Tovomikovi kot 
županji: ljudje sojo poznali, jo ceni
li, nikoli ni bila v partiji (tudi to je 
seveda bilo pomembno!), komuni
sti in liberalci pa tudi ne bodo gla
sovali proti svoji dovčerajšnji fron
to vski kolegici. Dobro so domneva
li. »Habemus Magdam!«, iz poslop
ja mestne skupščine se je končno 
zasukljal papeški dim.

Z nekaterimi prvimi potezami je 
županja že pokazala, da ne mame- 
rava brti rutinski predsednik: tako je 
svoj prvi uradni sprejem priredila za 
mariborsko novtnarko, ki je letos 
dobila nagrado Tomšičevega skla
da, napovedala je, da namerava od
slej namesto suhoparnih sprejemov 
raje vabiti zaslužne meščane na za
jtrke itd. »Zakaj bi moral novi ma
riborski župan vedno najprej na 
obisk k ljubljanskemu županu?« je 
pojasnila svoj korak.

MILAN PREDAN

RADIJCI V DOMNU — Vodstvo 
novo ustanovljenega Združenja ra
dijskih postaj Slovenije, ki je bilo 
ustanovljeno v gostišču Domen v 
Družinski vasi, je prevzel Aleš Kar
delj (desno), direktor radia Glas Ljub
ljane, zraven njega pa sedi predsed- 
nik iniciativnega odbora Uroš Dular* 
direktor Studia D. (Foto: T. J.)

Slovenski 
radijci gostje 

Studia D
Ustanovili združenje
DRUŽINSKA VAS — Prejšnji četr

tek dopoldne so se v novoodprtem pen
zionu Domen v Družinski vasi pri 
Šmaijeti sestali predstavniki domala 
vseh slovenskih lokalnih radijskih po
staj na ustanovni skupščini Združenja 
radijskih postaj Slovenije. Pobudnik 
združenja in organizator sestanka je bil 
novomeški Studio D, njegov direktor 
Uroš Dular pa je bil tudi predsednik 
iniciativnega odbora za ustanovitev 
Združenja.

V Sloveniji deluje ali pa je še v usta
navljanju dvaindvajset radijskih postaj. 
Njihov status in materialni položaj je si
la različen, zato je bil že skrajni čas — 
tako so ugotovili udeleženci skupščine 
— da se urejanja njihovega stanja in po
stavitve okvirnih normativov ter reše
vanja ostalih vprašanj od pravne regula- 
tive do materialnih zadev loti organ, h 
kateremu se bodo lahko vsi zatekli in bo 
razumel probleme vseh. To združenje se 
ne obrača proti nikomur, pač pa je 
ustanovljeno zato, so posebej poudarili, 
da bi zagotovilo medsebojno pomoč in 
sodelovanje med radijskimi postajami.

Večina prisotnih je podpisala spora
zum o ustanovitvi združenja, ki pa naj 
ne bi bilo pravni organ, temveč le po
svetovalno ter koordinacijsko telo, 
medtem ko bi stroške za organizacijo 
srečanj in prireditev krile radijske posta
je same. Hkrati so izvolili izvršni odbor

JE KRŠKO TUDI V MAJU 
DELOVALA VARNO

KRŠKO — V maju so v krtki nu
klearki proizvedli 450.572 MWh, pri 
obratovanju pa so upoštevali vse pred
pise. Tako so segrevali Savo v povpreč
ju za 1,89° C, največ pa za 2,25° C 
(dovoljeno 3,5° C!, prav tako je bila v 
mejah dovoljenega koncentracija ra
dioaktivnosti v tekočinskih emisijah, 
efluentih pred izpustom v Savo, se pravi 
v mejah za pitno vodo. Delež od največ- 
je skupne dopustne letne radioaktivno- 
sti v tekočinskih evfluentih je pri tritiju 
znašal 1,3 odstotka, pri ostalih dopust
nih radionuklidih pa le 0,027 odstotka. 
Koncentracija radioaktivnosti (na raz
dalji 500 m) je bila v mejah za zrak, de
lež od letno dovoljene doze za JE Krško 
zaradi plinske emisije na razdalji 500 m 
pa ie znašal 0,001 odstotka. V maju so v 
nuklearki uskladiščili 33 sodov s sred
nje radioaktivnimi odpadki in nobene
ga z nizko radioaktivnimi odpadki, ta
ko da je zdaj vseh uskladiščenih 
radioaktivnih sodov 7.338.

združenja; za predsednika Aleša Karde
lja, direktorja radia Glas Ljubljane, za
njegovo namestnico pa Dušico J urman 
iz radia Žiri.

Sestavili so tudi okvirni plan delova
nja v prihodnjem obdobju, kjer so na 
prvo mesto postavili izdelavo analiz 
slišnosti posameznih postaj, kar bi jim 
bilo v nemajhno pomoč prt posredova
nju reklamnih sporočil. Sčasoma naj bi 
obdelali tudi raziskavo poslušanosti, 
kar bi jim pomagalo pri oblikovanju

• Letošnjo jesen slavi 25-letnko 
lokalna radijskaobstoja ngjstarejša lokalna radijska 

postaja v Sloveniji, radio Trbovjje. 
' ' " " - - lorganizi-

U Sloveni- 
, in bo

Ob tej priložnosti bodo t 
rali Festival i 
je, ki bo tekmovalnega i 
potem vsako leto organiziran drugje. 
Na festivalu bodo lahko sodelovale 
vse postgje, in to v različnih zvrsteh.

programov. Za boljše medsebojno spo
znavanje bodo enkrat na leto organizi
rali družabno srečanje, za postavitev na 
čimbolj strokovne temelje pa posvet o 
statusnih spremembah na področju 
javnega informiranja.' ' y j

Za trud naj bodo poplačani
Z okrogle mize ob dnevih VI. kočevsko-belokranjske- 

ga gojitvenega območja — Medved zaščiten?
ČRNOMELJ — Konec preteklega 

Črnomlju dnevi VI.tedna so bili 
kočevsko-belokraniskega lovsko-gojit- 
venega območja. Ob tej priložnosti so 
lovci pripravili zanimivo razstavo, pa 
tudi okroglo mizo o gojitvenih smerni
cah, problemih usklajevanja lovstva na 
mejnem področju med Slovenijo in Hr
vaško ter o vprašanjih bodoče zakonske 
ureditve lovstva. Razpravo je vodil 
predsednik izvršnega odbora lovske 
zveze Slovenije Peter Šulen, udeležili pa
so se je tudi predstavniki lovske zveze 
Hrvaške, lovskih orgaii organizacij Duge Rese 
in Karlovca ter belokranjske in kočev
ske lovske zveze.

Z zadovoljstvom so ugotovili, da je 
sodelovanje med lovci obmejnih ob
močij, zlasti kar se tiče velike divjadi, 
dobro tudi po zaslugi sporazuma med 
republikama, ki opredeljuje gospodar
jenje z divjadjo po enotnih merilih. Ne
kaj lovskih družin z obeh bregov Kolpe 
se je celo pobratilo, sedaj pa skupno 
vlagajo v lovišča.

Sicer pa so lovci, kar se tiče bodoče 
ureditve lovstva, proti temu, da bi dajali 
gozdove oz. živali v njih v zakup. Izha
jali so iz tega, da ne gre za družbeno 
lastnino, ampak za narodno bogastvo, 
za katerega pa je družba dolžna poskr- 
beti, da se ohrani. In prav lovske orga
nizacije so tiste, ki to skrb sprejmejo na 
svoj hrbet. Zavedajo se, da varstvo ni 
uspešno, če ni organizirano, in prav na

divjadi streljali le še nekaj, prav lovske 
organizacije pa bodo najbolje vedele, 
kdaj je potrebno prenehati z odstrelom 
določene vrste, in zato to odgovornost 
prevzemajo nase.

Črnomaljce je zanimalo, koliko je 
obstoj državnih lovišč še nadalje potre
ben in ali je nujno, da so meje prav 
takšne, kot so sedaj. Tudi del črnomalj
ske občine namreč pripada državnim 
loviščem. Odgovor so dobili z zvezo 
lovskih družin Kočevje, češ da Zeleni 
zahtevajo, naj ta lovišča, ki jih je v Slo
veniji 10 odst. od vseh lovišč, postanejo 
krajinski park. Črnomaljci so tudi 
spomnili, da v prenovi sistema ne bi

osnovi tega dajejo v lovski zvezi Slove
nije poudarek lovskim organizacijam. 
Čez nekaj let bodo namreč od 150 vrst

Naša anketa J

• Lovci »o opozorili, da se ne morejo 
strinjati z elaboratom, ki gaje pripra
vil republiški Zavod za varstvo na-' 
ravne in kulturne dediščine, kjer m 
zapisali, iqj bo medved zaščiten, lov
ci pa ga obravnavajo kot lovno div
jad. Zato so predlagali ponovno pro
učitev elaborata. Gospodarjenje v 
zadnjih 30 letih kaže, da se kljub od- 
stretjevanju medved ohranja in ni 
ogrožen. Tudi gozdarji se boje, da bi s 
popolno zaščito medveda nastali šte
vilni problemi.

Kazen rešiteljica težav?
Že pred meseci so se občutno zvišale kazni za prometne prekrške, ki so v 

»pristojnosti« republike, nedavno sojim sledile še tiste iz zvezne pristojnosti. 
Podražitev je desetkratna, s čimer pa so le nekoliko ulovili veliko lansko 
inflacijo. Neprivezanost s pasom zdaj stane voznika 150 dinarčkov, napač
no parkiranje od 400 do 2.500 din, prehitra vožnja tudi po 2.500 din, vožnja 
pod vplivom alkohola pa se po novem plača z denarjem, odvzemom voz
niškega dovoljenja in še z obveznim zaporom. Represija naj bi tudi tu delo
vala vzgojno in preventivno. Če že ne zavest o koristnosti privezanosti s pa
som v primeru nezgode, pa naj bi ga vedno pripela pomisel, da bo 
neprivezanost segla v žep, če nas dobi miličniška kontrola. Vsaj predpisana 
kazen, če ne zavedanje nevarnosti takšnega početja zase in za druge udele
žence v prometu, naj bi preprečevala pretirano pritiskanje na plin, sedanje 
za volan »v rožicah«, parkiranje na neprimernem mestu, nevarno prehite
vanje itd. Vse lepo in prav, čeprav se vsaj tisti zapor zdi mnogim pretiran. 
Problem pa je, daje prometna kultura tako na psu, da naj bi jo vsaj za silo 
vzdrževala le ostra represija. Problem je tudi v tem, da večinoma vozimo po 
slabih cestah, da je na njih preveč starih, zdelanih, premalo varnih vozil, da 
povsod obupno manjka parkirišč itd. Upoštevaje vse to, pa represija začenja 
po malem jeziti.

MIJO PERIČAK, trgovec iz Metlike: 
»Po moje bodo te višje in strožje kazni zale
gle samo začasno. Sedaj se vsi vozijo v avtih 
privezani. To bo morda trajalo teden dni, 
potem bo pa vse po starem. Jaz nasploh ni
sem za rigorozno kaznovanje, ker se s silo 
ne da kaj dosti doseči. Za večjo varnost v 
prometu bi morali v prvi vrsti narediti do
bre ceste in nam ogmočiti nakup dobrih in 
varnih avtomobilov, ne pa, da nas bodo 
strogo kaznovali zaradi napačnega par
kiranja.«

(
i

smeli pozabiti na lovce amateije, ki 
imajo velike obveznosti, za njihovo de
lo in skrb pa bi jim morali zagotoviti 
povračilo. Na Hrvaškem imajo to že 
urejeno, saj pol divjačine razdelijo lov
cem v zahvalo za njihov trud.

M. BEZEK-JAKŠE

JOŽE PRAH, vzdrževalec v Iskri Ko
stanjevica: »Jaz sem šofer že doglo vrsto let, 
pa doslej še niti enkrat nisem plačal kazni 
zaradi prometnega prekrška. Nekako se 
strinjam s povečanimi kaznimi za prekrške, 
saj so bile doslej neresno nizke. T udi tako je 
treba stopiti na prste pijancem ali tistim, ki 
pretiravajo s hitrostjo. Ne morem pa se stri
njati, da bomo na ta način odpravili pro
metni kaos na naših cestah. Ta je v veliki 
meri posledica slabih cest, kakršnih ni ni
kjer več v Evropi.«
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RUDI CESAR, voznik v semiški Iskri: 
»Predpise spoštujem ne glede na to, kako 
visoke so kazni za prekrške. Mislim, da po
klicni vozniki nasploh bolj upoštevamo 
predpise kot »nedeljski šoferji. Res pa je, da 
bi morali na naših cestah najprej ustvariti 
pogoje za varno Vožnjo in šele potem kaz
novati tiste, ki predpisov ne bi upoštevali. 
Sedaj pa vozniki plačujejo kazni namesto 
tistih, ki bi morali solidno vzdrževati ceste 
in tudi odgovarjati za šlamparije.«

TONE CERJAK, kmetijski inženir iz 
Kapel pri Brežicah: »Vsak dan se vozim na 
delo v Brežice in tudi po službeni dolžnosti 
sem veliko na cesti, zato menim, da visoke 
denarne kazni pospešujejo obzirnost, ki je v (,jave 
morali ljudi ni več. To je tudi pot do večje jmar 
tolerantnosti in osebne kulture, čeprav ne 
edina. Prepričan sem, da morajo zagotoviti
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varnost predvsem dobre ceste, a ne samo 
glavne prometnice, temveč vse po vrsti.«

MARKO PEKOLJ, iz Češnjevka pri 
Trebnjem: »Verjetno je res, da vsak človek 
težko da denar in da bi vsakdo najraje videl, 
da teh kazni ne bi bilo. Če pa vzamemo, da 
kazen prispeva k večji varnosti v prometu, 
naj bo. Povišane kazni imajo smisel, ker 
bodo verjetno pripravile ljudi, da bodo bolj 
gledali na predpise. Vsak se bo raje privezal, 
kot pa dal 150 din, saj bo preračunal, koliko 
bi za ta denar lahko dobil, na primer, 
bencina.«

JANKO STOPAR, vodja gasilskega 
servisa GD Sevnica: »Na cesti sem že 22 let, 
ne le z osebnim avtomobilom, in moram re; 
či, da v tem času doslej še nisem plačal kazni 
zaradi prometnega prekrška. Zdi se mi sicei 
prav, da so zdaj kazni mnogo višje. Mislim 
pa, da je le preveč represiven ukrep, če za' 
radi ugotovljene vinjenosti lahko vozniku 
odmerijo ob visoki denarni kazni, odvzemu 
vozniškega dovoljenja še celo zapor.«
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BRANE KRAMARIČ, vodja restavraci
je Rog, Zdravilišče Dolenjske Toplice: 
»Močno povišanje kazni za prometne pre
krške je bilo pričakovati, saj dolgo niso sle
dile inflaciji in so postale smešno nizke, 
vendar pa je zaporna kazen za vinjenega 
voznika le preoster ukrep. Iz izkušenj v po
klicu vem, kako različno se ljudje odzivajo 
na alkohol, pa tudi to, kako ljudje vozijo. 
Nekateri tudi trezni zelo slabo. Vendar pa je 
to že stvar psihologije.«
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PETER LEVSTEK, dipl. veterinar, Ve
terinarski zavod DE Kočevje: »Vsak dan se 
vozim po terenu. Prometne predpise v 
glavnem spoštujem, le včasih se pozabim 
privezati. Višje kazni bodo gotovo pomaga
le, da bo manj nesreč, saj bo vsak dobro 
premislil, preden bo kaj spil ali malo bolj , • 
pritisnil na plin. Ob tako visokih kaznih je y 1 
lahko nespoštovalec predpisov hitro ob me
sečno plačo.«

ALOJZ ŠILC, referent za registracijo 
motornih vozil SO Ribnica: »Nove kazni so 
visoke, res pa je tudi, da so posledice ne
upoštevanja prometnih predpisov lahko 
hude. Če se sami ne obnašamo odgovorno, 
so potrebne kazni, da nas spametujejo. To
vornjaki drve, kot da so sami na cesti, saj 
vozniki mislijo, da jim ne bo hudega, tudi če 
se zalete. Cesta pa ni last enih, uporabljamo 
jo vsi in moramo biti obzirni do drugih. Res 
je tudi, da so pri nas avtomobili stari in sla
bi, ker je standard nizek, zato pa moramo 
biti še bolj previdni.«
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Hočejo le pravo kmečko zadrugo
V Krškem kmetje na poti do ustanovitve svoje zadruge — Vodstvo Agrokombina- 
ta kaže silno malo razumevanja za tak korak — Podpora kmetom na republiki

WVWWVWWW'

KRŠKO — »Kmetije le s 15 do 20 ha zemlje — to je bolj vrtičkarstvo, ne pa 
resna pridelava hrane. Če hočemo v Evropo, bo treba poceniti pridelavo hrane 
in še marsikaj, to se pa ne da narediti na premajhnih površinah. Tuje izkušnje 
kažejo tudi, da hlevi z manj kot 100 glav skoraj nimajo prave prihodnosti. Vse 
to teija, da se kmetje ustrezno organiziramo, da bomo imeli možnosti za nakup 
čim cenejšega repromateriaia itd.,« razgrinja del svojih pogledov na potrebo, 
da bi tudi v krški občini kmetje prišli do prave kmečke zadruge, kmet Janez 
Abram.

KONČNO 
ZAŠČITNA CENA 

PŠENICE
BEOGRAD — Smo tik pred žetvijo 

'zvezni izvršni svet je končno ie dolo- 
¥ letošnje zaščitne cene za pšenico. Za 
'logram pšenice prvega kakovostnega 
'Zfeda znaša cena 1,93 din, za kilo- 

pšenice drugega razreda pa 1,70 
ln- To ne pomeni, da bo na prostem tr- 
u Plenica tako poceni (Kmetijski inšti- 
11 Slovenije je ugotovil precej večje 
toške pridelovanja pšenice v Sloveni- 
)> pač pa, da bo država po tej zaščitni 
:ni odkupila vse tržne presežke, ki bo-
0 ostali v kaščah. Je pa ob tej priložno-
1 zvezna vlada obljubila, da bodo iz- 
“zne spodbude za kmetijstvo zvečane 
d sedanjih 8,3 na 20 odstotkov.

Abram ima na Dobravi pri Kosta
njevici 16 ha zemlje (polovico teh povr
šin je obdelovalnih), v najemu pa ima še 
5 ha zemlje. Ukvaija se z živinorejo 
(njegov hlev hrani od 40 do 50 pitan
cev), s pridelavo in kisanjem zelja, vi
nogradništvom (80 arov) in sadjar
stvom (hektar nasada jablan!). Tudi 
Alojz Jordan, Abramov sosed, je na
preden kmet, zato se ni obotavljal, ko 
sta se z Janezom domenila, da bi vsaj 
nekoliko pocenila pridelavo s skupno 
nabavo 8 kmetijskih strojev. A površine 
še vidno niso dovolj velike, da bi bila 
številna mehanizacija smotrno izkoriš
čena. Sicer pa s tem soglaša tudi Janez 
Žaren, vzoren kmet iz Nemške vasi, ki 
pa se lahko pohvali vsaj s tem, daje nje
gova družinska kmetija lepo zaokro
žena.

Abram in Žaren sta že dolga leta ko
operanta krškega M-Agrokombinata, 
vendar menita, da kmetje, čeprav je 
Agrokombinat lani pričel reorganizaci
jo in se z referendumom preoblikoval v

■frvtDNIK V KUPČIJI
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• Za ameriške upokojence je menda 
'vna zabava v tem, da v časnikih išče- 
ugodne ponudbe posameznih trgo- 

n- Takih ugodnih ponudb, tu štejejo 
zke cene ali tako imenovani hit izdel
av časnikih kar mrgoli. Da se trg tudi 
1 nas vse bolj odpira, priča vse večje 
“vilo zasebnih prodajaln. Cene so v 
^ pogosto nižje kot v družbenih, če
I so cene enake, je pa kakovost večja. 
‘ratka, boj za kupca (ki pa ima vedno 
anj denarja) seje že začel. Kaj dosti pa 
'reba ugibati, kdo ga bo dobil, saj so 
Bajanje informacij o svoji ponudbi

Hi dojemljivi v zasebnih prodajalnah 
>> v družbenih. To pot smo poklicali 
'«aj zasebnih prodajaln v Novem 
estu.
•Trgovina Nataša na Zagrebški cesti 

Novem mestu je sicer klasična trgovi-
II živili, ki je vedno dobro obiskana. 
Heg ostale redne ponudbe si v tej tr
pini prizadevajo, da bi imeli na zalogi
dno dovolj dobre, sveže in poceni ze- 

| J® v hjave. Paradižnik je pri njih po 26 din, 
'oc)e imaranče po 15 din, banane po 30

NOVOMEŠKE TRŽNICE

skega 
>2 let, 
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zemu

V ponedeljek so prodajali višnje po 
1 din kilogram, jabolka in breskve 
120 do 30, hruške po 15 do 40, ri- 
j? Po 40, češnje po 35 do 40 in ma- 
Jpe po 30 do 40 din. Liter malin je 
‘jal 60 in borovnice 70 do 120 din. 
'lato so prodajali po 20 do 30 din, 
”ačo, nadzemno kolerabo in radič 

^0, čebulo po 35, krompir po 12 
120 in paradižnik po 25 do 30 din. 

, i^dtem ko je veljal lonček smetane 
din, je stal kilogram skute 40 din. 
kilo sira je bilo treba odšteti 80 

k Jajce je veljalo 1,8 do 2 din.

din, krompir po 10 din. Na zalogi imajo 
tudi domače hrenovke mesarja Križana 
iz Podzemlja.

•Prodajalna Urška na ulici V Brezov 
log v Bučni vasi kot posebno ponudbo 
navaja vedno sveže meso, ki jim ga do
bavlja mesarija Bobič. Sprejemajo tudi 
posebna naročila in potem kupce tudi 
obvestijo, kdaj meso pride. Sicer pa radi 
ponudijo sveže hrenovke, safalade in 
pivske klobase dobavitelja iz Ljubljane. 
Hrenovke so po 87 din, safalade po 
73,20 din, pivske klobase po 78,80 din. 
Te artikle dobijo sveže vsak četrtek zve
čer in jih ponavadi zmanjka do sobote.

• Prodajalna Gospodična na Ulici 
talcev v Novem mestu poleg slik in 
drobnih daril prodaja tudi torijeva ko
lesa skatebike. Gre za posebna kolesa, 
ki so kombinacija kolesa in rolke. Ta 
kolesa so modni hit v ZDA, v Gospo
dični stanejo 1.900 din, v Avstriji pa 
2.600 šilingov. V Gospodični bodo dali 
prvim petim kupcem še 10 odst. popu
sta. Poleg tega prodajajo še pletene laki
rane vrtne garniture — miza in štirje 
stoli — po 1.900 din. Ponujajo tudi sve
tila po 208 din kos, kar je tudi izjemna 
ponudba.

• Sicer pa kupcem priporočamo, da 
so pri nakupih zelo pazljivi. Kot nam je 
zaupal eden izmed trgovcev, vlada na 
trgu precejšnja zmeda. Še nikoli doslej 
se namreč ni zgodilo, da bi bil liter kisa 
dražji od litra olja. Pa je res: liter olja iz 
blagovnih rezerv je po 14,90 din, liter 
kisa pa 15,30 din.

• SEJMIŠČE V BREŽICAH — Na 
sobotnem sejmu so imeli naprodaj 
175 do 3 mesece starih in 48 starejših 
prašičev. Prodali so 98 mlajših po 32 
do 35 din žive teže in 17 starejših po 
22 din kilogram žive teže.

Kmetijski nasveti
res odloča o sadni letini

» -*anesje kres, najdaljši dan in najkrajša noč. Ob 17.33 se bo začelo za 
K °8e težko pričakovano poletje. Tudi v sadjarstvu velja kres za mejnik, 

!e v tem času najprimerneje opraviti junijsko prikrajševanje vrhov, pa 
H 1 druga zelena dela, ki odločilno vplivajo na sadno letino in rodni nasta-
H ‘ ža naslednje leto.
ff -'hotno je mnenje, da bo narava v sadovanjaku vse opravila sama, po
li 1 ''o je sadno drevje obrezano in poškropljeno. V juniju sadjar mora po- 
W 1 v dogajanje, in to v pravem času. Bujna rast drevesa počasi ponehuje, 
r • ladajo odvečni plodiči, začne se diferenciacija cvetnih brstov in vse to s 

•'mi posegi sadjar lahko uravnava, pospešuje ali zadržuje. Pravočasna in 
Vl!na poletna rez, ki obsega redčenje, pinciranje, razpiranje, mandanje, 
?'banje ali sproščanje, ima izjemen vpliv na pridelek.

»r, Ve- "lasti vrtičkarji bi lahko za svoja sadna drevesa bolje poskrbeli. Ob na 
dan se 'grajenih domovih je kar prvečkrat videti pregoste in pomanjkljivo 
piše v *bovane nasade s košatimi kronami, v katerih se prideluje les, ne pa sad- 
izabiffl j °d daleč so na takih drevesih vidni vodeni poganjki, ki močno zgosti- 
imaga- ‘revesno krošnjo, odvzemajo potrebno svetlobo in zadržujejo vlago ter s 
dobro Povečujejo možnosti za razvoj glivičnih bolezni škodljivcev. Vršički 

Jo bolj ,t'a novo zraslih poganjkov, ki jih je z mandanjem treba odstraniti, so 
iznih je 3no poseljeni z listnimi ušmi, listi so sfrknjeni in sčasoma počrnijo, 
ob me- JS Plantažah zlasti priporočajo prikrajševanje vrhov, da se preobilno ne 

l,e tako imenovano »gornje nadstropje« drevesa. Tehnika prikraiševa-

^HlTIČNE OVCE — »Ovca je spomladi povrgla najprej dvojčke, je- 
iir * k enega mladiča, ki pa se ne more postaviti na noge in ga moramo 

Kn S ^eUeničko. Kaj naj ukrenem?« prosi za strokovno pomoč I. M. iz 
I v Nedeljcu, veterinar pa mu odgovaija takole: 

v v B ii°. Vsej veijetnosti je jagnje rahitično in zavoljo pomanjkanja vitaminov 
nacija ter fosfoija nima zadosti trdnih kosti. Bolezen zdravimo z vita- 

I M D in vitaminsko-rudninskimi mešanicami, kijih ovcam in jagnjetom
f Mr**o preventivno. Rahitisu podobne težave lahko povzroči tudi po- 

I selena. Več o tem v knjigi dr. Franca Zagožna Ovčereja.

»la
Šmit.

aaaA

da sadjar odreže mladike nad najvišjim prvim poganjkom, kije 
i Mjučil rast. Vendar je treba biti pri posegu previden in skromen, torej 
»Sit, saj je mogoče izzvati tudi negativen učinek. Za popravek je tako 

So Še čas v naslednjih tednih. ................
Inž M. L.

družbeno podjetje z omejeno odgovor
nostjo, ne morejo pričakovati, da se jim 
bo godilo bolje kot doslej.

Vodstvu podjetja kmetje zamerijo,

MANJ PRIDELKOV
ČRNOMELJ — Obseg kmetijske pro

izvodnje je v črnomaljski občini letos za 
polovico manjši od lanskega in prav toliko 
od plana za letošnje leto. V tukajšnji klav
nici pa je komaj tretjina živali, kijih zako
ljejo, iz črnomaljskega kooperacijskega 
območja. Tako kmetje kot pospeševalci 
vedo, zakaj: živino raje koljejo kar doma 
ali pa jo prodajo na Hrvaško, kjer so višje 
odkupne cene kot v Sloveniji.

Janez Abram
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Pesticid za 
»eno samo 

gredico«
Dolgo pričakovana no
vost na našem trgu
V tržnem gospodarstvu je kupec 

kralj in ima vedno prav. Trgovec in 
prek njega proizvajalec mu mora 
biti na voljo z vsako količino, 
majhno ali veliko pa tudi najmanj
šo. Doslej dostikrat ni bilo tako. 
Koliko besedje bilo že izrečenih, da 
so prodajne količine zaščitnih sred
stev za kmetijstvo za malega pride
lovalca, vrtičkaija, prevelike, a so 
vedno naletele na gluha ušesa. V tr
govini si lahko kupil najmanj en ki
logram zaščitnega sredstva in v na
vodilih je vedno pisalo o porabi na 
en hektar kmetijske površine. Po
tem se pa sam muči in preračuna
vaj, koliko pripravka potrebuješ za 
eno gredico!

Zdaj so se izdelovalci pripravkov 
tudi pri nas zganili in na trg so prišli 
preparati v stogramski embalaži in 
v dvodecilitrskih stekleničkah. Pi- 
nus iz Račje pripravil tudi prvih pet 
izdelkov v tako imenovani puding 
embalaži, v kateri je (podobno kot 
puding) manjša količina pripravka 
za enkratno uporabo. Za začetek je 
pripravil tako naslednje pesticide v 
obliki praška: pirimor, basudin, an- 
tracol, bayleton special in dithan. 
Temu zgledu sledi tudi celjska Cin
karna, ki izdeluje znane bakrene 
pripravke za varstvo pred bolezni
mi, kot je na primer splošno znani 
cuprablau.

Odveč je pojasnjevati, da novost 
prinaša velik prihranek v porabi za
ščitnih sredstev in — kar je morda 
še važnejše —prizanaša naravi. Ko
likokrat je zdaj odvečen in neporab
ljen »strup« končal, kjer ne bi smel, 
ve samo ljubi bog!

ker imajo prav malo posluha, nekateri 
pa celo ovirajo njihova prizadevanja, da 
bi se kmetje povezali v samostojno 
kmečko zadrugo, kjer bi imeli vsestran
ski vpogled v upravljanje zadruge in se
veda tudi ustrezen vpliv.

Po težkih bitkah v Krškem so se 
kmetje obrnili še po pravno pomoč na 
republiški komite za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano, na Zadružno zvezo 
Slovenije, in spoznali, da so na pravi 
poti za odcepitev bivšega toka oz. usta
novitev samostojne kmečke zadruge.

• V okviru krškega Agrokombinata 
je bilo sicer veliko usklajevanja vo
dilnih in kmetov glede zahtev po last
ni kmečki zadrugi, a skupnega jezika 
niso našli. Direktor Agrokombinata 
je celo izjavil, da ne bo dal podatkov, 
da bi kmetje oz. podružnica Sloven
ske kmečke zveze v Krškem naročili 
(za svoj denar) izdelavo študije o fi
nančni, poslovni in organizacijski 
usmeritvi in upravičenosti ustanovit
ve kmečke zadruge, češ da so ti po
datki poslovna skrivnost.

Zlasti pri Zadružni zvezi Slovenije ima
jo krški kmetje po besedah Žarna in 
Abrama vso podporo. V taki zadrugi 
bodo dobrodošli vsi, tudi t.i. majhni 
kmetje, res pa je, da bo moral vsakdo 
razmišljati o specializaciji pridelave,

P. PERC

V VSAKI PRODAJALNI 
AGRONOM?!

LJUBLJANA — Veljati je začel no
vi zvezni zakon o varstvu rastlin pred 
boleznimi in škodljivci, ki ogrožajo vso 
državo. Da bi preprečil nestrokovno 
ravnanje s pripravki, ki so bolj ali manj 
strupeni, ta zakon natančno določa, da 
morajo imeti tisti, ki se ukvaijajo s pro
dajo, v vsaki prodajalni v stalnem de
lovnem razmeiju strokovnjaka z visoko 
strokovno izobrazbo za varstvo rastlin, 
torej agronoma, ki skrbi za hrambo in 
izdajanje oz. prodajo ter daje strokovne 
nasvete. Strožji zakon zahteva tudi pri
merne prostore, pripravke je dovoljeno 
prodajati le v posebnih specializiranih 
prodajalnah. Ker poznamo razmere v 
nekaterih krajih na Dolenjskem, pred
vsem pa ob pomanjkanju ustreznih 
strokovnjakov lahko trdimo, da bo za
kon težko povsem uresničiti.

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...

Ureja: mag. Julij Nemanič

Prvo je vestno 
nadzorovanje 

vinograda
Škropljenje trte

Kljub večkratnim izpolnjenim 
pogojem za okužbo s peronosporo 
ni prišlo do bistvenega izbruha bo
lezni tudi v primeru, če tudi vino
grad ni bil škropljen. Zato svetuje
mo vinogradnikom, naj temeljito 
pregledajo vinograd, in če ni zna
kov bolezni, naj se odločijo, ali bo
do podaljšali presledek med škrop
ljenji s sistematičnimi pripravki ali 
pa uporabljali v naslednjih škrop
ljenjih samo dotikalne (preventiv
ne) pripravke proti peronospori.

Bistvo zaščite trte proti peronos
pori je v tem, da v primeru uporabe 
sistematičnih pripravkov lahko škro
pljenje odmikamo, dokler ne opa
zimo znakov bolezni. Vendar je v 
času ugodnih pogojev za razvoj bo
lezni to veliko tveganje ter je po
trebno temeljito in pogosto (vsak 
dan) opazovati vinograd. Če pa 
nam dež. onemogoči izvedbo škrop
ljenja, je možna občutna škoda, ker 
bolezen zelo pogosto napada prej 
kabrnke in mlade jagode kot pa list
je. Strokovnjakom, ki dobro pozna
jo bolezen, se izplača počakati za
radi prihranka časa in denaija, 
poleg tega zbiramo še nove izkušnje 
oz. spoznanja.

V sedanjem času je treba trto za
ščititi predvsem proti botritisu. Ta

zaščita je lažja, če je manjša bujnost, 
zato ne smemo dognojevati vino
grada z dušikom, če že sedaj znaša 
dolžina poganjkov 1 meter.

Takoj po končanem cvetenju je 
priporočljivo uporabiti bakrene pri
pravke, predvsem bordojsko bro
zgo.

Kljub dejstvu, da obstoja mož
nost pojava rezistentnosti, smatram, 
daje v okoljih, kjer ni pogosto upo
rabljan enovit M, sedaj najbolj smo
trno škropiti z njim ah benlatc. 
Ostali pripravki so ronilan, rovral, 
sumileks m predvsem euparen, ki 
edini deluje še proti peronospori.

Čeprav nima dovoljenja za upo
rabo na vinski trti, bi kazalo preiz
kusiti tudi bavistin.

Kdor je pripravljen opazovati 
svoj vinograd in ve na katerem trsu 
se najprej pojavi oidij, mu zdaj še ni 
treba uporabljati sistemik proti 
oidiju, zlasti ne, če uporablja enovit 
M. V tem primeru zadostuje, če v 
primeru oidija uporabimo žveplo v 
prahu.

Sicer priporočamo uporabo ka- 
ratana.

Pri pregledu vinogradov je ugo
tovljeno, daje večina napadenih od 
škodljivcev, bodisi pršic, tripsov, 
pajkov in stenic. Priporočamo, naj 
se najprej ugotovi resničen vzrok 
nenormalne rasti in potem škropiti, 
če je pojav škodljivca obsežen. 
Predvsem se priporoča neoron, če 
so v večji meri prisotni tripsi ali 
stenice, pa malation.

Za škropljenje je potrebno izbirati 
med naslednjimi pripravki:

PROTI PERONOSPORI:

»SAD« ŠT. 6
KRŠKO — Izšla je 6. številka 

mesečne strokovne revije za sadjar
stvo, vinogradništvo in vinarstvo 
Sad, ki jo izdaja Društvo za napre
dek kmetijstva Krško, zalaga sku
pina občanov, ureja pa inž. Peter 
Jankovič iz krškega kmetijskega 
kombinata. V junijski številki piše 
urednik sam o uveljavljanju revije, 
mag. A. Kravos objavlja članek o 
junijskem prikrajševanju vrhov pri 
jablanah in hruškah, inž. M. Kranjc 
piše o novem izzivu, kije pred sad
jarji in drevesničarji, mag. A. Mu
ster in inž. P. Zadravec o integralni 
proizvodnji, dr. J. Colnarič in inž. 
M. Jamšek o zeleni rezi v vinogra
du, mag. G. Seljak o varstvu vinske 
trte in sadnih rastlin v juniju, mag. 
J. Nemanič o vinski abecedi degu
stacije, objavljenih pa je tudi nekaj 
prevodov. Revija stane 35 dinarjev 
m jo lahko naročite v Krškem, Ce- 
sta 4. julija 66.

antracol WP v konc. 0,20% do 0,25% ali
euparen v konc. 0,20% do 0,25% ali
ridomil MZ v konc. 0,20% do 0,25% ali
mikal v konc. 0,40% do 0,60% ali
sandofan F v konc. 0,100% do 0,125%

PROTI PERONOSPORI IN BOTRITISU
bakreni euparen v konc. 0,30% ali
ridomil plus v konc. 0,25% ali
sandofan C v konc. 0,25% ali
mikal B v konc. 0,60%

PROTI OIDIJU
karathane WP v konc. 0,10% ali
rubigan 125 C v konc. 0,025% ali
bayleton special 
tilt 250 EC

v konc. 0,05% ali
v konc. 0,01%

PROTI BOTRITISU
enovit M v konce. 0,06% do 0.10% ali
benomil (benlate) v konce. 0,06% do 0,10% ali
ronilan WP v konce. 0,1% ali
sumileks WP v konce. 0,1% ali
bavistin WP 50 v konce. 0,1%

PROTI PAJKOM IN PRŠICAM
neoron 500 v konc. 0,075% do 0,100%

PROTI TRIPSOM IN STENICAM
malation E 50 v konc. 0,20% do 0,25%
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Mednarodna razstava koz
Od petka do nedelje v Sevnici na ogled in naprodaj 

preko 200 živali na 5. razstavi in sejmu koz
SEVNICA — Pod pokroviteljstvom 

Republiškega komiteja za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano ter Zadružne 
zveze Slovenije se bo v petek, 22. junija, 
pri sevniškem taborniškem domu priče
la 5. razstava in sejem koz, tokrat celo z

Inž. JOŽE MALJEVIČ, 
vodja pospeševalne službe

“•i,

OREH PRESENEČENJA — Pri Balonovih v Brezovici na Bizeljskem bodo 
imeli letos izjemno dobro orehovo letino. Najbolj so ponosni na dve desetletji 
staro drevo, ki seje okitilo z bogatimi grozdi, v katerih imajo največji po 16 in 
celo 18 orehov. Česa takega še niso videli. Anton Balon (v sredini), kije mlado 
sadiko izkopal v gozdu in jo posadil na domačem dvorišču, se kar ne more na
čuditi, daje imel tako srečo. Pri njih orehi nasploh zelo dobro uspevajo, ker jih 
redkokdaj doleti pozeba. Okrog hiše imajo nasajenih kakih dvajset dreves. 
Orehov ne prodajajo, ampak jih ob bratvi razdelijo sorodnikom in trgačem. 
(Foto: J. Teppey)

mednarodno udeležbo.
Kozjerejci bodo svoje živali pripeljali 

že v dopoldanskih urah, nato bodo 
strokovnjaki testirali plemenjake, po
poldne pa ocenjevali koze in mlečne 
izdelke. Po otvoritvi ob 19. uri bo za
bavni večer s skupino Vikend in'pev
cem Albertom Gregoričem.

V soboto bo možen ogled razstave in 
sejma od 9. do 19. ure, v nedeljo pa od 
9. do 15. ure. V soboto bo potekal med
narodni razgovor o smotrni reji koz pri 
nas in v Evropi, bo seja jugoslovanske
ga odbora za drobnico, po 19. uri pa 
bodo opravili še kontrolno molžo. To 
bodo ponovili še v nedeljo zjutraj, da bi 
poiskali rekorderko mlečnosti za pre
hodni pokal »Zelena dolina 1990«.

Naj spomnimo, da preko 250 članov 
podružnice za kozjerejo Slovenije, ki 
ima sedež v Sevnici, njen predsednik pa 
ie Silvo Osovnikar, redi že več kot 2000 
tisoč koz, ki dajejo v svetu zelo cenjeno 
in zdravo mleko. Slovenija ima izjemne 
možnosti za razvijanje te živinorejske 
panoge.

P. P.

DEŽ OVIRA 
RAZVOJ TRTE

METLIKA — Deževno in sploh 
hladno vreme v zadnjem času neugod
no vpliva na razvoj trte. Največ dežja je 
prav v času cvetenja trte in vinogradniki 
se bojijo, da bo zaradi slabe oplodnje 
zmanjšan pridelek grozdja. Na sončnih 
legah cvetijo že vse sorte trte, na slabših 
legah pa še ne.

£5(2131)21- junija 1990

Bizeljsko: 
nestalno vreme 

nagaja trti
Slovin je uvozil 4.000 

cepljenk iz Nemčije
BREŽICE —- Za rastlino sonca, kot 

je trta, je normalno, da odcveti v prvem 
tednu, ne da bi se cvetenje zavleklo na 
štirinajst dni ali celo tri tedne, kakor se 
je dogajalo lani in se letos vnovič pona
vlja. Deževno vreme povzroča slabšo 
oplodnjo pri modri frankinji, šiponu, 
sauvignonu in še nekaterih sortah.

Glede na nastavek so vinogradniki 
pričakovali povprečno letino. Malo 
boljši nastavek so imele le modra fran
kinja, rumeni plaveč, chardonnay in ši
pon. Spomladanska pozeba je bila sicer 
tudi letos, vendar po mnenju Siovino- 
vega strokovnjaka dipl. inž. Bezjaka ni 
naredila občutnejše škode. Kot je dejal, 
so pričakovali zgodnjo letino, vendar je 
obdobje slabega vremena zaustavilo 
rast.

Najboljši pridelek obetata laški riz
ling in žametna črnina, ker sta manj 
občutljiva za slabo vreme. Z obdelavo 
in zaščito po izjavi inž. Bezjaka ne bo 
problemov, ker so se z vsemi pripo
močki dobro oskrbeli.

V obnovljenih Slovinovih nasadih so 
posadili tri hektare renskega rizlinga. 
Tudi v kooperaciji so izpeljali celoten 
program, pomanjkanje domačih cep
ljenk pa so nadomestili z uvoženimi. 
Prek poslovne skupnosti so jih 4 tisoč 
kupili v zvezni republiki Nemčiji in ta
ko brez zastojev končali načrtovano 
obnovo. J, j.

DOLENJSKI LIST



IZ NKŠIH OBČIN IZ NKŠIH OBČIN
Tudi ZRVS pred 

temeljito
prenovo

V nedeljo na Pajkežu
NOVO MESTO — Tudi Zvezo re

zervnih vojaških starešin so zajeli tokovi 
pluralnih političnih gibanj v Sloveniji in 
Jugoslaviji. Pred vrati je prenova te orga
nizacije posebnega pomena za SLO in 
DS, ki je ves čas delovala pod dežnikom 
Socialistične zveze in je bila tudi ena nje
nih najaktivnejših članic. V novomeški 
občini je 2400 rezervnih starešin in njihovi 
predstavniki bodo o prenovi te organizaci
je govorili v nedeljo, 24. junija, v lovski 
koči na Pajkežu pri Uršnih selih. Po bese
dah predsednika te organizacije, Janeza 
Štruklja, bo ZRVS morala analizirati pro
grame vseh strank in v njih poiskati po
glavja iz obrambe domovine. Doslej nekaj 
s tega področja vidijo le v programih Zve
ze demokratične prenove ter v družbenih 
organizacijah in društvih, kot so: Rdeči 
križ, taborniki, Ljudska tehnika in še ne
kateri drugi. »Vsebina dela rezervnih sta
rešin mora naše članstvo privabiti, ne pa 
odbijati. Razgovori s člani so že danes po
kazali. da bo v tej organizaciji zanimivo, 
če bodo člani lahko sodelovali v pripravi 
programa dela naše organizacije, seveda 
pa je prej potrebno razrešiti status te orga
nizacije pa tudi položaj rezervnih oficir
jev,« je menil predsednik Štrukelj.

Občinska konferenca ZRVS je v nede
ljo v vojašnici Milana Majcna pripravila 
za mestne krajevne organizacije preverja
nje znanja* razgovor o prenovi ZRVS in 
tekmovanje v streljanju z vojaško puško. 
Medalje so prejeli predstavniki KO ZRVS 
Majde Šilc: Jože Bojane (57), Franc Bo
jane (52) in Bojan Tomašev (46).

J. P.

; iffesifr

ZRVS IMA OROŽJE — Člani šestih 
mestnih krajevnih organizacij so z 
njim streljali na vojaškem strelišču v 
Bršljinu za medalje OK ZRVS. (Foto: 
J. Pavlin)

JOŽE MATEKOVIČ 
MANDATAR ZA 

SESTAVO NOVEGA IS
METLIKA — Na zadnji seji 

skupščine občine Metlika — bila je 
prejšnji četrtek — so že v prvem 
krogu izvolili mandatarja za sestavo 
novega izvršnega sveta. Edini kan
didat za to funkcijo ie bil Jože Ma
tekovič, ki gaje predi(lagala metliška 
ZKS-SD. Od 39 delegatov vseh 
treh zborov občinske skupščine je 
bilo na seji 33 delegatov, za Mate
koviča je na tajnih volitvah glasova
lo 22 delegatov, 11 glasovnic pa je 
bilo neveljavnih. Za izvolitev je po
trebna večina glasov vseh delega
tov, se pravi najmanj 20.

Mandatar ima 7 dni časa, da 
predlaga sestavo izvršnega sveta. 
Tako bodo na današnji seji vseh 
zborov občinske skupščine volili 
predsednika in podpredsednika ter 
člane novega metliškega izvršnega 
sveta. Na dnevnem redu nocojšnje 
seje je še imenovanje predstojnikov 
upravnih organov ter sekretarja 
skupščine.

Ob trgovini še 
stanovanjska 

zadruga
Novost v Srebrničah
SREBRNIČE — Novomeška tr

govina je od minulega tedna bogatejša 
še za eno novost: štirje zasebniki so v 
petek v Srebrničah odprli trgovino z 
gradbenim in izolacijskim materia
lom ter stavbnim pohištvom. Andrej 
Lavrič, Jože Krese, Janez Cesar in 
Drago Primc so na misel o take vrste 
trgovini prišli že pred časom, zadnji 
trije so tovrstne potrebe najbolje 
občutili še med službovanjem v zaloš
ki opekami.

Nova trgovina, imenovana »PCK«, 
bo brez dvoma dobra konkurenca 
družbenim, saj že prvi pogled na cene 
kaže, da so precej nižje kot drugod.

ZDRUŽILI MOČI IN DENAR 
— Andrej Lavrič, Jože Krese, 
Drago Primc in Janez Cesar (z 
leve proti desni) so pred dnevi V 
Srebrničah odprli prodajalno z 
gradbenim in izolacijskim mate
rialom ter stavbnim pohištvom.

Fantje pa pripravljajo za stranke še 
eno novost: te dni bo pričela z delom 
tudi njihova stanovanjska zadruga 
Graditelj, katere ustanovitelji so, njen 
sedež bo prav tako v Srebrničah. 
»Jasno, da bomo sodelovali tudi z 
ostalimi stanovanjskimi zadrugami, 
toda strankam želimo ponuditi pač 
kompletno uslugo. Vpisovanje prvih 
članov se bo pričelo že te dni,« pravi
jo. Prostore so si Andrej, Jože, Janez 
in Drago sami uredili. V zapuščene 
hleve na Marofu, kot pravijo domači
ni kraju, so znova vrnili življenje. 
Prodajalna bo odprta vsak dan od 6. 
do 17. ure, ob sobotah do 13.00. Želje 
in potrebe pa je moč javiti tudi po tele
fonu 21-604,- Kot kažejo prvi dnevi, 
fantom dela ne bo manjkalo.

Vlada hoče pomagati gospodarstvu
Novomeški izvršni svet predlaga zmanjšanje skupne porabe v občini za 16,7 

odst. — Programi ne bodo bistveno prizadeti? — Prispevki v več obrokih?
NOVO MESTO — Prvi velik problem, v katerega seje moral že takoj na 

začetku spustiti novi občinski izvršni svet, je razbremenjevanje gospodarstva. 
Zadeva je neizbežna. Prvi izračuni nty bi pokazali, da bi lahko brez večje škode 
za dejavnosti, ki se financirajo predvsem s temi prispevki, znižali občinsko 
obremenitev za skoraj 17 odstotkov ali okrog 6 milijonov dinaijev mesečno oz. 
do konca leta za okrog 36 milijonov.

Razbremenjevanja gospodarstva se 
je lotil že stari izvršni svet tik pred izte
kom mandata v aprilu. Pripravil je tri 
različice zmanjšanja obsega sredstev za 
skupno porabo — od minimalnega do 
kar občutnega, ki bi dokaj ostro zareza
lo tudi v same programe in pravice — 
od katerih pa v občinski skupščini no
bena ni dobila večinske podpore in je 
obremenitev ostala enaka kot do tedaj.

Zdaj se je nova občinska vlada spet 
sno lotila te zadeve. Pri tem jo poleg

zahtev iz republike vodi prepričanje, naj 
bodo obremenitve takšne, kot jih gos
podarstvo dolgoročno zmore, ter pre
pričanje, da se da v celi skupni porabi 
praktično brez (večjih) negativnih po
sledic marsikaj racionalizirati. Posebno 
poglavje pa so tu tudi superlikvidni žiro 
računi za skupno porabo, ki omogočajo 
celo posojanje s prispevki zbranega de
narja, medtem ko se podjetja ubadajo s

STANARINE 
DVAKRAT VEČJE

NOVO MESTO — Po polletni za
mrznitvi se v Sloveniji napoveduje tudi 
občutna podražitev stanarin. Po prvot
nem predlogu republiške vlade naj bi se 
z julijem podražile za 125 odstotkov, 
potem s septembrom in novembrom 
vsakič za 20 odst. ter z januarjem 1991 
za 13,3 odst. ter glede na tekočo rast 
cen. V novomeški občini bo vsaj začet
na podražitev z julijem bistveno višja, 
srednja varianta od treh predlaganih 
načrtuje za 228 odst. višje stanarine. Le
te so se namreč lani v občini dražile 
manj, kot je bilo republiško povprečje, 
pod povprečjem je sedanja stanarina za 
kvadratni meter, delež stanarine v reva
lorizirani vrednosti stanovanjskega skla
da pa znaša le 0,63 odstotka, medtem 
ko je republiško povprečje 0,92 odstot
ka. Da so stanarine nizke, po besedah 
strokovnih delavcev stanovanjskega go
spodarstva govori tudi podatek, da je 
število upravičencev do subvencije pad
lo v pol leta od 500 na 100, da o tem, da 
se s pobrano stanarino stanovanj nika
kor ne da vzdrževati, niti ne govorimo.

preživetjem. Opozorila pred nevarnost
jo razbremenjevanja, ki naj stane, koli
kor hoče, ter da bodo šla podjetja, na
menjena stečaju, vanj kljub takšni po
moči, v takem nimajo posebnega odzi
va. Dejstvo, da se republiška vlada niti 
tokrat ni spustila v indirektne davke in 
splošno porabo, ki s tem, da jemlje 34 
odstotkov slovenskega družbenega pro
izvoda, lahko mnogo bolj kot dejavno
sti skupne porabe prispeva k razbreme
nitvi oz, k zmanjšanju stroškov, je bilo 
sicer deležno novomeške kritike, spre
memb v zvezi s tem pa, žal, verjetno še 
ni pričakovati tako kmalu.

Kot rečeno, novomeška vlada pred
videva zmanjšanje tistih obremenitev za 
skupno porabo, ki so v občinski pristoj
nosti, za 1 <5,7 odstotka, kar naj bi gos
podarstvu do konca leta prihranilo 
okrog 36 milijonov dinaijev, nekaj pa 
bo seveda prispevala tudi razbremeni
tev na republiški ravni, ki je v globalu 
predvidena v znesku okrog 550 milijo
nov. Razbremenitve bodo po posamez
nih dejavnostih različne. Novomeška 
vlada posebej poudaija zahtevo repu
bliške, da.se te razbremenitve ne smejo 
preliti v plače, ampak v akumulacijo. 
Odločena je tudi vse storiti za drugačno

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 23. junija, bodo odprte 

v Novem mestu do 19. ure, drugod 
do 17..iure naslednje prodajalne 
živil:
• v Novem mestu: Potrošniški 
center Mercator v Ločni
• v Šentjerneju: Market Dolenjka
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
• v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ
• v Straži: Market Dolenjka.
• V nedeljo bosta od 8. do II. 
ure odprti: v Novem mestu Poga
ča na Glavnem trgu 22, v Črnomlju 
pa: Samopostrežba, Staneta Roz
mana 13.

Komunala pobira stare dolgove
Napovedane podražitve so le obliž za decembrske rane — Nepravilnosti pri za

računavanju storitev niso namerne — 60 do 70 odstotkov višje cene
NOVO MESTO — V kratkem uporabniki javnih dobrin, komunalnih stori

tev, vode in energije pričakujemo občutno povišanje cen, ki jih je že odobril 
republiški izvršni svet. Kar se cen v novomeški občini tiče, je Komunala že dala 
zahtevek po zvišanju občinskemu izvršnemu svetu.

Kakšne podražitve lahko pričakujemo, 
razlaga in utemeljuje direktor Komunale 
Alojz Ucman, ki hkrati tudi odgovaija na 
očitke, da sije pri sedanjih položnicah, na 
primer pri vodarini, Komunala že vzela 
predujem s tem, daje navedla večje koli
čine od dejansko porabljenih.

»Naše cene se povišujejo različno, vse pa 
tam med 60 in 70 odstotki,« pravi Alojz 
Ucman, »očitki, da smo si jemali nekak
šen predujem pri vodarini, ne drži, čeprav 
ni izključeno, da je prišlo tudi do posa
meznih napak pri določanju predplačila, 
za kar pa se strankam opravičujemo in 
smo to pripravljeni takoj popraviti. Sedaj 
urejamo prostore za sprejem strank v pri
tličju stavbe, tam bo moč po načinu so
dobnega računalniškega poslovanja pla
čevati račune, pa tudi urejati nejasnosti.«

ki je v sedanjih razmerah možen, saj je v 
občini blizu 15 tisoč odjemnih mest, vsak 
mesec izdajo 17 tisoč računov, odčitava-

Glede določanja predplačilne vsote, ki 
jo mesečno plačujejo uporabniki, pravi di
rektor Ucman, da se ta določa na podlagi 
ugotovljene prejšnje porabe, s tem da se v 
treh mesecih na vseh odjemnih mestih od
čita dejansko stanje in nato naredi pora
čun po dejanski porabi. To je edini način,

KONTROLNI CENTER — Jože 
Bašelj, tehnični direktor v Komunali, 
lahko v vsakem trenutku na računal
nik prikliče enega od večjih vodnih 
črpališč in ugotovi, kakšno je stanje. 
Vlaganje v posodobitev in strokov
nost se Komunali obrestuje. (Foto: T. 
Jakše)

Na koncu meseca ni niti za kruh
Težki časi za metliške trgovce — Za tretjino manjša prodaja kot lani — Letos no

va trgovina v Črnomlju — Deljen delovni čas?_______________
METLIKA — Od začetka leta se edino metliško trgovsko podjetje spet ime

nuje tako kot ob ustanovitvi pred skoraj 40 leti, Splošno trgovsko podjetje Met
lika. Dolga leta je bilo to podjetje v sklopu ljubljanskega Mercatorja, zadnjih 
pet let pa je bilo tozd M KZ Metlika.

»Za samostojno nadaljnjo pot smo se 
odločili predvsem zato, ker v firmi s šte
vilnimi dejavnostmi nismo videli per
spektive,« pravi Janez Videtič, direktor 
metliškega trgovskega podjetja.«Sedaj 
imamo boljši pregled nad poslovanjem, 
nad stroški, lažje organiziramo delo,
skratka, imamo boljši pregled nad de
lom in poslovanjem.« Veliko pa se v
podjetju ni spremenilo, kajti že kot tozd 
so imeli vse svoje službe, ostali pa so tu
di v Mercatorjevem poslovnem sistemu.

Splošno trgovsko podjetje Metlika 
zaposluje danes 132 ljudi in ima 18 tr
govskih poslovalnic, od tega razen 
dveh, v Gradcu in na Radoviči, vse v

Metliki. Časi pa za trgovce niso prav nič 
rožnati in to dobro občutijo tudi metliš
ki. Promet v neživilskih trgovinah se 
jim je v primeijavi z enakim lanskim 
obdobjem zmanjšal za okoli tretjino. 
Proti koncu meseca se zmanjša celo 
prodaja kruha, mleka in jogurtov. Naj
bolj je upadla prodaja bele tehnike, 
akustike, pohištva, gradbenega materia
la pa tudi konfekcije. Kljub temu pa so 
prvo četrtletje zaključili pozitivno in tu
di za prvo polletje mislijo, da ne bodo 
imeli izgube.

Stvari so se letos v trgovini bistveno 
spremenile. Medtem, ko so kupci prej, 
ko je še divjala inflacija, iskali predvsem

izdelke s starimi cenami, sedaj čakajo 
samo na nove cene, ki so kar po pravilu 
nižje od prejšnjih. »Pri nas gledamo, da 
sproti spremljamo najnovejše cene na 
trgu in cene naših zalog sproti znižuje* 
mo na raven dnevnih cen,« pravi Vide
tič. Največ težav pa jim povzroča po
manjkanje obratnih sredstev oziroma 
previsoka cena teh sredstev, saj so obre
sti kar 44-odstotne.

tehniko plačila prispevkov gospodar
stva — morda v več obrokih glede na 
neposredne potrebe izvajalcev — da bi 
podjetjem pomagala vsaj nekoliko omi
liti problem finančno-likvidnostnih ko
nic ob izplačilu plač.

Z. L.-D.

nje pa opravlja le šest inkasantov, če pa bi 
hotel biti povsem na tekočem, bi jih po
trebovali trideset.

V mnogih slovenskih občinah bodo 
podražitve precej višje. Da v Novem me
stu ni tako, pripisuje direktor Ucman mo
dernizacijam in visoki strokovnosti Ko
munale v zadnjih letih, kar je omogočilo 
marsikatero racionalizacijo in koriščenje 
notranjih rezerv. Tako so na primer 
zmanjšali porabo energije, ki se prav sedaj

• Zaostajanje komunalnih cen za 
rastjo drugih stroškov je pripeljalo do 
tega, da Komunala že zdavnaj ne po
kriva enostavne reprodukcije. Po be
sedah direktorja Ucmana je vsemu 
krivo to, da decembra lani ni bilo uve
ljavljeno povišanje cen, kije izravna
valo inflacijo s sicer dvomesečnim 
zamikom. Vladni ukrepi so tako 333- 
odstotno umanjkano povišanje pa še 
celotno 58-odstotno decembrsko in
flacijo naložili na breme Komunale, 
kar pa je bilo nevzdržno, kljub temu 
da so izkoristili vse možne notranje 
rezerve.

občutno draži, v primeijavi z letom 1984 
za 25 odst., in to pri za 3 odstotke več na-

»Če bo še slabše, bodo nekatere naše 
trgovine prešle na deljen delovni čas. 
Letos načrtujemo zgraditi novo trgovi
no v Črnomlju, samopostrežno trgovi
no v Šestovi smo preuredili v diskontno 
trgovino za živila in pijače, predvide
vamo specializacijo še nekaterih trgo
vin,« je zaključil Videtič.

A. B.

PREDAVANJE O 
REINKARNACIJI

NOVO MESTO — V sredo, 27. ju
nija, ob 19. uri bo Skupnost za zavest 
Krišne iz Ljubljane v novomeškem ho* 
telu Metropol priredila večer indijske 
duhovne kulture. Na njem bo Krišna 
Ksetra Prabu iz ZDA predaval o temi 
reinkarnacija, igral na stare indijske inš
trumente tradicionalno indijsko glasbo, 
na omenjeno temo pa bo ubrana tudi 
multivizija. Vabijo vse, kijih to zanima, 
da se omenjenega večera udeleže v čim 
večjem številu.

KMALU GRADBENO 
DOVOLJENJE ZA 

METLIŠKO AVTOBUSNO 
POSTAJO

METLIKA — V kratkem bo izdano 
gradbeno dovoljenje za novo metliško

črpane vode. Močno se je zmanjšala tudi 
razlika v količini načrpane in porabljene 
vode. Vse to jim omogoča računalniški 
center za procesno vodenje.

T. JAKŠE

avtobusno postajo. Zemljišče, na kate- 
ala arem bo stala avtobusna postaja, je že 

dalj časa odkupljeno, vsa potrebna in
frastruktura je že na tem zemljišču a|j 
tik ob njem, izdano je lokacijsko dovo
ljenje, narejena pa je tudi vsa potrebna 
projektna dokumentacija. Avtobusna
postaja bo stala na nekaj več kot 900 
kvadratnih metrih površine, pokritih
površin pa bo okoli 400 kv. metrov. 
Predračunska vrednost je okoli 8,3 mili
jona dinaijev. Kdaj bodo začeli graditi 
prepotrebno metliško avtobusno posta
jo, zadnjo postavko iz programa izteka
jočega se samoprispevka, je odvisno od 
tega, kdaj bodo lahko sestavili finančno 
konstrukcijo oziroma, povedano bolj 
preprosto, kdaj in kje bodo našli potre
ben denar za gradnjo.

LEPE OCENE ZA 
METLIŠKA VINA

METLIKA — Metliška Vinska klet 
je na tako imenovani prerez letnika, 
strokovno ocenjevanje najboljših vin 
zadnjega letnika iz podravskega in po
savskega vinogradniškega rajona, po
slala lanski rose, sauvignon, laški rizling 
in laški rizling pozne trgatve. Kljub te
mu da lanski letnik ni bil najboljši, so 
metliška vina dobila ocene, s katerimi 
so v kleti zelo zadovoljni. Tako je rose 
dobil 17,1 točke, sauvignon 17,2 laški 
rizling 17,9 in laški rizling pozne trgatve 
18,8 točke. Na ocenjevanju je bilo sku
paj 86 vzorcev vin lanskega letnika.

• Vse odločilno nastane s klubo- 
vanjem. (Nietzsche)

Ne tič ne miš
Predilnica hoče posta
ti samostojno družbe

no podjetje
METLIKA — Novoteksova pred

ilnica v Metliki ni ne tič ne miš. Na re
ferendumu na začetku leta so se izre
kli za izločitev iz Novoteksa, postali 
pa naj bi družbeno podjetje. Na to od
ločitev sc je novomeški tozd Tkanina 
pritožil in vsa zadeva je še na sodišču. 
Dokler se ne reši, je ta tovarna še ved
no Novoteksov tozd Predilnica Met
lika. Vendar »tozdovskega« Novotek
sa ni več, ker seje medtem »prelevil« 
v družbeno podjetje z dvema delniš
kima družbama, Konfekcijo in Tka
nino.

V metliški predilnici so se za samo
stojno nadaljnjo pot odločili zato, ker 
si v prvi vrsti želijo čiste račune in po
šten partnerski odnos. Seveda se za
vedajo, da bo tudi, če bodo samostoj
no družbeno podjetje, Novoteks še 
vedno njihov najpomembnejših po
slovni partner, vendar bo to partner
stvo urejeno na drugačnih osnovah, 
kot je bilo to do sedaj. »Do sedaj je 
Novoteksova metraža od nas jemala 
toliko preje, kot sojo oni potrebovali, 
ne pa toliko, kot jo mi lahko proizve
demo. Na tak način pa se ne da ne 
pametno načrtovati ne smotrno orga
nizirati delovnega procesa,« pravi di
rektor metliške Predilnice Miomir 
Čikič. Samoupravni sporazum v bi
stvu ni nikogar zavezoval, poslej pa 
naj bi to partnerstvo z Novoteksom, 
tako kot z drugimi, urejali s trdnimi in 
obe strani zavezujočimi pogodbami.

Predilnica do sedaj ni na trgu na
stopala samostojno, ampak je svoj 
proizvod plasirala le preko metraže. 
Tako njihove zmogljivosti niso zase
dene in smotrno izkoriščene, delajo 
manj, kot bi lahko, zato je ljudi pre
več, fiksni stroški pa so enaki, kot če 
bi delali s polno močjo.

Kljub vsemu pa so v metliški Pred
ilnici že do sedaj precej naredili za 
večjo produktivnost. Samo od letoš
njega aprila so število zaposlenih 
zmanjšali za 23, tako da so sedaj za
posleni 303 delavci, do konca leta pa 
naj bi se to število še znižalo, in sicer 
na 287. Pred štirimi leti pa je bilo v 
metliški Predilnici zaposlenih skoraj 
sto ljudi več; takrat so proizvajali 107 
ton preje na mesec, sedaj pa 140 ton. 
Poleg tega so s 380 ljudmi delali v šti
rih izmenah in pol, danes pa je delo v 
Predilnici triizmensko. Pravijo pa, da 
bodo število zaposlenih še zmanjšali 
in obdržali sedanjo proizvodno zmog
ljivost, seveda ob potrebni posodobit
vi. Vsekakor, pravijo, bi sedanjo pro
izvodnjo, to je 140 ton preje na mesec, 
lahko prodali.

A. B.
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SLOVENŠČINA — Da se da na 
vomeški tržnici kupiti »frišne črešne« i 
druge »frišne« sadne dobrote z raznih 
maj razpoznavnih polj, tako imajo pr 
čena imena, smo že poročali. A slove« 

dela problemov le na trži
Pretekli teden so v ugledni družbeni ti Spe|,
vini predvsem za otroke, Kekec, pom 
po zelo ugodni ceni palerine!

PASJEKI — Stanovanjska soseski 
Cesti herojev, imenovana tudi Plava la 
na, je znamenita po več stvareh. Stoji 
najbolj prometni novomeški magistr 
cesti, nasproti pokopališča, v bližini či 
ne naprave, ki ima večkrat to nelepo 
vado, da smrdi daleč naokoli, dopoldn 
spremeni v parkirišče za bližnji Lab« 
Pionir, itd. Zdaj seje po njej razpasla n 
moda: hišni ljubljenci. Kdor nima psil 
ki gaje treba zjutraj pa popoldne in še I 
čer peljati na sprehod, da polula in pok 
tistih pet trav, ki rastejo za več kot ti4 
glavo naselje (ali pred tem stopnic« 
dvigalo v bloku), v katerem je vel 
otrok, ni na nivoju. Povsem jasno je, d 
pasji rod množi, ne da bi kdo vprašl 
soglasje sostanovalce. Zakaj le, ner| 
itak le tisti, ki mislijo, da živali niso 
blok. Sicer pa, kdo je vsemu skupaj 1 
da živijo v novomeški soseski z najvi 
standardom, kot pravijo stanoval 
gospodarstveniki! ,;

FASADA — GIP Pionir '%je | 
mnogo meseci lotil prve prenove mes 
ga jedra, in sicer je nanovo zgradil ve 
stavbo ob novomeški tržnici, v kateri t man 
pritličju nekaj lokalov, v nadstropji) NA1 
nekaj za novomeške razmere luksu/ *9va 
stanovanj. Zdaj je gradnja že brez. gra£ Koč 
nih ograj in mimoidoči jo z zanimanj n°vi 
ogledujejo. Razpoke v novi fasadi vserf zej ( 
gredo v glavo, nekateri modrujejo, d* P°d< 
tu zato, da poudarijo zgodovinskost n* N 
nega jedra. f'*an
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Ena gospa je slišala, daje vi 
njih dneh interni telefonski imenjf 
sta knjiga, ki so jo v občinski up UUS[| 
jemali v roke z naj večjim st rabi odst< 
Nekateri da so najprej iz njega zv<| 50 o 
li, da nova oblast z njimi ne rit do 4 
več.

KRESNA NOČ fjT 
PRI GOSPODIČNI IR

NOVO MESTO - Dom Vinka* 
deršiča pri Gospodični na Gorjaf R| 
prireja v soboto, 23. junija, kresno P pijeji 
hrano in pijačo ter plesom ob igd P«nb 
ansambla Iskra. Prireditev sredi sl p°h 
nostnih gorjanskih gozdov se bo prij ^j”r; 
ob 16. uri. f občil

V. D. SEKRETARJA neka 
ZSMS-LS

NOVO MESTO — Novon 
ZSMS-Liberalna stranka je ostala? 
poklicnega predsednika in sekret« 
saj sta oba odšla na novo delovno d 
nost. Dosedanji predsednik Marja! 
stič bo svoji stranki predvsem v j s. . 
letnih dopustov še nudil strokovni 
moč, za v. d. sekretaija pa je bila ^ y 
novana Mojca Novak iz Laboda. V nads 
lo bo zaenkrat opravljala nepoklj' ^ 
Do kongresa stranke, ki bo predvi« roia 
konec septembra, se bodo tudi v j smer 
vem mestu ukvaijali z volilniihU v nje 
stopki pa z operacionalizacijo prl* je, i 
ma in načinom dela v stranki. *on{ 

- -___________________ ✓ >n lo,

| ( Sprehod po Metlfe
________________________ _—- di d,

BLIZU DVAJSET METLIČAN^' ces
je z avtobusom odpravilo v Milan C9 E°,diI JC L aVlUOUSOIII oupiavuu v muai* - p J”
gometno tekmo Jugoslavija:Nemčtr °df 
je so imeli s seboj v avtobusu p«*'JC 3U IIIICII 3 3CUVJJ v a v IOUUJU

prašiča, petdeset litrov vina in neugo 
Ijene količine žganih pijač. Italijans*. 
riniki so jim vse to zasegli, povrhu vsej 
jih še dodobra pretipali, boječ sc izpj __
Ko jim je uspelo dopovedati, da so 

I čani, je baje eden od carinikovcam, je Daje cucu uu st
»Dobro, dobro, ti se ne bodo pretepa zve?^ 
gostilnah pa tako in tako ne smejo noku 
alkoholnih pijač.« zavid

NAVRATILOVC1 IMAJO PO)razm 
ROKE DELA s pripravami na F^Vsterri: 
kulturne prireditve, ki se bodo pričel® Ve{n; 
julija, in sicer na grajskem dvorišču. razmjulija, 111 iiugiujjnmiuiui*«— , ■h.ji

pa je tudi, da bo Belokranjski muzej štev ||IU JC IUU1, uu uu uviuniuuj.uu ------ -j »v j
toliko denarja, da bo dal zdaj sicer najt* 
poraščeno in s peskom posipano dv9 nap,, 
— tlakovati. To bi bilo seveda zelo) prya] 
vendar pesimisti dvomijo, kajti za tJ0mc, 

I in podobne reči v Metliki nav tie ^ 
I zmanjka denaija.

ŽE "vEČ PREBIVALCEV VASJIzKc
uic.l»lasl„ROVEC je prosilo pisca teh vrstic, Wsin 

piše kaj o cesti, ki bi povezala CerPj bi 
Metliko po krajši poti. Ta cesta je nji va d, 
še evdno makadamska, četudi ie bii?J L( 
časom že vse narejeno za asfainllepo 
Večni šaljivci trdijo, da je tako tu«|'očb< 
»Šokci naj kar ostanejo v Sokariji,"? elane 
žijo, ne da bi razumeli njihove teža''.' ‘en, | 
za bore tri kilometre in še kak mete(0 jos. - 
hu, prizadeti pa trdijo, da je luk*1/ brate 
luknji pa še kakšna vmes se najde- J »a. 5 

OBČINSKI RDEČI KRIZ MBflju« 
KA se zahvaljuje vsem nastopajoča 
dnevu krvodajalcev. Ti so: metliški j jhirn 
nošolci, oktet Vitis, kvintet Kres.j^ki 
pa gre tudi Kmetijski zadrugi, JuhJjJ^lgi 
cu, Mariji Badovinac in Bariči Pn 
Slednji so vsak po svojih močeh Pr'jlv\sPi 
li, da je proslava, na kateri je g°voy ‘vaj 
ko Jelenič, sekretar republiškega 8 j 
križa, izredno uspela.
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I Črnomaljski drobir

>ni

ZELENI JURIJ — Včasih je bila na
vada, da so zelenega Jurija peš spremili do 

z< reke, v katero so ga vrgli. Sodobni zeleni 
Juriji pa ne hodijo več peš, ampak se vozi
jo, Tako je bilo kak dan pred jurjevanjem 
moč videli fantiča na kolesu z motorjem, 
ki je z eno roko držal brezo, vse skupaj je 
drvelo iz steljnikov proti mestu, dajalo pa 
je vtis motoriziranega božanstva rasti in 
rodovitnosti, kakor so zelenega Jurija ča- 
siili nekdaj. O tem, ali so Jurija kaj potipa
li tudi miličniki ali pa je breza srečno pri
spela na cilj, seveda ne vemo, priče pa 
vedo povedati, da so tistega pravega, ne- 
uiotori/irancga, v nedeljo dopoldne vrgli 
v Lahinjo.

»POSKUS« USPEL — Pretekli teden 
so sestankovali predstavniki črnomaljskih 
Političnih strank in predsedstvo občinske 
skupščine. Novinarjev niso povabili, a ker 
Je »poskusno« zasedanje po zagotovilu 
nekaterih prisotnih uspelo dobro, pred
vsem pa brez prepiranja, bodo v bodoče 
n» takšne seje lahko brez posebnih zadreg 

t Povabili tudi sedmo silo, ki obljublja, da 
s novih črnomaljskih politikov ne bo sra

motila, če se seveda ne bodo sami.
LETALA — Eden od črnomaljskih de

legatov je vprašal, zakaj vojaška letala ta
ko nizko letajo nad Črnomljem, ter ob 
•em ppudaril, da ne misli nikogar provoci- 
ral>- Ce bi vprašanje izrekel nekoliko glas

be™ neje, bi mu morda lahko odgovorili kar iz

jvi

Drobne iz Kočevja
les -
ve RAZSTAVA v NAMI — Razstavo o 
'ri k JJmmlniStvu na Kočevskem je v izložbi 
pju NAME pripravil kočevski muzej v sode
luj jovanju s HKS Gozdarstva in Kmetijstva 
;rad Kočevje ter Namo. Posvečena je otvoritvi 
lanj novih prostorov HKS GK. Nama in mu-
SClA bosta nrtnravila rirv brsnr-o Uta nai

, iv Hoaoonih razstav iz zgodovine Kočevsl
t nakupovalna knjižica

Nama je uvedla nakupovalne knjižice, na 
• katere kupci lahko nalože prihranke. Za- 

nJe dobe 40-odstotne obresti, kijih pripi- 
\ Sujejo vsake 3 mesece Kunec s tako

, , to-ouMoine ooresti, Ki jin pripi-
' ' ?uJ*Jo vsake 3 mesece. Kupec s tako 
| nj»l*n'c° 'ma v Nam‘ 5e dodatne ugod-

ROPUSTI — Nama (in druge trgovi- 
"*) presenečajo kupce z novimi in novimi 

j, ?°Pusti. Tako je vabljiva Namina košari- 
' ki obljubila cenješi nakup kot v Avstri- 
" J1- V samopostrežbi je pri gajbi piva ali 

vir Proizvodov Radenske in nekaterih Hrupih
-ni) ^'zvoaov kar lU-odstotm popust, pn 
unf ~®*ovih 8 odstotni in pri ostalem 5- 
y °~totni (v diskontu pa je še dodatni 5- 
- ?®tc,tni popust. Pri usnju znaša popust do 

rdi1 do Jo**-’ pn R°°*el(cU* 'n rimski opremi

(

Ribniški zobotrebci

reioveijetno ne bo klorirana več, ko bodo 
i -i'.ina v°dovod globinske vrtine pri 
^ažici, od koder priteka neoporečna

•JOHANOV A HIŠA — Johanovo hišo-Uhanova HIŠA — Johanovo hišo
- * oblaki'’ Zt*aJ pa spet raste' Po zunanJ‘ v ,.. “r' Lo nova hiša popolnoma podobna
vnč' (S0* Podrti. Tudi pritličje bo tako, kot je 
ila' prej. nadstropje pa bo posodobljeno. 
• naH ^osta t*va Ppslovna prostora, v 
-)kl» SlroPJu in mansardi pa šest stanovanj. 
vidJ rnz , KLOVA HIŠA DO SEJMA - Po- 
i v sm smo ie• da Miklovo hišo urejajo po 

. vernicah spomeniškega varstva in da bo 
nrof ir ^ej nbniško kulturno središče. Novost 
" t ’ dela potekajo po načrtu in da bo do-

^02 fin R iHniJbona cpmnia cnhp rrtko

k ------------------------------------

iaTrebanjske i
i zve2?LI - Vodstvi trebanjske občinske 

no^.^lrorn.h organizacij in Zveze teles- 
zaviH -urnih organizacij sta se znašli v ne- 
raziti VCm P°*°Jaju- Tja so ju pahnile
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nad ne nJenim domorodcem toliko bolj dvig- 
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. jaio iwi rozin i iz»/\ \I/v truKuniclzi

.jdje o,, VSKA — Mimska lovska družina 
lud’ i lo{K)SVoj'*1. v°<Jilnih možeh z vročeno od- 
iji.4«Uno ^JuCila enega svojih predanih 
>aV| ,v- Slednjemu so odmerili tako ka-

IZ NlkŠIH OBČIN
Lovci odprli 
prenovljeno 

kočo v Zagradcu
Otvoritev v soboto, 23.

junija, ob 15. uri

Drago Črnič

čo v povsem naravnem okolju; kdor pa bo 
želel priti v ta naš raj, se bo moral [»truditi 
peš,« se hudomušno nasmehne Črnič.

RIKO KUPIL GRAD
RIBNICA, ORTNEK - Spodnji

ortneški grad, ki je bil več let brez vzdr
ževalca in je propadal, je kupil ribniški 
Riko. Grad, ki je v zelo slabem stanju, 
bodo preuredili v gostinsko-turistični 
objekt s prenočišči in gostinskim loka
lom. Novi hotel je v tem delu Slovenije 
potreben, saj vse od Ljubljane, Velikih 
Lašč in Ribnice pa do Kočevja ni nobe
nega hotela.

M. G-č

iliil.il IZ NtkŠIH OBČIN
ti

ČRNOMELJ — Poleg obveznega dela 
v loviščih si v marsikateri lovski družini 
lovci naprtijo še obilo drugega prostovolj
nega dela. Pri tem člani lovske družine 
Črnomelj niso izjema. Pred štirimi leti so 
začeli obnavljati in širiti lovske koče v biv
ši kočevarski vasi Zagradec, v soboto, 23. 
junija, pa bo ob 15. uri slovesna otvoritev.

»V Zagradcu smo naredili več kot 6.000 
prostovoljnih delovnih ur, prispevali pa 
smo tudi denar. Da nam je uspelo obnovo 
končati v dokaj kratkem času, gre zahvala 
tudi prizadevnemu vodji gradbenega od
bora Zdravko Mulleiju, a tudi številnim 
zagnanim lovcem, posebno še Antonu 
Pezdircu, ki je opravil petkrat več delov
nih ur, kot bi jih sicer moral,« je zadovo
ljen predsednik lovske družine Črnomelj 
Drago Črnič.

Nova pridobitev je za črnomaljske lov
ce velikega pomena. Tako bodo lahko v 
koči posedeli po skupni jagi. Dosedanja je 
namreč sprejela le 15 lovcev, medtem ko 
bo nova vseh 82 pa še kakšnega gosta zra
ven. Teh pa je, zlasti iz tujine, kar nekaj in 
odslej bodo v koči lahko tudi udobno pre
spali, kajti lovci so priskrbeli agregat in 
napeljali vodovod po hiši. Koča pa ne bo 
prijetna postojanka le za lovce, ampak za 
cele njihove družine.

»Pred kratkim smo začeli obnavljati lov
sko kočo v prav tako opuščeni kočevarski 
vasi na Konjskem hribu in upamo, da 
bomo delo končali v dveh letih. Tja ni 
moč priti z avtomobilom, a namenoma ne 
bomo uredili poti. Želimo, da bi imeli ko-

Poraz in zmaga
Odgovarja Lea Oražem

KOČEVJE — Na ustanovnem 
občnem zboru kočevske SDZ 1L ju
nija je bila izvoljena za delegatko re
publiškega kongresa te stranke, ki se 
začne v soboto, tudi Lea Oražem, 
znana po nekaterih pogumnih nasto
pih v prejšnjem sestavu republiške 
skupščine. Zastavili smo ji nekaj 
vprašanj.
• O čem boste razpravljali na bliž
njem kongresu stranke?

»Predvsem bom razpravljala o 
Kočevskem Rogu, postavitvi dostoj
nega obeležja žrtvam in sporočila 
predlog kočevske SDZ za ureditev te
ga območja.«
• Kako ocenjujete izid nedavnih vo
litev in svoj volilni poraz?
»Uspeh Demosa je v občini prese

netljiv, saj je Kočevska znana kot 
konzervativno, duhovno in fizično 
zaprto območje. Do izvolitve v repu
bliško skupščino mi je manjkal le 1 
odstotek glasov, kar je tudi odraz 
strahu pred Demosom, posebno še v 
zaprtem območju občine. Dr. Hubert 
Požarnik je namreč napovedoval, da 
bo Kočevska Reka odprta najkasneje 
v treh tednih po morebitni volilni 
zmagi Demosa. V strahu so bili tisti, ki 
so doslej ribarili v kalnem, imeli privi
legije in gmotne koristi od te zaprtosti. 
V eni stranki so šli tako daleč, da so 
me tudi blatili s podtikanji in lažmi, pa 
sem vseeno dobila skoraj 50 odstot
kov glasov«.
• Kaj menite o volilnih programih in 
njihovem uresničevanju?

»Program SDZ in Demosa je ob
ljubljal odprtje Kočevske Reke, raz
jasnitev poboja domobrancev v Ro
gu, duhovno odpiranje Kočevske 
Reke, poseljevanje opuščenih kmetij
skih območij in posodobitev glavnih 
prometnic v občini. Vse to se uresni
čuje. Svojemu zmagovitemu volilne
mu nasprotniku pa želim, da bi v re
publiški skupščini zastopal interese 
Kočevske, in ne le svoje, socialistične, 
stranke. Pri tem lahko uporabi tudi 
moj program in program Demosa. 
Zavzema se naj, da bova lahko čim- 
prej popila kozarec vina v Gotenici.«

J. P.

Jok delavk ob plačilnih dnevih
Zvone Vidmar, predsednik svobodnega sindikata v iskri se boji, kaj bo, če sindi- 
__________ kat ne bo uspel s svojimi zahtevami po večjih zaslužkih

SEMIČ — V tukajšnji Iskri so že pred sindikalnim kongresom evidentirali 
nove člane Svobodnih sindikatov Slovenije. V novi sindikat seje včlanilo več 
kot tri četrtine zaposlenih, kar je veliko. Sedaj pa so (judje zbegani, kajti ne 
vedo, k^j jim bo novi sindikat prinesel in ali bodo imeli od njega sploh kakšno 
korist.

»Prišli so novi dokumenti, ki obljub
ljajo veliko, tudi precej višje plače. V Is
kri so sedaj prejemki zelo ntzki in raz
umljivo je, da ljudje pričakujejo zviša
nje, vprašanje pa je, kaj lahko pri tem 
naredi sindikat,« pravi predsednik svo
bodnega sindikata v Iskri Zvone Vid
mar. Sindikat se sicer pogaja za višje 
osebne dohodke z vodstvom podjetja, 
slednje pa se drži predvsem Markoviče
vih priporočil in zahtev. Vidmar zatiju- 
je, da sindikat razume, da ima podjetje 
veliko obveznosti, vendar pa bi tudi de
lavci morali dobiti plačilo za svoje delo, 
ki bi jim zadostovalo za človeka vredno 
življenje, tega pa sedaj nimajo.

»Sindikat ima zvezane roke, dokler 
ne bodo podpisane kolektivne pogod
be. Sedaj je pripravljen osnutek panož
ne kolektivne pogodbe elektro in ko
vinske industrije, v njej pa je zapisano, 
daje plača za najenostavnejša dela 600 
DEM v dinarski protivrednosti. V Iskri 
pa imajo sedaj kar veliko delavcev za

nekaj 100 din nižje plače od zajamečnih 
OD, čeprav je v samoupravnih aktih 
zapisano, da morajo biti najnižje plače

Zvone Vidmar: »Sindikat se bo z 
vsemi sredstvi boril za večje plače, če 
bo potrebno, tudi z opozorilnimi 
stavkami.«

Pet vprašani podpredsedniku
Ribniške žrtve — Brezvladja ni — Za ekološko čisto 

proizvodnjo — Demos pričakuje koalicijo
RIBNICA Podpredsedniku ob

činske skupščine Ribnica in podpred
sedniku Demosa občine Ribnica, Fran
cu Mihiču, smo zastavili nekaj vprašanj.
Odgovoril je:

RESNIČNI KONEC VOJNE: Ob
činski Demos se prizadeva, da bi na 
čimbolj etičen način zaključili zadnjo 
vojno in revolucijo. Zaupamo vladi, da 
bo dogajanja pošteno vrednotila in da 
se bo lahko začela evolucija demokraci
je. Ta želja je prisotna tudi v Ribnici, saj 
seje revolucija dogajala tudi tu in terja- 
la v občini veliko Žrtev.

NOVA OBČINSKA VLADA: Man
datar IS, ki ga je predlagal Demos, je

Lenassi je predsednik IS
)d predlaganih 14 članov IS občine Kočevje izvolje
nih 10, štirje pa bodo na naslednji seji skupščine

odstopil. Brezvladja ni, ker posle oprav
lja dosedanji izvršni svet. Demos pred
laga, naj zdaj druga stran ponudi svojo 
vlado. Hkrati Demos meni, da je bila 
ponudba koncepta občinske vlade, ki jo 
je pripravil njegov mandatar, zelo ra
cionalna (4 do 5 članov IS) in je ustreza
la načelom demokracije. Mislimo, da 
bo kmalu prišel čas, ko bo ta zamisel 
spet aktualna in se bo zanjo zavzela 
večina.

ČLANSTVO V DEMOSU: Priča
kujemo, da se bo članstvo povečalo zla
sti med inteligenco in kmeti. Delo De
mosa bo treba profesionalizirati, da bo 
lahko podučeval, varoval in razvijal 
demokracijo v občini. Pričakujemo so
delovanje z zdomci in rojaki po svetu. 
Obnoviti je treba tradicijo, da bo obči
na spet znana po mednarodno prizna
nih strokovnjakih in podjetjih. 

/OJ OBČINE: Razve

ENOTA LB MORA 
OSTATI V ČRNOMLJU
ČRNOMELJ — Eden od delegatov 

je na seji skupščine protestiral zaradi 
napovedane reorganizacije Ljubljanske 
banke, katere posledica bi bila, da po
slovna enota v Črnomlju izgubi svoj ži
ro račun, posli z delovnimi organizaci
jami in obrtniki pa se prenesejo v Novo 
mesto. Zato je predlagal, da se skliče 
zbor ustanoviteljev-delničaijev črno
maljske poslovne enote LB, kjer naj bi 
sklenili, da se obsegopravil, kijih sedaj 
opravlja LB-enota Črnomelj, za DO in 
občane ne spremeni.

KOČEVJE — Na zadnji seji občin
ske skupščine Kočevje, kije bila 12. ju
nija zvečer, je bil izvoljen novi občinski 
izvršni svet na čelu s predsednikom La
dislavom Lenassijem (sedanjim direk- 
toijem Komunale in predsednikom 
občinske organizacije ZKS-SDP). Od 
75 odbornikov je bilo na seji prisotnih 
70, zanj pa jih je glasovalo 42.

Nadalje so dobili dovolj gla 
Vincenc Janša (podpredsednik i

glasov še 
t za pod

ročje energetike), Alojz Ivančič (pod
ročje industrije in gradbeništva), Igor 
Aupič (varstvo in urejanje prostora), 
Ksenija Vidoševič (družbene dejavno
sti), Miro Ferlin (revitalizacija občine), 
Marta Briški (komite za družbeni raz
voj), Anton Krkovič (ljudska obramba 
in DS), Majda Lindič (obča uprava) in 
Boštjan Fabjan (notranje zadeve). Vo
litve za področja kmetijstva in gozdar
stva, drobnega gospodarstva, davčne 
politike in člana IS brez listnice pa bodo 
predvidoma opravljene na naslednji seji 
skupščine. Štirje predlagani za ta pod
ročja namreč tokrat niso dobili dovolj 
glasov, zato bo predsednik IS predlagal 
nove kandidate. Za sekretarko občin
ske skupščine je bila izvoljena Slavka 
Janša.

V uvodnem govoru, še pred volitva
mi, je Ladislav Lenassi poudaril, da bo
sta glavni nalogi nove vlade uresniče
vanje programa revitalizacije občine in 
reorganizacija občinske uprave. Vin
cenc Janša je dejal, da treba potisniti 
strankarske razprtije na stranski tir in 
složno poprijeti, ker bo le tako možno 
potegniti voz kočevskega gospodarstva 
iz blata, v katero se pogreza.

J. P.

KONCERT OBISKAN
TREBNJE — Tukajšnji petkov do

brodelni koncert Odprite srce, ki ga je 
pripravilo Društvo za pomoč duševno 
prizadetim Trebnje ob sodelovanju vr
ste sponzorjev in številnih znanih in pri
ljubljenih umetniških izvajalcev, je pri
vabil v šolsko telovadnico lepo število 
obiskovalcev. Izkupiček s koncerta bo
do po besedah društvenega predsednika 
Staneta Jarca, ki je pozdravil navzoče, 
namenilil za ureditev delavnic pod po
sebnimi pogoji. V imenu trebanjskega 
izvršnega sveta je izrekla pozdravne be
sede obiskovalcem Majda Ivanov, ki se 
je zahvalila vsem za obisk in poudarila, 
da je skrb za duševno prizadete ljudi 
skupna skrb in dolžnost.

RAZVOJ OBČINE: Razvoj bo te
meljil na (predvsem domačem) znanju, 
poštenosti, trgu in demokraciji. Gospo
darski razvoj naj ne temelji na velikih 
serijah, kar Ribnico ogroža ekološko in 
demografsko, ampak bolj na znanju in 
posebnostih.

SODELOVANJE S KMEČKO 
ZVEZO: Z njo Demos trenutno nima 
povezave, ker ta zveza oz. skupina v njej 
nastopa z drugačnimi interesi kot De
mos. Vendar menimo, da je kmečko 
prebivalstvo naravni zaveznik Demosa, 
da se bo Kmečka zveza v občini kmalu 
prečistila in spet.postala naš koalicijski 
partner.

J. PRIMC

POTREBNA JE BILA
OSILNICA — Nova mesnica v Osilni

ci, ki so jo odprli 1. junija, je bila na tem 
območju gotovo potrebna. To dokazuje 
tudi promet, kije celo večji kot na Rudni
ku pri Kočevju. Na tem območju namreč 
ni mesnice, ki bi bila odprta vsak dan, vse 
od Broda na Kolpi do Gabra in tudi v sa
mem Čabru prodajajo meso le določene 
dneve. Nova osilniška mesnica pa je odpr
la vsak dan od 8. do 15. ure, ob sobotah od 
8. do 12. ure in ob nedeljah od 8. do 10. 
ure, medtem ko je ob ponedeljkih zaprta.

Pogovori o vodi tečejo počasi
Z zajetjem v Radanji vasi bodo nadomestili šentpavelski izvir — Uporabljali bo- 
___ do podtalnico z območja Bistrice — O odloku še nič dokončnega

AVGUSTA TABOR
ŠENTRUPERT — Na nedavnem po

govoru v tukajšnji župnijski dvorani so se 
organizatoiji lanskega prvega šentmper- 
škega mirovno-raziskovalnega tabora do
menili, da bodo tak tabor izvedli tudi le
tos. Mladi privrženci miru in nenasilja se 
bodo po tem dogovoru zbrali v 1. polovici 
letošnjega avgusta.

TREBNJE — Zdajšnji načrti, po katerih naj bi se v trebanjski občini v pri
hodnosti v dobršni meri oskrbovali z vodo, predvidevajo spojitev dveh velikih 
vodovodnih sistemov. Oba kraka tega sistema se bosta predvidoma napajala 
zunaj trebanjskih meja, v litijski občini.

Za prvega so poiskali zajetje v Radnji 
vasi, kjer bo voda pritekala iz že naprav
ljenih vrtin. O zadostnih količinah iz iz
virka so se strokovnjaki prepričali z 
merjenjem pretoka, varnost vode pred 
onesnaženjem pa zagotavlja 150-metr- 
ska globina vrtine. Gradnja, za katero 
črpajo denar iz blagajn bivše Območne 
vodne skupnosti Ljubljanica—Sava in 
nekdanje OVS Dolenjske ter grosupelj
ske, litijske in trebanjske občine, m več 
vprašljiva. Med tistimi, ki se lahko vese
lijo tega ugodnega razpleta dosedanjih 
priprav v zvezi z novim zajetjem, so go
tovo prebivalci Trebnjega, ki se bodo z 
dotokom vode iz Radanje vasi rešili se
danje stalne negotovosti, ali bodo imeli 
v pipah vodo in kakšno. Po usposobitvi

zajetja v Radanji vasi bo ostalo sedanje 
šentpavelsko kvečjemu za rezervo.

Drugi vodovodni sistem ne bo segal z 
izvirkom toliko v globino, ampak ga 
naj bi polnila podtalnica z območja re
ke Bistrice. Zbirno območje je predvi
deno pod Velikim Vrhom v litijski kra
jevni skupnosti Dole, zanj pa so se 
odločili po opravljenih hidrogeoloških 
raziskavah in na podlagi analiz vode. 
Zavod za socialno medicino in higieno, 
kije opravljal te analize, je ugotovil, da 
voda iz omenjenega zajetja povsem us
treza merilom za kakovostno pitno vo
do. Toda na ta vir vpliva preko podtalia 
seveda količina vode v Bistrici. Da pa bi
se nihanja rečnega vodostaja čimmanj 
poznala na predvidenem novem vodo

vodnem sistemu, strokovnjaki predla
gajo dvig nivoja vode v Bistrici z zaje
zitvami struge, poleg tega bi bilo 
potrebno podaljšati drenažo, v katero 
nameravajo zajemati podtalnico na 
območju pod Velikim Vrhom. Pri tem 
pa so prepričani, da bi investitorji vrgli 
denar stran, če ne bi zavarovali tega na
črtovanega zajetja pred morebitnim 
onesnaževanjem. Taka mnenja so spod
budila pripravljanje odloka o varova
nju območja podtalnice pri zajetju ob 
Bistrici pod Velikim Vrhom, vendar 
kaže, da priprave tečejo le bolj v tre
banjski občini in da so trebanjski in litij
ski pogledi na omenjeno pravno zaščito 
daleč vsaksebi. Trebanjska občina bi 
rada kar najhitreje našla z litijsko skup
ni jezik o tej nedorečeni zadevi, zato je 
tudi trebanjski izvršni svet namenil eno 
od točk dnevnega reda nedavne seje 
vodovodnemu sistemu Veliki Vrh.

M. LUZAR

LUTKE, LIKOVNIKI 
IN OBILO ZABAVE
TREBNJE — 28. junija, naslednji 

četrtek, ob 19. uri bodo z nastopom 
trebanjskega pihalnega orkestra in 
folklorne skupine Technik iz Bratisla
ve v Trebnjem odprli turistično prire
ditev »Iz trebanjskega koša«. V petek 
ob 18. uri bodo v domu kulture izved
li lutkovno predstavo Janko in Met
ka, in ob 19. uri pa se bo v parku pred
stavila madžarska folklorna skupina 
Kiszov. Sobotni večer bo minil v 
znamenju folklore skozi nastop ple
salcev KUD Rečica iz Karlovca. V 
nedeljo, L julija, ob 10. uri bodo v 
okviru prireditve pripravili na Rač
jem selu ribiško tekmovanje, posebej 
zanimivo pa bo popoldne. Ob 17. uri 
bodo v trebanjskem parku sprejeli pa
re z Ohceti iz Ljubljane, četrt ure po
zneje pa bodo pred Galerijo odprli 
Tabor likovnih samorastnikov.

najmanj 5 odst. nad zajamčenimi, sin
dikat pa je zahteval celo 20 odst. Vod
stvo nam neprestano moli pod nos le 
»svoje« zakone, zakon o zajamčenih 
osebnih dohodkih pa očitno ni nikomur 
mar, zato se ne uresničuje,« se jezi 
Vidmar.

Vidmarja je strah, kaj bo, če sindikat 
ne bo uspel s svojimi zahtevami po viš
jih plačah. S 1. julijem namreč obljub
ljajo višje komunalne storitve in stana
rine, nekateri pa jih že sedaj ne zmorejo 
plačati. Po marčevski podražitvi vrtca, 
ki je bila v črnomaljski občini menda 
edina v Sloveniji, so nekatere delavke 
dobile račun za varstvo dveh otrok, kije 
bil komaj za stotak ali dva manjši od 
njihovega mesečnega prejemka v Iskri. 
Ljudje so zares na robu preživetja. Med
tem ko so bili včasih veseli, ko je bil pla
čilni dan, sedaj jočejo. »Delavci pravijo, 
da so pripravljeni delati brezplačno ob 
sedaj prostih sobotah, samo če jim da 
vodstvo zagotovilo, da bo čez mesec ali 
dva v tovarni boljše. Ljudje namreč živi
jo s to tovarno, nekateri vlagajo vanjo 
že nekaj desetletij. Žal pa od vodstva 
vsaj sedaj ni moč dobiti nobenega pra
vega odgovora, kakšna bo bodočnost 
podjetja,« je zaskrbljen predsednik 
sindikata.

M. BEZEK-JAKŠE

DANES O ROGU
KOČEVJE — Danes, 21. junija, bo 

prva seja novega izvršnega sveta občin
ske skupščine Kočevje. Na dnevnem 
redu bo več zanimivih zadev, kot so 
razbremenitev gospodarstva, informa
cija o odpiranju Kočevske Reke in in
formacija o urejanju grobišč v Kočev
skem Rogu.

ČISTILNA NAPRAVA 
DOKONČANA

RIBNICA — Čistilna naprava za Rib
nico in okolico je dokončana. Na nedav
nem tehničnem pregledu so ugotovili ne
kaj manjših pomanjkljivosti. Do obrato
vanja naprave, ki ima zmogljivost 4.000 E 
(z možnostjo razširitve do 6.000 E), pa bo 
kljub temu poteklo še nekaj časa, ker je 
potrebno narediti še nekatere kanalizacij
ske povezave po Ribnici. Zdaj je namreč 
na napravo priključen le tako imenovani 
»ribniški kare« in še nekaj hiš. Ob preure
ditvi križišča za Hrovačo (mala ribniška 
obvoznica) bodo pod cesto vgradili kanal, 
s katerim bo priključena na novo čistilno 
napravo stara naprava na Trgu Veljka 
Vlahoviča, skupaj z vsemi stanovanjskimi 
bloki pa še Prijateljev trg in drugi objekti. 
Jože Mihelič, ki ima na skrbi komunalno 
in cestno dejavnost, je povedal, da je ne
davno testiranje odpadnih voda iz kasarne 
pokazalo, da so močno onesnažene in da 
je torej tudi ta objekt potrebno priključiti 
na čistilno napravo, kar pa ne bo težko, saj 
je to v neposredni bližini. S temi uredit
vami bo priključene na čistilne naprave tri 
četrt Ribnice.

Milica, pomagaj!
Težave na smetišču
TREBNJE — Trebanjcem po

vzročajo na cvibeljskem odlagališču 
komunalnih odpadkov težave Ro
mi Kot je zapisal v poročilu o obra
tovanju te deponije Zavod za urba
nistično načrtovanje Trebnje, bi bilo 
potrebno, da bi milica pomagala 
Komunali delati red

Taki pozivi nekako pooblaščalo 
državne organe prisile, naj ukrepa
jo na enem področju več. Vendar 
taki apeli najbrž ne vodijo do rešit
ve, kajti glavni problem, zaradi ka
terega prihajajo na cvibeljsko sme
tišče Romi, je neustrezno zbiranje 
odpadkov. To pomanjkljivost je od
kril tudi sestavljavec poročila, ko je 
zapisal, da povzročitelji odpadkov 
le-teh ne sortirajo, tako da se med 
komunalnimi smetmi pojavljajo tudi 
sekundarne surovine, ki jih potem 
pobirajo Romi

Toda uporabno železo med zavr
ženimi bananinimi olupki na ko
munalnem smetišču še zdaleč ni 
samo trebanjska posebnost, zato je 
neupravičen očitek o neustreznem 
zbiranju odpadkov, kolikor je na
slovljen izključno na trebanjsko 
komunalno službo. Pravi naslov za 
take očitke je nekje »višje«, saj cela 
Slovenija ne ločuje posebno natan
ko uporabnih odpadkov od povsem 
nekoristnih. Dokler bo pravkar za
pisano o vseslovenski malomarnosti 
količkaj držalo, pa se bo dalo raz
umeti pozive miličnikom, naj delajo 
red na Cvibljah. Navsezadnje so 
Trebanjci samo državljani Slovenije.

M. LUZAR
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IZ NKŠIH OBČIN u
Ob otvoritvi nič rompompoma

Po petih letih črpališče pitne vode Glogov Brod vendarle obratuje — Okrog 60 
_______odstotkov občanov v teh dneh ze pije vodo iz novega vodnjaka______

BREŽICE — Dolga zgodba okrog novega črpališča pitne vode v Glogovem 
Brodu pri Brežicah seje, kot kaže tretji poskusni zagon črpalke, končno raz
pletla. Okrog 60 odstotkov prebivalcev te občine, ki so zajeti v napajanje iz 
centralnega vodovoda, tako že več kot deset dni uporabna boljšo vodo.

V Komunalnem in obrtnem podjetju
so se za novo črpališče odločili potem, 
ko je sicer neoporečna voda v starem 
črpališču dobila nenrijeten vonj po 
trohnobi. V naložbo, kije znašala okrog 
milijon nemških mark, so zagriznili v le
tu 1985. Leto pozneje so črpališče po
skusno zagnali, vendar je v nekaj dneh 
prišlo do okvar na četrtini vseh spojev 
1,5 kilometrov dolgega cevovoda. Izva
jalca Pionir Novo mesto in IMP Mari
bor sta stroške popravil nosila sama. Po 
ponovnem pregledu cevovoda so z 
obratovanjem poskusili še v letu 1987, 
a tudi tokrat ni šlo. V ceveh so namreč 
namerili tudi do dve atmosferi večji pri
tisk, kot bi smel biti. Zdaj jim ni preosta
lo drugega, kot da so dali celoten pro
jekt pregledati Vodnogospodarskemu 
inštitutu v Ljubljani.

Arbitražna komisija, ki sojo ustano
vili v občini, je ugotovila, da je osnovni 
vzrok za napake v projektni dokumen
taciji. Prvi projekt ni imel vgrajenih 
vseh potrebnih merilnih naprav, ni 
predvideval dodatnega zavarovanja in 
je zahteval napačno izbiro črpalke. 
KOP je moral naročiti novo črpalko z

Novo vodstvo 
SDZS Krško

Miha Rostohar, vodja so
cialdemokratov

KRŠKO — Socialdemokratska zveza 
Slovenije (SDZS), podružnica Krško, je 
imela v četrtek zvečer volilni zbor, na ka
terem so za novega čelnega moža občin
ske organizacije izvolili psihologa Miho 
Rostoharja, namesto dosedanjega pred
sednika Igorja Avsca. Volilnega zbora se 
je udeležil tudi vodja Demosa dr. Jože 
Pučnik.

V krški podružnici SDZS so prepričani, 
da bi si kljub skromnemu volilnemu rezul
tatu (v DPZ so dobili 5,13 odst.) zaslužili 
večji vpliv na občinsko politiko. To se je 
kazalo zlasti ob razpravi o novem občin
skem izvršnem svetu, kjer so bili po mne
nju strankinih vodij deležni premalo po
zornosti, zlasti glede na strokovne zmož
nosti. Vsekakor je tako v republiški kot 
tudi v občinski organizaciji opaziti, daje 
stranka izgubila svoj nekdanji polet, zato 
so med drugim tudi na krškem volilnem 
zboru sprejeli pobudo, naj bi vsak član 
vsak mesec pridobil vsaj še enega člana. O 
stranki naj bi se več slišalo tudi v podjetjih, 
za kar naj bi poskrbeli strankini pripadniki.

Zlasti zanimiva pa so bila vprašanja o 
sedanji in bodoči suverenosti Slovenije ter 
o gospodarskem položaju. Razpravljalce 
na volilnem zboruje zanimalo, kaj je nova 
slovenska vlada naredila na teh dveh pod
ročjih. Dr. Jože Pučnik je odgovoril, da se 
stranka kot taka ne bo vtikala v tržno gos
podarstvo, vendar pa se bo vanj lahko vti
kala vlada, še posebej v primerih, če bodo 
gospodarski giganti iz sedanje družbene 
(ne)lastnine prešli pod skrbništvo države. 
Tedaj se bo lahko zgodilo, da bi tudi za
menjali direktoije.

J. S.

Tabor Rdečega 
križa v 

Zabukovju
Odl.do 20. julija bodo 
pomagali starejšim, 

kmetom in otrokom
ZABUKOVJE — Sekretarka 

občinskega odbora Rdečega križa v 
Sevnici Milena Poljšak nas je obve
stila, da bo letos Rdeči križ Sloveni
je pripravil tabor RKS v manj razvi
ti krajevni skupnosti Zabukovje. 
Med taborom od 1. do 20. julija 
bodo štiri vzgojiteljice iz tabora or
ganizirale vrtec iz KS Zabukovje za 
otroke od 4. do 6. leta starosti, ki si
cer niso redno vključeni v družbeno 
organizirano varstvo. Štiri zdrav
stvene delavke iz tabora pa bodo 
družno s patronažno sestro iz sev- 
niškega zdravstvenega doma obis
kale družine v zaselkih zabukovške 
krajevne skupnosti. Tretjo — so
cialno enoto bo sestavljalo 6 dija- 
kov-kadetov iz tabora, ki bodo sta
rejšim Zabukovljanom pomagali 
pri beljenju sten, cepljenju drv in 
manjših popravilih na domačiji, 
prav tako pa pri delu na kmetiji ali v 
vinogradu. Na taboru bo vodja z 
višje šole za socialne delavce, sode
lovali pa bodo še KS Zabukovje, 
sevniški vrtec Ciciban, Center za 
socialno in svetovalno delo in OO 
RK Sevnica.

manjšo močjo in opraviti še vrsto do
datnih del. Kljub očitni krivdi projek
tanta niso vztrajali na tožbi, kajti spor bi 
se zavlekel, gradnja pa bi stala. Stroške 
popravil na cevovodih sta itak nosila iz
vajalca del, Region je na svoje stroške 
izdelal ponovni projekt, KOPje prevzel 
dodatna dela, ki bi jih morali opraviti že

stu. Slednje bo moralo večji zalogaj, saj 
morajo vsa komunalna dela načrtovati 
sočasno, da bodo ulice razkopali samo 
enkrat. Še vedno ni gotovo, kako dolgo 
bo zdržal in koliko bo prenesel sedanji, 
od okvar načeti cevovod, zato že sedaj 
računajo, da bi izgradili prečni cevovod 
do Brežine, ki bi ga uporabljali v prime
ru okvar. Staro črpališče vode namera
vajo še naprej vzdrževati, saj je voda v

prej, če bi bili projekti v redu. Začasno 
je stroške prevzelaje stroške prevzela Komunalna skup
nost, toda v Komunalnem in obrtnem 
podjetju so našli resnega kupca za pre
jšnjo črpalko, in če jim bo prodaja uspe
la, bodo na zeleni veji.

Glavni cevovod od črpališča v Glo
govem Brodu do pošte v Brežicah je se
daj prenovljen. Ob popravilu mosta čez 
Savo in Krko nameravajo obnoviti ce
vovod do vodohrama na Čatežu, čaka 
pa jih tudi obnova cevovodov po me-

KONCERT ZA 
25-LETNICO

BREŽICE — Za konec sezone bodo
trije pevski zbori KUD bratov Milav
cev BreiBrežice priredili koncert, na kate
rem se jim bodo pridružili tamburaši iz 
Artič. S tem nastopom bo moški pevski 
zbor proslavil 25. obletnico obstoja. 
Jubilejni koncert bo v soboto, 23. juni
ja, v Slavnostni dvorani Posavskega 
muzeja.

• Po mnenju strokovnjakov iz Inšti
tuta Jožefa Štefana pijejo Brežičani 
po novem idealno vodo. Pravijo ji 
»mrtva« ali celo »sterilna« voda, saj 
ne vsebuje bakterij. Ima manjšo trdo
to in nižje vsebnosti nekaterih rud
ninskih snovi, kot sta magnezij in že
lezo, zato bo dobro dela pralnim 
strojem, malo manj pa okusu. Vseb
nost radioaktivnega tritija je v novem 
vodnjaku kar 16-krat manjša, kot je 
bila v starem, lqer pa tudi ni presegala 
dovoljene meje. Vodnjak je 200 me
trov globok in naravno zelo zaščiten 
z nepropustnimi plastmi, sqj se nahaja 
na močvirnatem zemljišču. Zmoglji
vost vodonosnika na tem mestu je 
230 litrov na sekundo, trenutno črpa
lišče pa izkorišča približno četrtino te 
zmogljivosti.

zadnjih letih izgubila slab vonj in je ne
oporečna, zato bo ob večjih konicah 
porabe prišla še kako prav.

B. DUŠIČ

BREŽICE: SEJEM 
KNJIG IN 

UČBENIKOV
BREŽICE — Občinska matična 

knjižnica in vodstvo osnovne šole bra
tov Ribaijev vabita v soboto, 23. junija, 
na sejem rabljenih učbenikov, lepos-na sejem rabljenih učbenikov, lepos
lovnih in strokovnih knjig, revij, stri
pov, gramofonskih plošč, zvočnih in vi
deo kaset. Če bo vreme lepo, bo 
prodaja pred šolo, sicer pa v telovadni
ci. Prostor bo ozvočen, da bo vzdušje 
prijetnejše. Obiskovalci bodo poleg 
glasbe slišali po zvočniku tudi obvestila 
o knjižnih novostih in vmes še kako 
anekdoto. V Brežicah je tak sejem no
vost. Vabljeni so učenci osnovnih šol iz 
občine, srednješolci in vsa mladina, pa 
tudi odrasli bodo lahko našli kaj zase. 
Knjige, predvsem obvezno čtivo, bo 
odkupovala občinska matična knjižni
ca, da si bo pomnožila izvode, po kate
rih je povpraševanje večje od ponudbe. 
Prireditelja želita, da bi čimveč knjig, 
revij in učbenikov zamenjalo lastnike, 
saj je to najcenejša pot do njih.

V SROMLJAH 
TURNIR IN 

KMEČKE JEDI
SROMLJE — SILOVEC

Ljubitelji zdaj že zunaj Slovenije 
znane sromeljske kmečke kuhinje
bodo spet prišli na svoj račun. Aktiv 
kmečkih žena priredi v soboto, 23. 
junija, prodajno razstavo dobrot s 
kmečke mize v gostilni Kranjčič. 
Odprta bo od 15. ure dalje. Do ta
krat se bo končal na igrišču veliki 
turnir v malem nogometu. Zmago
valec bo prejel 2 tisoč dinatjev in 
pokal. Denarne nagrade s pokalom 
bosta deležni tudi druga in tretja 
ekipa. Organizatoiji vabijo goste na 
ogled vseh prireditev, zvečer pa na 
kres, ki ga bodo po starem običaju 
zakurili na čast Janezov Krstnikov, 
ki na ta dan praznujejo svoj god. 
Tekmovalce in druge obiskovalce 
bo zabaval ansambel Brodniki. Iz
letniki bodo lahko preživeli prijeten 
dan ob vinski cesti ter spoznali za
nimive kraje in ljudi ob njej.

Bo uspelo sestaviti vlado?
Miro Mikeln o svojih pogledih na mandatarstvo

KRŠKO — V krški občini že kar 
težko čakajo na novo občinsko vlado, 
zato vsi upajo, da bo novemu manda- 
tarju mag. Miru Mikelnu uspelo sestavi
ti vlado, ki bo sprejemljiva tako za De
mos kot tudi za opozicijo. O tem bodo 
poslanci krške občinske skupščine od
ločali danes na 4. seji, že pred sejo pa 
smo se pogovaijali z mandatarjem mag. 
Mikelnom.

»Demos mi je predlagal, da prevza
mem funkcijo mandataija,« pravi mag. 
Mikeln, sprejel sem jo, a brez vsakih 
pogojev. Povedal sem jim, da bom čla
ne občinske vlade izbiral po lastni pre
soji, in to ne glede na strankarsko pri
padnost. Za mene so odločilne strokov
nosti, delavnost in osebna poštenost in 
to bodo edini kriteriji, kijih bom upoš
teval. Demos je te moje pogoje sprejel, 
zato mislim, da bodo sprejeli tudi mojo 
izbiro članov vlade.«

ospredje, pač pa gre za dejstvo, da krška 
občina vlado ta hip potrebuje bolj kot 
karkoli drugega.«

Poznavalci razmer pravijo, da v Kr
škem ne bi mogli dobiti bolj primernega 
človeka za to funkcijo, zato seveda tudi 
upajo, da bo dobil Mikeln s svojo sesta
vo vlade podporo v občinskem parla
mentu. V dobro pa štejejo tudi to, da 
upošteva potrebo po kontinuiteti.

J. S.

Prikupen nastop 
novega krškega 

mandatarja
Izvršni svet bo posku
sil sestaviti neodvisni 

kandidat M. Mikeln
KRŠKO — Izvršni svet se mora 

spremeniti iz servisa v vlado, ki ne 
bo capljala za dogodki, sestavljen 
pa ne bo kot koalicija zaradi vlada
nja, ampak zaradi skupnih ciljev. 
Pri svojem delu pa mora izhajati iz 
resničnih, ne pa iz namišljenih 
možnosti.

S približno takimi pogledi se je 
krškim odbornikom predstavil kan
didat za mandataija za sestavo no
vega občinskega izvršnega sveta, 
mag. Miroslav Mikeln, še pred vo
litvami. Te so mu izrazile visoko 
stopnjo zaupanja in podpore, saj je 
za Mikelna glasovalo 64, vzdržalo 
pa se je 11 odbornikov krškega par
lamenta. Zdi pa se, daje Mikeln kot 
neodvisni kandidat, čeprav ga je 
predlagal Demos, dovolj sprejem
ljiv tudi za drugo stran oz. za preno
vitelje, socialiste in liberalce.

Sicer pa si oglejmo še nekatere 
njegove poglede! Mikeln, ki je kot 
veterinar prišel leta 1959 v »takrat 
še neonesnaženo našo občino«, kot 
je rekel ob svoji predstavitvi, je bil 
kar 18 let povezan z delom v naravi 
in ljudmi. Od leta 1979 je delal kot 
veterinarski inšpektor, od leta 1986 
pa je predstojnik Medobčinskega 
inšpektorata v Krškem. Med svojim 
12-letnim delom v tem inšpektora
tu je naletel tudi na toge, neživljenj
ske predpise, toda pri vsem tem mu 
je in mu verjetno še bo pomagala 
maksima, »da ne bi svoboda enega 
postala nesvoboda drugega!« Tudi 
zato ni moč zaslediti v Mikelnovih 
izjavah nikakršnega revanšizma, še 
več, poudaija, daje treba »obdržati 
kontinuiteto dobrih usmeritev.«

Pri tem pa bo moralo biti gospo
darstvo samostojno in suvereno,

Miroslav Mikeln

zagotoviti bo treba enake pogoje 
gospodarjenja ne glede na lastnino. 
Enakopraven razvoj v mestu in na
podeželju je ena naslednjih točk 
Mikelnovegalikelnovega programa, glede var
stva okolja pa mandatar meni, da 
bo treba temeljito pretehtati vse po
sege v prostor. Poostriti bo treba 
nadzor nad onesnaževalci in ustva
riti vse pogoje za varno zaprtje JE 

lodškodni-Krško. »Zahtevali bomo < 
no za trajno zmanjšano vrednost te
ga prostora,« je med drugim pouda
ril Mikeln.

P. PERC

Spomenik 
bo več kot 

samo spomenik
Ob odkritju bo govoril 

minister dr. Vencelj
ARTIČE — V soboto ob 15. uri bo

do pri osnovni šoli Artiče odkrili spo
menik svoji nekdanji učiteljici Ani Ga
brič. Uro pred tem dogodkom bo v 
domači cerkvi tudi spominska maša za 
vemo učiteljico, kije živela s tukajšnji
mi ljudmi in zanje. Pri šoli bodo o njej 
spregovorili njeni nekdanji učenci, pri
pravili bodo razstavo o zgodovini šole 
in o Gabričevi, izdali brošuro in v raz
red, kjer je poučevala, namestili njeno 
sliko, ki jo je naslikal Pavle Predanič. 
Na kulturni slovesnosti bo govoril tudi 
novi minister za šolstvo dr. Peter 
Vencelj.

Pobudo za doprsni kip so dali ne
kdanji učenci Ane Gabričeve, ki so letos 
dopolnili 60 let. V akcijo so se vključili 
ostali krajani in tudi krajevna skupnost,, 
ki bo ob sočasnem krajevnem prazniku 
podelila plakete Artič. Doprsni kip Ga
bričeve je oblikoval kipar in restavrator 
Anton Blatnik, eden zadnjih Artičanov, 
ki so govorili z učiteljico.

Dogodek je spodbudil šolaije, da so 
se lotili proučevanja zgodovine lastne 
šole. Pri tem so iskali podatke na terenu, 
v Zgodovinskem arhivu v Celju in v 
Šolskem muzeju v Ljubljani. Namenje
ni so tudi v Graški muzej, da bi izvedeli 
še kaj o začetkih šole, ki segajo tja v leto 
1843.

»Naša želja je, da bi dogodek postal 
srečanje učencev različnih generacij, ki 
so se učili pri Gabričevi. Poleg tega bi 
radi ovrednotili delo ostalih učiteljev in 
v šolski park postavili spomenik še ko
mu. Odnos do šole in do učiteljev bi ra
di opredelili drugače, kajti šola je vedno 
imela pomembno vlogo v kraju in prav 
tako pomembni so bili posamezni učite
lji. Zaslužnih imen ne manjka in do leta 
1993, ko bomo slavili 150-letnico šole, 
bi radi kaj več vedeli o njih in o šoli sa
mi,« je ob dogodku povedal ravnatelj 
Miha Haler. B. D.

IZLET INVALIDOV V 
SAVINJSKO DOLINO
SEVNICA — Sevniško društvo invali

dov prireja v soboto, 30. junija, enodnevni 
izlet v Savinjsko dolino. Odhod avtobusa, 
ki bo iz Sevnice odpeljal ob 6. uri proti 
Lučan, Ljubnemu, Moziiju, Preboldu, 
slapu Rinki in drugim zanimivim krajem, 
bi morda za kakšnega invalida resda še 
utegnil biti zadnji rok za prijavo, če bo še 
kakšen prost sedež, toda vodstvo društva 
le poziva člane, da pohitijo s prijavami 
neposredno v pisarno društva invalidov 
pri občinski zgradbi ali pa preko poveije- 
nikov.

AGROPOP NA 
KOPALIŠČU

SEVNICA — Kopalna sezona na 
seviškem kopališču, tako kot drugje 
po Sloveniji, ne more prav zaživeti, 
saj je, kot kaže, prislovično aprilsko, 
deževno vreme precej zakasnilo in 
kaže svoje zobe na pragu poletja. A 
kljub temu pri sevniškem gostinskem 
podjetju, kije tudi upravljalec sevniš- 
kega kopališča, ne kanijo vreči puške 
v koruzo pri izvedbi načrtovanih za
bavnih večerov ob koncih tedna ob 
kopališču. V soboto, 23. junija, ob 21. 
uri bo tako za ples in zabavo poskrbe
la priljubljena slovenska skupina 
Agropop.

Dobre vaje z manjšimi napakami
Sevniška občinska gasilska zveza preverila usposobljenost 15 gasilskih društev 

— Najbolje so se odrezali Boštanjčani, najslabše pa Blančani

Tako neodvisno pozicijo pa si je 
mag. Mikeln dokaj zlahka priboril.
Nikoli doslej namreč ni bil v nobeni 
stranki ali organizaciji, ki bi delovala 
politično. Zanašal se je pač na svoje 
strokovne kvalifikacije, ki jih je lahko 
uveljavljal tudi brez strankarske pri
padnosti. »Seveda je zame mandatar
stvo nekaj povsem novega, zato to jem
ljem kot izziv, ki pa se mu ne morem 
upreti. Tu ne gre za moje osebne ambi
cije, saj se sam nikoli nisem rinil v

SEVNICA — Sevniška občinska gasilska zveza je preverjala usposobljenost 
15 gasilskih društev v občini. Komisija za ocenjevanje vaj, ki jo je vodil povelj
nik OGZ Milan Kajič, je ugotovila, da so bile vse predvidene vaje taktično do
bro izvedene, pohvalila pa je tako udeležbo oziroma prisotnost operativnih 
članov (od 9 do 12 na vajo) kakor tudi delo in iznajdljivost nekaterih strojnikov.

imajo gasilci tudi dosti slabih tlačnih 
cevi (veliko jih je puščalo), da v nekate
rih društvih ne vzdržujejo najbolje vozil

KDO BO VSE TO 
PLAČAL?

KRŠKO — Doklej bo še trajalo to ču
vanje orožja in opreme TO in koliko bo to 
stalo, tudi Slovenijo? Ugotoviti je treba 
krivce za te korake in če je za to kriva 
JLA, mora krška občina zamrzniti odnose 
z JLA, je menil odbornik dr. Stane Sunčič 
na zadnji seji krškega parlamenta. Krčani 
namreč niso predali vojski vsega orožja te
ritorialcev, čeprav so bile celo zahteve po 
izročitvi osebnega orožja. Ogorčeni terito
rialci bi bili pripravljeni v tem primeru 
oddali še uniforme. So pa odborniki po
hvalili teritorialce, ki varujejo skladišče 
TO v Krškem.

»Od alarma do prispetja 7 gasilcev je 
minilo povprečno od 3 do 5 minut, v 
nekaterih društvih pa tudi 8 minut. Od 
alarma do izvoza gasilskega vozila pa je 
trajalo 3 do 8 minut. V nekaterih prime
rih je bila velika izguba časa na račun 
opremljanja za intervencijo, prav tako 
pa tudi pri iskanju orodja in opreme v 
avtomobilu. Naloge so gasilci opravljali 
tudi brez poprejšnjega ogleda položaja 
in izdanega povelja desetaija. Opazili 
smo, da so bile vožnje vozil prehitre, 
zlasti prihoda posameznih članov na 
znak sirene, s čimer je bila ogrožena 
prometna varnost. Za delo pri trojaku 
lahko rečem, da pogosto ni bilo niko
gar, ki bi ravnal z njim. Nekateri so se 
pojavili na vaji z neustrezno opremlje
nim vozilom oz. so pozabili v orodjišču 
opremo, ki je nujno potrebna za izvaja
nje osnovne taktične vaje tridelni na
pad. Opazili pa smo še nekatere drobne 
pomanjkljivosti, na primer nepravilno 
držo ročice za žig motorne brizgalne, s 
čimer je nastala nevarnost poškodbe 
roke itd.,« je nanizal ugotovitve Kajič.

Seveda je tokrat preveijanje gasilskih

društev v sevniški občini pokazalo še 
več dobrih in slabih plati, denimo, da

• Največ točk na podlagi izvedenih 
vgj so dosegli boštanjski gasilci — 
1427 (od 2000 možnih), sledijo gasil
ska društva Zabukovje (1260), Sev
nica (1234), Studenec (1146), Veliki 
Ornik (1070), Telče (1031), Bučka 
(1012) itd. Na zaključnem pogovoru 
o preverjanju usposobljenosti gasil
skih društev v sevniški občini so po
delili 25 napredovanj v čin nižjega ga
silskega častnika.

in ne izkoristijo vse delovne opreme od 
pasov do čelad in zaščitnih oblek itd. 
Vse to in še marsikaj so si odkrito pove
dali ob sklepnem dejanju, po ogledu vi
deoposnetkov posameznih taktičnih vaj 
v Sevnici zbrani predstavniki gasilskih 
društev. Ob tej priložnosti so podelili 
praktične nagrade za pravilno in najhi
treje izvedene naloge. p. p.

Milan Kajič, poveljnik občinske ga
silske zveze v Sevnici

• Vihrač preskoči svoje prilož
nosti (Albanski pregovor)
• Ljudje bi se bolj gnali za uspeh, 
če bi uspešnejši zbujali srečnejši 
vtis. (Ameriški pregovor)

Novo v Brežicah
ČISTKE — Na občini so se začele čist 

ke. Delavci občinske uprave so prišli ni 
delo tudi v soboto in se lotili napornih 
opravil. Mnogo jih je, ki sojih enostavna 
prijeli in obnesli iz stavbe. Nekateri bodo! ' 
še kje našli svoje mesto, drugi bodo čakali i 
na svojo usodo kot kup stare šare. Da n< I 
bo pomote, povejmo kar takoj: gre za kosi r 
pohištva. Občinarji so namreč pospravlja | 
li po svoji hiši. j (

V VODNJAK NI PADLA —Brežiški ,
» 1kopovci so imeli s črpalko za novo črpaj

lišče vode čez glavo težav. Prvo, ki soje 
kupili, bodo morali odprodati, ker po mo 1
či ni ustrezala. Ko so ugotovili, kakšno za. ' 
res potrebujejo in takšno naročili, je nika v 
kor niso mogli dočakati. Rok dostave ji p
bil neobičajno dolg in še potem, ko so jim . 
že sporočili, da je črpalka v Krškem, sfl j
razočarani ugotovili, da je tu samo na pa r 
pirju. Dejansko je bila še vedno v Hani' 
burgu, ker je zanjo pri natovarjanj^ 
zmanjkalo prostora. Obupani kopovci, k' r 
so si vroče želeli, da bi se zadeva s črpalSj r 
čem končala čimprej, so samo še zmajevi g 
li z glavami. Ob koncu skoraj niso mogl i: 
verjeti, da jim črpalka ni padla še 1 s 
vodnjak.

NEPREMAGLJIVI — Verjetno bodi 
prebivalci onkraj Save (na kranjski strani 2 
končno morali priznati, da so premagan, r: 
Vsaj za nekaj časa bodo morali opusti. je 
krajšo pot po starem mostu v Brežice, j ^ 
minulih dneh so namreč odpadle še zadnj , 
možnosti. Zdaj si niti tisti, ki so z lestvij1 
plezali nanj, ne morejo več pomagati. Tif P 
di zadnji poskus nepremagljivih, ko si v! 
podrli ovire z brežiške strani m šli po me pi 
stu, ni uspel. Na drugem koncu jih je čaka ra 
la visoka pregrada, kot da bi izvajalec dr p, 
vedel, kako neuklonjivi so tukajšnji ljudje

ZAMERA — Neuki bralec naših čašo ^ 
pisov bi si nemara mislil, da imajo Breži 
čani kar tri direktorje uprave za družbeni 
prihodke. V Delu se je predstavil Romi« ar 
Lopert, v našem listu pa kar dva: Lado« n< 
Drago Lopert. Očitno se je Drago Lope« sk 
pravi direktor, kar precej zameril tiskaf 
skim škratom po Sloveniji. Da jim ni na'1 
previsokih davkov? sa

11 BR€ZIŠK
P0R0DNI$NIC£

V času od 8. do 15. junija so v brežifl 
porodnišnici rodile: Daija Jazbec iz Nf 
rpelja — Mašo, Breda Koritnik iz Kremi 
na — Matica, Zdenka Ratajc iz Rovišč -j 
Lucijana, Branka Dujmovič iz Brežic H 
Dina, Slavica Santrač iz Brežic —Arijaiti 
Cvetka Žičkar iz Vel. Malenc — Kataf 
no, Tatjana Kranjčič iz Starega Grada ; 
Matejo, Jasminka Barbarič iz Zaprešif 
— Teo, Sonja Dujakovič iz Zaprešiča j 
Darka, Diana Vrlec iz Drenja — Antonii 
Velinka Devič iz Krškega — Gora« 
Čestitamo!

Krške novice
ZELENI — Pred dnevi je prišlo na i 

slov našega časnika pisemce s približ 
tako vsebino: Če je Milan Venek, vo< 
krških Zelenih, res tako zelen in tako v, 
gret za lepo in zdravo okolje, potem naj» 
parkira več svojega avtomobila na zelež 
ci. Zadeve sicer nismo preveijali, pisem 
navajamo samo kot zgled, kako se bo 
bodoče godilo vsem, ki delajo oz. dela«! 
v javnosti. Veliko bolj kot doslej bodot 
bomo pod budnim očesom ljudi, saj fclb 
semce s tako vsebino, kije to pot prišlo)^ 
naš naslov, sploh ni tako osamljeno.

TOVORNJAKI — Kostanjevica jejl 
ser Dolenjske in taka bo ostala kljub pO"T'~~ 
tijam v središču zagotovo še nekaj časa/ .“R 
so padli v vodo vsi načrti za turistični«jiu gi 
voj in gradnjo golfa. Kljub vsemu pa f liial, 
Kostanjevici zdaj želijo, da tovornjaki, ečal 
bi več parkirali v središču mesta in to > |e|e> 
pred galerijo ali kulturnim domom. V j g 
rističnem društvu skromno sprašujejo, 
neki počne svet za preventivo in varstva,' 
prometu, kije bil njega dni ustanovljeni?. er>J 
svetu krajevne skupnosti.

OBČINARJI — Ni kaj, tudi obči«* »skr 
so se v teh časih zresnili. Pa saj je bil že * Uzej 
Zresnitev jim je prinesla tudi nekaj ^ , vne 
ja. Kostak, ki se še vedno na veliko ukv* ^ 
ja z odvažanjem smeti z divjih odlaga'1
je občini izstavil za 400.000 din previs »
rafrin V (lrrvin nhMnff nrnraftina in 0* ***račun. V škodo občine, proračuna in t 
koplačevalcev, seveda. Zresnjeni obči« the 
uradniki so to odkrili in račun skrajšali lože 
omenjeno vsoto. Če so občinaiji že s® »Čilr 
na samem začetku demokracije tako t*T heh 
kaj šele bo kasneje? selja

Vata!

Sevniški paberki
APLAVZ — Na sobotnem festi' .^osj

evropskih gasilskih godb v Krumpend' IV(^ 
na avstrijskem Koroškem smo malo' ivji} 
pozorno opazovali visokega gosta - 
želnega glavarja dr. Haiderja. Ker ne 
ravno kot velik prijatelj Slovencev, se
nismo preveč čudili, ko je med poi~*. 
nimi besedami slovenskih gasilcev v 'jUc
venščini sprva gledal kot čuk, potem1 

koncu]

kani
fju]

Id ui
i>ve,

ihi
»ha

t »isni
P! S*živahno klepetati s sosedi, na k_____ rv

je pridružil aplavzu s kretnjami, ki b bo|j | 
lahko tudi razumeli: Hvala, ker ste mjvanj, 
govoriti v tujem jeziku. Sleherna P°"jibljj. 
nost z zadnjimi dogodki v slovenskem n ^ 
lamentu je^zgolj_slučajna! k j e

PIETETA TRETJIČ — S kozjejC 
V. K., ki sicer slovi po tem, da zna izftv!
kritizirati domnevne napake drugih, « 
pa je očitno prepričana, daje brezmSVuem 
na, soglašam le v tem, da ni več vredno hezjj 
lemizirati o »žulju«, na katerega sen1 Sj : 
P.) ji očitno stopil. Kdo je koga bolj of kars 
val in kdo se ni oddaljeval od kulP ck, 
ravni dialoga, naj presodijo bralci. L,i 

PENZIJA — Tudi sekretar sev«1 j veri 
občinske skupščine, Boris Slapšak, / jv rec 
prosil za razrešnico, ker se umika (v pjj ,1 v C 
jo), ne le politiki, ki smo jih zadnjič oi'1jJveč 
li. Skoda, saj so med njimi še pr»v 
fantje, ki bi lahko še kaj dali od sel* -
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Pevci IMV v Langenhagnu
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NOVO MESTO, LANGENHA- 
°EN — v dneh, ko je bila v Do
lenjski galeriji še vedno na ogled 
maja odprta razstava del šestih li
kovnih umetikov (Jaojuesa Gass- 
manna, Wolfa Glossnerja, Heinza 
Kanitza, Wolfganga M. Ludwiga, 
Christiane Muche in Christopha 
Rusta) iz Langenhagna, seje v to z 
Novim mestom pobrateno nemško 
tnesto nedaleč od Hannovra odpra
vil mešani pevski zbor IMV pod 
vodstvom Slavka Raucha, pridružil 

... Pa se mu je ansambel Cof, ki je 
H vskočil namesto najprej določenega 
' ; ‘nstrumentalnega dua Tineta Koš- 

larn- mr'a Takoj paje treba povedati, da 
janji S?H1‘ IMV-jevi pevci na to gostova
li, lf nJe na podlagi posebnega dogovora 
pali med IMV-jem in prireditelji v Lan- 
ijev» genhagnu, ne pa v'okviru kulturne 

‘^menjave med pobratenima me- 
se 1 stoma.

Pevski zbor je nastopil v soboto, 
2-junija, ob 20. uri v gledališki dvo- 
rani na Rathenaustrasse. Prireditev 

i i® bda najavljena kot Slovenski ve- 
adnj r?r z IMV-jevimi pevci in ansam- 
stvijf “*om Cof, obiskovalci so morali 
i. Tij Plačati po 8 oziroma 5 DEM 
ko s vstopnine, in čeprav čas za takšne 
o me Prireditve po naših pojmih ni bil 
čaka ravno primeren, je bila dvorana 
CCi:( P°lna. Koncertni program je bil 
Jčas0 rf^eljen v dva dela: v prvem je 
Breii z?°r IMV izvedel osem pesmi zna- 
ibeitj n|l> skladateljev, v odmoru je igral 
orna' ansambel Cof, v drugem delu pa so 
ado i( novomeški pevci zapeli več sloven- 
opert skih ljudskih pesmi, 
liska'
ina" “Bilo je doživetje, kot si ga lahko

mo predstavljte,« se spominja

Slavko Rauch: »V Langenhagnu 
so nas izjemno lepo sprejeli.«

zborovodja Slavko Rauch. »Že sre
čanje z zborovsko pesmijo, ki v 
Nemčiji ni niti približno tako razšir
jena, negovana in, kot sem dobil 
vtis, tudi ne tako mnogozvočna, je 
bilo za poslušalce nekaj veličastne
ga. Pritegnil jih je že program 
umetnih pesmi, da o ljudskih ne go
vorim posebej. »Naša ljudska pe
sem je tako nežna in lirsko krhka, 
da se hitro dotakne srca in čustev.

• Slovenski večer, ki ga je pove
zovala Staša Vovk, sicer tajnica 
ZKO iz Novega mesta, seje začel 
s Prešernovo oziroma Premrlovo 
Zdravico, nakar so v prvem delu 
koncerta sledile skladbe: Locus 
iste (Anton Bruckner), Ecce 
guomodo moritur (Jakob Petelin 
Gallus), Matona mia čara (Or
lando di Lasso), Nazaj v planinski 
raj (Anton Medved), Večerni ave 
(Anton Foerster), Trenutek (Ma
rij Kogoj) in Zapuščena (Emil 
Adamič). Pesmi in avtoiji so bili 
na kratko predstavljeni v kon
certnem listu, ki ga je dobil vsak 
obiskovalec, in tam so lahko med 
drugim tudi prebrali, zakaj je po
samezni skladatelj pomemben in 
kaj je zanj še posebej značilno. V 
drugem delu večera je zbor pre
peval vrsto najrazličnejših ljud
skih pesmi iz slovenske zakladni
ce, prav ta del pa je sicer vedno 
nekoliko zdržane nemške poslu
šalce kar razvnel.

Je nekaj posebnega, globoko po
etičnega in osebno izpovednega, 
ustvarja neki izjemno intimen me
los. Sploh nekaj, čemur moraš pri
sluhniti, potem pa tako pomirjujoče 
deluje na razpoloženje. Prav nič 
čudnega ni, da so šle langenhagen- 
skim poslušalcem najbolj v ušesa 
naše ljudske in mehko zapete pes
mi, in če si bodo po čem zapomnili 
srečanje z IMV-jevim zborom, si ga 
bodo po naših pristnih ljudskih 
melodijah.

Kot resnično pravo doživetje, ki 
bi ga bilo velika škoda zamuditi, pa 
bi nastop v Langenhagnu lahko po
pisal vsak od članov IMV-jevega 
pevskega zbora in spremljevalci. 
Ali bodo tudi Novomeščani znali in 
zmogli pripraviti Langenhagenča- 
nom kaj tako prijetno zapomljive
ga, če pride do izmenjalnega obiska 
iz Nemčije?

I. Z.

Počastili 100-letnico svojega barda
Minuli petek so na Mirni predstavili pesniško zbirko Vida Ambrožiča, rojaka iz 
Mirnske doline — Pesmi iz zapuščine je uredila prof. Anica Mahnič, založil pa jih 

je (s pomočjo mecenov) pesnikov posinovljenec Gordan Ambrožič
MIRNA — V petek, 15. junija, so tukajšnji in okoliški krajani, zbrani v kul

turnem domu Partizana, počastili spomin na svojega rojaka pesnika Vida Am
brožiča, ki seje na ta dan pred 100 leti rodil kot nezakonski sin v Velikih Češnji- 
cah.umrlpa 15. decembra 1961, torej star 71 let in pol, v Goreji vasi, kjer je tudi 
pokopan. v

Ob tej priložnosti so predstavili zbir
ko Ambrožičevih pesmi Vino mladosti 
se je povrelo, ki jo je založil pesnikov 
posinovljenec Gordan Ambrožič. Knji
ga obsega 94 pesmi, razporejenih v štiri 
tematsko zaokrožene cikle: Prvenci,
Vojna divja, Krik in srd na smrt obsoje
nih, Ladja jadra v pristan. Pesmi je iz za
jetne rokopisne zapuščine Vida Am
brožiča izbrala in zbirko uredila prof.
Anica Mahnič iz Ljubljane. Urednica je 
napisala tudi obširnejši zapis o Vidu 
Ambrožiču, njegovem življenju in delu,

Pesem zamira
Na pevski reviji v Dolenji 

vasi pol manj zborov
DOLENJA VAS PRI RIBNICI — 

Na lanski pevski reviji v Dolenji vasi je 
sodelovalo še 15 pevskih zborov, na le
tošnji reviji (kije bila že 16. po vrsti) pa 
jih je bilo le še 8. Tudi modne revije, ki 
je bila na nekaterih prejšnjih pevskih 
revijah, letos ni bilo. Koncert, ki ga je 
poslušalo okoli 200 poslušalcev, je tra
jal letos uro in pol, prejšnja leta pa po 
dve do dve uri in pol.

Letos so nastopili pevski zbori: Poto
čan, mešani pevski zbor Ribnica, moški 
pevski zbor Dolenja vas, kvartet Inles, 
oktet Donit Sodražica (vsi iz občine 
Ribnica), moški pevski zbor Kočevje, 
moški pevski zbor Kolpa in nonet Rog 
(vsi iz občine Kočevje). Umanjkalo pa 
je več pevskih zborov iz občine Ribnica 
pa tudi iz Velikih Lašč in občine Kočev
je. Glavni vzroki za neudeležbo so ne
redne pevske vaje zborov, ki zato niso 
pripravljeni za nastope. Zborom pri
manjkuje pevovodij, drugi pa imajo va
je neredno ali pa jih sploh nimajo več.

Nekateri menijo, da manjše število 
nastopajočih zborov koncertu ni bilo v 
škodo, saj daljši nastopi poslušalce utru
jajo. Drugi pa ugotavljajo, da seje revi
ja že nekoliko »izpela«, in predlagajo, 
naj bi se selila po občini, da bi bila vsa
ko leto v drugem kraju. Škoda bi bila, 
če bi ta revija zamrla, saj je gotovo tudi 
ta prireditev pripomogla k ustanavlja
nju novih pevskih zborov v kočevski 
občini.

J. P.

v katerem ga imenuje bard z Mirne. 
Mag. Marija Stanonik, tudi iz Ljublja
ne, pa je v svojem zapisu strnila nekaj 
misli o posebnem položaju, ki ga za
vzemajo pesmi tega pesniškega samo
uka iz Mirnske doline in dokazujejo, da 
se Ambrožič ni pustil notranje pomen
drati, če mu že ni bilo dano uveljaviti 
svojih talentov. Dodajmo, da so knjigo 
v zunanji opremi Žarka Vodopivca na
tisnili v 700 izvodih in vezali v ljubljan
skem Formatisku in da so natis denarno 
podprli inž. Drago Kraljevski, mag. 
Avgust Gregorčič ter Silva in Božo 
Jurglič.

Vid Ambrožič je pisal pesmi pol sto
letja, od leta 1909 do leta 1959. S pes
mijo seje sproti odzival na dogodke, ki

Nizozemec 
razstavlja 
v Brežicah

, . koloristični 
gostujočega umet- 

^nika navdušuje

ki

bp^
^REŽICE — V Posavskem mu- 
inl gostuje nizozemski slikar Henk 
unkitz i.s kater'm so se Slovenci prvič 
n to lani v Zagorju. Bilje tam kot 
n. VJg .nec likovne kolonije, 
jejo, ji re^'ška razstava je izredno do- 
arstv* °biskana. V tem času prihaja v 
rijenrjnjo veliko osnovnošolskih in

tv*i Jisk'h ,Skupin’ P8 tudi drugih
SS^ ki.[ihpot priPe,Je.v|^'>°SS,kajonovost,,zh'
lagali ^zemski umetnik zapolnjuje 
jrevis Serijske prostore s slikami v 
tinfjj? ni tehniki. Mualova dela pre- 
občif mej0 z radostnim raz-
'ajS*\ Senjem, s prvinsko barvitostjo 
v* « „ sveta, ki v njegovih občut- 
k0 ehote vzbudijo glasbeni odzven

’Ja nad stvaijenjem. Škoda, da 
■.. ,°8u iz čmo-belih reprodukcij 

. ni mogoče zaznati, kajti pri sli- 
Mualu je barva središče, bi-

___ am*tniškega izražanja in nje-
■ p ga dojemanja sveta.

muzeJ si’ *“■> ni mo8el 
mio' * ba7"e«a vodn;ka k ra7
[a__ | ' '<Uoje slikarja temeljito pred
me s*1 ij, v besedi. O njem piše umet- 
:v,se |j na Zgodovinarka Jožica Vrtač- 
pozdV, Of mu motivni svet figure, 
ev v ijOcirane na osnovne linije z 

'nuni prehodi, daje možnost

k'b'fe!|anja,barVnih P°lj',„ n«Va J.*ol°nst kot risar m se z odda- 
'Wem od figurativnega sveta 

«U e tisti prvobitni energiji, ki 
lj j tnik globoko intuitivno ob- 

, J11° izreče v okviru abstraktne 
1 ekspresionističnim nadi-

^enk Mual seje rodil 1932 v In- 
ti- V Holandijo se je priselil 
'n tam je študiral in končal 

/stv« na Akademiji v Maas- 
U' Od 1965 dalje je docent na 

Vremiji upodabljajočih umetno- 
Iv,- ^man de Vries Leeuvvarden. 
|jv Groningenu, kjer je imel tudi 
” tazstav.

J. TEPPEY

Ni denarja za nove objekte
V Loškem potoku bi bila dvorana samo za kulturo 
predraga — Podaljšati sporazume o zbiranju denarja

LOŠKI POTOK, RIBNICA — Na 
nedavnem občnem zboru KUD Ivan
Vrtačnik v Loškem Potoku so za nove
ga predsednika izvolili Albina Košmr- 
Ija. Ugotovili so, da je društvo še pred 
nekaj leti slovelo po svojem vzornem 
delu, zdaj paje v razsulu. Glavni vzrok 
je društveni dom, ki se tako rekoč podi
ra. Zato so menili, naj bo glavna naloga 
novega vodstva KUD doseči, da bo v 
sklopu nove večnamenske stavbe v 
Loškem potoku tudi dvorana.

• O kulturnem domu v Loškem po
toku je Janez Mihelič dejal, da je res 
zelo slab in propada. Vprašanje paje, 
ali se sploh splača graditi dvorano le 
za potrebo kulture, sgj bi bilo to dra
go. V drugih krajih imajo večnamen
ske dvorane, v katerih so tudi telo
vadnice, kino, proslave, sestanki in 
kulturne prireditve. V Loškem poto
ku vse to poteka v dvorani oz. telo
vadnici šole in je najprej treba ugoto
viti, kaj bo skozi vse leto potekalo v 
novi dvorani. Sele če bi bila dvorana 
večji del leta zasedena, bi se jo splača
lo zgraditi.

O tem smo se pogovarjali s predsed
nikom občinskega komiteja za družbe
ne dejavnosti in občo upravo pri občin
ski skupščini Ribnica, Janezom Mihe
ličem, ki je dejal, da letos ni nobene 
možnosti, da bi bila ta želja Potočanov 
uresničena. Nekaj možnosti paje, da bi 
bila v naslednjem petletnem obdobju. V 
občini je potrebnih kar precej novih ob
jektov za šole, vrtce, kulturo in telesno

POHVALA ZA NASTOP
NOVO MESTO — Na 4. srečanju 

otroških in mladinskih plesnih skupin 
Slovenije, kije bila v petek, 15. junija, 
na Vrhniki, je nastopila tudi plesna 
skupina s SŠTZU Boris Kidrič, ki jo 
vodi Lilijana Mitič, s točko Božanski ri
tem in dobila laskava priznanja oziro
ma pohvalo.

RAZSTAVA SIGE
NOVO MESTO — Izložbeno okno 

v spodnji avli Študijske knjižnice Mira
na Jarca so zasedle knjige zbirke Siga, 
ki jo izdaja Dolenjska založba. Razstav
ljenih je vseh osem knjig, ki so izšle v 
prvih dveh letnikih te zbirke, zraven pa 
je na ogled nedavno predstavljena 
knjižnica Iz bolečine zajemam.

kulturo m tudi veliko denatja za vzdr
ževanje dosedanjih.

Vse te stavbe zdaj gradijo in vzdržuje
jo tudi iz krajevnega samoprispevka, 
denarja paje premalo. Zato so v občini 
sprejeli še poseben sporazum o zbiranju 
denarja za gradnjo, širitev in vzdrževa
nje šol, vrtcev ter kulturnih in telesno- 
kulturnih objektov. Po tem sporazumu 
se denar zbira še letos (skupno 5 let), a 
gaje premalo za vse potrebe. Predlagali 
so, naj bi sprejeli nov tak sporazum za 
obdobje naslednjih petih let in šele če 
bo sprejet, bo možno obnoviti še pre
ostale šolske stavbe v občini in glavne 
kulturne ustanove.

J. PRIMC

Kostanjeviški 
oktet slavi

Koncert ob 20-letnici 
bo v grajski cerkvi
KOSTANJEVICA — Kostanje

viški oktet, ki deluje v sestavi Kul
turnega društva Lojzeta Košaka, 
slavi 20-letnico ustanovitve. Jubi
lejni koncert bo imel v soboto, 23. 
junija, ob 19.30 v grajski cerkvi. Za 
ta slovesni nastop je pod vodstvom 
zdajšnjega umetniškega vodje Er
nesta Jazbeca ml. pripravil dvanajst 
pesmi. V programu bo sodeloval 
tudi godalni duo iz Novega mesta.

Med 20-letnim delovanjem je 
oktet naštudiral 145 pesmi in imel 
nad 520 nastopov. Šest članov poje 
v oktetu že od začetka, zato je to tu
di njihov osebni pevski jubilej. Ti 
pevci so: Janez Kuhar, Ludvik Jen- 
škovec, Karel Pavkovič, Jože Jor
dan, Milan Jordan in Roman Jor
dan. V zdajšnji sestavi okteta pa sta 
še Matjan Pincolič in Tone Zulič. 
Oktet je imel štiri umetniške vodje, 
prejšnji so bili Franc Černelč, Mir
ko Gorenšek in Ernest Jazbec st.

LOJZE PETERLE BO 
ODPRL

V KOSTANJEVICI 
OMANOVO 
RAZSTAVO

KOSTANJEVICA — Jutri, v 
petek, 22. junija, bodo ob 19. uri 
v Lamutovem likovnem salonu 
odprli razstavo najnovejših del 
Valentina Omana, znanega slo
venskega slikarja, ki izhaja iz oko
lice Beljaka na avstrijskem Ko
roškem. Gre pravzaprav za dve 
razstavi: prva bo v poslovilni ve
žici na pokopališču, kjer bo na 
ogled poskus umetnostne opreme, 
druga, slikarska, pa v omenjenem 
salonu. Po nastopu Ljubljanskega 
okteta bo govoril filozof in publi
cist Taras Kermauner, medtem 
ko bo slovesno odprtje pomemb
nega kulturnega dogodka opravil 
predsednik slovenske vlade Lojze 
Peterle.

so se mu zdeli pomembni. V verze in 
pesniške oblike, ki jih je spoznaval ob 
branju drugih pesnikov, je prelival misli 
in občutja, ki so ga prevzemala ob doži
vetjih in spoznanjih. Sicer pa je bilo 
vredno pesniške ubeseditve že njegovo 
življenje, ki ga ni pestovalo. Ko mu je 
smrt iztrgala mater, je šel v rejništvo na 
kmetijo, vendar tam ni vzdržal. Zami
kala ga je narava in je postal vrtnar na 
ljubljanskih Žalah. Potem je moral 
obleči vojaško suknjo; nosil jo je devet 
let, preživel fronto prve svetovne vojne 
pa boje za severno mejo, potem pa je 
oblekel žandarsko uniformo in v njej 
dočakal razsulo stare Jugoslavije. Z že
no, ki jo je pripeljal s Koroškega, nista 
imela svojih otrok, zato sta posvojila 
sedemmesečnega otročka, siroto brez 
staršev, iz katerega je potem zrasel Gor
dan. Po vojni in vse do smrti je živel v 
Mirnski dolini. Vseskozi paje, kot reče
no, pesnil, tako da tudi njegove pesmi 
nekako kažejo, skozi kakšne kalvarije je 
moral sam in hkrati z njim njegova do
movina Slovenija. Pesnil je, ker je mo
ral pesniti, pri tem pa se je zavedal, daje 
njegovo pesniško delo le dolina, iz kate
re se pride na vrh gore.

Na petkovi predstavitvi knjige Vino 
mladosti se je povrelo je najprej nekaj 
besed o Vidu Ambrožiču povedal inž. 
Maks Kurent, predsednik KS Mirna, 
nato paje Metka Volčič s televizije pre
brala, kaj je o življeju in delu »barda z 
Mirne« napisala (sicer navzoča) ured
nica omenjene pesniške zbirke prof. 
Mahničeva. Učenci mirnske osnovne 
šole, ravnateljica Bariča Kraljevski, 
Metka Volčič in drugi so prebrali nekaj 
pesmi iz zbirke in daljši Ambrožičev 
prozni spis (tudi njegova tovrstna za
puščina je obilna), med posameznimi 
točkami pa je ljudske pesmi prepeval 
mirnski mešani pevski zbor pod vod
stvom Staneta Pečka.

Za Mimčane in druge prebivalce 
Mirnske doline je bil petkov večer v 
kulturnem domu Partizana pomemben 
kulturni dogodek, po Ambrožičevi 
knjigi pa bodo bržkone radi segali tudi 
drugi Dolenjci.

I. ZORAN

Jeseni ponovno 
ghnnazqa in 

ekonomska šola
Naslednje šolsko leto 

vpis 270 učencev
BREŽICE — Srednji šoli v Bre

žicah spet lahko tudi uradno pra
vimo tako, kot smo bili od nekdaj 
navajeni: gimnazija in ekonomska 
srednja šola. Po mnenju direktorja 
Franca Packa je tako poimenova
nje mnogo bolj razumljivo, kot je 
bil npr. včasih ŠolsW center. Pod 
tem imenom so se namreč skrivale 
tako osnovne kot tudi srednje šole.

Zanimanje za vpis na brežiško 
srednjo šolo je približno enako kot 
v prejšnjih letih. Vsako leto prejme
jo okrog 330 prijav, nakar vpišejo 
od 240 do 270 dijakov, odvisno od 
razpoložljivih oddelkov. V prihod
njem šolskem letu bo v Brežicah 9 
oddelkov srednje šole, med njimi 
pet na gimnaziji in štirje na eko
nomski srednji šoli. Za vpis na gim
nazijo seje prijavilo 150 učencev, 
ravno toliko, da bodo vsi sprejeti na 
šolo. V ekonomski smeri bosta dva 
oddelka za prodajalce, zato bodo 
morali med 77 prijavljenimi učenci 
izbrati 60 takih, ki imajo boljše 
uspehe v zadnjem razredu osnov
nega šolanja. Tudi za ekonomsko- 
komercialnega tehnika bodo orga
nizirali samo dva oddelka. Ker se za 
to smer zanima kar 90 učencev, bo
do morali vsi prijavljeni opraviti 
sprejemne izpite iz slovenskega je
zika in matematike.

B. D.

Glasbeni otroci za starše
Na zaključni prireditvi trebanjske glasbene šole se je 

predstavilo nad 80 učenčev in učenk
TREBNJE — »Pravo znanje, pri

dobljeno v tem šolskem letu, morajo 
naši učenci pokazati na izpitih, ki že 
potekajo in bodo še kak teden, na tem 
večeru pa se predstavljajo predvsem 
učenci nižjih razredov, tisti, ki so do 
zdaj imeli priložnost nastopati v 
glavnem na internih prireditvah.« S 
temi besedami je obiskovalcem, zbra
nim 13. junija zvečer v prvem nad
stropju stare osnovne šole v Treb
njem, najavila in označila zaključni 
nastop učencev trebanjske glasbene 
šole prof. Tatjana Mihelčič, ravnate
ljica te šole, nakar je program potekal 
po vnaprej najavljenem sporedu.

Začelo se je s pesmijo Šolski zvonec, 
ki jo je pod vodstvom Valerije Rančigaj 
zapel zbor cicibanov male glasbene šo
le. Potem so se v nekaj točkah zapored 
predstavili učenci, ki se prvo leto učijo 
klavitja, klarineta in trobente. Tudi na

Kilo Jurčiča pa pol kile Kersnika
Še včeraj bi veljal za hudomuineia ali pa prismuknjenca, 

kdor bi trdil, daje k upil četrt kile Cankarja, 4 0 dag Jurčiča 
in kakih 35 dag Kersnika. Da bi šli slovenski klasiki na 
tehtnico tako kot krompir, sol in svinjski parklji? Dajte no! 
bi ga zavrnili s pomilovalnim nasmeškom, češ naj takšne ra
je prodaja komu drugemu.

A mpak časi se spreminjajo, z njimi pa se spreminjamo tu
di ljudje, bi rekli stari Rimljani. Živemu človeku se primeri 
vse, zato tudi tole s knjigami in tehtanjem ni kaka norost, 
kvečjemu trgovska muha najnovejših dni, na kar pa se bomo 
morali šele navaditi Če bo kdo ponujal nogavice v stekleni
ci, se temu ne bo več moč čuditi, vsak bo samo pogledal če 
ima dovolj denarja.

STEHTANE KNJIGE — Eno od stojnic je Državna za
ložba Slovenije prejšnji teden postavila v Črnomlju pred 
cerkvijo (na posnetku), tako pa so knjige prodajali tudi v 
Krškem in še ponekod v tem delu Slovenije. (Foto: M. 
B.-J.)

Ena od stojnic s knjigami in tehtnico je minuli četrtek do
poldne stala komaj dva metra od hiše, c kateri je naše ured
ništvo, torej na Glavnem trgu in velikemu številu Novomeš- 
čanov na očeh. In kot se je dalo med bežnim postankom 
ugotoviti so kar številni »kosi« stehtanih pisateljev dobili 
nove lastnike.

Svoje knjige na novomeškem Glavnem trgu je omenjene
ga dne. tako kot še na 34 prodajnih mestih v 15 krajih v Slo
veniji na kile prodajala Državna založba Slovenije. Za kilo 
knjig, kar je pomenilo že manjše naročje literature, je bilo 
treba odšteti samo 50 din. Če je jeziček na tehtnici pokazal 
več, lega niso zaračunali češ: Dobra vaga v nebesa pomaga

Koliko izvodov posameznih knjig je bilo na voljo, se ni 
dalo zvedeti Objavili pa so, da so kupci lahko izbirali med 
120 različnimi naslovi Na tehtnico in v prodajo so šle števil
ne knjige iz izbranih del slovenskih klasikov (Levstik, Jur
čič, Kersnik, Kette, Cankar, Finžgar, Župančič). Fglavnem 
je Državna založba Slovenije poslala v prodajo na kile sta
rejšo zalogo neprodanih knjig, ki je bremenila njeno po
slovno bilanco, predvsem pa utesnjevala že tako polna 
skladišča.

Kot rečeno, je bila prodaja knjig na kile trgovski prijem 
omenjene založbe. Druge založbe, ki jih tudi tiščijo nepro
dane naklade, si omišljajo druge načine. Morebiti bi bila 
uspešna tudi prodaja na tekoče metre. Ta način je bil že pre
izkušen pred leti v novomeški knjigami Mladinske knjige. 
Menda si je takrat neki petičnež, kije od knjig do tedaj po
znal predvsem telefonski imenik in bančno knjižico, z me
trom odmeril na polici zloženega in v belo usnje oblečenega 
Lenina in ga odpeljal domov. Kaj je z njim počel doma, ni 
znano, zanesljivo pa se ve, da so si v knjigami močno 
oddahnili

Načinov, kako se znebiš neprodanih naklad, vsekakorni 
malo, le odločiti se je treba.

I. ZORAN

slednje točke so bile podobne, le da so z 
igranjem na instrumente nastopili tudi 
drugo- in tretješolci, kot novi instru
menti pa so se pojavili blokfavta, kitara 
in harmonika. In že je pred poslušalce 
stopila prva instrumentalna skupina: 
pet blokflavtistov iz prvega razreda. 
Cim bolj je šel večer proti koncu, tem 
več učencev iz višjih razredov je nasto
pilo: na klavirju, kitari, blokflavta sku
paj s kitaro ipd. Potem pa še: kvartet 
trobent, komorni orkester harmonik 
pod vodstvom Silvestra Mihelčiča st. in 
nazadnje mlajši mladinski pevski zbor, 
ki ga vodi Tatjana Mihelčič. Ta zbor je 
nastopil z istim programom kot pred 
dnevi na republiški reviji v Zagorju, 
kjer se je uvrstil med najboljše v svoji 
kategoriji in si pridobil pravico sodelo
vati na mednarodnem mladinskem 
pevskem festivalu prihodnje leto v 
Celju.

Na zaključnem nastopu trebanjske 
glasbene šole se je v 23 točkah sporeda, 
ki se je odvijal dobro uro, predstavilo 
okoli 80 učencev in učenk, od tega ne
kaj več kot polovica tistih, ki sodelujejo 
v pevskih zborih. Šola, ki se sicer čeda
lje tvorneje vključuje v kulturno življe
nje občine, paje »vknjižila« prireditev 
več v tem šolskem letu. Še posebej kaže 
omeniti, daje preurejena avla v prvem 
nadstropju stare trebanjske osnovne šo
le prestala že toliko prireditvenih preiz
kušenj, da bi jo lahko brez pomisleka 
začeli imenovati trebanjska koncertna 
dvorana. 1. Z.

»NAŠA IN VAŠA ŠOLA« 
— ODPRTI DAN 

METLIŠKE OSNOVNE 
ŠOLE

METLIKA — Na metliški osnovni šoli 
bodo v soboto, 23. junija, pripravili odprti 
dan šole, ki bo potekal pod geslom »Naša 
in vaša šola«. Ob zaključku šolskega leta 
želijo staršem šolarjev in drugim občanom 
predstaviti delo šole, dosežke pri pouku, 
interesnih dejavnostih in krožkih ter nove 
pridobitve, zlasti zunanja športna igrišča, 
računalnico in druge. Vse, kar je šola v 
tem šolskem letu pridobila, je rezultat 
skupnega dela, pripravljenosti, razume
vanja in pomoči dejavnikov v občini.

prireditve ob odprtem dnevu metliške 
šole se bodo začele ob 8. uri, ko bodo v 
kulturnem domu člani gledališkega krož
ka izvedli Suhadolčanovo igro Srečna hi
ša, dober dan; med 9. in 10. uro bodo v 
učilnicah, v šolski avli in športni dvorani 
predstavili delo šole, ob 10. uri pa bo na 
zunanjih športnih igriščih zaključna prire
ditev, kjer bodo najuspešnejšim učencem 
podelili priznanja in pohvale.
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Odgovor Opreme
Ob očitku, da je Kočevje 
kolonija za propadle no

vomeške direktorje
KOČEVJE — Na predzadnji seji 

občinske skupščine Kočevje je bilo za
stavljeno vprašanje odbornika, če je ko
čevska občina res kolonija za propadle
novomeške direktorje, pa da bi se mora
li osloniti na domače kadre, da imajo 
ponekod ogromne plače (pri čemer je 
bila omenjena Oprema), ki ropajo ko
čevsko gospodarstvo itd. Spet drugi de
legati pa so o tem govorili povsem 
nasprotno.

Na zadnji seji občinske skupščine 12. 
junija pa je odbornica Opreme prebrala 
odgovor predsednice sveta Opreme, ki 
je močno skrajšan tak: Oprema je za le
to 1988 izkazala izgubo, zaradi česar je 
bil maja 1989 uveden zanjo ukrep 
družbenega varstva. Za predsednika 
organa družbenega varstva je občinska 
skupščina imenovala Božidaija Zajca in
ga pooblastila, da izbere ekipo itd., da 
bo rešil podjetje iz težav. Že pred krešil podjetje iz težav. Že pred kon
cem leta 1989 je novi ekipi uspelo od
praviti izgubo in podjetje uspešno po
sluje, za kar gre zasluga vodilni ekipi, v 
kateri so štirje člani iz Novega mesta, 
dva pa sta domačina. V ekipi je res ne
kaj bivših direkloijev, a ne propadlih, 
pač pa so to ljudje, ki so se zavzemali za 
tržne zakonitosti (tudi na kadrovskem 
področju), a ne zato, da bi družbeno 
lastnino ropali, ampak da bi dosegli 
večjo učinkovitost. Kdor tega ne raz
ume, je neuk, neizobražen, živi v prete
klosti in ne zmore miselnega preskoka 
iz preteklosti v sedanjost, saj še vedno 
ne razume, da je prav taka miselnost 
prispevala k uničenju gospodarstva in 
neučinkovitosti družbe. Vsi, ki menijo, 
da bi lahko zaslužili več, kot zaslužijo 
sedaj, se lahko prijavijo na razpis za 
predsednika Opreme objavljen v Delu 
(2. junija). Kolektiv pa se bo odločil, če 
bo sprejel tistega, ki zahteva visoko ali 
nizko plačo.

Odbornik V. Janša pa je na to dejal, 
daje hotel s svojo razpravo le opozoriti, 
da se gospodarstvo potaplja in da ga 
moramo vsi reševati; misel o propadlih 
novomeških direktorjih ni njegova, sli
šal jo je od novomeških direktorjev in 
da bi tudi tiste 4 lahko našli med doma
čimi nezaposlenimi. Osebno ga moti, 
da ima tajnica generalnega direktorja 
tako plačo kot predsednik IS občine.

J. P.

SPREMENJEN ČAS 
OBISKOV 

V BOLNIŠNICI
NOVO MESTO - Splošna 

bolnišnica Novo mesto sporoča 
vsem obiskovalcem bolnišnice, da 
je novi čas obiskov pacientov ob
nedeljah in praznikih od 13. ure do 

0. Čas obiskov ob dela14.30. Čas obiskov ob delavnikih 
(ponedeljek, sreda in petek) ostane 
nespremenjen, in sicer od 14.30 do
15.30.

Kupiš —svoje
Demos pozablja obljube

Po zmagi Demosa, kije v predvolilni 
kampanji obljubljal popravek krivic, 
nihče ne govori o vrnitvi krivično od
vzetega premoženja. Družba se obnaša 
kot pravi lastnik teh nepremičnin in jih 
daje v najem zasebnikom, a ni prav, da 
pobira za nacionalizirane lokale tudi po 
400 DEM mesečno in tako ustvatja 
rento, proti kateri sta bila Marks in Le
nin. Lokale še naprej ponuja v nakup 
prejšnjim lastnikom. To me zelo spo
minja na zgodbo o revnem Ribničanu, 
kije na nit privezal slanino, jo pojedel, 
potegnil ven itd. Vendar je to ideja, 
vredna patentiranja in koristna marsi
kateri zadolženi občini. Najprej zaple
niš vse premičnine, čez par let pa prodaš 
za polovično ceno. Lastnik bo vesel, da 
je prišel do svojega imetja, občinski 
proračun pa bo prišel do denaija »brez 
motike«, kot bi temu rekli Belokranjci.

Poglejmo ob omenjenih zaplembah 
primer Rudija Brunskoleta iz Semiča.

Opomin
novomeški

malomarnosti
Ne vemo, kaj imamo
Ob 80-letnici smrti skladatelja 

Jakoba Zupana, avtoija prve slo- 
' :re Belin, sta Muzikološkivenske opei

inštitut Znanstvenoraziskovalnega
centra Slovenske akademije znano
sti in umetnosti in Consortium mu- 
sieum priredila 5. junija v Narodni 
galeriji v Ljubljani koncert, ki je 
obsegal naslednja skladateljeva de
la: Litaniae in G za soliste, zbor in 
orkester, tri arije za sopran in orke
ster, sonato za orgle, tri duete za so
pran, alt in orkester ter Te Deum za 
sopran, tenor in bas solo, zbor in 
orkester. Poslušalci — med njimi je 
bila vrsta strokovnjakov — so bili s 
koncertom nadvse zadovoljni.

Gornjih vrstic ne bi imelo smisla 
napisati, če ne bi bil velik del izve
denih skladb izvajan na podlagi not, 
ki so se ohranile v dolenjski metro
poli, in sicer pri očetih frančiškanih 
in v novomeškem kapitlju. Obisko
valci smo torej počastili Zupanov
spomin, zvedeli, kaj hranijo v No
vem mestu in kaj so včasih njihovi
glasbeniki zmogli. Zanimivo je, za 
nas pa sramotno, da glasbeni zgo
dovinarji dopuščajo možnost, daje 
v obeh nahajališčih še nekaj po
dobnih dragocenosti.

Podpisani že nekaj časa opozarja 
na bogastvo arhiva novomeškega 
kapitlja. Gospod prošt je s svoje 
strani storil svoje in pripravil pro
stor, raziskovalna in kulturna skup
nost bi morali prispevati nekaj dro
biža in plačati strokovnjaka iz 
Ljubljane, v Novem mestu ga na
mreč ni, pa tudi v celi Sloveniji jih je 
malo, ki bi gradivo ustrezno razpo
redil, popisal in pustil pri lastniku. 
Taje bil vedno pripravljen dati ga 
na vpogled raziskovalcem in ga va
rovati. Novomeščani bi končno 
zvedeli, kaj sploh imamo. Lansko 
leto je bilo že vse dogovorjeno, ko 
so budni samoupravljavci, baje na 
migljaj iz Ljubljane, akcijo minirali.

Tudi v Novem mestu se nekaj 
spreminja. Ni važno, kdo je zmagal 
na volitvah, pomembno je, da je 
konec "samoupravljanja«, ko so 
nestrokovnjaki odločali o strokov
nih zadevah. Upajmo, da bosta kul
tura in znanost poslej tudi v Novem 
mestu dobili denar, ki jima je na
menjen. Predlagano delo ni drago, 
je pa nujno. Z njim bomo kup naše 
malomarnosti nekoliko zmanjšali. 
Politiki delajo inventuro za obra
čune s predhodniki, mi pa jo nare
dimo kar sami s seboj. Če hočemo v 
Evropo, moramo vanjo tudi kaj 
prinesti. Verjetno je že vsem jasno, 
da to ne bodo izdelki naše indu
strije.

STANE GRANDA

Televizija lahko tudi poneumlja
Odmev na kratek zapis »Do kdaj po starem?« (DL 7. junija), v katerem pisec zelo 

nekritično precenjuje pomen televizije za kulturno življenje
S prvim odstavkom pisanja M. Sim

čiča se popolnoma strinjam. Tudi sam 
sem izpolnil anketo kot interesent za sa
telitsko televizijo, ki resnično pomeni 
okno v svet. Zdaj vem, da bom pač ta 
problem nekoč rešil z lastnim in neod
visnim sprejemom satelitskih progra
mov. Popolnoma pa je nčsprejemljiv 
njegov stavek: »Nima smisla izgubljati 
besed, kakšno pridobitev bi pomenila 
kabelska TV za kraj, kjer je kulturno 
življenje na tleh.«

Menim, da TV kot masovni in ko
mercialni medij v splošnem nima ne 
vem kakšnega kulturnega naboja. Tudi 
ne, da bi temu mediju pripisovali velik 
pomen za kulturno življenje mesta. Se
veda so med TV-programi tudi kvali
tetni, zato moramo premišljeno izbirati 
gledane oddaje. Zaradi nekritičnega, 
neselektivnega gledanja vsega pa po
stane TV instrument poneumljanja. Ta 
medij je tudi izrazito asocialen ali, po 
domače povedano, spodbuja zapečkar- 
stvo. Današnje mlade generacije ob po
plavi TV-programov in video kaset 
sploh ne znajo več ceniti užitka, ki ga 
omogočata veliko filmsko platno in 
polna dvorana.

pripravili predstavo za 8. februar, sedaj 
smo se tudi organizirali in ustanovili 
Mladinski kulturni klub Bele krajine, 
izvedli dve kulturni prireditvi, tretja je 
pred nami (jutjevanje); za preostanek 
leta imamo predvidenih še deset stvari. 
Glasbena mladina Bele krajine je orga
nizirala nastop 4 komornih skupin in 10 
mladinskih koncertov po belokranjskih 
šolah. V organizaciji Mini arta pa je av
tobus, poln Belokranjcev, 14-krat obis
kal operne predstave v Ljubljani.

Vsega skupaj čez 60 predstav je ne
dvomno dokaz, da pri nas kulturno živ
ljenje ni na tleh, upam si trditi, da se celo 
vzpenja vse više.

Če hočemo to opaziti, pa si moramo 
seveda vzeti čas in se odtrgati od televi
zije, vinograda ali šanka ter si kulturne 
prireditve ogledati. Večina jih je posne
ta na videokasete, zato se lahko vsak, 
tudi g. Simčič, prepriča o kulturnem 
utripu mesta.

ANDREJ KUNIČ

Neodvisni sindikat v Krki
»Neodvisnost« kot protiutež preoblečeni Zvezi sin

dikatov — Poudarek na socialno varnost

Najbolj je seveda nesprejemljit 
tako mimogrede napisana misel, c 
Črnomlju kulturno življenje na t;

nljiva kar 
,daje v

Črnomlju kulturno življenje na tleh. S 
tem se omalovažuje ves trud, ki ga kul
turniki vlagamo v izgled in dogajanje 
mesta. In ker se ravno bliža konec sezo
ne, si poglejmo, kako je v Črnomlju 
kultura na tleh. V obdobju od septem-

Kot protiutež slabo preoblečenemu 
svobodnemu sindikatu smo se v Krki 
Novo mesto odločili ustanoviti neod
visni sindikat Neodvisnost, kije sposo
ben potešno zamenjati v dosedanji mo
nopolni oblastni enopartijski politiki 
kompromitirano Zvezo sindikatov.

Za napredno delovanje neodvisnega 
sindikata je pomemben strokovno or
ganiziran vpliv na politične, oblastne in 
predvsem gospodarske strukture, za kar 
pa moramo biti dovolj močni in kvalifi-

bra lani do sedaj je bilo v Kulturnem 
'Črndomu v Črnomlju 6 gostovanj poklic

nih slovenskih dramskih skupin, 10 
mladinskih predstav, ki jih je videlo 
3000 mladih; 8 revij (od tega ena repu
bliškega in 4 dolenjskega regijskega 
značaja), kjer so se predstavile foklorne 
skupine, ljudski pevci in godci, pevski 
zbori, glasbene šole, ter 7 razstav. Že 
eno leto deluje galerija Mini art, ki je 
imela 12 razstav, 5 razstav pa je bilo še v 
knjižnici in v domu JLA. Srednješolska 
dramska skupina ravno zdaj gostuje po 
Beli krajini, tudi semiška dramska sku
pina je imela predstavo. Mladinci smo

POJASNILO
V zvezi s časopisnim članom »Nikoli 

ne bom spremenil priimka Hudoro- 
vac«, objavljenim v Dolenjskem listu 
dne 14. junija 1990, vas prosim, da na 
primernem mestu objavite naslednje 
pojasnilo:

Tako temeljno sodišče v Novem me- 
u kot enota sodišča v Črnomlju nistastu kot enota sodišča < 

nikoli prejela prošnje za sklenitev de
lovnega razmeija, ki bi jo poslala kan
didatka s priimkom Hudorovac. Nobe
na prispela prošnja tudi ni bila vrnjena z 
obrazložitvijo, navedeno v cit. članku.

Tajnik sodišča 
IVAN ŽETKO

Materinski dom
Akcija Naše žene

Zbiramo denar za materinski 
dom, ker bi ga Ljubljana, Maribor 
in še katero slovensko mesto potre
bovalo. Vanj bi se lahko v stiski za
tekle nosečnice in mamice z dojen
čki, a največ za eno leto, če ne bi 
imele strehe nad glavo. V času, ko 
bi stanovale v materinskem domu, 
bi jim poiskali zaposlitev in stano
vanje. Problem sta denar in prostor, 
ki ga še iščemo. Prav zato se obra
čamo na vas s prošnjo, da nam po
darite hišo ali stanovanje, če jo ima
te odveč in če nimate dedičev. 
Hkrati prosimo bivše družbenopli- 
tične organizacije, katerih prostori 
so postali čez noč prazni, in novo 
oblast, da nam podarijo kakšno hi
šo, ki sameva. Pri naši akciji sodelu
jejo Rdeči križ Slovenije, Caritas in 
ljubljanski mestni komite za social
no in zdravstveno varstvo. Če želite 
pomagati in če lahko pomagate z 
denarjem, ga nakažite na žiro račun 
št. 50100-743-51061, na položnico 
pa pripišite še naslov: MSSS — »Za 
materinski dom«, Miklošičeva 24, 
61000 Ljubljana. Če bi o tem želeli 
zvedeti več, se lahko obrnete na 
uredništvo Naše žene, Hrvatski trg 
3, Ljubljana, tel. (061) 312-125.

Sindikat zahteva enega tajnika
Nerazumna ocena »strokovnjakov« na občinskem sindikalnem svetu v Trebnjem

Članek Sindikat zahteva enega tajni
ka, kije bil objavljen 7.junija v Dolenj
skem listu, je močno razburil delavce 
uprave občine Trebnje, zato je moj od
govor v imenu IO sindikata uprave 
nujno potreben, da se pojasnijo dejstva 
in preprečijo pavšalne ocene, ki so bile v 
tem članku navedene.

Res je občinski sindikalni svet orga
niziral razgovor o kolektivnih pogod
bah, še enkrat poudarim, o kolektivnih 
pogodbah, ne pa razpravo o presežkih 
zaposlenih v upravi občine Trebnje. 
Zato sem mnenja, da nas je sekretar 
občinskega sveta Miran Jurak zmani
puliral, ko nam je na koncu »okrogle 
mize«, ko smo bili že vsi nestrpni, da bo 
posveta konec, prebral izjavo (ki jo je 
mimogrede napisal na seji), v kateri je 
predlagal racionalizacijo državne upra
ve. V njej je navedel le predlog o enem 
sekretaiju in podvajanju nalog za borce.

Presenečeni pa smo bili ob branju član
ka, ki govori še o »skrbi« sindikata za 
delavce »bivših« SIS-ov, o racionaliza
ciji kadrovske službe in Vojaškega od
delka, o tem, da bo razbremenitev gos
podarstva dosežena z zmanjšanjem 
upravnih organov itd.

Mnenja sem, da je s člankom naredil 
veliko napako kot profesionalni politik, 
kije v stilu nekdanje enopartijske bolj- 
ševiške politike »strokovno ocenil«, kje 
je presežek v upravi in koga naj vržemo 
na cesto. S tem je pljunil v lastno skledo, 
ko hkrati delavce nagovaija, naj stopijo 
v svobodne sindikate Slovenije, isto
časno pa jih udarja. Ob taki »skrbi« za 
delavca je prepričal delavce uprave, da 
imajo svoj sindikat, ki ne bo pod vpli
vom »strokovnjakov«, ki že zunaj hiše 
lahko ocenijo, kaj je gospodinja dala 
preveč v lonec.

Razumemo, da so mnoge stranke in

posamezniki pred volitvami v želji po 
čimveč glasovih povprek udrihali čez 
državno upravo, daje »velik zajedalski 
aparat«, saj delavci že tako nimajo radi 
»administracije«; da pa si privošči tako 
konkretno oceno ozek krog občinskih 
sindikalnih funkcionaijev brez temeljite 
in strokovne analize, nas preseneča. 
Kako bi se delavci v proizvodnji, orga
nizaciji ali zdravstvu ter šolstvu počutili, 
če bi sindikat uprave »ugotovil«, daje v 
tem ali onem oddelku preveč en dela
vec, drugod trije in podobno?

Še: Podpis je bil ponarejen

Se vam ne zdi, da se morajo ocene 
dajati na podlagi strokovnih analiz, 
ugotovitev? Se sekretarju in predsedni
ku občinskega sindikalnega sveta ne 
posveti, da so potrebne za ugotavljanje 
presežkov delavcev na upravi spre
membe sistemskih zakonov, izdelava 
nove sistemizacije itn.? Se ne zavedajo, 
da se delavci uprave niso sami od sebe 
»razmnoževali« na upravi, da so bili za 
zaposlitev odgovorni funkcionaiji in si
stem, ki seje razbohotil pri vrhu, s tem 
pa razšiijal svoje veje tudi na občine?

Pisanje je treba dopolniti z nekaterimi dejstvi

Kot invalidu iz 1. sv. vojne mu je država 
dala leseno nogo in dovoljenje, da od
pre trafiko. Brunskole je trafiko sčaso
ma povečal v trgovino. Njegov sin Boris 
je šel med 2. svetovno vojno v partizane 
in bil po vojni oficir. Toda Rudiju so 
1948. leta sodno zaplenili hišo z lokali 
in mu pustili v hiši stanovanje. To sta
novanje je pred nekaj leti odkupil nje
gov sin, lokali pa so ostali še naprej 
družbena last. Nihče se ni postavil v 
bran invalidu Brunskoletu. V lokalu je 
družba odprla frizerski salon, za streho 
je skrbel zdaj že pokojni prejšnji lastnik. 
Zdaj so dali lokal v najem zasebnici za 
mesečno najemnino 400 DEM. Za 
streho pa še vedno skrbe dediči. Isto se 
dogaja tudi z lokalom Alojza Bukovca 
iz Kota pri Semiču. Zato se prizadeti 
sprašujejo, kje so obtičale Demosove 
obljube. F. DERGANC

V zvezi s člankom »Podpis je bil po
narejen« oziroma Še o ponarejanju 
podpisov in o dvojni morali, pri kateri 
je vaš novinar sicer korektno opravil 
svoje delo, bi želel v vaši rubriki Pisma 
bralcev dati naslednji odgovor:

V članku Šč o ponarejanju podpisov 
in o dvojni morali je bivši predsednik 
RK Sevnica Franc Sotošek novinarju 
očitno pozabil omeniti nekatera dejstva:

— Kot predsednik kluba je igralcem 
izdal izpisnice z datumom 25. 6. 1989 
brez sklepa upravnega odbora, katerega 
član sem bil tudi sam.

— Kljub temu so ti igralci branili 
barve RK Sevnica na turniiju v Teramu 
v juliju 1989. RK Sevnica je zaradi tega 
tekmovanja konec julija zaprosil ZTKO 
za dodatna finančna sredstva.

— V sovjem poročilu, ki ga je RK 
Sevnica poslal na ZTKO 18. 7. 1990, 
navaja vodstvo med drugim naslednje: 
Tudi to pot poudaijamo, da v tej ekipi 
tiči bodočnost sveniškega rokometa, 
zato ne smemo dopustiti, da bi te igralce

pograbili klubi iz Celja, Ljubljane, Kr
škega in drugih krajev.«

— V sklepu Komisije za zaščito za
konitosti je jasno navedeno, da je RK 
Sevnica v interesu rokometa in igralcev 
pristal na kompromisno rešitev spora. 
V istem sklepu je tudi navedeno, da se 
uvede postopek proti Obsavsko-dolenj- 
ski rokometni zvezi in osebam, ki so 
odgovorne za stoijene nepravilnosti.

— Trdim, da so bile izpisnice napi
sane šele v mesecu avgustu po odstopu
Franca Sotoška, ki je ob tem dejanju 

...................................................i klub-tudi še nekaj časa pozabljal vrniti 1 
ski žig, hkrati pa so pozabili na precej 
neplačanih računov, ki jih je pozneje 
poravnala ZTKO.

Predlagam torej bivšemu vodstvu, da 
se spomni vseh teh »malenkosti«, kadar 
govori o moji dvojni morali. V zvezi s to 
sporno zadevo je to moje zadnje ogla
šanje v sredstvih javnega obveščanja in 
predlagam bivšemu vodstvu, da resnico 
dokažemo na ustreznem mestu.

BORUT BIZJAK

cirani. Boj za socialno varstvo članstva 
obsega poleg ocenjevanja in sklepanja 
kolektivnih pogodb še mnoge druge de
javnosti. Predvsem ne smemo postati 
transmisija določene politike, kar je bilo 
usodno za dosedanjo Zvezo sindikatov. 
Neodvisni sindikat ni obremenjen s 
preživelo in neuspešno politiko, zato 
lahko hitro in uspešno ukrepa in deluje 
za uvajanje novih ekonomskih razmer.

Nove pluralne demokratične razme
re terjajo in nakazujejo tudi novo eko
nomiko, nujno spričo sodobnega razvo
ja tehnike in novih dosežkov v znanosti, 
predvsem v elektroniki in robotiki ter v 
računalniški tehniki. Te pridobitve in 
prijeme bo moralo upoštevati tudi naše 
gospodarstvo v reševanju hude krize. V 
novih gospodarskih razmerah nastajajo 
tudi nova razmerja med delodajalcem 
in delojemalcem. Ta temeljijo na novi 
poslovni morali in upoštevanju tehnič
nega napredka. Toliko poudarjan vstop 
v Evropo bo mogoč le ob večji produk
tivnosti in disciplini. Čimprej je potreb
no začeti konstruktivno in demokratič
no urejati vzajemne odnose delovnih 
razmerij. Zato moramo doseči dobre 
kolektivne pogodbe. Te morajo biti po 
evropskih vzorcih, temeljna obramba 
socialnih pravic in skupnih interesov, ki 
izvirajo iz delovnega razmeija. Vsebo
vati morajo tudi dostojno zavarovanje 
človeka med brezposelnostjo, ki je ne
izogibna posledica gospodarske krize. 
Zavarovanje socialnih interesov delov
nih ljudi mora, skratka, postati postav
ka ekonomske računice, začne naj se pri 
kolektivni pogodbi.

Mislimo, daje preoblikovani in pre
imenovani sindikat v globoki krizi in da 
ne more zadostiti vsem potrebam in že
ljam delavcev. Pravzaprav gre za pre
cejšnjo predrznost stare garniture. Da 
tega o prelomu s preteklostjo ne mislijo 
resno, dokazuje ponovna izvolitev sta
rega vodstva, ki je odgovorno za ne
učinkovito sindikalno delo. Precej 
dvomljiv je tudi način pridobivanja 
članov ZSSS, v naši tovarni, na primer, 
pod pretvezo, da ne bo bloka za malico, 
letovanja, da bomo dobili knjižico itd. 
Kje je moralna in politična odgovornost 
za tako delo? Zakaj se pobira članarina, 
če sindikata ni? Zaradi vsega tega usta
navljamo neodvisni sindikat Neodvis
nost Krka, da začnemo z novimi zdra
vimi silami delati v novih razmerah. 
Vabljeni ste tudi vsi, ki ste se vključili v 
ZSSŠ, da se nam priključite.

Neodvisni sindikat
Neodvisnost Krka 

I. SLADIČ

• Če svojega miru ne najdeš v 
sebi, ga je nesmiselno iskati 
okrog. (La Rochefoucauld)

Mislijo zdaj v 
Novolesu na tž 
način iz krize'

Tržno gospodarstvo 
domače — Moja izkušr

Tržne zakonitosti niso nekaj sami 
sebi umevnega. Precej osebnih prt 
zamer in pomislekov je še, ki botru 
poslovnim odločitvam, često tud 
škodo delovne organizacije. Eno od 
kih zgovorno ilustrira tudi moj prin 

Kot zasebni prevoznik sem 26 
1984 sklenil z vodstvom Novolesa 
godbo za avtobusni prevoz delavce' 
relaciji Laze—Straža in nazaj. Pogr 
je bila sklenjena za vsoto, kije bila; 
odst. nižja kot pa dotedanja za prd 
na isti relaciji. Čeprav je bilo to i!) 
precej neugodno, sem na progi, kjff 
bile prej v navadi vsakodnevne zamj 
opravljal prevoz vestno in natanl 
odnosi z Novolesom pa so bili vscsl 
dobri in v obojestransko zadovolji 
Ko so se lansko leto začele pojavlja 
Novolesu plačilne težave, 
divjala tudi vi:

J C
., hkrati p 

soka inflacija, je pr<
urejanje avtobusnih prevozov v pa jjj
ju Vid Fajdiga, ki tržnost pojmuje i 
po svoje. Zaradi zamud pri plačev 
in zaradi inflacije sem želel dc 
spremembo pogodbe, ki bi mi, take 
je to urejeno s podjetji družbenega 
toija, zagotavljala priznavanje infli 
skih obresti. To mi nikakor ni uspe 

S prvim januarjem letos je bila

Pr
za<
ne

S
su
zai
LI

godbena cena za najem avtobusa za ^
djetje Goijanci 2760 din na dan, zi 
pa 2357,28 din. Jaz, pa sem predli
celo ceno 215 DEM ter se s tem b ni|

Pa

zavarovati pred inflacijo. 215 mat 
dinarski protivrednosti pa je bilo V zu 
in je še sedaj občutno manj kot pa vi y( 
godbi navedena vsota. Kje je torej Jj 
diga videl, da bi bil podpis take pod_ 
be v škodo podjetja? Jaz sem ! 
aprilom prenehal voziti, prevoznik1* 
je prevzel progo za mano, pa pria^M 
Novoles ceno 2760 din. Ne glede d Bi 
kaj Fajdiga osebno misli o zase. ■ 
prevoznikih in zasebnih obrtnikih 
sploh, bi bilo vendarle za javnost i' 
mivo slišati njegovo utemeljitev I 
»tržne« poteze, zanimivo pa bi bile 
šati tudi, ali odgovorni v Novolesu J 
mislijo na tak način potegniti Novo’

ALOJZIJ LUK

PRAZNIK GASILCE’ 
S PONIKEV

PONIKVE — Ob 80-letnici usl 
vitve Gasilskega društva Ponikve! 
nedeljo, 24. t. m., tu velika slovesf 
ki se bo začela ob 10. uri s slavnd 
sejo društva in podelitvijo priznanj Ja, a 
silskem domu v Ponikvah. Ob pol! 0 ii 
popoldne bodo organizirali zbor { Č 
cev pred trgovino v Dol. Nemški »reti 
spored pa se bo nadaljeval ob 16. telo 
slavnostnim mimohodom, po kat* jiša 
bosta nastopila tudi pihalna godi >ki. 
oktet iz Trebnjega. Za prijeten k leni 
praznika bodo poskrbeli z veselico ‘je s 
bo igral Jerko.

VAŽNA NARODNO^
NESPOSOBNOST JJi

RIBNICA — Ribničanje sebe it 
radi presenetijo s kakšno posebnf' 
gruntavščino. Tudi tokrat, ob izbir 
vega občinskega izvršnega sveta,
izkazali. Ko je bil za mandatarja 
Ijen Branko Cavka, je bilo iz vseh

»'V
.h

ij.

• Celotna človekova sreča je v 
tem, da ga drugi spoštujejo. 
(Pascal)
• Človeka spoznaš g pijanosti, v 
jezi in pri dedovanju. (Neznani 
avtor)

slišati (seveda neuradne) govorice,1 
moral biti mandatar »po narodt1 
Ribničan in niti ne kakšen Pesog& 
Lončar ali Bobovec (saj so jih ti le 
dovolj »tlačili« in »zatirali«). ČarMl 
je sumljiv le zaradi svojega pt& 
Kot je že običaj, so se govorice sp1 
kazale za resnične in da je njihov) 
močnejši kot vpliv strank (koaliciji 
imajo v skupščini veliko večino. y 
ni namreč uspelo dobiti v vsej obči* 
štirih sposobnih ljudi za svojo vlad1

Novi minister v slovenski vladi, ki 
ima na skrbi državno upravo, dr. Rajko 
Pirnat, ugotavlja, da so mu pustili pre
jšnji funkcionarji na tem področju pra
vo norišnico in da bo spremembe težko 
vpeljal do konca leta. Naši občinski sin
dikalisti pa to lahko rešijo kar s carskim 
rezom! Pa pravijo, da se borijo za de
lavce! Poudariti moram, da smo tudi na 
upravi delavci, in ne le »administraci
ja«, da imamo tudi mi družine, da smo 
delavci, ki imamo že precej časa zajam
čene osebne dohodke, in ne takih do
hodkov, kot so jih imeli do sedaj profe
sionalni delavci sindikata. Naši delavci 
s srednjo, višjo ali visoko izobrazbo se 
ne morejo primerjati z delavci z enako 
izobrazbo v drugih organizacijah.

za IO Sindikata 
DUŠAN MEŽNARŠIČ

• Vljudnost je kot blazina; v njej 
verjetno ni nič, vendar blaži udar
ce življenja. (Schopenhauer)
• Kdor hoče jesti, ne sme žaliti 
kuharja. (Kitajski pregovor)

Gospodje ali tovariši?!
Pustite mi, da bom ostal »stric« do smrti

Minilo je 62 let, ko sem dokaj 
uspešno dokončal 3. razred osnov
ne šole. Le gospod dušni pastir me 
je slabo redoval in mi s tem dal čuti
ti, da sem nezakonski bajtarsko- 
osebenjski in proletarski otrok. Vse 
od sedmega do štirinajstega leta so 
mi gospodje, gospe in gospodične, 
dušni pastir, učitelji in učiteljice s 
klofutami, lasanjem, s palico in 
zmerjanjem vbijali potrebno in ne- 
ptrebno znanje. Nič bolje se mi ni 
godilo, ko sem iskal zaposlitev, saj 
sem se moral suženjsko klanjati 
vsem gospodom od preddelavca da
lje. Jugoslovanski kraljevski gos
podje oficirji in podoficirji so mi z 
brcanjem, klofutami in zmeijanjem 
vbijali v »blesavo seljačko« glavo, 
da bom moral za kapitalistično ju
goslovansko gospodo in gospoda 
kralja žrtvovati kri in življenje, ka
dar bodo hoteli.

so mi kaj ukazali ljudje iz vrst nf, 
............................. .'Selevs 51mškega Herrenvolka. Sele v pam 

zanih sem slišal besedo tovariš, k?
smo se borili proti izkoriščevi 
meščanski gospodi.

Beseda gospod mi gre še vedn1’ 
pri enem ušesu noter in pri drug«’'4, 
ven, ker sem od gospodov vseh1 
dobil preveč brc, klofut in zn# 
javk. Ne morem in nočem razumf 
ti, da me z gospodi posiljujejo biv; 
kapitalistični hlapci, ki so več desf*| 
letij malikovali pred nemškim $ 
tim teletom in se vrnili v domovih 
ko so zaslutili, kako bi se kot 
podje poslužili oblasti.

Na srečo živim na deželi, v sfl
jem rodnem kraju, kjer se le v 
zmerjamo z gospodi in dama1’1} 
Držimo pa se navade, da se osi* ■ 
ljamo s tetami in strici. Star sem j 
let, zato bi rad ostal do smrti le strjv 
Če kdo želi biti gospod, naj bo f) 
njegovem, če mu je več za tovar>“

KAREL ZOB*«

Nemški nacistični delodajalci so 
zahtevali, da jim odgovarjam napol 
vojaško: »Javvohi, mein Herr!«, če
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Srečanje
društev
invalidov

Zahvala vsem, ki so 
pomagali pri srečanju

V soboto, 16. junija, je bilo v 
Trebnjem srečanje invalidov, ki so 
* Ea poleg gostiteljev udeležili še 
'-lani društev iz Ribnice, Kočevja, 
Grosupljega, Črnomlja, Metlike in 
Novega mesta. Upokojenci so si 
ogledali Galerijo likovnih samo
rastnikov, tovarno Trimo, bivšo 
graščino Lanšprež, sodelovali pa so 

/a nre tudi v Javni radijski oddaji Prizma 
> toFz*l 0p,lmizma
gi kjrf _ Upokojenci so bili navdušeni 
szami 
natani 
i vsesl

nad pestrim programom, prav tako 
Pa tudi predsednik Zveze društev 
tnvalidov Slovenije, Franc Med- 
Ved, ki je bil presenečen nad tako 
yeliko udeležbo. Društvo invalidov 
jz Trebnjega pa se še posebej hva- 
'ezn<> zahvaljuje vsem, ki so sreča
li6 gmotno podprli: tovarni Trimo, 
KPD Dob z Mirne, Kolinski Mirna, 
“resadu iz Gabrovke, Stanovanjski 
zadrugi Šentrupert, skupščini obči
li Trebnje, Labodu iz Trebnjega, 
^odavičarstvu Prosenik, Frelihu iz 
-'entruperta, trebanjskemu Novole- 
su tn Mercatorju, Gredi Mirna, Mi
zarstvu Gabrovka, poslovni enoti 
LB v Trebnjem, KZ Šentrupert, 
krajevni skupnosti Trebnje, KUD 

nrf.A\i Pavel Golia iz Trebnjega ter njegovi 
u-m h prc<T>«Jmci Zvonki Falkner in obrt- 
- J a|kom: Antonu Judežu iz Štatem- 

t( °erLa, Alojziju Zupančiču in Jane- 
i na vi \/U L ratarju iz Trebnjega ter Jožetu 
t rei f Vojnoviču iz Slovenske vasi.
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V šolstvu smo še daleč za Švico
Vtisi skupine dolenjskih učiteljev na študijskem bivanju v Švici_______

Ali ste vedeli, da predstavljajo Jugoslo
vani 6% švicarskega prebivalstva? Prise
ljencev je pri njih kar 20%, kar je zahteva
lo tudi pedagoško-didaktični poseg v 
švicarski izobraževalni sistem. Ker je zna
nje na Zahodu veliko bolj cenjeno kot pri 
nas in ker se zavedajo, da izobraževanje 
lahko gradijo samo na dobro osvojenih in 
utrjenih temeljnih znanjih, posvečajo po
sebno pozornost tudi izobraževanju prise
ljencev. Vzporedno s tem skrbno načrtuje
jo permanentno izobraževanje učiteljev.

Vsak otrok mora biti obravnavan kot 
osebnost z navadami in kulturo okolja, iz 
katerega izhaja, hkrati pa mu je potrebno 
omogočiti čimprejšnjo stabilizacijo in in
tegracijo z novim okoljem.

Gotovo mora biti za realizacijo takšnega 
cilja najbolj pripravljen učitelj. Veliko hi
treje ga bo dosegel, če bo spoznal prvotno 
okolje svojega učenca ter obliko vzgojno- 
izobraževalnega sistema v učenčevi do
movini.

Tako seje lansko leto začelo sodelova
nje med Švico in Slovenijo na vzgojno- 
izobraževalnem področju. Letos je skupi
na švicarskih učiteljev obiskala tudi 
osnovne šole na Dolenjskem in v Beli kra
jini. Njim se moramo zahvaliti, da je iz
menjava stekla tudi v drugo smer in da 
smo učitelji Toni Petrovič s Senovega, 
Darko Kočevar iz Črnomlja in Milka Sta
rič. Irena Medle, Jožica Čampa in Vesna 
Dular iz Novega mesta ter pedagoška sve
tovalka Vladka Škof obiskali kanton Lu
zern v Švici in bili njihovi gostje. Hkrati se 
moramo zahvaliti tudi našim ravnateljem, 
ki so nam finančno omogočili udeležbo na 
tem študijskem obisku. Teden dni, ki smo 
ga preživeli med švicarskimi prosvetnimi 
delavci, je vključeval hospitacije v osnov
nih šolah, ekskurzije po kraju bivanja in 
njegovi okolici, predavanja v zvezi s švi

carskim izobraževalnim sistemom in bo
dočimi reformnimi posegi vanj in obisk 
Didacte v Baslu.

Že na prvi pogled lahko ugotoviš, da je 
vloga švicarskega učitelja v razredu precej 
drugačna kot našega. V Švici, kjer ima 
vsak kanton v splošnem državnem siste
mu svoj podsistem izobraževanja, lahko 
učitelj svobodno izbira, po katerem kan
tonalnem programu bo delal in izbiral uč
benike za učence in didaktične materiale 
za učitelja. Slednjih ima na voljo res širo
ko paleto, zato nastopa predvsem kot or
ganizator dela z veliko mero posluha za 
pestro in za otroke zanimivo zastavljene 
učne ure. Hkrati mu je na voljo cela vrsta 
seminarjev, ki mu omogočajo perma
nentno izobraževanje tako na teoretičnih 
kot na praktičnih področjih. Zelo nas je 
presenetilo, kako je v Švici delo učitelja 
družbeno priznano, učitelji pa s svojim ve
likim interesom za izobraževanje ta polo
žaj tudi upravičujejo.

Na drugi strani pa so nas presenetili 
otroci. Visoka kultura duha je že pri njih 
opazna, saj so zelo ukaželjni. Velik pomen 
imajo pri tem tudi metode duševnega 
umirjanja otrok in stopnjevanja njihove 
koncentracije, o katerih se pri nas že nekaj 
sliši, niso pa še našle prave poti v našo šo
lo. Čeprav je šolski umik naravnan na nji
hov, evropski delovni čas, imajo samega 
pouka zelo malo. Veliko pozornosti po
svečajo uporabnosti znanja, zato otroke 
pritegujejo k različnim dejavnostim in ta
ko že zelo zgodaj navajajo otroka, da sam 
v sebi išče najmočnejše interese in se poča
si, a vztrajno in nevede usmerja v dejavno
sti, ki mu bodo v prihodnosti pomagale do 
poklica in mu rezale kruh. Presenečala nas 
je tudi urejenost njihovih šolskih potrebš
čin in lep odnos do inventarja. Prav never
jetna pa je bila za nas informacija, da sta
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Visok davek na počitniške hiše
Sil eseneč®ni-dav^P,®čevalci v metliški občini - Ali ie v resnici tako, kot sicer 
L. n— kaze občinska evidenca? - Pred temi davki plačamo druge
^OV0, ,Letnike stavb oz. prostorov za poči- 
r t ikf In .rekreacijo, lastnike počitniških
__ 7|7,c, ^dsnic in tudi lastnike stanovanj-

..kT hiš so pred kratkim močno prese- 
ITEpoložnice metliške uprave zai iiicuijivv- uprave iax

rezbene prihodke za vplačilo 2. akon- 
,c‘jc davka od premoženja. Vpisani 
'eski so presegli vsa pričakovanja: za 
'°j vikend ob Kolpi sem dobil v plači- 

JvcsrJ znes«;k 1.79 L,30 din. Misleč, da so se 
tvnc*a metliški davkariji kaj zmotili, sem šel 
lanj ta’ ® so mi prijazno povedali, da so toč- 
pol s*° izračunali vse po odloku.
>or I Če vse skupaj, kar izhaja iz odloka, 

'retehtaš, vidiš, da je tu nekaj narobe, 
16. 'elogično, problematično, čeprav sem 
ka* !“*1, daje ponekod še huje kot v Met- 

?°” , -.Od vseh kategorij so največ obdav- 
!n K -eni vikedarji, najmanj lastniki hiš, ne- 

IC° zfjfrcd'50 ‘metiki poslovnih prostorov.
^cetna davčna stopnja pri davčni 

-jr- rOV' 27.500 din ali pri 6 kv. m povr- 
AJ^rne je za prve 0,20, za druge 0,10 in za 
\T LetJe 0,15 odstotkov. Davčna stopnja 
^ (/r| v>kendih in hišah :

>bnc
se pri vrednosti

nad 274.800 din ali pri 59 kv. m ustavi 
pri 1,5 oz. 1 odst. Za poslovne prostore, 
vredne nad 137.400 din, je davčna sto
pnja 1,25 odst. Za gotove vikende se 
davek plača takoj, za stanovanjske hiše 
pa šele čez 10 let, poslovni prostori, kjer 
se ustvarja dohodek, pa so daleč na 
najboljšem.

Vrednost kvadratnega metra je letos 
v Metliki 4.695 din. To ni realno in tudi 
niso realne davčne stopnje in njihovo 
progresivno stopnjevanje. Po mojem bi 
se moral ovrednotiti kvadratni meter 
prostora in potem enostavno po številu 
kvadratnih metrov odmeriti davek, kaj
ti progresivni sistem se lahko porabi 
samo za davek na dohodek, ne pa na 
prostor, ki ni dohodkonosen. Za moj 
vikend, za koristni prostor 84 kv. me
trov, je za 1990. leto izračuna davek 
5.434 din oz. 453 din mesečno, kolikor 
ne plačam stanovanja v Zagrebu z vso 
režijo vred. Za isto kvadraturo bo last
nik hiše plačal 3.623 din, za isto davčno 
denarno osnovo pa bo obrtnik odštel
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Srečanje pri Novi Štifti
Udeleženci poudarjali sodelovanje, strpnost do 
^drugače mislečih in neminljivost krščanstva

27. maja letos so ribniški krščanski 
demokrati pripravili prijateljsko sre
dnje za vse, ki so in bodo pripravljeni 
Eraditi mostove v lepšo in demokra- 
učno prihodnost. Zbralo se je 500 lju- 

hi so z izrednim zanimanjem po
kušali program. Taje bil sestavljen iz 
verskega obreda in kulturno politič- 
aega dela. Verski obredje vodil upo
kojeni dekan g. A. Dobrovoljc, pridi- 
Eal je sal zijanec in novinar Družine 
E- prof. J. Zadravec, peli so združeni 
^rkveni zbori iz Ribnice in Sodražice 
m Eostje iz Ljubljane. V kulturno pob
očnem programu, ki gaje simpatično 
Povezoval g. J. Lampe, so s svojimi 
nagovori sodelovali novoizvoljeni 
Predstavniki oblasti občine in repu- 
ohke. Uvodni nagovor je imel g. dipl.
‘ož- F. Mihič, podpredsednik SO 
Ribnica in predsednik odbora SKD 
Ribnica ter podpredsednik Demosa v 
Rrbnici. »Veseli me, da lahko tukaj, v

vetju naše Nove Štifte, pričnemo 
*nova graditi mozaik prihodnosti nas 
Ribničanov, vseh Slovencev in prebi
valcev Slovenije,« je dejal g. Mihič. V 
nadaljevanju je poudaril, da graditev 
kahteva od graditeljev pripravljenost 
*a sodelovanje in odpovedovanje in 
u* morajo tudi graditev novih časov 
voditi pošteni, predani ljudje, ki imajo 
yeliko znanja ter pravi odnos do so- 
UUdi, narave in vsega stvarstva. Opo
zoril je tudi na nevarnost ekološkega 
kolapsa, ki izhaja ravno iz našega ne
opreznega odnosa do soljudi in stvar- 
s*va. Ob koncu je pozval zbrane, da 
skupaj s sorodno mislečimi ljudmi 
razvijejo novo prihodnost. »Krščan
ski demokrati, ki spoštujejo življenje 
17 krščanskih vrednot, zlasti pa tisti, ki 
Jk trudimo živeti po njih, smo seveda
^ Posebno poklicani, da prispevamo 3|wu,ua, uuuun „i
svoj delež za prenovljeno skupno pri- vzdušja, da je bil to zgodovinski do- 
bodnost,« je končal nagovor g. Mihič. godek za Ribnico in Slovenijo. Sreča-
Vsi l: „„ *„ —:i: nje je posneto na video kaseto in jo

družbe kljub prihajajočim »bolečim« 
računom številnih zablod preteklosti 
in ob potrebnem spoštovanju drugač
ne mislečih. Nagovore so imeli froleg 
g. Mihiča še g. mag. P. Bratina, tajnik 
SKD Slovenije, g. dipl. oec. F. Mihe
lič, predsednik SO Ribnica in član 
SKD, g. dipl. vet. M. Vengušt, pod
predsednik skupščine mesta Ljubljane 
in predsednik SDZS Ljubljana ter 
prof. M. Logarjeva, republiška po
slanka in članica izvršnega odbora 
Slovenske kmečke zveze. V kultur
nem programu so se predstavili do
mači nastopajoči in povabljeni umet
niki. Med udeleženci srečanja so bili 
tudi novoizvoljeni politični predstav
niki iz bližnjih občin, odzvali pa so se 
tudi povabljenci iz vrhniške in grosu- 
peljske občine. Na prireditvi je bila 
tudi slovenska rojakinja iz Paragvaja 
s. Silvestra Hanžel, pedagoginja in 
ravnateljica raznih šol v tej deželi.

O srečanju lahko rečemo zaradi 
njegovega sporočila, udeležbe

^si govorniki, ki so še nastopili 
srečanju, so pozvali prisotne k aktiv- 
n«mu samozavestnemu enakoprav- 
ncmu sodelovanju pri graditvi nove

lahko zainteresirani naročijo.
M. MIHIČ, odbor 

SKD Ribnica

4.529 din!
Davčnih zavezancev, vikendarjev, je 

v metliški občini v evidenci 130, stavim 
pa, da jih je neevidentiranih vsaj še en
krat toliko. Kdor sc pač prijavi — v 
kontrolo se pa iz občine, izgleda, niko 
mur ne hodi. Vikend sem prijavil že 
1974. leta, a ni do danes nihče prišel 
pogledat, če sem prijavil v redu, upo
rabnega dovoljenja pa po 16 letih tudi 
še nimam. No, tu seje občina zavarova
la, ko je zapisala, da sc davek plača, če 
se stavba prične uporabljati pred izdajo 
dovoljenja. Ugotovil sem, da sem med 
130 lastniki vikendov in zidanic s svo
jim 7 krat 8 metrov zunanje mere naj
večji graščak in davkoplačevalec v met
liški občini, kar mi je lahko v čast, kot je 
Američanom v podobnem položaju. 
Vem pa, daje nekaj vikendov večjih od 
mojega, pa zanje plačajo manj davka 
kot jaz. Izgleda, drugače ne bi bil jaz 
prvi.

Mislim, da je zelo vprašljivo plače
vanje davkov od vikendov, stanovanj 
itd., ko vemo, koliko davka plačamo že 
za gradbeni material in opremo. Mogo
če bo nova oblast napravila kakšen 
boljši davčni sistem. O davkih še nekaj: 
davkarija pošilja položnice brez pisme
ne odločbe o davku, kar je nezakonito 
in zato ni plačljivo. Dobro bi bilo, da se 
v Dolenjskem listu oglasijo še drugi s 
podobnimi ali različnimi pogledi in iz
kušnjami glede tu opisane davčne 
problematike.

IGOR JUGOVIČ

• Najlepše je biti pravičen, naj
boljše je zdravje, najprijetnejše pa 
doseči to, kar si hotel doseči 
(Sofoklej)

osnovna šola in vrtec brezplačna. Učenci 
dobijo v šoli prav vse potrebščine, le torbi
co in podlogo za pisanje prinesejo s seboj.

Premalo je bilo časa, da bi izvedeli vse o 
slovenskem dopolnilnem pouku, ki ga v 
kantonu Luzern vodi Zdenka Selan 
—Pelko. Najpomembnejše pia je gotovo 
dejstvo, da so naši otroci, ki obiskujejo 
dopolnilni pouk v slovenskem jeziku, 
uspešnejši od tistih, ki hodijo samo v švi
carsko šolo.

Ne nazadnje pa moramo omeniti še 
družini Škof in Zupan, ki sta nam na svo
jem domu pripravili nepozaben sprejem. 
Z negovanjem slovenske besede, narodnih 
pesmi in ljubezni do slovenske zemlje, ki 
tudi po dobrih dvajsetih letih ni zamrla, so 
slovensko kulturno dediščino tako vrasli 
vase, da smo se tam tudi mi globoko zave
deli svojih korenin.

In kako bo vplival ta študijski obisk na 
naše delo? Svoja opažanja smo že pred
stavili v svojih kolektivih, vse, kar zahteva 
samo še več dobre volje in zagnanosti, že 
po kapljicah vlivamo v svoje učne ure, 
marsikatera didaktična novost, razstavlje
na na sejmu Didacte, pa nam je porodila 
idejo, ki jo bomo skušali družno reali
zirati.

A to smo samo mi — nas šest predstav
nikov vseh dolenjskih učiteljev. Spre
membe pa družba pričakuje prav od vseh. 
Pa tega ne more pričakovati, saj učitelj ne 
more izivajati tistega, česar še nikoli ni vi
del. Zato na tem mestu dodajamo tudi su
gestijo, naj se kakršnakoli reforma začenja 
samo z dobro pripravljenim učiteljem — 
praktikom. Nič ne bomo dosegli, če bomo 
iskali neke nove, samo nam »znane« mo
dele in jih zanosno odpredavali šolskim 
ravnateljem, od katerih je večina že poza
bila biti učitelj in ni nikoli mogla (znala?) 
biti pedagoški vodja. Dogovorimo se že 
končno, katera znanja so res temeljna in 
uporabna, organizirajmo pedagoške in 
didaktične delavnice pod dobrim stro
kovnim mentorstvom, v katere se bodo ti
sti učitelji, ki so progresivni in ustvarjalni, 
še kako radi vključili! Vse institucije, kate
rih domena je permanentno izobraževanje 
učiteljev, naj oblike in vsebine izobraže
vanja zastavijo aktualno, da bo učiteljevo 
permanento izobraževanje res učinkovito! 
Ce se ne bomo zazrli vase in spremenili 
svojega odnosa do znanja, ne bomo nikoli 
sjrosobni speljati nobene reforme. Ni prav, 
da mora učitelj v drugo državo, da ugoto
vi, kako trhel je naš izobraževalni sistem in 
kako malo se je do sedaj naredilo, da bi 
učitelj bil in ostal sodoben. Učitelji smo 
pripravljeni, da gremo v uk, kako do so
dobne šole. Kdo je sedaj na potezi?

VESNA DULAR

PRVI ŠKOCJAN
ŠMARJETA — V soboto je bilo tu 

tekmovanje v gasilskih veščinah, ki ga je 
pripravilo GD Šmarjeta. Med 17 ekipami 
je zasedla 1. mesto ekipa Škocjana z 888 
točkami, 2. mesto je pripadlo Ratežu z 
885 točkami, na 3. mestu pa je bila po 
končnem seštevku Šmarjeta II. z 880 toč
kami. Ekipe so pokazale dobro priprav
ljenost, ki jim bo prišla prav že 24. t. m. na 
tekmovalnem gasilskem avtorallvju od 
Novega mesta prek Šmaijete do Škocja
na. GD Šmarjeta se zahvaljuje vsem eki
pam za sodelovanje na tekmovanju.

Stanovanjska
kalvarija
delavke

Kdo ji bo pomagal?
NOVO MESTO — O Nadi 

Dubravac, delavki Novoteksa, smo 
pred leti že pisali, kako je v Zajčevi 
žagi delila svoje stanovanje s kača
mi. Pred dnevi seje spet oglasila v 
našem uredništvu z novimi stano
vanjskimi težavami. V trinajstih le
tih, odkar je iz Banjaluke prišla v 
Slovenijo, je doživela že pravo sta
novanjsko kalvarijo. Prvo leto je 
kot sostanovalka preživela v majhni 
sobici Ranka Subiča v Zalogu. Od 
Um seje selila v kletno sobo Pepce 
Čuk v Gotni vasi, sUnovala je v su- 
rem pretenskem gradu in pri Za
jčevi na Žagi. Pred osmimi leti soji 
preko Centra za socialno delo le 
dodelili solidarnostno sUnovanje v 
naselju Majde Šilc. V bloku številka 
devet su se sprva s hčerkico kar do
bro počutili, saj je sUnovanje v kleti 
kar veliko v primerjavi s prejšnjimi. 
Žal pa so se kmalu pričele kazati 
tudi temne strani: mraz, vlaga, za 
nameček pa še fekalna voda iz blo
kovske kanalizacije. Pred dobrim 
tednom ji je v večernih urah smrde
ča voda spet zalila vse prostore v vi
šini dobrih desetih centimetrov. 
Voda je odtekla, sledi so osule.

Nada ne more razumeti, da v 
vseh teh letih v Sloveniji in Novo- 
teksu ni zaslužila majhnega, a zdra
vega sunovanja. Sama je težka 
bolnica in tudi hčerka je več bolna 
kot zdrava. Jima bo kdo lahko 
pomagal?

J. P.

Nada Dubrovac

Brez železnice 
je Dolenjska 
izgubljena

Dolenjske novice 1890
»Spominjam se prav dobro, da se je v 

svojem času neki gospod in to ne v 
šali — o potrebi dolenjske železnice ta
kole izrazit .Kaj je treba dolenjske že
leznice, saj se odpelje lahko v osmih 
dneh vse dolenjsko blago, kolikor ga je 
naprodaj, v drugih osmih dneh pa vsi 
Dolenjci''Očitanja, da se Dolenjci v ta
ko ogromni množini v Ameriko prese
ljujejo, slišimo lahko sleherni dan.

No gospod, kateri se je o potrebi do
lenjske železnice tako izrazit je poznal 
Dolenjsko le od daleč. Ako bi bil obseg 
cele Dolenjske in njeno plodnost, njeno 
naravno bogastvo do dobrega poznat bi 
si pač nikdar ne bil upat kaj ednacega 
izgovoriti Da se pa Dolenjci v ogromni 
množici v Ameriko preseljujejo, je pa 
vendar le resnica, popolna resnica. In iz 
te prikazni bi utegnil marsikdo sklepati 
da Dolenjska res železnice ne potrebu/e. 
in govoriti da se ljudje izseljujejo gotovo 
zaradi tega, ker je dežela preobljudena 
ali pa zaradi tega, ker je premah rodo
vitna Pa ne eno ne drugo ni resnično. 
Dolenjska je v primeri k Gorenjski in 
Notranjski jako mah. premah obljude
na Njena rodovitnost je pa tudi tolikšna 
da zamore kmetovalec biti z njo popol
noma zadovoljen. Zakaj se pa potem 
Dolenjci izseljujejo? Za to. ker nima za
radi pomanjkanja železnice nikak pri
delek nikake vrednosti, tako da kmeto
valec z vso pridnostjo, vso marljivostjo 
pridelanih stvarij, ne more v denar spra
viti Skoraj je resnično, da čim več kme
tovalec pridela tem revnejši je, kajti več
ji pridelki zahtevajo večje stroške, za 
katere pa ni povračila

Take so toraj razmere na Dolenj
skem, zato ni čuda ako se kmetovalci 
izseljujejo, kajti samo s lem, da si zadosti 
živeža pridelajo, jim pri ogromnih da
našnjih davkih nikakor ni vstreženo. 
Da davke zmagajo, morajo pa zavreči 
toliko pridelkov, da jim jih konečno za 
domačijo skorej zmanjka. In dokler Do
lenjska železnice ne dobi, naj bode že od 
koder koti, bodo ostale razmere ednake

Ako ne dobi Dolenjska železnice, je 
gotovo v kmedškem obziru zgubljena. 
Za to shvni naši državni gospodje po
slanci, ne štedite z jezici in z korači, in 
detajle, trudite se za železnico na Do
lenjskem. koliko jele v Vaši moči«

(M. LIKAR)

Konec dela na tekočem traku
V šivalnici Beti so delo organizirali drugače

METLIKA — Že dober mesec je, 
odkac so delovni proces v šivalnici kon
fekcije Beti v Metliki organizirali po 
novem. Resda je sprememba na prvi 
pogled majhna, a vendar si od nje obe- 
Ujo boljše rezulute, se pravi večjo 
produktivnost.

V metliški konfekciji v dveh izmenah
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KAKŠNA PRIHODNOST? — Upajmo, da dvorski Novoles ne bo koiRal kot 
Livarna, katere ostanke med drugim kaže fotografija.

Dvajsetletno vlagaje v prazno?
Ob zaprtju »trajberka« na Dvoru — Po Knezovi livarni Novoles — Kako gredo 

najnovejše razmere na Dvoru v predsednikov program? Dejavnost ni vazna
Suha krajina je bila tolikokrat ome

njena v sredstvih javnega obveščanja, 
<ia je javnost dodobra seznanjena s te
žavami tega nerazvitega območja. No- 
volesov obrat na Dvoru, lahko mirne 
duše rečemo, je bil vrsto let pomemben 
gospodarski objekt v dolini Krke. Lju
dem je nudil precejšnjo socialno var
nost, kraju in okoliškim vasem pa raz
voj. Zgodovina »trajberka« sega v leto 
1795, ko je Viljem Auersperg dobil do
voljenje za začetek gradnje fužine. Leto 
kasneje je že delalo 200 ljudi v tamkaj
šnji livarni. Sledila so leU vzponov in 
padcev. LeU 1833je Uko na Dvoru na
sula največja železolivama južno od 
Alp. Posula je cesarsko privilegirana 
tovarna za litoželezno in kovanoželezno 
blago kneza Auersperga. Po zaprtju 
dvorske livarne, ki je pomenilo propad 
Dvora, so se ljudje razšli, prostori to
varne pa so začeli propadati. LeU 1950 
je v njej našlo delovni prostor Okrajno 
lesnoindustrijsko podjetje. Potem naj
demo tu Splošno mizarstvo pod vod
stvom direktorja JožeU Gosence, po
zneje je bil do 1972. leU direktor Edo 
Legan. To tovaino je prevzel Novoles.^ 
Z dobro organizacijo Petra Drenika je 
tovarna začela žeti uspehe, ugodne

razmere na ameriškem trgu so omogo
čale tozdu Gugalniki velik izvoz in 
možnost razvoja vse do leU 1986. Ro
bustne roke Suhokranjcev so izdelovale 
elegantne modeme stole.

Piše sc leto 1990. Obrat Stoli Dvor 
preživlja težke dneve. Po krepkih ka
drovskih menjavah, prvem štrajku in 
nezaupnici vodstvu doživlja obrat svojo 
prvo »reviulizacijo«. Del delavcev je 
osul, druge so prerazporedili v IMV, v 
druge obrate ali poslali domov na ča
kanje. Direktor Jaka Andoljšek (Ukrat 
član ZKPO TFPL) je zbranim delav
cem obljubil popolno reviulizacijo 
programa in obraU. Delavci smo veči
noma z odobravanjem sprejeli njegove 
ukrepe, saj smo upali, da bo Uko vsaj 
delček ljudi osul v obratu, ko bo le-u 
ponovno začel delati. Po treh mesecih 
reviulizacije pod vodstvom dipl. ing. 
Andreja Baju je jasno, da tovarne sto
lov na dvoru ne bo več. Nekajdnevna 
ugibanja so se končala te dni. 14. junija 
smo brli delavci seznanjeni, da proiz
vodnje na Dvora ne bo. Istega dne je 
generalni direktor Jaka Andoljšek po
trdil zaprtje in čiščenje dvorskega 
obraU.

Seveda se ob zaprtju tovarne poraja 
pri delavcih in Suhokranjcih vrsu vpra
šanj. Bo toliko opevana pomoč za raz
voj Suhe krajine sploh kdaj zaživela? 
Novi predsednik novomeške občinske 
skupščine Marjan Dvornik v svojem 
programu daje prednost obrti, gospo
darski oživitvi vasi in oživitvi gospodar
stva Suhe krajine. V tem prostora osu- 
ne le Iskra, Ribogojnica, nekaj deset 
obrtnikov. Vsi osuli delavci se vozijo 
na delo v Novo mesto, Ivančno Gorico, 
Ljubljano,dva avtobusa voziu Novole- 
sove delavce iz Lopate, Lipja, Lašč, Aj
dovca, Lipovca, Žužemberka na delo v 
Stražo in Sotesko. Res škoda, da bi 
strojno opremo razprodali, saj so neka
teri delavci celih 20 let vlagali delo v to 
tovarno. Kdo bo novi lastnik te tovarne 
in zakaj se že prej ni stopilo v stik z mo
rebitnimi sovlagatelji? Vseeno je, kaj bo 
v bodoče, ali tovarna stolov, zdravil, 
mogoče celo hotel, pomembno je, da ne 
bo objekt onesnaževal okolja, da bo 
prinesel dodaten kapiul ter delo in za
služek vsaj desetim ljudem v tej poza
bljeni, a v obljube zagrnjeni Suhi 
krajini.

SLAVKO MIRTIČ

dela 160 delavk in do sedaj so delale ob 
dveh velikih tekočih trakovih oziroma 
transportih, po novem pa v šivalnici v 
vsaki izmeni dela po šest skupin. »Velik 
tekoči trak smo razbili, ker ni bil več 
obvladljiv in ne potreben. Tekoči trak je 
smotrn le ob velikih serijah, v naši to
varni pa delamo vse manjše serije,« 
pravi vodja metliške konfekcije Jožica 
Cigič. V tej tovarni šivajo predvsem ko
palke in perilo; od nekaj tisoč kosov v 
seriji so že pred dvema, tremi leti prešli 
na vse manjše serije, skorajda že na bu
tično proizvodnjo, kjer je tudi samo de
set kosov v seriji, povprečno pa je v seri
ji 200 do 300 kosov. »Tako se je 
dogajalo, da smo imeli na traku naen
krat tudi po 30 različnih modelov, vsa- 
kega še v več barvah, tega pa organiza
cijsko nismo mogli vež produktivno 
obvladovati,« pravi Cigičeva.

Od sedanjih šestih skupin sU v vsaki 
izmeni po dve specializirani za šivanje 
perila za tuje partnerje (uko imenovani 
lohn posel), štiri pa za proizvodnjo ko
palk. Skupina šteje lOdo 15 šivilj, vsa
ko vodi mojstrjp. »Priprave na to v bi
stvu majhno organizacijsko spremem
bo so povzročile med delavkami precejš
nje razburjenje, ki pa se je povsem 
poleglo, brž ko smo začeli delati po no
vem. Za delavke se v bistvu ni nič spre
menilo, le trak jim sedaj ne pripelje ro 
be, ampak si jo vsaka sama vzame od 
sosede. Poleg tega so delavke z delom v 
manjših skupinah bolj zadovoljne.«

Tudi kar se norme tiče, se za delavke 
v sedanjih manjših skupinah ne bo nič 
spremenilo, še naprej bo zanje veljala 
individualna norma, mojstrice pa bodo 
po novem plačane po doseganju norme 
svoje skupine in ne več po skupnem po
vprečju, tako kot prej.

A. B.

OBSOJEN NA 
»ODSTREL«

RIBNICA — Že od prvega dne, ko 
mu je bil poverjen mandat za sesUvo 
nove občinske vlade, je bil mandatar 
obsojen na »odstrel«. Temu pa ni bil 
glavni vzrok, daje novinec v skupščin
skem življenju in delu, ampak so nanj 
letele puščice predvsem zato, ker ni bil 
Slovenec. Ribničanom že doslej sploh 
ni bilo všeč, če je bila zaupana odgo
vorna dolžnost kakemu občanu iz dru
gih območij domače občine, saj so hote
li med »glavnimi« le Ribničane. Prav 
zato »propadlemu« mandatarju za od
žagano vejo ni treba žalovati, saj mu ne 
bi bilo lahko.

M.G-Č
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Za otroke 
najboljše — 
ali pa tudi ne?

Za otroke ni nič predobro, namje pred ča
som zabijala v glavo ena od Številnih reklam.
Nanjo sem se spomnila ob primeru osnovne 
Sole v Loki v Črnomlju, kjer bi bili srečni, če 

lo njihovo Šolsko poslopje vsajpovpreč- 
iredvsem pa varno, in si nekaj idealnega

bi bilo
no, pi
sploh ne želijo, ker dobro vedo, da si tega niti 
privoščiti ne bi mogli Bojijo pase, da se bo 
morala prej zgoditi kakšna nesreča, preden 
se bo našel denar za odpravo glavnih 
pomanjkljivosti.

LoSkaSola, ki je prve učence sprejeta pred 
približno 20 leti, ni bila nikoli do konca zgra
jena. V resnici je narejenega le tretjina tiste
ga, kar je narisano in napisano v načrtih. 
Zato ne čudi da je eden najbolj v nebo vpijo
čih problemov prometna urejenost pred Solo. 
Kar 65 odst šolarjev se vozi v konicah so 
pred Solo po štirje avtobusi pravega obrača
lišča pa nimajo. Obračajo namreč tako, da 
vozijo vzvratno proti šoli prav na tistem pro
storu pa kar mrgoli otrok. Učitelji sicer nad
zorujejo »promet«, kar pa še ne pomeni da 
lahko preprečijo morebitno nesrečo. Do te si
cer še ni prišlo, zahvala zato pa gre tudi sreč
nemu naključju. Šolniki vedo, da bi obrača
lišče s čakalnim platojem veljalo 350 
tisočakov, ki jih za zdaj v občini ni čeprav
učiteljem upanje ni splahnelo.

Drugi problem, prav tako \ 
nosijo loških otrok, ki je pereč že pril 
pet let, pa je električna napeljava. Napaka je

•m, prav tako povezan z var- 
ribližno

bila storjena že ob gradnji ko so namesto ba
krenih napeljali aluminijaste žice. To je bila 
pač najcenejša izvedba, ne pa tudi najbolj 
pravilna. Na spojih med aluminijastimi in
bakrenimi žicami ki so bile dodane pozneje,

tikih torej.pri lučeh, stikalih in drugih porabnikih torej, 
prihaja do pregrevanja in nevarnosti požara. 
Enkrat je celo že zagorelo.

Elektroinšpektor je potem, ko je o tem ob
vestil izvršni svet in šolo, dejal da je šola zanj 
zaprta, ker je požarno nevarna, in da ne pre
vzema odgovornosti za morebitne nesreče, če 
paše vedno v njej poučujejo, to počno pač na 
lastno odgovornost Toda tudi učitelji zatrju
jejo, da sami ne morejo nositi odgovornosti za 
nesrečo, toliko manj, ker je bilo na pomanjk
ljivosti opozorjeno že na več koncih. In star
ši? Bdi so vznemirjeni, grajali vodstvo šole, da 
ni nič naredilo, in celo zagrozili, da otrok je
seni ne bodo več poslali k šolo, če med polet
nimi počitnicami ne uredijo elektriko tudi v 
drugi polovici šole (v prvi so jo med zimskimi

ki bi se prav lahko še kdaj ponovil Upa/n 
J- * * * " . ‘-‘-iti. kapa, da krivca tudi ne bo potrebno iskati, kajti 

milijon dinarjev za odpravo pomanjkljivosti 
je nova vlada že našla.

In ko tako črnomaljski šolniki negodujejo 
nad pomanjkljivostmi in pomanjkanjem de
narja, se poslušalcu zdi čudno, da ob prostor
ski stiski tako v šoli Mirana Jarca kot v Loki

i Črnopredlagajo, da bi bila edina rešitev za Črno
melj tretja šola. Bi z njo res rešili vse proble
me ali pa bi se v tretje ponovila zgodba o na
pol zgrajeni šoli, in številnih nevarnostih, ki 
prežijo na učence, da se ob njih človeku utrne 
misel da želimo otrokom le najslabše?

M. BEZEK-JAKŠE

Kontejnerji 
Zelenim ne 
smrdijo?

V stanovanjskem bloku na Cankarjevi I v 
Krškem se je zamenjalo že nekaj predsedni
kov hišnega sveta, odselili so se nekdanji sta- 
no valci in prišli no vi, problem stano valcev te
ga bloka pa še naprej ostaja isti nekdanja

stanovanjska skupnostje pod okna stano val
cev na Cankarjevi 1 namestila plato za štiri 
kontejnerje za smeti Ker se pri nas kontej
nerji bolj redko praznijo, poleg tega pa iz njih 
večinoma tudi obupno smrdi, so se stano valci 
leta 1983 s Cankarjeve 1 pritožili na stano
vanjsko skupnost in zahtevali, da se plato 
razbije, trije kontejnerji pa preselijo k drugim 
stanovajskim blokom

Enkrat na leto je romalo pismo hišnega 
sveta na krško stanovartjsko skupnost, pra
vega odgovora pa ni bilo. Pač, enkrat sam
krat je odpisal vodja tedanje stanovanjske 
skupnosti, Peter Cesar, kije v pismu trdil da 
so bili kontejnerji postavljeni p skladu z zu
nanjo ureditvijo, p soglasju s sanitarno inš
pekcijo, vse skupaj pa je bilo tudi tehnično 
prevzeto. Toda iz birokratske latovščine je 
mogoče razbrati, da so se gospodje s stano
vanjske skupnosti tu in tam sprehodili mimo 
bloka in pri tem ugotovili da nekateri odla
gajo smeti tudi poleg kontejnerjev. Poleg tega 
je posebna strokovna ekspedicija stanovanj
ske skupnosti ugotovila, da so nekateri metali 
v kontejnerje tudi »gostejše tekočine«, kar 
kaže na to, da »tudi prebivalci sami povzroča
jo nehigieno neposredne okolice kontejner
jev in posredno tudi pri stanovanjskih hišah 
samih«. Skratka, na stanovanjski skupnosti 
so predlani poiskali vse mogoče izgovore za 
nered in smrad okoli kontejnerjev, le tega 
niso povedali zakajje potrebno na enem pla
toju tik pod blokom namestiti štiri kontejner
je za štiri stanovanjske bloke Stališče stano
vanjske skupnosti kije sedaj postala oddelek 
za infrastrukturo pri občinskem komiteju za 
gospodarstvo, pa se tudi sedaj ni nič spreme
nilo. Odgovorni za kontejnerje in podobne 
zadeve, g. Bajda, je namreč dejal da so kon
tejnerji postavljeni v skladu z ureditvenim 
načrtom

Seveda stanovalci trdijo nasprotno, kar so 
preverili tudi na geodetski upravi Ampak pri 
vsem tem bi moralo biti odločilno, kako se 
počutijo stano voki v stano vanjskem bloku na 
Cankarjevi I v Krškem ne pa, atije zadeva 
urejena v skladu z ureditvenim načrtom ati 
ni In končno, ureditveni načrt bi lahko tudi 
spremenili kontejnerje preselili če že tako
motijo stanovalce. In stanovalci verjetno ve-lotih
do, kaj jih moti, saj tam živijo, medtem ko je 
bila sanitarna inšpekcija na obisku samo en
krat, projektanti pa materializacije svojih 
zamisli tudi niso v živo obiskali Za naše pro
jektanteje sploh značilno, da se neradi vrača
jo na kraje svojih «zločinov«.

Sklepa le zgodbe ni Domala vsi kontejner
ji za smeti v Krškem smrdijo. O tem se je pre
pričal sam dopisnik DL Če so štirje kontej
nerji na kupu, smrdijo štirikrat bolj. Ati bodo 
tako zasmrdeti tudi stranki Zelenih iz Krške
ga? Nanje so se namreč obrniti stanovalci 
Cankarjeve 1. Nanje pa čakajo tudi na sta
novanjski skupnosti z večjimi problemi kot 
so štirje kontejnerji Skoda, iz majhnega ra
ste veliko, tudi zeleno gibanje pri tem ni 
izjema. *

J. SIMČIČ

Včasih
je pametno 

popustiti volku
Najhuje je ob sobotah, ko vse, kar gre in še 

lahko leze, pride v Brežice po nakupih. Prvi 
pretres čaka obiskovalce, ko zapeljejo s svo
jim vozilom v glavno mestno ulico. Tisti naj
bolj zgodnji pridejo kar gladko skozi a za ti
ste, malo bolj zaspane, je že vprašanje. Okrog 
devete zjutraj je enosmerna ulica že povsem 
zaparkirana in ob tern še zatrpana z dostav
nimi tovornimi vozili Se posebno zanimivo je 
takral ko kakšen nespretnež svojega ploče
vinastega služabnika parkira tako nerodno, 
da mimo njega ne more mestni avtobus. Dol
ga kolona za avtobusom je potem neizbežna,

vozniki hupajo in živčno čakajo, kdaj bo ne
rodnež umaknil zadek svojega vozila.

Takih prizorov v centru Brežic ni malo in 
vsi tisti ki se skozi gnečo prebijejo do tržnice, 
doživijo ponoven pretres. Pri tržnicije bilo že 
od nekdaj težko najti parkirno mesto, a zad
nje čase, odkar se je tržnica razširila, je na-

do volj sil bo sicer težko najti a velja poskusi
ti Če drugače ne bo šlo, bo potrebno tudi kaj 
žrtvovati. Morda celo zelenico.

B. DUŠIČ

ravnost neznosno. Obetajo pa se še težji časi 
kajti v kratkem bo sedem novih lokalov pri
vabilo še več kupcev. Poleg vsega poteka mi
mo tržnice ves promet, ki zaradi enosmerne 
utice ne more nazaj skozi mesto. Tako sta ne
rodno postavljeno križišče in nekdaj nepo
membna utica nenadoma postala preobre
menjena Prometni inšpektor je ob tem že 
izrekel svoje in zahteval drugačno rešitev.

Ne jezik, 
uniforma je 
moteča

V Komunalnem in obrtnem podjetju so že 
naročili študijo o tem. Govori se o možnosti 
da bi prestaviti sedaj nekoliko premaknjeno 
križišče in uredili parkirišče na prostoru se
danje zelenice. Na tej točki je bilo, še preden 
je sploh kaj dorečenega le slišati nekatere 
zelene glasove v prid zelenici Tudi ti imajo 
svoj prav, verjetno pa si tudi oni ko se odpra
vijo po sobotnih nakupih, zaželijo parkirišča 
in bolj urejenega prometa ob tržnici Tako 
rešitev, da bo koza ostala cela volk pa ob tem

Najsi bodo mnenja o dogodku v slovenski 
skupščini ko je moral delegat z govorniške
ga odra zato, ker je govoril srbohrvaško, v 
obsojanju še tako enotna in je bilo o tem v 
slovenskijavnosti že marsikaj rečenega pa je 
treba vendarle povedati še nekaj. Osebno me 
je pri vsem tem še najbolj motila uniforma. 
Kaj imajo uniformirani ljudje početi v skupš
čini ati parlamenta ki je civilni organ in naj 
bi izražal najvišjo obliko ljudske demokraci
je? Uniformeje niso nikoli predstavljale, zato 
naj se umaknejo tja kamor sodijo, v vojašni
ce in ven iz politike. Človek, ki ima narodu 
kaj povedati pa naj takrat zleze iz nje, da bo 
enak drugim in ne bo že zaradi svoje obleke 
deloval avtoritativno in moleče.

Vendar nisem hotel reči samo tega. i 
je vojaška uniforma v zvezi s Slovenci I 
motečega. Pa ne zato, ker se ne bi znal 
skovati ati morili in pobijati, kar vojskoI 
prevedeno v običajen laični jezik, pd 
Ne, to so v svoji zgodovini — čeprav neti 
kisi odpor do vojaščine napak tolmačijd 
lij o drugače — Slovenci že dostikrat do* 
H žal še najbolj učinkovito drug proti d 
mu. Prav zaradi teh izkušenj je pogti 
vojaško uniformo neprijeten. Zato čudi' 
pobude za demilitarizirano Slovenijo, i 
brez vojske, brez vojaškega proračuni 
močnim mirovnim gibanjem, ki jih , 
zadnje čase nekaj čuti, našle tako i 
meva. Pa bi bilo treba to idejo dobro pr 
ti, kajti izgubili res nimamo kaj dosti j 
bimo pa lahko v mednarodnem pogle 
več v nas samih.

Lahko imamo dobro opremljeno rtj 
kovno usposobljeno policijo, kar pa it 1 

meni, da bi biti policijska država, če i 
policija pod strogim nadzorstvom parlai 
in drugih državljanskih forumov. Vsel d 
pa lahko mirne duše vržemo v staro šar 
oblikujemo miren in civiliziran neobor 
otoček sredi Evrope. . ^

T. JA 2

Kako dolgo bo 
še samevala 

vinska cesta?

Desetletje in več smo poslušali kti 
spremembe bo prinesla vinska cesta o. 
zeljskega do Pišec in Sromelj ter napt( 
Zdol po veselici ob otvoritvije pa vse po> 
lo. Človek bi pričakoval da bo cesta mi 
neje v letu dni vsaj malo poživila vsakS 
vasi na ortiških pobočjih a turisti spit
vedo zanjo. Ne v Zgornji Pohanci ne k J 
cah ati na Bizeljskem ni nobenih tabel' 
opozarjale nanjo, kot da je zvodenela vi 
gretost nekdanjih zagovornikov. Cesta j 
kjer vpisana, pa tudi nobenega sledu ni 
rističniponudbi vinogradnikov in kmeti 
živijo ob njej. Izletniki bi se rade volje ud 
v tem ati onem vinotoču, kjer bi jim mori 
lo postregli z domačimi klobasami in j 
hom, domačim sadnim sokom, suhim srn 
mlekom ati sirom, medom in medico. H 
gar ni ki bi prevzel pobudo, povezal m 
sente in za začetek izbral vsaj dve, tri It 
kjer bi obiskovalci spoznali krajevne zal 
vosti in bi biti hkrati deležni gostoljub 
SDreiema. Nova asfaltirana cesta se viieisprejema. Nova asfaltirana cesta se vije! 
do zdaj nedostopne kraje s čudovitim rti 
dom po vinorodnih pobočjih Za zdaj ini 
oporni točki kmečki turizem pri Balon 
Silovcu pa bi se izletniki lahko ustavi 
Kranjčiču, v začetku po vnaprejšnjih < 
vedih, pozneje pa bi to preraslo v< 
ponudbo.

Gostje iz Atomskih Toplic ati Čatet 
jih redno vozijo na ogled Slovinove kle. 
gradom Orešje, bi se prav radi popelf 
kam naprej, tja do Pišec in do znameij 
parka ob pišečkem gradu. Marsikaj (A 
bi bilo izvedljivo ob sodelovanju znotrU 
savja že zdaj, vendar kaže, da je razil 
stagnacijo nuli c starostni sestavi prel 
stva. Na kmetijah so ostati pretežno štab 
je, toda posamezniki že razmišljajo o tež. 
bi sprejeti ponudbe nekaterih tovarn, da ‘ 
izplačale z enoletno ati kako drugačn1 
pravnino pod pogojem, dase vnaprej p^, 
jo samo kmetiji Tudi njim ne bo nil{ 
padlo z neba, za vsako novost bo trebaJ 
ček truda in podjetnosti, ki ju bo naref 
dinar. Tudi sosedje onstran meje si ne’, 
mišljati vinske ceste, ceste jabolk in\ 
gradov, če jim ne bi prinašale koristi& 
pomagale do boljšega kruha. ,

J. TEP

Nemški zdomec 
v uku pri 
našem mojstru

To, da odhajajo Slovenci delat in se strokov
no izpopolnjevat v Nemčijo, ni nič novega, pra
va redkost pa je, če pride nemški zdomec na 
prakso k našemu mojstru. Za obrtnika je to pri
znanje in s tem se lahko pohvali lastnik delavni
ce za umetno kovaštvo iz Župeče vasi pri Cerk
ljah ob Krki. Pri njem je na praksi 28-letni Peter 
Schoflfel. Vsakih štirinajst dni se z vlakom odpe
lje k svoji družini kakih trideset kilometrov od 
Munchna pri Amerseeju. Z Jernejem sta se 
spoznala, ko se je mladenič prišel učit k podjet
niku, pri katerem je Zorko tedaj že koval za
htevne stilske lestence, stopniščne ograje in dru
ge izdelke. Tudi mladi Schoflel bi rad obvladal 
več kot le osnovne veščine, rad bi zadostil želji 
po ustvaijalnosti in strokovnim merilom na 
mojstrskem izpitu, za katerega se bo prijavil v 
Nemčiji. Ko pri firmi zanj ni bilo več prostora, 
je prosil Zorka, če ga sprejme na prakso, in tako

gaje pot zanesla v Slovenijo, v romantično va
sico ob Krki z zelenimi Goijanci v ozadju.

Mojster Jernej se je z ženo in tremi otroki 
pred dvema letoma vrnil iz Nemčije in v novi 
hiši, ki jo je prislužil z delom na tujem, odprl 
umetno kovaško obrt. Potem ko je komisija 
zgradbo in delavnico prevzela in je imel v rokah 
že tudi uporabno dovoljenje, seje vse skupaj ta
ko zapletlo, daje moral ponovno dobiti vso do
kumentacijo od načrtov naprej. In to, kot je po
vedal, samo zaradi malomarnosti, ker je bila v 
odločbi vpisana hiša brez delavnice. Imetje nič 
koliko sitnosti ter vnovičnih stroškov in še da
nes ga jezi, daje zapravil toliko dragocenega ča
sa, medtem ko na občini za pomoto oziroma 
malomarnost, ki je to povzročila, ni bil nihče 
odgovoren.

Kot otrok je Jernej želel postati ključavničar, 
vendar za to ni imel možnosti. V uk so ga poslali 
h kovaču Francu Cvelbaiju v Groblje pri Šent
jerneju. Sedemnajst let in polje bil star, ko seje 
izučil. Ko je naredil pomočniški izpit, se je za
poslil v Ljubljani pri vzdrževalni službi v Sploš
ni bolnišnici. Tam sije nabral ogromno znanja, 
za kar se ima zahvaliti mojstru Steklasi. Ta je 
večkrat dejal, da takega fanta še ni imel, zato se 
je veselil njegove ukaželjnosti. Jernej se je pri 
njem med drugim naučil variti aluminij, kar mu 
je pozneje prišlo zelo prav.

Delo v bolnišnici je prekinil, ko so ga pokli
cali k vojakom. Po odsluženem rokuje sprejel 
zaposlitev pri Odpadu in skrbel za vzdrževanje 
strojev po vsej Sloveniji. Odpad, ki seje pozneje 
preimenoval v Dinos, ga je 1962 za šest mese-

i

saj je bilo v družini stilsko kovaštvo že tradicija. 
Bilje tretji rod, ki seje posvetil tej stroki. V nje
govi delavnici je delalo po dvanajst do šestnajst 
ljudi, vendar se je z najzahtevnejšimi naročili 
ukvarjal samo Jernej, njegovo mesto pa je zdaj 
prevzel že Josefov sin.

Pri Herzogu so delali večinoma po naročilih 
in zamislih arhitektov za opremljanje zasebnih 
hiš, hotelov in drugih objektov širom po Evropi 
in celo v ZDA. Jernej še zdaj dela za to firmo. 
Rad izdeluje stilske predmete, ker pozna njiho
vo vrednost. Kuje po modelu ali risbi, kar mu 
pošljejo.

Mojster Zorko računa na naslednika. ^
rv nmotnona ,n ,tYwi minici cin 11»'do umetnega kovaštva ima mlajši sin,

cev poslal na prakso za elektrovarjenje v Ne
mčijo. Po tistem je Zorko naredil varilni atest 
pred republiško komisijo in delal v tem poklicu 
do 1972.

Takrat gaje zamikala tujina in ponovno seje 
vrnil h kovaškemu delu. Šestnajst let je delal pri 
znanem mojstru umetnega kovaštva Josefu 
Herzogu v Munchnu. Ta ga je vpeljal v razume
vanje značilnosti slogov, kot so barok, rokoko, 
gotika in renesansa. Herzog je bil v tem doma.

Tudi kaj izvirnega rad napravi. Že mojster 
Cvelbarje opazil, da ima bujno domišljijo, zato 
je dejal, da ni za kovača. Pa je le pristal v tem 
poklicu, kjer v plemenitejših oblikah lahko izži
vi tudi svojo ustvaijalno fantazijo. Ideja za sten
sko svetilko, za lestenec, cvet ali ograjo se mu 
pogosto porodi med delom, in da je ne bi poza
bil, takoj nariše osnovne linije, kasneje pa še ce
loto v merilu 1:10. Doma ima v dnevni sobi na 
steni dve unikatni lučki v rokokojskem slogu, ki 
ju je koval petdeset ur. Zdaj bo naredil še leste
nec. T udi veliko drugih stvari je naredil za dom 
vključno s stopniščno in vrtno ograjo ter karni
sami. V pisarni poleg delavnice ima risalno mi
zo, ki je vedno pri roki. Hitro poslovanje mu 
omogoča telefaks, le telefona še nima.

Za domače naročnike izdeluje največ oken
ske rešetke in ograje. Ljudem rad svetuje in jim 
nariše, kako si to predstavlja. Material mora 
uvažati, ker ga pri nas ni. To je kvadrasto, ploš
čato in okroglo železo za kovanje.

letni Jernej. Starejši, Klemen, bo 
tehniško srednjo šolo v Novo mesto, da 
izšolal za strojnega tehnika. Devetnaj* 
hčerka Damjana je študentka na ljubi)1 
germanistiki. Ob vrnitvi iz Nemčije * 
otrok ni imel v šoli težav zaradi jezika, kef; 
trije obiskovali dopolnilno slovensko šolo 
so doma govorili samo slovensko. Naj^ 
slug za dober pouk iz slovenščine so po Z* 
vem pripovedovanju imeli duhovniki in21 
ci, zaposleni pri Caritasu. Ob sobotah 
zbralo v slovenski šoli po sto učencev.

Kovač iz Bušeče vasi ima doma poln » 
barvnih fotografij balkonskih ograj iz ‘ 
Posnel jih je, ker mu je njegov nemški f1 
povedal, da nikjer na svetu ni toliko lepih 
nih ograj kot v tem mestu umetnosti. Tud1 
ko svojih izdelkov je Jernej ujel v objekti'’: 
njimi so: osemvogalna kletka z vrati za vo" 
ograje za gledališke lože, držaji za stekle«1*.ograje za gledališke lože, držaji za steklom 
ta, predelne stene za hotele, ograja za 
15. stoletja in druge mojstrovine. Najbolj*) 
nosen na stopniščno ograjo za graščino NK 
v Nemčiji. Skoval jo je po svoji zamisli z 
divjadi in divjim lovcem, za katerim hodi 
tilda s koso, njeno prisotnost pa zaznav^ 
lovčev pasji spremljevalec. Lastnik gr**J 
je ideje za novo ograjo zelo razveselil. fj. 
mu žena ni dovolila spremembe. Po nje«".) 
je ograjo takoj naročil. Bil je ves sreče«1:] 
bila dokončana, in v pogledu nanjo je
dve leti.
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J NAGRADA V STRANJE
H Žreb je izmed reševalcev 21. nagrad-

ne križanke izbral JANEZA RANGU- 
m SA iz Stranj pri Škocjanu. Za nagrado 

bo prejel knjigo Douglasa Adamsa Re- 
™ sta vracija ob koncu vesolja. Nagrajencu 

. čestitamo in mu želimo ob branju obilo 
M užitka.

Rešite današnjo križanko in pošljite 
rešitev najkasneje do 2. julija na naslov: 
Uredništvo Dolenjskega lista. Glavni 
trg 24, 68000 Novo mesto, s pripisom 
KRIŽANKA 23.

REŠITEV 21. KRIŽANKE
m Pravilna rešitev 21. nagradne kri- 
ii) žanke se, brano po vodoravnih vrstah,
, d glasi: SRAKA, PAZ, TANIN, RTA, 
M APARTHEID, TIL, IRSKA, BORIS, 
ji >\ UTAH, JAR, TAMPA.AKER, BIRO, 
d ROB, ŠALI, AKANT, DR, KOCELJ, 

FERULA, EMIRAT, ATONON, TA- 
NAKA, NAPAKA.

'S

r»f >' v.
It ,.V ■

■

Vsakdo ljubi sebe bolj kot 
druge.

EURIPIDES
Ni si mogoče misliti še ta- 

ko nore želje ali blaznosti,

•:*x'

I NAGRADNA KRIŽANKA
¥Si

•aii

o
za katero ljudje ne bi bili 
pripravljeni umreti.

I. B. SINGER
Ženska je velika oblast.

F. M. DOSTOJEVSKI
Reveži so žilavi; kako tudi 

ne, ko pa na njih stroji svet.
I. SEKULIČ
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Perestrojka ugodna za kriminalce

V Sovjetski zvezi in nekdanjih državah realnega socializma velik porast krimina
la—Policijaniučinkovita — Nujno zlo družbenih sprememb?

»Demokracija in vse te spremembe v 
naši družbi nosijo s seboj tudi razcvet 
kriminala. Ljudje ta čas nimajo nobe
nega občutka za nadzor nad samim se
boj.« Tako razmišlja moskovski krimi
nalist Vladimir Orlov, ki stvari dobro 
pozna, saj se vsakodnevno srečuje s 
pravim bumom kriminala v sovjetskem 
glavnem mestu.

Kriminal pa ni zacvetel samo v 
Moskvi. Statistika, ki beleži kriminalna 
dejanja in ki ni več strogo zaupna stvar, 
kot je bila še pred kratkim, kaže, da tudi 
v drugih velikih sovjetskih mestih priha
ja do neusmiljene rasti vseh vrst krimi- 
nala. In nikogar ne preseneča tudi dej
stvo, da porast kriminalnih dejanj 
beležijo prav v vseh nekdanjih komuni
stičnih državah, ki so se v pišu lanskih 
sprememb znebile jarma komunistične 
diktature.

»Ko se država destabilizira, kriminal 
Poraste. Kriminal je kot nekakšen to
plomer družbene dezintegracije,« pravi 
vodja moskovskega raziskovalnega od
delka Vladimir Komočkov.

Lani seje v Sovjetski zvezi kriminali
teta povečala skoraj za 32 odstotkov, v 
obeh velemestih, Leningradu in Mosk
vi, pa še bolj. Ljudje se boje ponoči iti 
na ulico, po nočnih mestnih ulicah ni 
več sprehajalcev. Direktorji gledališč in 
koncertnih dvoran trdijo, da seje zaradi 
vse pogostejših pouličnih nočnih na
padov in ropov zmanjšal obisk gleda
liških predstav in koncertov.

Vendar huliganstvo, napadi in ropi 
niso prevladujoča oblika kriminala. 
Kriminalisti pravijo, da se je zaradi po
manjkljive oskrbe prebivalstva najbolj 
Povečalo število vlomov in tatvin. V 
Primerjavi s predlanskim letom je števi
lo teh kriminalnih dejanj poraslo za 
skoraj 80 odstotkov. V mestih odpade 
Polovica vse kriminalitete prav na to vr
sto kaznivih dejanj.

Zanimivo je opažanje nekega mos
kovskega policista, ki je novinarju Ne- 
wsweeka povedal, da se da točno ugo
toviti, kdaj je porasla tatvina talnih

preprog. Kmalu potem, ko so preproge 
izginile iz prodajaln in jih ni bilo več 
mogoče kupiti v redni prodajni mreži, je 
začelo rasti število tatvin hišnih pre
prog. Kriminalci so pač vskočili v delo
vanje trga povpraševanja in ponudbe 
ter poskrbeli — seveda na nezakonit 
način — da je bilo povpraševanje za
doščeno. Odnosi so jasni. Stvari, ki jih 
ni več mogoče kupiti v trgovinah, po
stanejo hip nato vroči predmet tatvin in 
vlomov.

Zaradi enakih razlogov, se pravi sla
be ali sploh nikakršne ponudbe, se je 
razpaslo tudi verižništvo. V Sovjetski 
zvezi in drugih nekdanjih državah so
cialističnega realizma cveti veriženje z 
luksuznimi predmeti, ikonami, umetni
nami, orožjem in celo drogami. Peres
trojka je segla v podzemlje, kije preus
merilo svojo dejavnost in se lotilo 
velikega biznisa v verižništvu. Nastale 
so vsesovjetske in mednarodne veriž- 
niške mreže, katerih konci segajo v 
Evropo, Azijo in celo onkraj Atlantika 
v ZDA in Kanado. Glavni možje sov
jetskega podzemlja so pravi mogočneži. 
Vozijo se v dragih in razkošnih avto
mobilih, prirejajo lastne kongrese, pod
kupujejo državne uslužbence, njihov 
vpliv pa menda sega v same vladne 
vrhove.

Sovjetska policija seveda ni bila pri
pravljena na tolikšen porast kriminala. 
Kot v drugih komunističnih državah je 
bila sicer močno razvita politična polici
ja, kije bila tudi zelo učinkovita pri pre
ganjanju ideoloških sovražnikov, v boju 
zoper klasični kriminal pa seje krimina
listična policija kot manj pomembna 
znašla hudo revno opremljena. Še daleč 
so od računalniško vodenih kartotek 
kriminalcev, prstnih odtisov in krimi
nalnih dejanj. Telefonske linije za klic v 
sili še vedno upravljajo ročno. Policijski 
partuljni avtomobili so zastareli, po
pravila trajajo dolgo, pogosto policijska 
patrulja nima dovolj goriva za normal
no opravljanje svoje službe. In še bi lah

ko naštevali. Policija je, skratka, ne
učinkovita.

Razumljivo je, da so ljudje izgubili 
vsako zaupanje vanjo. Kaj pa naj s poli
cijo, ki pride na prizorišče kriminalnega 
dejanja šele tri četrt ure po oddanem 
nujnem sporočilu? Ob splošni neučin
kovitosti se je v policiji razpaslo še pod
kupovanje, ki dodatno slabi zaupanje 
državljanov v uradne varnostne organe. 
Zato so v nekaterih tovarnah in podjet
jih, pa tudi v nekaterih soseskah usta
novili lastne samozaščitne oddelke. Za
cvetele so tudi zasebne detektivske 
agencije in agencije za zagotavljanje va
rovanja premoženja in ljudi.
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Svet sedanjosti je svet telekomunikacij. Prihodnost pa je sploh še 
močneje označena z njimi. Ob vseh novodobnih načinih prenosa infor
macij in občevanja ostajajo telefonska omrežja še vedno nosilec ogrom
nih količin prenosa podAtkov, nqj gre za domača kramljanja, poslovne 
pogovore, za prenos sporočil po faksu ali za računalniško povezovanje. 
Zato je vsekakor zanimiv pogled v razvitost telefonskega omrežja, ki ga 
ilustrira tudi podatek o številu telefonskih priključkov. Graf tega tedna 
nazorno prikazuje tovrstno razvitost. Ena sličica telefona predstavlja 
100 telefonov na 1000 prebivalcev.

ZA GRAM EKOLOGIJE: 

PAPIR IN DREVESA

Z vsako tono papirja, ki ga v pi
sarnah zberejo in oddajo kot star 
papir za nadaljnjo obdelavo, je ob
varovanih poseka 17 dreves, v zra
ku pa je za okrog 30 kilogramov 
manj onesnaževalnih snovi.

MINI ZANIMIVOST
VEČ ŽENSK 
V ZAPORIH

V zadnjem desetletju se je število 
žensk v zaporih Združenih držav Ame
rike silovito povečalo. Statistični po
datki kažejo, da je zdaj zaprtih trikrat 
več žensk, kot jih je bilo leta 1980. 
Kljub temu pa še vedno odločilno pre
vladujejo moški zaporniki, saj je v ce
lotni populaciji zapornikov kar 94,4 
odstotka moških.

Spolnost Kitajcev
Opravljena je široka ana- 

liza spolnega vedenja
Po desetletjih zavrtosti in utesnjeno

sti je val svetovne spolne revolucije za
čel spreminjati ukoreninjene poglede na 
ta del človekovega doživljanja in poj
movanja tudi na Kitajskem. Da bi ugo
tovili, kako so se spremenile globoko v 
tradicji ukoreninjene spolne navade Ki
tajcev, so strokovnjaki šanghajskega 
Spolno-sociološkega raziskovalnega sre
dišča speljali izjemno široko zasnovano 
analizo. Ob znani Kinseyjevi raziskavi, 
ki sojo opravili pred štirimi desetletji v 
ZDA, je to edina tako široko zasnovana 
raziskava spolnega vedenja prebival
stva kake države.

V 25 kitajskih provinc so razposlali 
500 prostovoljnih socialnih delavcev, ki 
so anketirali 25.000 ljudi, poročenih in 
neporočenih. Naloga nikakor ni bila 
lahka, saj Kitajci neradi govorijo o 
spolnosti. Kljub temu so prostovoljci na 
terenu zbrali dovolj podatkov, ki jih je 
analiziral najbolj znani kitajski seksolog 
Liu Dalin. Poglejmo nekatere osnovne 
ugotovitve.

Dalin ugotavlja, da se je na Kitaj
skem sesula tradicionalna močna pove
zava med zakonom in spolnostjo. Kitaj
ska mladina spolno prej dozoreva, 
vendar stopa v zakon pozneje kot nji
hovi predniki. Sedanji zakon na Kitaj
skem prepoveduje poroke ženskam 
pred dopolnjenim 20., moškim pa pred 
22. letom starosti. Take razmere pogo
jujejo predzakonske in zunajzakonske 
spolne odnose. Sicer pa so Kitajci s 
spolnostjo v zakonu zadovoljni. Prese
netljivih 91 odstotkov anketiranih je iz
javilo, da je njihovo spolno življenje 
dobro. Podrobnejša analiza podatkov 
pa kaže, daje tako zaradi zelo majhnih 
zahtev.

»Pravzaprav sploh ne vedo, kaj po
meni spolna zadovoljitev,« komentira 
Liu.

Mali gigant
Hitachi je izdelal prototip 

močnega čipa
Japonski industrijski gigant Hitachi 

je presenetil strokovnjake in poznavalce 
mikroelektronike z obvestilom, da je 
njegovim mikroelektroniškim strokov
njakom uspelo izdelati prototip prvega 
64-megabitnega spominskega čipa na 
svetu.

Da bo ta dosežek sodobne mikroe
lektronike bolj razumljiv, povejmo, da 
je na čipu, katerega velikost ne presega 
velikosti človekovega nohta, nanizanih 
140 milijonov elektronskih delov, vsak 
od njih pa je debel le dvestotinko debe
line človeškega lasu. Na čip je mogoče 
shraniti 64 milijonov bitov informacij, 
kar bi ustrezalo količini informacij, za
pisanih v več knjigah.

Ko bodo to sodobno mikroelektron- 
sko čudo dokončno razvili in začeli se
rijsko izdelovati, se obeta majhna revo
lucija v računalništvu. Sedanja računal
niška železnina, ki se ponaša z eno- ali 
dvomegabitnim spominom, bo smešno 
skromna.

No, do takrat je še nekaj let. Hitachi 
bo s proizvodjo 64-megabitnih spomin
skih čipov začel, če bo šlo vse po sreči, 
šele sredi devetdesetih let.

Prava ali zgolj namišljena?
Zdravniki ne gledajo več na kronično utrujenost kot 

na namišljeno bolezen — Takoj za aidsom
Simptomi so dovolj neprijetni: utru

jenost, glavobol, bolečine v mišicah, 
slabost, vročina in duševna potrtost. 
Kljub temu pa ljudje, ki jih muči bole
zen, za katero so značilna ta znamenja, 
doslej niso bili deležni kakšnega poseb
nega sočutja in tudi zdravljenja ne. Ve
ljali so za namišljene bolnike, čeprav v 
resnici bolehajo za tako imenovano 
kronično utrujenostjo. To je bolezen, ki 
se bo veijetno uvrstila med največje so
dobne nadloge človeštva.

V Združenih državah Amerike se je 
bolezen že toliko razširila, da se je Cen
ter za nadzor bolezni v Atlanti odločil, 
da spelje temeljit pregled, kaj se v zvezi s 
kronično utrujenostjo zares dogaja. Je 
to resnična bolezen ali le namišljena te
žava? Pri zbiranju podatkov, ki poteka 
v več velikih ameriških mestih, sodeluje 
okrog 350 zdravnikov.

Učijo se divjine
Kako orangutan postane 
spet navaden orangutan

Celih 4000 hektarov tropskega de
ževnega gozda v malezijskem delu Bor
nea blizu mesta Sandakan je namenje
no nenavadni dejavnosti. Ozemlje so 
namreč začasno dali v uporabo Središ
ču za rehabilitacijo orangutanov. In 
zdaj se v tem delu tropskega gozda po
dijo mladi osiroteli orangutani ter se 
pod vodstvom svojih človeških učite
ljev učijo, kako postati navaden, divjine 
vajen orangutan, kako se prehraniti, si 
urediti počivališče, skratka, učijo se 
vsega tistega, kar se orangutani v pro
stosti naučijo od svojih staršev, njim pa 
to ni bilo dano.

Orangutani, ki so jih pripeljali v re
habilitacijsko središče, so sirote. V ujet
ništvu so bili od mladih nog. Precej so 
jih pripeljali iz delovnih taborišč goz
darjev, kjer so mladiče ohranili, ko so 
jim pri sečnji gozdov pokončali matere. 
Nekaj pa so jih v središče pripeljali od 
ljudi, ki so si mlade orangutane ujeli za 
domačo zabavo. Tako se je v nenavad
nem središču zbrala prav pisana rdečed- 
laka srenja z vseh koncev Bornea.

Takšna skrb za orangutane je razum
ljiva. Te pametne opice so namreč zelo 
ogrožene. Zaradi sečnje gozdov in pri
dobivanja novih obdelovalnih zemljišč 
se močno krči njihovo bivalno okolje.

g ZGODILO SE JE MM
• Na Kitajskem so odkrili najstarejše 
znane prstne odtise, in sicer je policijski 
strokovnjak krimnološkega inštituta v 
Pekingu našel prstni odtis na dnu lon
čene posode, stare 7 tisoč let.
• Za škotsko pošast Nessie je konec 
zimskega počitka. Kot vsako leto na za
četku turistične sezone je te dni slavna 
Nessie prišla na površine. V škotsk" 
blagajne bo najbrž tudi letos pritegnila 
kakih 200 milijonov funtov, kar je njen 
povprečni turistični letni iztržek.
• Letošnji svetovni prvak v požiranju 
polžev je Francoz Vincent Zewulko, ki 
je v 15 minutah požrl 267 vrtnih polžev. 
Mož se je sicer proslavil, z njegovim 
apetitom pa nekaj ne bo v redu.
• Na Norveškem so se za kadilce začeli 
hudi časi. V veljavo je stopil zakon, ki 
prepoveduje kajenje v avtobusih, vla
kih, letalih, železniških in avtobusnih 
čakalnicah, na bankah, poštah, postaja- 

. liščih, v skupnih hotelskih prostorih in v 
vseh pisarnah, četudi so uslužbenci 
kadilci.

»Pri tej bolezni začenjamo s čiste ni
čle,« pravi predstavnik oddelka za vi
rusne bolezni Walter Gunn.

Kaj dosti novega ni prinesel niti prvi 
znanstveni simpozij o kronični utruje
nosti, ki so ga pripravili v Cambridgeu. 
Na srečanju je bilo slišati nekaj zelo 
mračnih napovedi. Dr. Byron Hyde je, 
denimo, ugotavljal, daje kronična utru
jenost takoj za aidsom največja zdrav
stvena in ekonomska težava, s katero se 
bo moral svet spopasti. Drugi strokov
njaki so razgrnili dosedanje razisICtve, 
ki pa niso dale otipljivih dokazov*; 
ke, da gre za virusno bolezen, 
diagnostiki kronične utrujenosti,^ 
naredili bistvenih korakov naprej - 

Pregled starejših zdravstvenih I 
tek je pokazal, da so bolezen zab 
že pred več desetletji. Zdravniki sojo 
uvrščali pod različna imena: nevra^eni- 
ja, kronična mononukleoza, mialfjčni 
encefalomielitis. Prvi dokument, I ~ 
vori o kronični utrujenosti kot i 
mični bolezni, je star celo več kot SO let 
Leta 1948 je za njo zbolelo 1136 ljudi 
na Islandiji. Do največjega izbruh* bo- 
lezni pa je prišlo leta 1984, ko je zbolelo 
blizu 100.000 ljudi v Kanadi, ZDA In 
Novi Zelandiji. Od takrat naprej sepo- 
ročila o izbruhih kronične utrujenosti 
redno vrstijo.

Domišljija je dvoličen sopot
nik, ki mu je treba čim manj 
verjeti in ki te pogubi, če za
upljivo zadremlješ pri njego
vem sladkem šepetu.

I. A. GONČROV 
V bližini smrti človek tako 

potrebuje lepoto.
M. MAETERLINCK

Žive za »futebok«
Brazilci so med vsemi 
najbolj mahnjeni na no- 
________ gomet________

Dve stvari sta na svetu, ki popolno
ma prevzameta povprečnega Brazilca 
in kiju ljubi nad vse drugo: nogomet i 
karneval. Zato je zdaj, ko poteka na - 
lijanskih nogometnih stadionih svetov
no prvenstvo, vsa Brazilija v hudi no
gometni vročici, diha in živi z doga
janjem v daljni Italiji. Če brazilska 
enajsterica zmaguje, je po vseh krajih 
pravo ljudsko rajanje, če nacionalni ju
naki tekmo izgubijo, se vsa Brazilija za
vije v molk in žalovanje.

»To je kot smrt,« kratko in jedrnato 
označi razpoloženje ob porazih eden s id 
stotisočih navijačev, ki tako kot mn ;i 
svojo pripadnost brazilski enajsterici > 
kazuje s tem, da v dnevih svetovne ;a 
prvenstva nosi samo majice s klubsk ti 
oznakami.

Tujci težko razumejo, kaj pom li 
»futebol« in svetovno prvenstvo za Bra
zilca. Najbolje, da to pove kar eden od 
nogometnih navdušencev. Pedro' Del- 
larmi pravi: »Smo dežela nogometa, 
domovina velikega Peleja in dežela, ki 
je prva in edina trikrat osvojila svetovni 
pokal. Za nas nogomet ni samo šport, to 
je naše življenje. Nogomet nam je v 
krvi.«

Razumljivo je zatorej, da so v dnevih 
prvenstva zdravniki v stanju pripravlje
nosti. Če se zgodi, da brazilska enajste
rica zgubi, potem imajo polne roke de
la. Statistično je dokazan hud porast 
pretepov, samomorov, živčnih zlomov 
in kapi. A tudi zmaga kosi najbolj 
občutljive.

Ana: NOVI DOM

Stanovanje, v katerem je ži
vela naša štiričlanska druži
na, je bilo majhno, enosobno. 
Kuhinja, soba in sanitarije, ta
ko da za igro v njej ni bilo pro
stora. če je bilo vreme lepo, 
sva se z bratcem igrala na 
dvorišču, če ne, pa v kuhinji, 
pod mizo, ob štedilniku, in 
vedno v napoto mamici, ki je 
imela v njej toliko opravil.

Ko sva se nekega pomladne
ga dne z bratcem igrala pred 
vrati stanovanja, naju je po
klical očka.
»Pridita, gremo nekaj gledat «
»Kam gremo?« je bil radove

den bratec.
»Iz mesta. Kam, pa bosta že 

videla,« je kratko zaključil 
očka. Sedli smo v fička in se 
odpeljali. Starša sta molče sed
la, kakor da se je kaj zgodilo, 
zato sva molčala tudi midva.
»Kakšen izlet?« sem se spra

ševala.
Nedaleč iz mesta smo se 

ustavili na velikem stravniku, 
poraslem z visoko travo in 
grmičevjem ob robu.

»Saj to je zapuščen travnik, 
pa takšno grmovje! Kakšen iz
let pa je to?« sem šepnila 
mamici.
»Tu bo stal naš novi dom, tu

kaj bomo gradili hišo,« je po
jasnil očka.
»Oh, saj tu ni lepo, tu pa že ne

bom!« je takoj ugotovil bratec, 
ki mu je bilo komaj štiri leta. 
»Lep kraj,« je pritrdila mami

ca. »Sicer pa je vseeno, kje, 
samo da začnemo z gradnjo.« 

»Če bo vse po mojih načrtih, 
bomo prihodnji teden začeli 
izkop, je dejal očka.

Sama nisem ugotavljala ni
česar. Nisem razmišljala ne o 
novi hiši, ki naj bi stala tu na 
zapuščenem travniku ob robu 
mesta, ne o gradnji. Premajh
na sem bila, da bi takrat dojela 
nalogo, ki sta si jo zadala star
ša. Zemljišče smo prehodili po 
dolgem in počez. In tu nekje 
med visoko travo naj bi stal 
naš novi dom.

»Zakaj?« sem razmišljala. 
»Saj imamo stanovanje. Pa kaj 
zato, če je majhno! Smo vsaj 
vedno vsi skupaj.«

Odpeljali smo se domov. 
Očka in mamica sta se veliko 
pogovarjala, načrtovala in ugo
tavljala, kako bo z gradnjo. 
Midva z bratcem pa sva pod 
mizo začela sestavljati hišico 
iz lego kock.

čez nekaj dni je na parceli 
zabrnel velik stroj. Za naju 
dva je bilo zelo zanimivo. Ves 
popoldan sva sedela pod les
kovim grmom in opazovala, 
kako stroj koplje, naklada in 
preriva zemljo. Očka je nadzi

ral izkop in kazal, kam naj se 
odmetava zemlja, primerna za 
vrt, preostalo pa je odvažal 
kamion. Kmalu je prišla za 
nami tudi mamica in prinesla 
malico.
»Piknik!« sva bila vesela z 

bratcem.

»Mamica, tukaj je tako lepo,« 
je spremenil svoje mišljenje o 
grdem travniku bratec. Jaz pa 
sem si pred očmi naslikala le
po belo hišico z okni, polnimi 
rož, s cvetličnim vrtom in gu
galnico. Hišico, ki naj bi jo 
mamica kupila v veliki škatli 
in očka postavil na vrt med 
cvetje. Tako kot v pravljici.

Pa ni bilo tako. Namesto hi
šice je kamion ves dan vozil 
pesek, kamen, opeko, čez ne
kaj dni spet cement, apno, les.
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Morilec je hotel v zapor obrit r
Preden je odšel umorit svojo ženo, je Ljupko Pavlovič stopil k frizerju — Čudež- 
______________ no naključje rešilo Veselko — Sedem let zapora

NOVO MESTO — Ljubosumnost in ženina zahteva po ločitvi sta bila tista, ki sta 
32-letnega Ljupka Pavloviča iz Novega mesta, stalno prijavljenega v Zalogu, nape
ljala na strahotno misel. Uresničil jo je letošnjega 17. februaija okoli 13. ure, ko je 
pod udarci sekire negibna obležala njegova žena Veselka. Čudežno naključje in hi
tra ter učinkovita zdravniška pomoč stajo rešila zanesljive smrti, Veselka pa je da
nes trajen invalid.

IZGINILI KONČNIKI - Neznani 
storilec je v noči na 15. junij šaril po proiz
vodnem traku novomeške IMV. S traka 
opreme šasije je namreč izginilo osem 
končnikov za volane, tako da je IMV 
oškodovana za okroglih pet tisočakov. 
Predrzneža še iščejo.

VLOM V VIKEND - Neznan storilec 
je med 10. majem in 15. junijem vlomil v 
v ikeuij'lrani,a Kometa iz. Jesenic, ki stoji 
na Seja pri Mimi. Vlomilec je iz vikenda 
odnesti! radiokasetofon nemške izdelave 
in nckStkašjfc tako da je Rome oškodo- 
van^ajvkotfzApO din.

TASCORfeGNALA VLOMILCA 
V noči na N. junij je neznan storilec 

vlomil v stanovanjsko hišo 27-letne Mar
jete Zupančič v Dolnji Nemški vasi pri 
Trebnjem. V nočnih urah, ko so domači 
sladko spali, je zlikovec iz kuhinje zmaknil 
radiokasetofon in žensko denarnico z ne
kaj gotovine. Skrbno je pregledoval še 
druge predale in omare, smuknil v garažo 
in tam zmaknil motorno žago. Kdo ve, kaj 
bi storilec še odnesel s seboj, če ga ne bi 
pregnala oškodovankina tašča, ki se je 
prebudila in prižgala luč. Škode je vsaj za 
10 tisočakov.

Kakih pet let sta bila Ljupko in Veselka 
poročena, priselila sta se v Novo mesto, 
živela najprej v Zalogu, nato pa v Ulici 
Majde Šilc v Novem mestu. Zakon je bil 
daleč od vzornega, Pavlovič je pil in vi
njen večkrat pretepal ženo, celo v noseč
nosti ji ni prizanesel z udarci. Zavoljo 
takšnih družinskih obračunov so morali 
novomeški miličniki samo med letošnjim 
8. januarjem in 10. februarjem kar štiri
krat posredovati. Veselka se je takšnega 
življenja naveličala, odločila se je, da bo 
zapustila moža in zahtevala ločitev. Ljup
ko takšne ženine odločitve očitno ni mo
gel prenesti. Noč na 16. februarje izkori
stil za popivanje, znova je iskal prepir z 
ženo, nato pa odpotoval z avtobusom v 
Bjelovar. Tam je dozorel v njem strašen 
naklep. Že 17. februarja ob 10.30 je bil 
znova na novomeški avtobusni postaji; s 
seboj je imel potovalko, v njej pa tesarsko 
sekiro. Pripeljal jo je iz Bjelovara, trdno 
odločen, da ženo ubije.

Naključje je hotelo, da se je z Veselko 
takoj po prihodu v Novo mesto srečal že 
na tržnici, nato pa ji je sledil vse do Bršlji- 
na, kamor je odšla s prijateljico iskat sta
novanje zase. Ko je videl, v kateri blok in 
stanovanje je zavila, se je vrnil v mesto.

Strela 
zanetila 

dva požara
NAŠLI MRTVEGA

KOČEVJE — Poročali smo, da 
so od 5. junija pogrešali 46-letnega 
Manfreda Stemada iz Šalke vasi pri 
Kočevju. Od takrat so ga organizi
rano iskali miličniki, lovci, gasilci in 
sploh vsi vaščani Šalke vasi, ki so 
preiskali okoliške gozdove. V torek 
minuli teden so ga iskali v Rudniš- 
kenjjezeru tudi potapljači Zaščitne 
enot/ntilice iz Ljubljane. Pogreša- 
negn-je &le 14. junija proti večeru 
našeffovec, in sicer v gozdu okoli 
3,5'km z? naseljem Željne, kjer sije 
očitno šum vzel življenje. (Foto; 
Primc . e ■

Na hiši v Senušah za 300 
tisočakov škode

BREZJE, SENUŠE — Hudo neurje, ki 
je minuli petek, 15. junija, divjalo po Po
savju, je zanetilo kar dva večja požara. 
Najprej je tega popoldneva strela udarila v 
kozolec Alojza Zorka v Brezju pri Raki. 
Ogenj je kozolec delno uničil, upepelil pa 
je tudi okoli 500 kilogramov suhe krme, 
tako da je skupno škode za okoli 15 
tisočakov.

Neprimerno večja pa je škoda — cenijo 
jo na kar 300.000 din — ki jo je povzroči
la strela, ko je udarila v stanovanjsko hišo 
Matije Drobniča v Senušah pri Krškem. 
Ogenj je povsem uničil ostrešje in pod- 
strejše hiše.

POLITIKA IN KRIMINAL
Nemara M' bo komu, ki danes bere in posluša to in ono o uspehih uslužbencev organov za 

notranje zadeve v Sloveniji, zdelo čudno, če mu hkrati nekdo zatrjuje, kako so slovenska 
kriminalistika, inšpekcijske službe in pravosodje v veliki krizi Toda prav to trditev je bilo 
zadnja leta večkrat slišati in tisti, kise na to področje nekolikanj bolje poznajo, ji pritegujejo. 
Veliko izkušenj in dej.Hgv govori takšni trditvi v prid, v pričujočih zapisih jih bomo predstavili 
nekaj, zavedajoč se seveda, da je z njimi moč tudi polemizirati Pri zbiranju spoznanj o krizi 
slovenske kriminalistike, inšpekcijskih služb in pravosodja so bile avtorju teh zapisov v veli
ko oporo izkušnje upokojenega uslužbenca RSNZ Milana laha, ki je desetletja svojega 
službovanja posvetil boju proti kriminalu

KOMU SLUŽIJO 
INŠPEKCIJSKE 

SLUŽBE?
Služba družbenega knjigovod

stva bi brez dvoma morala s svojimi 
kontrolnimi mehanizmi predstav
ljati glavno orožje v boju proti 
(tnančno-materialnim nepravilno
stim v gospodarstvu, hkrati pa bi bi
la s tem še kako pomemben vir od
krivanja gospodarskega kriminala. 
Žal ni tako. Ta služba deluje na 
podlagi zvezne zakonodaje s kopico 
potrebne in nepotrebne administra
cije, v njej vlada strog hierarhičen 
odnos, tako da je sčasoma izgublja
la potrebno operativnost in bila vse 
bolj obremenjena z raznimi kam
panjskimi zveznimi akcijami. Oce
nimo le spremljanje in kontrolo in
vesticij, formalne preglede zaključ
nih računov in podobno. Služba se 
je pričela dušiti in zgubljati v popla
vi raznih zakonov, ki so predvide
vali sankcije za ogromno število 
gospodarskih prestopkov, v katerih 
je šlo za bolj ali manj formalne kr
šitve predpisov. V takšnih razmerah 
in takšnem pojmovanju dela službe 
slednja navzlic razumevanju vod
stev podružnic SDK v Sloveniji ni 
imela niti časa niti ljudi, da bi se več 
in konkretneje ukvarjala z razisko
vanjem gospodarske kriminalitete.

Kopica je še inšpekcijskih služb, 
ki se pri svojem delu srečujejo z 
gospodarskim kriminalom, naštej
mo le tržno, gradbeno, delovno, 
gozdarsko in šc kakšno 
posebno mesto na tem spisku pa ši 
zasluži davčna.

Vse več je v zadnjem času ukre
pov, pobud in tudi dejanj za razvoj 
drobnega gospodarstva ter sprošča
nje zasebne obrti v mnoge nove de
javnosti, ki so bile še ne tako dolgo 
nazaj fizičnim osebam celo prepo
vedane. Sedanji sistemski zakoni 
uvajajo nove vrste lastnin, tuja in 
domača zasebna vlaganja, kar za 
razviti svet ni prav nič novega, toda

... Zahod ima ob vsem tem tudi fi
nančno ali davčno policijo, ta je 
strah in trepet za vse finančne kršite
lje, pa najsi gre za predsednika vla
de ali delavca. Prav v vseh zahodnih 
državah je finančna policija samo
stojna in centralizirana služba, tudi 
uniformirana in oborožena, njena 
pooblastila so podobna splošni po
liciji, neposredno pa je podrejena 
finančnemu ministru. In kako je s 
tem pri nas? Po občinah imamo 
uprave za družbene prihodke, v ka
terih sestavu so davčne inšpekcije. 
V manjših občinah sta to eden ali 
dva inšpektoija, v večjih nekaj več, 
od skupščine občine pa so imeno
vani in plačani za določeno man
datno obdobje. V vseh aktih sicer 
črno na belem piše, da so pri svojem 
delu samostojni, toda izkušnje kaže
jo nekaj drugega. Ti ljudje delajo in 
živijo v enem okolju, kar je zane
sljivo eden od razlogov, da njihova 
doslednost v službi — tako vsaj ka
žejo izkušnje — iz leta v leto popuš
ča. A ne le to. Odvisni so od občin
ske davčne politike, za nekatere 
občine pa je domala javno znano, 
da se kot na sejmu pogajajo s posa
meznimi večjimi obrtniki, kolikšne 
naj bi bile njihove davčne obvezno
sti. Ob takšnih dejstvih tudi ni čud
no, da vsa leta nazaj od davčnih or
ganov domala ni bilo kazenskih 
ovadb za davčne utaje. Izjeme so si
la redke.

Štiri ali pet let je tega, kar je iz
vršni svet Republike Slovenije dal 
pobudo za ustanovitev republiške 
ift&l&policjjf, toda predlog je v 
veČmi občin rutina ptkš*n odpor 
in nerazumevanje, da je pobuda 
kmalu utonila v pozabo. Ve se, za
kaj. Nemara bodo nove vlade do 
tovrstnega predloga strpnejše. Vse 
dotlej pa bodo glavno breme odkri
vanja zagotovo številnih davčnih 
zatajitev nosile kriminalistične služ
be, ki pa za tako delo nikoli niso bi
le in seveda še danes niso strokovno 
usposobljene.

(Se nadaljuje)1

Me,
DOLENJSKI UST

Stopil je do frizerja ter se dal obriti in po
striči. Vedel je, da ga za tistim, kar name
rava tega dne storiti, čaka zapor, za rešetke 
je hotel oditi urejen. Ko je pri frizerju od
pravil, se je vrnil v Bršljin. Ž ženo je v sta
novanju njene prijateljice spregovoril ne
kaj besed, ko pa je Veselka stopila na 
stopnišče, je Ljupko s sekiro v roki skočil 
za njo. S topim in ostrim delom sekire joje 
pričel toči po glavi in zgornjih delih telesa. 
Čeprav je imela nogo v mavcu, je Pavlo
vičevi še uspelo nekako ubežati na parki
rišče pred blokom. Mož pa ni odnehal, 
tolkel joje še naprej, vsaj desetkrat joje s 
sekiro mahnil po glavi, dokler ni v mlaki 
krvi negibna obležala na parkirišču pred 
blokom. Misleč, da je žena mrtva, je 
Ljupko odšel s kraja zločina, ko je znova 
slišal ženino stokanje in opazil, da se je 
premaknila. Vrnil seje k njej in jo s sekiro

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Marjan Cvelbar iz Šmarjeških 
Toplic je prejšnji teden pomislil, da ga 
je nekdo vrgel iz lasne hiše. Toda 
kmalu se je izkazalo, da je vanjo ne
kdo vlomil, mu dodobra premetal vse 
prostore, nato pa, veijetno razočaran, 
pred hišo zmetal posteljnino, oblačila 
in še kaj. Cvelbar bo imel stroške le z 
likanjem in pospravljanjem.

• Toni Brulc iz Željn pri Kočevju 
seje minulo soboto dobre volje pripe
ljal na jurjevanje v Črnomelj. Domov 
seje vračal kislega obraza, saj dotlej ni 
vedel, da sodi k temu prastaremu be
lokranjskemu običaju tudi dolgoprst- 
ništvo. Ostal je namreč brez radioka
setofona v avtomobilu.

• Poceni je bila gradnja hiše Ha- 
sima D., stalno prijavljenega v No
vem mestu. Gradbeni material je na
mreč jemal na Gradisovem gradbišču 
v Novem mestu in ga nato vozil v 
Bosno in Hercegovino. Zaradi odkrit
ja miličnikov se bo gradnja seveda us
trezno podražila.

• Pionirski dom v Dolenjskih To
plicah je pred dnevi sprejel prve goste. 
To so zaznali po tem, ker so iz Marle
sovih hišic izginile tri spužvaste blazi
ne, vredne 3.500 din.

• Nepovabljen gost se je v eni 
majskih noči sladkal z dobrotami v 
zidanici Milke in Jožeta Bona v Vi
njeni vrhu pri Raki. Da bi si plen laže 
ogledal, je s stropa snel svetilko in jo 
po opravljenem delu pustil na mizi, s 
seboj pa je vzel daljnogled. Pač zato, 
da se bo na varni razdalji lahko sezna
nil še s kakšnim primernim vikendom.

PREHITRO V SMRT
KOČEVJE, RIBNICA — Komaj 21-

letni France Pogorelec iz Dolenje vasi pri 
Ribnici seje 14. junija okoli 17. ure smrt
no ponesrečil na magistralni cesti v Sred
njih Ložinah pri Kočevju. Fant je z mo
tornim kolesom očitno prehitro pripeljal v 
nepregledni desni ovinek, da gaje zaneslo 
na nasprotni vozni pas in na bankino, po 
kateri je vozil še 50 m in nato trčil v drog s 
kilometrsko oznako. Nesrečni motorist je 
podlegel že na kraju nesreče.

PREHITRO V DVOJNI 
OVINEK

OTOČEC — 16. junija okoli 16. ure se 
ko Tekstije 40-letni Zdravko Tekštor z Lušnice pe

ljal z osebnim avtomobilom iz Novega 
mesta proti Otočcu. Ko je zapeljal izven 
naselja, je v dvojni ovinek privozil s preve
liko hitrostjo, zato ga je pričelo zanašati. 
Takrat pa je nasproti z osebnim avtom
pripeljal 51-letni Jože Krevs iz Biške vasi. 
Prišlo je do trčenja, v kiPrišlo je do trčenja, v katerem sta se ranila 
Tekstor in 43-letna Jožefa Krevs iz Biške 
vasi. Oba so prepeljali na zdravljenje v 
novomeško bolnišnico, materialne škode 
pa je za 50 tisočakov.

VOZIL PO LEVI

PREKO CESTE 
NAPELJAL ŽICO

ZBURE — Do nenavadne nesreče je 
prišlo 5. junija na cesti med Zburami in 
Dolom pri Šmarjeti. 35-letni Hasan Čepa- 
lovič iz Griča pri Klevevžu je namreč tega 
dne odšel na travnik po krave in jih name
raval odgnati v hlev. Da bi si delo olajšal, 
je preko ceste napeljal žico in ob njej krave 
usmerjal v hlev. Prav takrat pa seje po ce
sti na kolesu z motorjem pripeljal 16-letni 
Drago Moltar iz Velike Strmice, ki žice ni 
opazil. Zadel je vanjo, padel in se pri tem 
hudo poškodoval.

še enkrat treščil po glavi, daje obmirovala. 
Veselka seje čudežno rešila smrti; imela je 
zmečkane možgane, zlomljeno lobanjo, 
vendar je ostala pri življenju. Posledice jo 
bodo spremljale vse življenje, paralizirano 
ima levo roko in je trajni invalid.

Ljupko Pavlovič je moral dvakrat sesti 
na zatožno klop novomeškega temeljnega 
sodišča. Prva obravnava je bila prekinje
na, nadaljevala se je minuli petek. Senat 
sodišča, ki mu je predsedovala Milojka 
Gutman, je Pavloviča obsodil na 7 let za
pora, pri tem pa mu je pripor, v katerem je 
od 17. februarja od 13.30, vštel v izrečeno 
kazen. Sodba še ni pravnomočna.

B. B.

OB IZKOPU NAŠEL MINO
REBER — 16. junija je 53-letni Mimo 

Uršič iz Rebri pri Žužemberku obvestil 
tamkajšnje miličnike, da je med izkopom 
za hlev naletel na mimo. Kot so ugotovili 
strokovnjaki, je šlo za mino kalibra 50 
mm in dolžine 20 cm, ki izvira iz druge 
svetovne vojne. Za nevarno najdbo je po
skrbel novomeški pirotenik.

NA SREDO CESTE
KOČEVJE — 23-letni Anton Pretnar 

iz Gradca se je 16. junija ob 5.50 peljal z 
osebnim avtomobilom po regionalni cesti 
od Črnomlja proti Kanižarici. Med vožnjo 
je zapeljal na sredo ceste, ko je po njej pri
peljal nasproti z osebnim avtom 34-letni 
Boris Žalec iz Dt Dragatuša. Prišlo je do trče
nja, v katerem se je Žalec ranil, gmotne
ško..................... — . - -

Postopka zoper ravnatelja 
in ženo ni nihče ustavil

Preiskava zopet 64-letnega C. P. in njegovo 57- 
letno ženo A. P. je končana — V kratkem 

odločitev
KRŠKO — jd V vašem cenjenem li

stu se v številki 20, ki je izšla 18. maja 
1989, objavili članek pod naslovom 
,Lagodno življenje na šolski račun'. 
Govori pa se. da ta zadeva sploh ne bo 
prišla pred sodišče, ker da je to pre
prečil zet obtoženih, kije baje višji po
licijski uradnik v Ljubljani Obtožena 
tudi grozita s ložo osebi ki hi karkoli o 
lem primeru omenjala Občani Kr
škega in predvsem Leskovca pričaku
jemo vsaj kakšno obvestilo v vašem 
cenjenem časopisu, da je zadeva kon
čana Pri tem pa ne pozabljamo, da so 
drugi za manj pomembne zadeve hitro 
pred sodiščem in seveda tudi kazno
vani Ta primer meče čudno luč na 
naše sodstvo.

Ker se bojimo pregona s strani 
obtožencev, se ne moremo podpisati 
Občani Krškega*

letnega ravnatelja leskovške osnov
ne šole C. P. in njegovo 57-letno 
ženo A. P., takrat zaposleno kot ra
čunovodkinjo v tej ustanovi, še ni 
končana. Za osvežitev spomina po
vejmo le, da sta oba osumljena tro
šenja šolskega denarja za zasebno 
življenje in daje šlo za v tistih časih 
ogromne zneske. Iz pisarne novo
meškega temeljnega javnega tožilca 
je prišlo pojasnilo, daje zadeva še v 
preiskavi, spis pa pri preiskovalni 
sodnici. Kot je povedala slednja pa 
bo spis že te dni vrnjen tožilcu, kajti 
preiskava je končana. Končno od
ločitev temeljnega javnega tožilca 
torej lahko kmalu pričakujemo, ve
deti pa je seveda treba, da gre za iz
redno obširno preiskavo, to navse
zadnje potijuje tudi seznam očita
nih kaznivih dejanj. In za konec še 

resdanemara tole:

škode pa je bilo kar za 25 tisočakov.

Takšna je vsebina resda anonim
nega pisma, ki je minuli teden pri
spelo na naslov našega uredništva. 
Nemara tudi ne bi bilo vredno to
likšne pozornosti, ako sc o podob
nih dvomih in očitkih ne bi povsem 
na glas že dalj časa govorilo tudi po 
Krškem in Leskovcu. Na srečo lah
ko z gotovostjo zatrdimo, da so go
vorice popolnoma brez osnpve ter 
da preiskava zoper bivšega 64-

naj bi šlo za 
ogromne zneske zapravljenega šol
skega denatja, toda inflacija je 
opravila svoje. Kajti naša zakono
daja določa, da se zneski ne revalo
rizirajo, pač pa nespremenjeni osta
nejo osnova za kvalifikacijo kazni
vega dejanja. Takšna so pač naša 
pravila igre, kijih mora v prvi vrsti 
spoštovati prav javni tožilec, pa naj 
gredo osumljenemu nemara še tako 
naroka g. B.

USI
cui
gor
žen
sar:
Ma

Direktor bo moral pred sodnike
Branko J., bivši direktor Novolesovega tozda na Dvoru, prodajal prijateljem sto 

le po polovični ceni — V škripcih po denar v Mercator
DVOR — Vse kaže, da bo moral bivši direktor Novolesovega tozda Tovarna gu

galnikov Dvor, 33-letni Branko J. iz Novega mesta, ki sedaj debi kot poslovodja 
obdelave lesa pri kočevski Opremi, kmalu sesti na zatožno klop novomeškega te
meljnega sodišča. In to skupaj s 40-letnim poslovodjo prodajalne Mercatoija- 
Standarda Janezom P. iz Dolenjega Polja.

Kot kažejo podatki v pred dnevi vlo
ženi obtožnici zoper oba imenovana, 
naj bi Branko J. v času svojega direkto- 
rovanja na Dvoru omogočil znancem, 
prijateljem in poslovnim partneijem 
nakup stolov po precej nižjih cenah, kot 
jih je kazal takrat veljavni cenik. S tak
šno prodajo 134 stolov naj bi tem kup-

nogočil pri slehernem stolu na- 
.722 ‘ "tanko 1.722,65 din protipravno pridob

ljene premoženjske koristi. Kot piše v

Nočna vloma
v trgovino

obtožnici, naj bi bil Branko J. svojim 
podrejenim delavcem naročal, katero 
ceno naj uporabijo. In tako se je lani 
dogajalo, da so kupci za en stol odšteli 
1.920 din, čeprav bi jih po veljavnem 
ceniku morali 3.642.

In zakaj bo moral na zatožno klop 
tudi Janez P.? Slednji je obtožen pona- 
rejenja poslovnih listin. Preiskava je 
pokazala, da naj bi Janez P. sestavil do
bavnico za Novolesov tozd na Dvoru in 
vanjo napisal, daje tozdu dobavil 40 ki
logramov kotnega železa in tri cevi v 
skupni vrednosti 250,00 dinarjev. Teh 
predmetov pa Mercator Novolesu sploh

ni dobavil, pač pa so v prodajalni direk- 
torju Branku J. izročili gotovino. Sled- j 
nji je bil nekega dne občitno v denarnih 
škripcih, poklical je svojega prijatelja 
poslovodjo, ker pa tega v trgovini ni bi
lo, se je pogovoril z namestnico. Pove- '■ 
dal ji je, kako imata z Janezom P. že vse 
dogovorjeno, in slednja mu je — šlo je 
pač za stalno stranko v njihovi proda
jalni — izročila zahtevanih 250,00 di- 
naijev gotovine. Lažno dobavnico je za
tem sestavil poslovodja. Končni epilog.! 
teh dogajanj pa bo seveda dala obrav-1 
nava pred senatom novomeškega te
meljnega sodišča.

B. B.

V

POBEG PO NESREČI

in gostilno
NOVO MESTO, STRAŽA - Ni še 

sicer znano, ali je vlomilec isti, toda obe 
dejanji sta si dokaj podobni. V noči na 
12. junij je namreč nekdo najprej vlomil 
v Dolenjkin market na Cesti herojev v 
Novem mestu. Po pregledu in inventuri 
prodajnih polic je zmaknil večjo količi
no cigaret in nekaj hrane, tako da je Do
lenjka oškodovana za preko pet ti
sočakov.

Štiri dni kasneje, v noči na 16. junij, 
pa je prišla novica o vlomu v gostinski

PADEL Z VLAKA
KRŠKO— 15. junija okoli 16. ure so 

bili delavci krškega UNZ obveščeni, da le
ži ob železniški progi med Ljubljano in 
Zagrebom neznan moški. Kmalu je bilo 
ugotovljeno, da gre za 21-lctnega Muha- 
rema H. s Kosova, kije skočil z vlaka, ker 
je bil brez vozne karte. Muharem seje ob 
skoku ranil in so ga odpeljali v brežiško 
bolnišnico na zdravljenje, vendar je od 
tam kmalu zatem pobegnil neznano kam.

KOČEVJE — V soboto, 9. junija, oko-1 
li 16. ure, je prišlo do težje prometne ne-: 
sreče na magistralni cesti v vasi Breg pri | 
Kočevju. Po doslej zbranih podatkih je i 
neznani voznik renaulta 4 oz. zastave 850 
ali 900-kombi zadel voznika kolesa z mo-; 
torjem, 73-letnega Gregoija Laussegerja

Sti
24

izi Brega št. 5, ko je začel zavijati v levo, da
bi zapeljal do domače hiše. V nesreči je bil j 
mopedist huje poškodovan in so ga po!
nudenju prve pomoči odpeljali v ljubljan
sko bolnišnico. Na mopedu je za okoli I 
1.500 din škode. Miličniki za neznanim 
voznikom avtomobila še poizvedujejo in 
ga tudi pozivajo, naj se oglasi na PM v 
Kočevju ali pa v najbližji postaji milice.

lokal Majolika, last KZ Krka, tozd
Oskrba iz Straže. Neznani storilec je 
temeljito pregledal predale točilnega 
pulta, se ob tem okrepčal s kozarcem ali 
dvema piva, nato pa si za popotnico iz
bral zvočnik radiokasetofona in dva ki
lograma sira. KZ Krka je oškodovana 
za tisočaka.

SMRT POD KOSILNICO
TREBNJE —V ponedeljek, 18. junija, 

med 13. in 13.50 je prišlo na lokalni cesti 
med Krušnim Vrhom in Knežjo vasjo v 
trebanjski občini do hude nezgode. 56- 
letni Jože Anžlovar iz Dolnjih Selc seje s 
kosilnico peljal po strmem klancu na
vzdol, med vožnjo pa zavil v desno na 
strm vsek, kjer seje kosilnica prevrnila in 
pod seboj pokopala Anžlovaija. Slednji je 
bil tako hudo ranjen, da je poškodbam 
podlegel na mestu nesreče.

RADAR V BOJU S HITROSTJO — Na dolenjskih cestah je bilo v letošnjih prvih 
treh mesecih kar 12 prometnih nezgod s smrtnim izidom. Povsem pri vrhu krivcev
za tako črno heroje prevelika hitrost; zakrivila je kar 29 hujših trkov. Najučinkovi- \

t-\

NOVO MESTO — 61-letni France 
Kolenc iz Dolenjih Kamene seje 11. juni
ja ob 18.40 peljal z osebnim avtom ob Br- 
šljina proti Novemu mestu in na Ljubljan
ski cesti pri nekdanji stavbi Elektra 
nenadoma zapeljal v levo. Takrat je na
sproti z osebnim avtom pripeljal 34-letni 
Rudi Klobučar iz Mirne Peči in prišlo je 
do trčenja, v katerem seje Kolenc huje ra
nil; zdravi se v novomeški bolnišnici. 
Škode na vozilih je za 30.000,00 din.

TRČIL V KAMNITO 
ŠKARPO

tejše orožje zoper divjanje po cestah je zanesljivo radar. Novomeški prometni milič
niki so z njim vsakodnevno na delu, najpogosteje ob magistralni cesti med Ljubljano 
in Zagrebom. (Foto: B. B.)

DOBINDOL — 21-letni Franc Povše 
iz Uršnih sel se je v ponedeljek, 18. junija, 
okoli 17. ure peljal z osebnim avtom po 
lokalni cesti od Dolenjskih Toplic proti 
domu. Med vožnjo ga je v levem ovinku 
zaneslo na travnik, nekaj časa je vozil po 
njem, nato pa silovito trčil v kamnito 
škarpo. Voznik seje v nezgodi hudo ranil 
in se zdravi v novomeški bolnišnici, mate
rialne škode pa je za 12.000 dinarjev.

V POŽARU 
POGINILA BIKA

ŽUŽEMBERK — Med neurjem, kije 
v ponedeljek, 18. junija, divjalo po Do
lenjski, je okoli 17. ure treščila strela v 
streho 10 krat 7 metrov velikega senika, 
pod katerim je bil zidan hlev. Poslopje je 
bilo last Jožeta Longarja iz. Žužemberka. 
Ogenj je uničil ves leseni del objekta in tu
di 5 ton sena, iz hleva pa je domačim uspe
lo pravočasno rešiti dvoje glav govedi, 
medlem ko sta dva bika poginila v ognju. 
Škodo so ocenili na 80 tisočakov.

TRIJE RANJENI — 36-letni Borislav 
Beslač iz Zagreba seje 15. junija ob 17.15 
peljal z osebnim avtomobilom po magis
tralni cesti proti Zagrebu. Vozil je v koloni 
vozil, ki je pri Dolnji Dobravi pričela 
zmanjševati hitrost. Beslač svojega avto
mobila zaradi prevelike hitrosti ni mogel 
pravi čas ustaviti. Da bi se izognil trčenju, 
je zapeljal v desno in zadel avtomobil, ki 
ga je nasproti pripeljal 53-letni Aleksan
der Siart iz Zagreba. Ranjena sta bila voz
nika, ob njih pa še 49-letna sopotnica 
Mojca Siard. Materialne škode je bilo za 
150 tisočakov.

AVTO OBSTAL NA STREHI —11.

obstal na strehi. Voznica in sopotnica Sa- 
liha Beganovič sta bili ranjeni, gmotne 
škode pa je za 20.000,00 din.

:cil \---------------------
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TRČIL V PRIKLOPNIK — 27-letni 
Damir Marčec iz Zagreba seje 12. junije 
ob 2.20 peljal z osebnim avtom proti do-

junija ob 20.45 seje 56-letna Fatima Tr 
bič iz Sarajeva peljala z osebnim avtoir 
proti Ljubljani. Pri Dobravi je vozilo za
radi prevelike hitrosti pričelo zanašati. Tr- 
bičeva je zapeljala na bankino in nasip, 
kjer se je avtomobil večkrat prevrnil in

izamir iviarcec iz zagreDa seje iz.junij« 
ob 2.20 peljal z osebnim avtom proti do
mu, pri Krški vasi pa dohitel tovornjak s 
polpriklopnikom. Žaradi prevelike hitro
sti seje Marčec zaletel v zadnji del polpri- 
klopnika, pri čemer sta se skupaj s sopot
nikom Mladenom Ratkajcem hudo ranila. 
Materialne škode je za 20.100 din.

IZSILILA JE PREDNOST — 14. ju
nija ob 13.45 seje 19-letni Jože Andrejčič 
iz Novega mesta peljal na kolesu z motor
jem piftti Težki Vodi, v ulici K Roku pa je 
z osebnim avtom neprevidno zapeljala 48- 
letna Terezija Prešeren iz Novega mesta. 
Prišlo je do trčenja, v katerem se je An
drejčič ranil, materialne škode pa je za 
3.500 din.
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Kolpa združuje šport in turizem
V Osilnici raste moderen športni center — Otvoritev objekta že 3. oktobra? — 

Kolpa od izvira do Fare preurejena za tekmovanja v kajaku in kanuju
OSILNICA — Kolpa in Osilnica postajata iz leta v leto vse bolj znani imeni v 

kajakaškem športu, to je potrdila tudi letošnja tradicionalna majska prireditev, kije 
na brzice Kolpe privabila domala vse, ki v tem športu pri nas kgj pomenijo. Želja 
Osibiičanov je, da bi v krgju zrasel moderen športni center, vendar v Osilnici še z 
marsičem niso zadovoljni.

USPEŠNA PREDSTAVITEV — Krkini turistični delavci so minuli teden na Otoč
cu in na Trški Gori predstavili nove programe, v katerih ima glavno besedo vožnja z 
Sorskimi kolesi. Gre za svojevrstno turistično ponudbo, ki ima v svetu veliko privr
žencev. Vožnjo z gorskimi kolesi so predstavili člani in članice novomeškega Kole
sarskega kluba Krka. Na posnetku so Janez Božič, za njim Sajevčeva in v ozadju 
Markovič. (Foto: B. Budja)

Dopustovanje na kolesih
Na Otočcu predstavili nov turistični program: 
vožnje z gorskimi kolesi — Veliko zanimanje

B.

OTOČEC — Zanimivi predstavit
vi smo bili priče minuli teden. Kakih 
60 domačih in tujih novinarjev ter tu
rističnih delavcev se je na Otočcu in 
njegovi okolici seznanilo z novostjo, 
ki jo te dni uvajajo v Krkinem hotelu 
Grad Otočec: oddih in dopustovanje, 
združeno s kolesarjenjem po Do
lenjski.

Vožnje z gorskimi kolesi so iz 
modne muhe prerastle v turistično 
posebnost, ki ima po svetu ogromno 
privržencev. Tega se v Krki očitno za
vedajo; skupaj s predstavniki kolesar
skega kluba, ki nosi njihovo ime, so 
pripravili več programov za kolesar
jenje po dolenjski deželi, tehniko vož
nje z. gorskimi kolesi pa so minuli četr
tek v Trški gori predstavili novomeški 
kolesarji. Zanimanja za to potezo Kr
kinih turističnih delavcev ne manjka, 
to je potrdila že uvodna predstavitev 
prejšnji teden, docela resno pa naj bi 
ta turistična veja na Otočcu zaživela v 
prihodnjem letu.

Kar pet programov voženj z gor
skimi kolesi po Dolenjski, združenih z

ogledi naravnih in kulturnozgodovin
skih posebnosti pokrajine, so pripravi
li na Otočcu. Od enodnevnega izleta, 
ki bo kolesarje vodil do Doma Vinka 
Paderšiča na Gorjancih preko Brusnic 
in Gabrja, ob vrnitvi pa preko Vahte, 
Dolža in Gabrja, do dveh vikend pro
gramov, štiridnevnega ter osemdnev
nega paketa. In medtem ko bodo tisti, 
ki se bodo odločili za vikend ali štirid
nevni paket, spoznavali predvsem 
Gorjance, Šentjernej, Kostanjevico ali 
Šmarješke Toplice, se bodo tisti, kate
rim bosta čas in žep dopuščala 
osemdnevno bivanje na Otočcu, do
dobra spoznali z vso Dolenjsko. En 
dan bodo na Gorjancih, drugi dan v 
Semiču in Mirni gori, tretji na Gačah 
pa potem v Drašičih in Radatovičih, 
Kostanjevici, Trški gori, Dolenjskih 
Toplicah, Soteski, Prečni, Šmarjeških 
Toplicah in še kje. Skupaj čaka udele
žence takšnega programa kar 33 ur 
sedenja na gorskem kolesu. Brez 
dvoma zanimiv, poučen in koristen 
oddih.

B. B.

Še posebej v kultumo-špqrtnem druš
tvu »Tone Ožbolt« pravijo, da bi se dalo še 
veliko tega narediti. Predsednik društva 
dr. Stanko Nikolič je povsem konkreten: 
»Že lani smo pričeli graditi nov kajakaški 
center, kateremu daje pečat stavba, v kate
ri bo prostora kar za 20 sob, restavracijo, 
kuhinjo, klubske prostore in skladišče za 
čolne. Brez dvoma je ta objekt nujno po
treben, če želimo napredovati, če želimo 
resnično doseči, da bo Kolpa postala mo
deren evropski center. Ža kaj takega 
imamo namreč edinstvene naravne mož
nosti.

Novi objekt v Osilnici naj bi bil odprt 
za kočevski občinski praznik 3. oktobra,

Uspešni 
organizatorji 
in tekmovalci

Športne igre upokojen- 
cev v Novem mestu

NOVO MESTO — Pred dnevi so bili 
novomeški upokojenci gostitelji letošnjih 
regijskih športnih iger upokojencev Slo
venije, ki jih je ob pomoči republiške zve
ze pripravila občinska Zveza društev upo
kojencev Novo mesto. Ekipe in posamez
niki so se pomerili v kegljanju, balinanju, 
šahu in streljanju z zračno puško.

V konkurenci moških so v kegljanju 
zmagali Novomeščani, na 2. mestu so bili 
Ribničani, 3. Kočevci in 4. Grosupeljčani; 
v ženski pa so zmagale Novomeščanke, 2. 
je bilo Kočevje in 3. Grosuplje. Posamič
no sta slavila Grosuplječan Zupančič in 
Novomeščanka Kacinova. Med balinarji 
so zmagali Kočevci, drugi so bili Novo
meščani in tretji Grosupeljčani, medtem 
ko so se za šahovnicami najbolj izkazali 
upokojenci iz Stične, na 2. mestu je bilo 
Kočevje, na 3. Novo mesto in na 4. Metli
ka. Še pogled med strelce. Najbolj mimo 
roko so imeli strelci iz Stične, drugi so bili 
Novomeščani, tretji Mirenčani, četrti Ko
čevci, peta Ribnica in šesta Metlika. Po
samično je slavil Markelj iz Stične, drugi 
je bil Novomeščan Špec.

V skupnem seštevku je bil vrstni red na
slednji: Novo mesto 26 točk, Grosuplje 
“1, Kočevje 23, Ribnica 7, Metlika 4 in23,
Mirna 3 točke.

R. HRVATIN
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V NEDELJO 
MALI NOGOMET

STARI GRAD — Športno društvo 
Stari grad iz Otočca organizira v nedeljo, 
24. junija, turnir v malem nogometu. Pri
čel se bo ob 8. uri, žrebanje parov pa bo v 
soboto, ob 18. uri na igrišču v Starem gra
du. Prijavnina znaša 300,00 din, organiza
torji pa najboljšim obljubljajo lepe na
grade.

Igralci na 
odmor, uprava 

pa na delo
V Elanu bo veliko tega 

potrebno razčistiti
NOVO MESTO — Nogometnih 

obračunov je konec, novomeške žo- 
gobrcarje bodo na stadionu v Porto- 
valdu te dni zamenjali delavci zahod- 
nonemške firme Polftan, ki bodo 
atletske površine opremili s tartansko 
Prevleko. Toda v nogometnem klubu 
Elan navzlic temu ne bo miru, preveč 
je vprašanj, na katera si morajo ela- 
novci odgovorili

Prvo je seveda, kdo bo v novem pr
venstvu trener prve ekipe. Dosedanji 
vaditelj Vlado Klinčarovski je namreč 
napovedal odhod, ime njegovega na
mestnika še ni znano. Že zavoljo kla
vrnega finančnega stanja v klubu bi 
bilo nemara najbolje, ako bi trenersko 
Palico prevzel v roke domačim s tem v 
tvezi se vse pogosteje omenja Slavko 
Retelj, ki je novomeške nogometaše že 
vodij toda vprašanje je, ali bo znova 
Pripra vljen ugrizniti v to kislo jabolko. 
Razmere za delo v Elanu so namreč 
vse prej kot idealne. Le malo tega seje 
od tiste februarske skupščine v klubu 
obrnilo na bolje, čeprav obljub takrat 
ti manjkalo. Fantje še zmeraj brcajo v 
dotrajani opremi na srečo jim vsaj 
dog ne zmanjkuje, kajti nekaj so jih 
dobili kot darilo od prijateljev iz Lan- 
genhagna. Pomožnega igrišča ela- 
novci nimajo, gla vno je slabo in še po
sebej ob dežju domala neprirtemo za 
tekme, da ne omenjamo pomanjkanja 
trenerjev za delo z mladimi in da je na 
treningih prve ekipe vse manj igral
cev. Veliko bo torej potrebno urediti in 
Pred novega trenerja — kdor koli pač 
bo — položiti čiste račune brez praz
nih obljub. Le tako bo moč trezno na
črtovali cilje v prihodnji sezoni, v ka
teri vsi pričakujejo, da bo novomeški 
nogomet obdržal mesto med najbolj
šimi slovenskimi ligaši

B. B.

NOVO MESTO — Prvenstvenih 
obračunov v prvi republiški nogometni 
Ugi je konec, nedelja je prinesla končni 
razplet, ki pa ga je bilo moč slutiti že 
pred zadrgim kolom. Prvak je postala 
enajsterica Izole, ki je doma kar s 4d) 
ugnala Medvode, iz lige pa bosta mora
la Pohoije in Stol Virtus.

Nogometaši novomeškega Elana, no
vinci v ligi, so med štirinajstimi ekipami 
končali prvenstvo na zelo dobrem osmem 
mestu. Njihov končni iztržek je sedem 
zmag, enajst remijev in devet porazov; 
zadnjega so doživeli v nedeljo v Mozirju, 
kjer jih je z 2:0 ugnal Elkroj. Tako za No- 
vomeščane kot za Mozirčane to srečanje 
ni odločalo prav o ničemer, oboji so si 
obstanek v ligi zagotovili že prej. Prav za
tegadelj je bilo pričakovati lepo in zadet
kov polno tekmo, vendar daleč od tega: 
oboji so igrali dokaj ležemo in nemotivi
rano. Še najlepši trenutek tekme je prine
sla 85. minuta, ko so gostitelji preko Zure-

CILJ JE DOSEŽEN — Nogometaši 
Elana so v letošnji prvi sezoni nastopa
nja v SNL dosegli zastavljeni cilj 
—obstanek v ligi. Med najzaslužnejšimi 
za to je gotovo Kostrevc (beli dres), kije 
bil še posebej v prvem delu prvenstva 
največja nevarnost za nasprotnikove 
obrambe.

DRUGI V TRIATLONU
GRADEC — Prejšnji teden je bilo v 

avstrijskem Gradcu tamkajšnje državno 
prvenstvo, katerega se je v pionirski kate
goriji udeležil tudi mladi Novomeščan 
Jaka Švent. V konkurenci do 14 let, ko so 
morali tekmovalci preplavati 200 m, pre
kolesariti 9 kilometrov in preteči 1.600 
metrov, je Jaka zasedel imenitno drugo 
mesto, za zmagovalcem je zaostal minuto 
in 50 sekund.

Ze sedmo 
srečanje 

motoristov
Tekmovanje v nedeljo

TREBNJE — Od jutri, 22. junija, 
do nedelje bo v Trebnjem že sedmo 
tradicionalno mednarodno srečanje 
motoristov, ki ga pripravlja trebanj
sko AMD, točneje motoklub, ki delu
je v okviru društva.

Udeležence letošnjega srečanja ča
ka jutri že tradicionalni spoznavni ve
čer v mimski gostilni Kolenc, v sobo
to je dan za prijave, družabne igre v 
popoldanskih urah in družabno sre
čanje, medtem ko bo tekmovanje v 
spretnostni vožnji na sporedu v nede
ljo od 12. ure naprej. Nastopajoči se 
bodo pomerili v petih kategorijah: 
pionirji do 10 let starosti, nato pa v 
razredih do 100 kubikov, od 100 do 
350 ccm, od 350 do 750 ccm ter v raz
redu nad 750 ccm. Po tekmovanju bo 
še slovesna razglasitev rezultatov; na 
lastnike čaka domala dvajset pokalov.

ko Osilničani pripravljajo tudi prvo tek
movanje v triatlonu, torej čolnarjenju, te
ku in kolesatjenju. Prav tako so ta čas v 
teku dela za zoženje Kolpe v njenem gor
njem delu, kar bo seveda najbolj koristilo 
stezi za kajakaše in kanuiste.

»V minulih petnajstih letih, kolikor tra
jajo tekmovanja na Kolpi, smo vložili 
nemalo sredstev, pri čemer so nam stali ob

Novinci končali kot osmi
V nedeljo se je končalo prvenstvo v SNL — Elan na- 
vzlic porazu obdržal osmo mesto — Prvak je Izola

ja dosegli imeniten zadetek in vodstvo z 
2:0. Tako ostaja elanovcem, da rezultate 
letošnje sezone dodobra analizirajo, pred
vsem številna nihanja v igri, in da poiščejo 
odgovor na vprašanje, zakaj je ekipa na 
gostovanjih igrala neprimerno bolje kot 
pred domačimi gledalci.

Še nedeljska postava Elana Črv (Rus), 
Dujakovič, S. Mesojedec, B. Mesojedec, 
Kramar, Kobe, V. Primc, A. Primc, Mila- 
novič, Horvat, Kostrevc.

V NEDELJO 
KOLESARSKA 

DIRKA
ČRNOMELJ — Tukajšnji kole

sarski delavci bodo v nedeljo gostitelji 
že 4. tradicionalne kriterijske kolesar
ske dirke, na kateri bodo nastopili 
tekmovalci iz vseh slovenskih ter ve
čine hrvaških klubov. Dirka bo pote
kala na krožni progi, na startu pa bo
do kategorije pioniijev A in B, mlajših 
in starejših mladincev ter žensk. Start 
dirke bo ob 10. uri na Čardaku, prire
ditev pa so omogočili črnomaljska 
TKS, Kolinska Belsad in črnomaljski 
SAP.

strani naši zvesti sponzoiji. In prav njiho
va želja je, da ne ostanemo na pol poti,« s 
prizvokom zahvale v glasu razpreda Stan
ko Nikolič. Nemara ob tem ni odveč 
dodati, daje cesta proti Osilnici na sloven
ski strani že v celoti asfaltirana, te dni pa 
pripadniki inženirskih enot JLA nadalju
jejo dela na 15 kilometrov dolgem delu 
poti med Brodom na Kolpi in Gašparci. 
To pa še ni vse. Predvideno je namreč tu
di, naj bi bila Kolpa vse od svojega izvira 
pa do Fare preurejena za potrebe tekmo
valnega športa, v Fari pa naj bi v prihod
nosti zrasel moderen hotel. Šport in turi
zem si torej vse trdneje podajata roke.

M. GLAVONJIČ

RETELJ, STOKANOVIČ 
IN LUBEJ

NOVO MESTO — Minuli petek, so
boto in nedeljo je bil na teniških igriščih v 
Portovaldu drugi letošnji klubski turnir za 
pionitje in mladince. Med mlajšimi pio- 
niiji je v finalu Matjaž Retelj s 6:1 in 6:0 
ugnal Jazbeca, pri starejših pa je v polfi
nalnih obračunih Stokanovič najprej ug
nal Stevanoviča s 6:1 in 6:3, nato pa M. 
Sadek Retlja s 4:6, 6:4 in 6:1. V finalu je 
bil Stokanovič boljši od Retlja (6:1 in 6:0), 
v igri za 3. mesto pa je Retelj ugnal Steva
noviča s 6:0, 6:1. In še pogled k mladin
cem — polfinale: Lubej—Stokanovič wo, 
Špilar—U. Sadak 1:6, 3:6; finale: Lu
bej—U. Sadek 6:4, 6:4; za 3. mesto: 
Stokanovič—Špilar 6:4,6:3.

Proslavili drugo ligo
Slovesnost ob vstopu kočevskih rokometašic v II. 

zvezno ligo — Zahvala najzaslužnejšim — Turnir
KOČEVJE — Minulo soboto, 16. 

junija, je bila v Kočevju uradna pred
stavitev novih drugoligašic, rokometa
šic ltasa, ki so v letošnjem prvenstvu 
prve republiške lige osvojile naslov pr
vakinj. Prisrčno slovesnost, na kateri se 
je zbralo veliko ljubiteljev tega športa, 
so popestrili s turnirjem.

Po besedah Srečka Kovačiča, predsed
nika kluba, je minula tekmovalna sezona 
potrdila sposobnosti kočevske ženske ro
kometne vrste, ki je že nekajkrat napove
dala svoi pohod na vrh slovenskega ro
kometa. Se posebej seje ekipa izkazala v 
tekmah z najtežjimi nasprotniki, pred
vsem z Branikom, Burjo in Belinko Olim
pijo. Uvrstitev v II. zvezno ligo je ne na
zadnje pomembna tudi zato, ker ženski 
rokomet v Kočevju prihodnje leto praznu
je dvajsetletnico organiziranega igranja, 
pripravljalni odbor za praznovanja tega 
jubileja že dela. In nazaslužnejši za ta 
uspeh kočevskega športa? Nedvomno je 
to, poleg igralk, trener Rado Mesojedec, 
kateremu je še posebej pri delu z mladimo

vestno pomagal Franc Jurjevič, v zadnji 
sezoni pa tudi Ribničan Nikola Radič. Ob 
tem ne gre pozabiti na neutrudna organi
zatorja v ekipi, Dušana Zamido in Lili 
Štefanič, kot tudi na številne delovne or
ganizacije in podjetnike, ki so klubu nese
bično prišli na pomoč. Ob Itasu so tu še 
GG Kočevje, Avto Kočevje, Tekstilana, 
Trikon, nadalje zasebniki, kot Gostišče 
Coral in slaščičarna Tri pike.

Še nekaj o sobotnem turnirju, na kate
rem so nastopile vrste ltasa, Belinke

• 16-letna Sergeja Štefanišin, izredno 
obetavna vratarka kočevskega ltasa, bo 
prihodnjo sezono vadila z igralkami 
ljubljanskega prvoligaša Belinke Olim
pije, kamor bo po vsej verjetnost) tudi 
prestopila. Vse dotlej pa bo Štefaniši- 
nova še naprej branila za nove drugoli- 
gašice iz Kočevja.

Olimpije in selekcija Dolenjske. Rezultati: 
Itas Kočevje—Dolenjska 20:14 (10:4), 
Dolenjska—Belinka Olimpija 13:14 (7:8)

BREŽIČAN JUKIČ 
V MILANU

BREŽICE — Trener in vodilni tekmo
valec brežiškega Karate kluba Veljko Ju
kič je 9. junija nastopal za slovensko re
prezentanco na Evropskem pokalu v 
Milanu. V ekipnem tekmovanju je sode
lovalo 12 ekip, med njimi uradna jugoslo
vanska reprezentanca, kije zmagala. Dru
gi so bili Čehi, v boju za tretje mesto pa je 
slovenska ekipa premagala ekipo gostite
ljice Italije. V konkurenci posameznikov 
so se pomerili tudi vsi slovenski tekmoval
ci. Veljko Jukič je zasedel 9. do 10. mesto 
v težki kategoriji, v tretji tekmovalni kate
goriji obveznih vaj »kata« pa seje med 53 
tekmovalci uvrstil na 27. mesto.

J. T.

DEVETI MIRNOPEŠKI 
TEKI

MIRNA PEČ — Zveza telesnokul- 
turnih organizacij Slovenije, repu
bliška atletska zveza in organizacijski 
odbor tradicionalnih mimopeških te
kov pripravljajo letos že deveto prire
ditev, ki bo v soboto, 30. junija, s star
tom ob 17. uri. Podrobneje bomo o 
letošnji prireditvi pisali prihodnjič, 
tokrat omenimo le, da bo organizator 
prijave sprejemal do 27. junija. Na 
startu bo kar sedemnajst kategorij 
tekmovalcev, udeležbo pa so obljubili 
tudi tekači pobratenih mest Langen- 
hagna in Leskovca.

SLAVILI TREBANJCI
ŠENTRUPERT—Na nedavnem šport

nem tekmovanju učencev 3. in 4. razreda 
osnovnih šol iz občine Trebnje je v igri 
med dvema ognjema slavila popolno 
zmago trebanjska osnovna šola. Na drugo 
mesto se je uvrstila OŠ Šentrupert in na 
tretje OŠ Mirna pri dečkih in OS Mokro
nog v dekliški konkurenci. Na tekmova
nju, ki gaje organiziralo šentruperško šol
sko športno društvo pod vodstvom Igoija 
Silvestra, so pripravili tudi vrsto atletskih 
preizkusov.

BOŽIČ PETI 
V LJUBLJANI

SEVNICA — Pionirska selekcija kara
te sekcije sevniškega Partizana seje dobro 
odrezala na 7. mednarodnem karate tur- 
niiju v Ljubljani, kjer seje zbralo 113 tek
movalcev iz 20 klubov Slovenije, Hrvaš
ke, Italije in Nemčije.

Osmero Sevničanov je nastopilo v dveh 
starostnih kategorijah v posamični konku
renci v katah. Andreja Auer je v skupini 
deklet do 15. leta starosti zasedla solidno 
13. mesto. Pri fantih, starih do 15 let, je bi
lo več uspeha, saj je Iztok Busar pristal na 
15. mestu, Božič pa je osvojil 5. mesto in 
to je tudi njegov prvi večji uspeh na med
narodni sceni. Omenimo še to, da je Izto
ku Božiču v skupini moških nad 15 let 
uspela uvrstitev na solidno 16. mesto.

NOČNI TURNIR V 
NOGOMETU

DOLENJA VAS — Športno društvo 
Partizan iz Dolenje vasi pri Krškem orga
nizira v soboto, 23. junija, nočni turnir v 
malem nogometu. Ekipe bodo igrale po 
novem sistemu — 4 igralci in vratar, pri
četek tumiija pa bo ob 20. uri v športnem 
centru v Spodnjem Starem Gradu. Orga
nizator sprejema prijave do pričetka 
tekmovanja.

Za republiške 
naslove 

v plavanju
Od jutri do nedelje v 

bazenu Vidma
KRŠKO — Kot smo že obširneje 

pisali, bo Krško od 22. do 24. junija 
gostitelj letošnjega republiškega pr
venstva v plavanju za člane, mladince 
in kadete. Tekmovanje bo potekalo v 
bazenu tovarne Videm, organizator 
pa pričakuje udeležbo prav vseh naj
boljših slovenskih plavalcev vključno 
z Matjažem Koželjem, dobitnikom 
bronastega odličja na zadnjem evrop
skem prvenstvu.

Generalni pokrovitelj tekmovanja 
bo krška tovarna Videm, organizacija 
prvenstva pa nagrada krškim plaval
nim delavcem za prizadevnost in delo 
z mladimi. Tako jutri kot v soboto in 
nedeljo bodo v dopoldanskem času 
od 9. ure naprej predtekmovanja, po
poldne pa od 18.00 A in B finala. Do
dajmo še, da PK Celulozar iz Krškega 
slavi prav letos 35-letnico delov: ja 
ter da v tem kraju podobne prired e 
ni bilo že petnajst let. Pričakova 
da bo temu primerna tudi udelt a 
gledalcev.

V SOBOTO SVOBODA — 
OLIMPIJA

BREŽICE — Nogometaši ljubljanske
ga prvoligaša Olimpije, ki so te dni na pri
pravah v Mokricah, bodo v Brežicah odi
grali dve prijateljski srečanji. Že v soboto, 
23. junija, bodo ob 17.30 moči pomerili z 
brežiško Svobodo, novim članom II. re
publiške lige, v sredo, 27. junija, pa bosta 
ob 17.30 v Brežicah igrali ekipi Olimpije 
in Izole. Slednja je, kot je znano, osvojila 
1. mesto v letošnjem prvenstvu SNL in bo 
prihodnjo sezono nastopala v medrepu
bliški nogometni ligi. Ljubiteljem tega 
športa v Posavju se torej obetajo ure pri
vlačnega nogometa.

in Itas Kočevje—Belinka Olimpija 12:10 
(7:7). V revialnem srečanju so se pomerili 
tudi rokometaši ltasa in Inlesa, zmagali so 
gostitelji s 30:25. M. G-č

ŠAHOVSKI KOTIČEK
• Šahovski delavci iz Starega trga so < 

počastitev krajevnega praznika pripravili 
dvodnevno tekmovanje v aktivnem in hi
tropoteznem šahu. Udeležba je bila pre
cejšnja, največja pa v konkurenci članov. 
Med mlajšimi pioniiji je zmagal Arko 
(Kočevje), pri mlajših pionirkahKapševa, 
pri starejših pionirkah Šterbenčeva in pri 
starejših pionitjih U. Kobe (vsi Stari trg); 
enako je bila med članicami najboljša Sta- 
rotržanka Miheličeva, medtem ko je bil 
pri članih vrstni red naslednji: Kastelic 
(Novo mesto), Jurkovič (Ravna gora), 
Lončarevič (Novo mesto), Horvat (Stari 
trg) itd.

• V Dugi Resi pri Karlovcu je bil pred 
dnevi tradicionalni šahovski turnir, kate
rega seje udeležila tudi ekipa iz Starega tr
ga. V močni konkurenci so Starotržani za
sedli tretje mesto.

• S podelitvijo priznanj najboljših so v 
šahovskem domu v Starem trgu zaključili 
letošnjo tekmovalno sezono, eno najus
pešnejših doslej. V vseh pionirskih konku
rencah jih najdemo namreč v republiškem 
vrhu; ponovimo le zmagovalce: Ingrid 
Mihelič in Marija Šterbenc pri mlajših in 
starejših pionirkah ter Tadej in Uroš Kobe 
pri mlajših in starejših pionirjih.

VEČER Z MATEJO — Viniški klub 
prijateljev TV Slovenija je organiziral 
Večer z Matejo Svet. Preko 200 obis
kovalcev je zares uživalo ob prijet
nem programu, ki so ga priprav# 
Matejini gostje: ansambel Obvezna 
smer, Josipa Lisac, Vlado Kalember 
in novomeški kantavtor Tomaž Zor
ko. Program sta uspešno povezovala 
Darja Damjanovič (Studio D) in 
Bogdan Barovič (TV Slovenija). Na 
fotografiji: Mateja in Toni Kaptišin, 
vodja ansambla Obvezna smer, pre
pevata uspešnico tega ansambla. (Be
sedilo: Jože Stegne, foto: D. Breiten- 
feld)

Ostale brez kapetanke
Odbojkarice LIK-a vendarle zadovoljile — Je- 
seni kazalo na več — Maja Uran odšla na Reko

je kar ni hotelo biti konec. Dovolj bo
di podatek, da so Kočevke spomladi 
dosegle vsega tri zmage.

»Pa vendar ne smemo biti razočara
ni. Razveseljuje predvsem, da se je v 
prvo ekipo prebilo nekaj mladih 
igralk, zelo dobro se namreč dela s 
pionirsko ekipo, ki bo še naprej ostala 
vir novih imen za najboljšo vrsto.« 
Seveda v Kočevju niso brez skrbi pred 
pričetkom priprav za novo prven
stveno seznono. Maja Uran, najboljša 
odbojkarica Kočevja, je zapustila 
klub in se preselila v reškega prvoliga
ša, kjer bo skušala potrditi, da so na
povedi o njenih velikih sposobnostih 
upravičene. Tako bo ekipa oslabljena, 
še zmeraj pa dovolj močna, da se ji ni 
potrebno boriti za obstanek v ligi. Se
veda če bodo pravočasno rešene vse 
organizacijske in finančne zagate in 
urejeno mesto trenerja. V Kočevju 
upajo, da bo ekipo tudi v prihodnje 
vodil Tone Krkovič.

M. O.-č.

KOČEVJE — Z osvojitvijo šeste
ga mesta na koncu minule tekmoval
ne sezone so odbojkarice kočevskega 
LIK-a potrdile lanskoletno uvrstitev v 
drugohgaško druščino in, gledano v 
celoti, vendarle zadovoljile ljubitelje 
tega športa v mestu ob Rtnži. Resda je 
po jeseni kazalo še na kaj več, Kočev
ke so bile namreč druge in bile za pe
tami osiješkemu Željezničarju, kate
remu so prizadejali edini jesenski 
poraz.

»Očtino ekipa ni imela moči, da bi 
tudi spomladanski del prvenstva odi
grala v enaki formi. Kar precej je bilo 
porazov, ki jih je zakrivila naša malo
dušnost in brezvoljnost, ekipa je bila 
brez prave motivacije,« ocenjuje re
zultat kočevskih odbojkaric trener 
Tone Krkovič. Največji spodrsljaj so 
si dekleta privoščila na turneji po 
Bosni, kjer so izgubile srečanji z naj
slabšima ekipama v ligi, z Igmanom 
in Progresom, potem je prišel poraz 
doma s Partizanom Tabor in čme seri-



V Bogu natanko 45 let pozneje
Pri množičnih grobiščih, v katerih je po koncu vojne izginilo na tisoče nasprotnikov — Opis grozot iz ust

očividca, ki pa se javnosti ne želi predstaviti
KOČEVSKI ROG— 1.junija 1945 

so se začeli masovni poboji ujetih do
mobrancev, četnikov in ustašev v Ko
čevskem Rogu. In natančno 45 let kase- 
je, 1 .junija letos, sem bil prvič z manjšo 
skupino prosvetnih delavcev pri dveh 
jamah, kjer je v vsakem množičnem 
grobu več tisoč pobitih. Skupinico je 
vodil Ive Stanič iz Kočevja, ki pa je bil 
tu prvič le pet dni prej (v nedeljo) s sku
pino predstavnikov Efemosa iz Kočevja.

Že med potjo je povedal, da so bili 
dan prej, se pravi 31. maja, tu novinarji 
in snemalci angleške televizije BBC, ki 
so se pripeljali do tod s petimi avtomo
bili avstrijske registracije. Med njimi je 
bil tudi pisatelj Tolstoj, ki gaje angleško 
sodišče obsodilo zaradi obrekovanja 
angleškega komandanta, češ da je izro
čil ujete domobrance in druge partiza
nom, čeprav je vedel, da jih bodo odpe
ljali v Jugoslavijo in v smrt.

Prvič smo se ustavili 9 km od Kočev
ja na cesti, ki vodi preko Roga v Novo 
mesto. Prisluhnimo Ivetu Staniču, kije 
pravil, kar je iz zanesljivih ust slišal pet 
dni prej.

»Do tod — tamle je električni ali tele
fonski drog številka 120 — sojih pripe
ljali z avtomobili in zmetali dol. Že med 
vožnjo jo je dobil s kolom ali debelejšo 
palico po glavi ali bil ubit vsak, kdor ni 
imel glave obrnjene v tla vozila ali pa se 
je skušal upirati. Mrtve so zmetali v 
žepno jamo, kije bila takoj pod cesto in 
le 5 m globoka. Kasneje so jo zasuli in 
zravnali, zdaj pa se je nasutje pogreznilo 
za meter.

Preostale žive so nagnali nad cesto, 
kjer so nekateri vse popoldne, nekateri 
pa tudi vso noč čakali, da pridejo na vr
sto za poboj. Tu so se odigravali najbolj 
pretresljivi prizori. Vsi so vedeli, da bo
do pobiti. Okoli njih so bile straže. V 
nekaterih je še tlela iskrica upanja, da 
bo morda komu le uspelo pobegniti, in 
so naročali: ,Če se boš rešil, pozdravi to 
in to ali tega in tega.’ Drugi so se obje
mali, tretji jokali, četrti si pulili lase ali 
pa počeli vse to hkrati. Tu so odbrali 
tudi nekaj žena in deklet in jih odpeljali 
nekoliko višje, da so se krvniki po 
opravljenem delu poigrali znjimi.

Od tod so nato vodili ujete domo
brance bose v skupinah po 20 do 30 peš 
po šodru desno od ceste (gledano s ko
čevske smeri) po manjši vzpetinici do 
majhne jase, kjer so po 15 do 60 minut 
čakali, da pridejo na vrsto za pobijanje.

Nekateri so bili že popolnoma goli, 
drugi pa v spodnjih hlačah oziroma 
sploh pomanjkljivo oblečeni. Tu sojih 
zadnjič pregledali, jim pulili še poza
bljene zlate zobe, pobrali prstane z rok 
itd.

Po tem pregledu so nekatere odpelja
li na streljanje. Streljali so menda pred
vsem prva dva ali tri dni, nato pa so po
bijali tudi z noži in koli ali pa so kar žive 
metali v jamo. Po nekaterih ocenah je 
tu grob 3.800, po drugih pa 5.000 ljudi. 
Tudi natančna globina jame ni znana. 
Nekateri trdijo, daje bila globoka 30 m, 
drugi pa celo, da sto in da so ob strelja
nju prva trupla padala v vodo. Jamo so 
potem zaminirali in zasuli in prav iz te 
jame so se nekateri rešili po bukvah, ki 
so ob miniranju padle v jamo. Nasutje 
nad trupli v jami se vsako leto zniža za 
okoli 10 cm. Nekateri izmed tistih, ki so 
živi padli v jamo, so prosili, naj jih ustre- 
le, drugi so se skrivali v stranskih rovih 
in upali na rešitev in nekateri teh so se 
rešili.

K tej in drugim jamam so se začela 
množična romanja po govoru predsed
nika skupščine Slovenije dr. Franceta 
Bučarja, v katerem je dejal, da je zdaj 
zaključek druge svetovne vojne. Svečke 
so ljudje prižigali tu že prej, zdaj pa so 
neznanci postavili nad jamo železen 
križ, vrh nastuja v jami pa še lesen križ z

napisom Tudi mi smo umrli za domo
vino.

V bližnji jami je večja kotanja, ki je 
dobila ime .Mučilnica’. Sem so vodili z 
jasice tiste domobrance, za katere je bi
lo znano, da so sodelovali pri poboju 
sorodnikov kakšnega od prisotnih par
tizanov ali pa njihovih prijateljev. Tam 
je še kamen, na katerem so imeli ogleda
lo za britje, malo višje pa je bil sod vina, 
oboje za krvnike. Ob robu dolinice je 
bil velik hrastov hlod, dve verigi in vrvi. 
Tam so ujetnike, ki naj bi se med vojno 
umazali s krvjo, na različne načine mu
čili, naslednje jutro pa jih metali v že 
omenjeno jamo.

Prav skozi Mučilnico vodi nova ste
za, stara le kakih 10 do 20 dni. Ob njej 
so v smreke vrezani križi, sredi stezice 
pa je iz kamnov zložen križ.«

KOMISIJA 
ZA GROBIŠČA

KOČEVJE - Občinski izvršni svet je 
na zadnji seji imenoval komisijo za pro
storsko ureditev in zaščito grobišč v
Kočevskem Rogu. Njen predsednik je 

Stefanič, člani pa so: AntonBogomir
Prelesnik, Anton Starc (oba predstav
nika GG, na območju katerega so gro
bišča), Alenka Masterl, (oddelek za ure
janje prostora OS) Božidar Metelko,
(predstavnik dekanije), Slavko Lovšin 
(predst. KS Rudnik — Salka vas, na(predst. KS Rudnik 
območju katere so grobišča), Boštjan 
Fabjan (IS) in Gojko Zupan (zunanji 
strokovni sodelavec Regionalnega za
voda za varstvo naravne in kulturne
dediščine). Tajnica komisije je Mira 
Sedeli. Nali........................................ertelj. Naloga komisije je, da pripravi 
ukrepe za zaščito grobišč, kijih bo nato 
verificiral izvršni svet, in da pripravi
predlog odloka za zaščito grobišč in 
bližnje okolice.

Nato smo se odpeljali štiri kilometre 
naprej (nekaj dalje od koče Trnovec). 
Ive je spet povedal, da tako, kot so v pr
vi jami le domobranci in njihovi, se 
pravi Slovenci, so v drugi le ustaši in 
četniki, ki sojih pobijali njihovi, se pra
vi hrvaški in srbski partizani. Ko sojih 
iztovorili, sojih nagnali v večjo dolino, 
ki soji rekli »Sodišče«. Tu so se namreč 
rablji izživljali nad nemočnimi tako, da 
so jim govorili »Ti boš streljan. Ti boš 
zaklan. Ti boš mučen. Tebe bomo vrgli 
živega v jamo. Itd.« Iz doline so morali 
nato v skupinah po 50 teči v hrib in do 
jame, za njimi pa so šli krvniki z daljšo 
ranto in jih tako rekoč žive »postrgali« v 
globoko brezno. Tudi iz te jame ah pa 
na proti do nje se je nekdo rešil in nato 
taval po (pra)gozdu, a seje vedno vra
čal na isti kraj, v bližino, kjer sojih izto- 
varjali. Potem je na smreko ob cesti na
bil konzervno škatlo, da bi takoj vedel, 
če je spet prišel na isto mesto. Zdaj je na 
isti smreki nabita druga pločevina — 
prejšnjo je razjedla rja — in natančno 
nasproti nje in preko ceste se pride do 
jame-grobišča. Tajama, pravijo, ni tako 
globoka kot prva, je pa spodaj zelo ši
roka. Tudi ta je bila zaminirana in zrav
nana z okolico, zdaj pa seje (v 45 letih) 
pogreznila za okoli 5 m, in to z drevesi 
vred, ki so zrasla na zasipnem materia
lu. Ob obodu jame je še videti manjše 
špranje. Ob našem prihodu so v po
greznjenem delu gorele sveče, nekdo pa 
je postavil tudi preprost lesen križ.

»V bližini je tudi tu še .žepna jama’, 
kamor je bilo gotovo vrženih nekaj tru

pel in sojih zasuli. Vendar so tudi tu na
šli kosti in človeško lobanjo z luknjo v 
čelu. Nekdo, kije bil že večkrat tu, joje 
imel skrito za nekim kamnom in jo ka
zal obiskovalcem, ob zadnjem obisku 
pa je ugotovil, da lobanje ni več tam.«

Udeleženci prvojunijskega izleta so 
nato ugibali, kaj je nagnalo ljudi, da so 
ubijali. Dokaj verjetna razlaga je, da so 
se za poboje prijavljali prostovoljci 
(običajno sorodniki tistih, ki jim je na
sprotna bela stran ubila kakšnega so
rodnika), da so vsi šli prej skozi poseben 
tečaj, na katerem so zvedeli največ o 
zločinih nasprotne strani, pa tudi, da so 
bili vseskozi vsi opiti, da so lahko to po
čeli. Seveda tudi nekateri preživeli na
sprotniki priznavajo, to so povedali 
udeleženci izleta, da če bi oni zmagali, 
bi pa v teh ali drugih jamah za vedno 
počivalo 15.000 partizanov.

Število pobitih v Rogu in drugod ni 
dokončno znano. Najpogosteje je slišati 
število 12.000. Edvard Kocbek seje s 
tem v glavnem strinjal, saj je navajal 
število 10 do 15.000. Nekateri povojni 
funkcionarji priznavajo 8.000. Že ome
njeni neznani razlagalec, o katerem go
vori Ive Stanič, pa je izrazil prepričanje, 
da je bilo takrat pobitih 32 do 40.000
ujetnikov in drugih.

JOŽE PRIMC

Kaj bo z grobišči v Rogu?
Veliko dela pred spravno daritvijo, ki bo 8. julija 

— Prošnja za pomoč pri odkrivanju grobišč
KOČEVJE — Komaj imenova

na komisija za prostorsko ureditev 
in zavarovanje grobišč v Rogu seje 
že prvič sestala. Njen predsednik 
Bogomir Štefanič je o dosedanjem 

'delu, ugotovitvah in nalogah komi
sije povedal:

»Naša glavna naloga je poskrbeti 
za zavarovanje grobišč in njihove 
okolice. Predvsem to velja za naj
večji dve znani grobišči. To sta gro
bišče Pod Krenom (znano kot 13. 
bataljon oz. domobransko grobiš
če) in grobišče pri Macesnovi gorici 
(kjer je grob ustašev, Ijotičevcev in 
četnikov). Na zelo ozkem prostoru 
Pod Krenom so pravzaprav 4 jame 
— grobišča, za zadnji dve so zvedeli 
šele pred kratkim od dveh prežive
lih domobrancev.

Jame je treba zavarovati z ogra
jo, postaviti ploščad za prižiganje 
sveč, poskrbeti za redno odvažanje 
odpadkov. V teh dneh bodo postav
ljeni kažipoti do grobišč, na katerih 
bo zapisana tudi oddaljenost do 
njih, da ne bodo obiskovalci več 
vrezovali znamenj v drevesa, itd. 
Postavljene bodo tudi table z opo
zorilom, naj obiskovalci spoštujejo 
mrtve in naravo. Ob vhodih v Rog s 
kočevske in novomeške strani bosta 
večji tabli s skico Roga in z vrisani

mi grobišči. Neposredno pred mašo 
v Rogu, ki bo 8. julija, bo organizi
ran obisk obeh omenjenih grobišč. 
Vse to so naloge, ki jih je treba do
končati do 8. julija.

Med kasnejše naloge komisije pa 
sodi priprava odloka o trajni zaščiti 
tega območja in postavitvi obeležja. 
Odločiti se bo treba tudi, ali bo le 
eno obeležje ali jih bo več. Zdaj je 
vsako grobišče začasno proglašeno 
hkrati s 6 ha okolice za spominski 
park.

Komisija dobiva veliko telefon
skih klicev. Veliko jih bodri, naj 
uspešno dela naprej; drugi pa meni
jo, naj bi pustili mrtve pri miru, 
zganjali čimmanj hrupa in ne odpi
rali ran. Komisija dobiva vsak dan 
nove podatke o grobiščih in ji je do
slej znanih 11 takih jam, verjetno pa 
je jam še več. Dobiva tudi podatke 
o preživelih domobrancih iri drugih 
udeležencih pri teh dejanjih. Komi
sija poziva vse, ki kaj vedo o grobiš
čih, naj se osebno ali pisno javijo 
komiteju za družbeni razvoj in ure
janje prostora pri občinski skupšči
ni Kočevje (telefon 851-103) ali 
predsedniku komisije Bogomirju 
Stefaniču (telefon 851-579).

J. P.

VESELICA V 
KOČEVSKI REKI

»TUDI MI SMO UMRLI ZA DOMOVINO« — Na fotografiji je križ, postav
ljen pred kratkim (ne ve se, kdo gaje postavil) na nasutem materialu nad po
morjenimi žrtvami-domobranci. Na križu je napis: »Tudi mi smo umrli za do
movino«. Po končanem poboju je bila jama zaminirana, da jo je zasipalo 
kamenje, zemlja in drevje, vendar ne popolnoma, saj so se prav iz jame nekateri 
že po miniranju rešili. (Foto: J. Primc)

KOČEVJE — Demos pripravlja za 
30. junija veselico v Kočevski Reki. Ta 
zamisel je naletela doslej na različne 
odmeve tako v Kočevju kot tudi Ko
čevski Reki. Znano je, da je republiški 
izvršni svet sprejel 15. junija sklep o od
prtju zaprtega območja Kočevske Reke 
(razen 30 kvadratnih km, ki pa bodo 
odprti do konca leta), vendar odlok o 
tem še ni bil objavljen. Če bo objavljen 
in bo začel veljati pred tem rokom, izda 
dovoljenje za veselico občinska skupš
čina Kočevje, če pa še ne bo, potem je 
za dovoljenje pristojen republiški sekre
tariat za notranje zadeve, ki mu o tem 
posreduje mnenje tudi krajevna skup
nost Kočevska Reka. Tako pojasnilo 
smo dobili pri občinski skupščini Ko
čevje, kjer smo zvedeli še, da bo poseb
na republiška komisija raziskala sume, 
domneve in govorice o mrtvih, živih in 
(morebitnih) atomskih odpadkih na 
tem, zaprtem območju.

Tone Jakše 
Milan Markelj KJE SO TISTE STEZIGE ?
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Zagrizla sva se v strmino proti Čate
žu. Poznalo se je, da je za nama že 25 ki
lometrov poti in ves dan pešačenja. V 
strmini nama je pohajala sapa, noge pa 
so izgubljale moč, zato sva se nekajkrat 
ustavila in se razgledovala po okoliških 
hribih. V oko nama je padla v večernem 
so ju bleščeča se dvostolpna zaplaška 
cerkev, postavljena v čast device Mari
je. Nekdaj je bila to najbolj znamenita 
dolenjska romarska pot. V času, ko je tu 
hodil Levstik, na Zaplazu še ni bilo 
cerkve, temveč je na njenem mestu sta
la samo kapelica. Takratna oblast jo je 
lala leta -1813 podreti, da bi tako zatrli 
judska romanja. Vendar pa si ljudje 
svoje priljubljene romarske poti niso 
Tali vzeti. Na istem mestu so najprej po- 
lovno zgradili kapelo, jo čez čas razširi- 
t, leta 1906 pa začeli zidati cerkev, ki so 
o v sedanji podobi dokončali 20 let 
itasneje.

Lepo večerno počutje in spokojne 
razglede nama je tik pred pristopom na 
glavno cesto proti Čatežu zmotil zaje
ten kup smeti in drugih odpadkov, raz
metanih in razvlečenih po strmini. Res 
e sicer, da se po poti, po kateri sva mid
va prilezla na Čatež, običajno ne hodi, 
vendar so odpadki le odpadki in niso 
■avno naj lepše spričevalo odnosa ljudi 
lo urejenosti svojega kraja. Morda Ca- 
ežanom delava krivico m so odpadke 
.er smeti odložili mimo vozeči vozniki 
>d drugod. Kdo bi vedel?

Po asfaltni cesti sva se napotila proti 
iredišču Čateža, ki je kar precej razvle- 
:en kraj. Namenila sva se h gostilni 
Tončkov dom, kjer je zadnja postaja 
Levstikove poti. Da bi se ognila ovinku, 
iva ubrala bližnjico mimo cerkve in čez 
lokupališče. Pogled levo, pogled desno, 
n že sva ugotavljala, da se na nagrobni
kih pogosto ponavlja isti datum — 28. 
iktober 1943. Očitno se je tega dne mo
ralo nekaj hudega dogajati v teh krajih.

Ko sva se znašla pred skupno grobni- 
:o in na črni plošči ob 32 imenih našla 
tapisan isti datum, sva že vedela, da so 
lile najine slutnje upravičene. »Le kaj 
.e je dogajalo?« sva se spraševala.

Nedaleč od skupne grobnice je starej- 
la ženska čistila grob. Povprašala sva jo, 
:e morda ve, kaj je bilo 28. oktobra.

kjer se je kdo mogel. Treskalo in pokalo 
je, da je bilo groza. Ko so se partizani 
umaknili, so Nemci začeli požigati in 
pobijati vse od kraja... Jaz in moja sestra 
Lojzka sva se stiskali na peči, ko se je na 
cesto zrušil naš in sosedov goreči pod. 
Nemci so se ob oviri ustavili in eden od 
njih je stopil tudi v našo hišo. V roki je 
imel brzostrelko. Bila sem pripravljena 
na vse... Ker nisem vedela kaj bi, sem 
nemškemu vojaku ponudila jabolko. 
Vzel ga je. Potem je pogledal po hiši, če 
se kdo skriva v nji, in odšel ven pomagat 
drugim odstranjevat ovire. Ko so goreče 
tramovje odmaknili, so odšli naprej. Še
le pozneje sem zvedela, kakšno srečo 
sva s sestro imeli. Po drugih hišah so 
Nemci neusmiljeno pobijali, če so našli 
kakšnega moškega.«

Novakova je stegnila roko in nama 
kazala po vasi: »Glejta, pri tisti hiši in pri 
oni, povsod so Nemci pobili gospodarje 
in druge. Tamle pri Bregarjevih, kjer je 
zdaj mlad gospodar, je bilo zelo hudo. 
Sedanji gospodar je bil takrat še otrok. 
Pred vdorom Nemcev je s še tremi bratci 
zbežal proti Šentlovrencu. Ko so se vr
nili, so otroci zvedeli za grozljivo novi
co: vse njihove so pobili. Mrtvi so bili 
oče, mati, sestre in stara mati... Skoraj 
pri vsaki hiši so imeli mrliča... Bili smo 
tako zmešani od hudega, ko smo mrtve 
pokopavali, da smo pozabili, da jih pola
gamo v zemljo ravno na Vse svete... Tr
pela pa je tudi živina. Kjer ni bilo niko
gar, da bi jo nakrmil, je pocrkala. Precej 
pa jo je bilo konec v ognju «

Novakova je tudi povedala, da so Ne
mci, ko so odhajali s Čateža, vzeli s seboj 
za vodnika dva duhovnika. »Nikdar več 
ju ni bilo nazaj. Niti pomislili nismo, da 
bi jima Nemci lahko kaj zlega naredili, 
saj sta bila duhovna. Nista nič imela z 
orožjem. Pa smo se motili. Po dveh dneh 
so ju našli. Ležala sta ustreljena v jarku 
pod cesto. Njuna spominska plošča je 
vzidana na steno župne cerkve sv. 
Mihaela.«

MAŠČEVANJE 
NAD NEDOLŽNIMI

NAJBOLJ KRVAV DAN
»O, seveda vem, vem. Takrat je bilo za- 
es hudo. Nemci so vse pobili,« je začela 
iripovedovati in obujati spomine na 
.rvavi čateški dan 65-letna domačinka 
ijudmila Novak.

> Partizani so streljali na Nemce, ki so 
r^irali sem. Vaščani smo se med po- 
»m prestrašeni skrivali po kleteh in

Tako se spominja hudih dni živa priča 
Ljudmila Novakova. V knjigah pa so ti 
dogodki popisani skromno. Ko sva kas
neje brskala po debelih zgodovinskih 
knjigah, ki opisujejo narodnoosvobo
dilni boj na Slovenskem, sva našla veli
ko napisanega o premikih vojaških 
enot, navedeni so mnogi datumi in do
kumenti, strateške namere in ocene, 
mrgoli imen čet, bataljonov, brigad, na
tančno so opisane praske in večji spo
padi, o trpljenju navadnih ljudi, ki so se 
znašli v krvavem mletju vojaškega stro

ja, pa le malo. Tako je z zgodovino. Mali 
človek vedno izgine v nji.

Vseeno pa napišiva nekaj preverjenih 
stvari o dogodkih, o katerih nama je ta
ko živo in prizadeto pripovedovala No
vakova. Podatke sva našla v knjigi Na
rodnoosvobodilna vojna na Slovenskem 
in v Hudalesovi knjigi Občina Trebnje v 
NOB.

28. oktober 1943 je bil za prebivalce 
sedanje občine Trebnje hudo krvav. 
Nemci so požigali in pobijali po mnogih 
tamkajšnjih vaseh in se krvoločno iz- 
divjali nad nemočnimi ljudmi. Gorelo je 
v skoraj vsaki vasi in povsod so objoko
vali mrtve. V tem času je namreč po Do
lenjskem divjala nemška ofenziva.

Najprej so Nemci speljali velike vo
jaške akcije v Slovenskem primorju in 
Istri, nato pa so svoje sile obrnili še proti 
osvobojenem ozemlju na Dolenjskem in 
Notranjskem. Akcijo so imenovali Wol- 
kenbruch, neurje. Ofenziva je trajala od 
21. oktobra do 10. novembra. S krvavim 
bičem je oplazila tudi Čatež.

28. oktobra je 1. SS-tankovski grena- 
dirski polk iz Trebnjega prodrl skozi 
partizanske položaje in po cesti od Male 
Loke s tanki in avtomobili prodiral na
prej proti Čatežu, kjer je bilo tega dne 
okoli 50 partizanov dveh čet 3. bataljo
na Cankarjeve brigade. S topom in tež
kimi mitraljezi so streljali na nemško 
kolono na cesti. Sovražnik je odgovoril 
z zažigalnimi granatami in kroglami. 
Partizani so se pred premočjo umaknili 
in Nemci so prodrli v vas. Strahovito so 
se znesli nad Čatežani. Pobili so vse 
moške in tudi druge civiliste, ki so jih 
našli doma. Življenje je izgubilo 32 ljudi, 
med njimi kar 10 gospodarjev, pogorelo 
je 7 domačij in 17gospodarskih poslopij. 
Na tragične dogodke spominja plošča na 
skupni grobnici na pokopališču, spo
menik 114 padlim borcem in omenjena 
plošča na župnišču.

Čatežani pa imajo v svojem kraju še 
eno ploščo. Tu se je namreč 19. januarja 
1914 rodil Vinko Simončič, ki je bil na 
predlog Franca Leskoška-Luke progla
šen za narodnega heroja. Predlog je 
Leskošek dal že jeseni 1944, ko je obis
kal partizanske enote na Stajerskem.- 
Za narodnega herja je bil Simončič, s 
partizanskim imenom Gašper, progla
šen 9. maja 1945.

Pred vojno je bil Simončič gozdni de
lavec. V partizane je stopil maja 1942. 
Kot hraber in iznajdljiv borec se je 
vseskozi odlikoval in tudi napredoval 
od vodnika do komandanta 14. divizije. 
Posebno je znan njegov podvig na Paš
kem Kozjaku, ko mu je uspelo, da se je s 
svojim bataljonom prebil skozi sovraž

nikov obroč in rešil divizijo. V napadu 
na nemško-domobran8ko postojanko v 
Blagovici je bil 7. novembra 1944 težko 
ranjen in je čez nekaj dni ranam podle
gel. Pokopali so ga v Gornjem Gradu. Po 
vojni so njegove posmrtne ostanke pre
nesli v grobnico herojev v Ljubljani.

NA CILJU
V TONČKOVEM DOMU

Spomini na vojne čase so živi pri vseh 
Čatežanih, naj so jih sami doživeli ali pa 
samo slišali pripovedovati o njih. Sin 
gospodarja gostilne Tončkov dom, Zlat
ko Mrhar — tu sva končno le sedla in 
zaključila najino pešpot — je v pogovo
ru omenil, da je na staro gostilno, ki je 
stala prav na tem mestu, priletela letal
ska bomba in'jt> ^porušila. Takrat so bili 
lastniki Urbančičevi. Bomba če padla 
tudi na pokopališče. V jamo, ki jo je na
redila, so potem pokopali žrtve.

Ob krepčilu se je Zlatko Mrhar razgo
voril tudi o bolj veselih stvareh. Povedal 
je, da je gostilna v njihovih rokah že 11 
let, da je velik podpornik Levstikove 
poti. Tončkov dom je namreč zadnja po
staja Levstikove poti. Tu se pohodniki 
lahko okrepčajo z domačo hrano in pi
jačo ter si odpočijejo. Pa ne samo po
hodniki. Kogar pot zanese na Čatež, 
kjer je gotiln še neka j, ne bo slabo izbral, 
če bo zavil v Tončkov dom. Gostilničar 
ima ob drugem na voljo tudi razno gra
divo: razglednice, brošuro z Levstiko
vim potopisom Popotovanje iz Litije do 
Čateža, Dnevnik pohodov, v katerega 
pohodnik zbira štampiljke posameznih 
postaj, in drugo.

Tako sva zaključila prvo od najinih 
pešpoti. Ker je tako znana in jo vsako le
to prehodi več sto ljudi, sva jo midva 
nekako morala uvrstiti kot prvo. Ven
dar sva si izbrala svoj čas, da bi se ognila 
množicam pohodnikov, in zato, ker sva 
hotela krajino in ljudi doživeti v njiho
vem vsakdanjem utripu, ne pa v tre
nutkih pohodne manifestacije. Kdor le 
utegne, si naj kar izbere to pot in krene 
po nji. Ne bo mu žal. Če drugega ne, bo 
odkril, da je Dolenjska čudovita dežela 
in da sega onkraj meja, ki jih je postavila 
politična regionalna razdelitev. Ko ho
diš po teh krajih in poslušaš ljudi, ti je 
jasno, da Dolenjska ni samo to, kar da
nes poznamo pod pojmom dolenjska 
regija. Od Save do Loškega potoka in od 
Ljubljane do Kolpe se razteza dolenjski 
svet, svet ljudi pojoče govorice, gojite
ljev vinske trte, krompirja in žita, sad
jarjev in čebelarjev, svet belih cerkvic 
po hribih in svet veselih ter mračnih 
spominov.

Marijina cerkev na Zaplazu, nekdaj 1 
najbolj sloveča dolenjska romarska 
pot.

Zadnja postaja Levstikove poti je Ton
čkov dom, ki ga pomaga upravljati go
stilničarjev sin Zlatko Mrhar.

V kamen vrezana imena za večen spo
min in živa priča tragičnih dogodkov 
Ljudmila Novak.
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| TELEVIZIJSKI SPOREDf
PETEK, 22. VI.

8.50 — 11.05 in 15.30 — 1.20 TELE
TEKST

8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK
9.00 SPORD ZA OTROKE IN MLA

DE
9.20 SIJAJ V TEMI, dok. oddaja

10.00 VNOVIČ V BRIDESHEADU, angl. 
nadalj., 5/13

10.55 VIDEO STRANI
15.45 VIDEOSTRANI
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev nada

ljevank
MURPH Y BROWN, amer. naniz., 
16/22
NEKDO JEZDI MIMO, angl. na
dalj., 4/13
ČERNI GAD, angl. naniz., 16/18

17.55 EP VIDEOSTRANI
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 TV MOZAIK

SAFARI V MESTU, angl. poljud- 
noznan. serija, 1/6

18.35 SPORED ZA OTROKE IN MLA
DE

18.40 POLTRONA EXPRES, Špan. na
niz., 13/13

18.55 NORO, NORFJŠE, NORIŠNI
CA, ponovitev 13. dela

19.05 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 RUMENA REKA, jap.-kit. dok. 

nadalj., 4/10
21.15 ZAKON V LOS ANGELESU, 

amer. naniz., 6/42
22.00 DNEVNIK 3, VREME
23.10 EP VIDEOSTRANI
22.25 OČI KRITIKE
23.05 POLETNA NOČ

MURPH YBROWN, amer. naniz., 
17/22
NEK DO JEZDI MIMO, angl na
dalj., 5/13
ČERNI GAD, angl. naniz., 17/18

1.10 VIDEOSTRANI

drugi program
16.00 Satelitski programi — 18.25 Rav
notežja: Vodenje (izobraž. oddaja, 2/3)
— 19.00 Alpski večer Bled 90 — 19.30 
Dnevnik - 20.00 Žarišče — 20.30 Mali 
koncert 21.00 Vprašajte ZIS —- 22.00 
Regionalni programi: Studio Maribor 
—23.30 Satelitski programi

TV ZAGREB
10.50 TV koledar — 11.00 Poletni pro
gram — 12.35 Pesnik na
srebrni cesti: Zgodba o Gustavu Krklecu
— Poker Aliče (amer. film) — 14.35 Po
ročila — 14.45 Barva noči (ponovitev 
nočnega programa) — 17.00 Dnevnik 1
— 17.20 Znanost — 17.50 Ferdy (risana 
serija) — 18.20 Številke in črke — 18.40 
Poročila za slušno prizadete — 18.45 
Muppetshovv — 19.15 Risanka — 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 — V Cityju (angl. 
nadalj., 2/9) — 20.55 Vprašajte ZIS —
22.00 Dnevnik 3 — 22.20 Potovanje 
(kulturni magazin) — 23.05 Poročila za 
goste iz tujine — 23.10 Barva noči, nočni 
Program — 10 Poročila

SOBOTA, 23. VI.
8.35 — 13.00 in 14.15 — 1.15 TELE- 

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 IZBOR TEDENSKE PROGRAM

SKE TVORNOSTI
12.50 VIDEO STRANI 
'4.30 VIDEOSTRANI
14.40 ROCK KOMPAS, ponovitev 
•5.25 ŽARIŠČE, ponovitev
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev nada

ljevank
17.55 EP VIDEO STRANI
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 IZTUJIH KUHINJ: JAPONSKA, 

ponovitev 2. dela
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
CVETLIČNE ZGODBE

19.00 RISANKA 
•9.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3x3
20.30 KUBA, amer. film
22.35 DNEVNIK 3

Ji 22.55 EP VIDEO STRANI
f ' 23.00 POLETNA NOČ

MURPHY BROVVN, amer. naniz., 
18/22
NEKDO JEZDI MIMO, angl. na
dalj., 6/13
ČERNI GAD, angl. naniz., zadnji 
del

1.05 VIDEOSTRANI

drugi program
16.40 SP v nogometu, osmina finala 
~719.00 Kako biti skupaj —19.30 Dnev
nik — 20.10 Končnica DP v rokometu 
(posnetek 2. polčasa) — 20.40 SP v no
gometu, osmina finala — 23.35 Satelitski 
Programi

TV ZAGREB
9.30 TV koledar — 9.40 Čebelica Maja 
~~ 10.05 Barva noči (ponovitev nočnega

h Programa) — 12.05 Saga o Forsythih 
(angl. nadalj., 24/26) — 13.00 Televizij
ski družinski magazin —14.30 Ciklus fil
mov W. Disneya: Ta presneti mačkon 
(amer. film) — 16.25 Sedmi čut (oddaja o 
Prometu) — 16.35 Dnevnik I — 16.50 
Narodna glasba — 17.00 Hrvaški pistelji 
Ja TV ekranu: Miroslav Krleža: Tomo 
°akran (1. del) — 18.30 Teleobjektiv 
~~19.15 Risanka — 19.30 Dnevnik 2 —
20.15 Rezervin čas — 20.25 Šibenik: Ju

goslovanski otroški festival — 21.25 
Smaragdni led (ameriški film) 23.15 
Dnevnik 3 — 23.30 Po brezkončnosti 
sveta: Azija (potopis) — 0.00 Poročila za 
goste iz tujine —0.05 Barva noči, nočni 
program — 2.05 Poročila

NEDELJA, 24. VI.
8.50— 13.45 in 15.10 — 23.05 

TELETEKST 
0.05 VIDEO STRANI
9.15 OTROŠKA MATINEJA 

ŽIV ŽAV, 26. oddaja
10.05 ZGODBE IZ MEST: LIVNO, 

1/11
10.35 ŠENTVID PRI STIČNI: PEVSKI 

TABOR 90
10.45 VIDEOMEH
11.15 PEVSKI TABOR 90
11.25 KMETIJSKA ODDAJA TV NS
12.25 PEVSKI TABOR 90
13.35 VIDEOSTRANI
15.25 VIDEOSTRANI
15.35 PRISLUHNIMO TIŠINI
16.15 FORMULA 1, franc, nadal., 11/13
17.00 DNEVNIK 1
17.05 POSLOVNE INFORMACIJE
17.10 SCARAMOUCHE, amer. film
19.00 EP VIDEOSTRANI 
19.02 RISANKA
19.05 TV MERNIK
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 POT NA JUG, L del jugosl,- 

argent. koprodukcije
21.05 ZDRAVO
22.35 DNEVNIK 3
22.55 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
OPOMBA: 14.30 F1 za VN Mehike
10.00 Oddaja za JLA in igrani film —
16.30 Ilalia 90: SP v nogometu, osmina 
finala — 18.55 Ansambel Ivana Ruparja 
(ponovitev) — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Grad Tabor, sodobna TV legenda (dok. 
oddaja) — 20.40 SP v nogometu, osmina 
finala —23.00 Satelitski programi

TV ZAGREB
9.30 Poročila — 9.35 Risana serija —
10.00 Nedeljsko dopoldne za otroke —
11.00 Kmetijska oddaja — 12.00 Resna 
glasba —13.00 Nevarni zaliv (serijski 
film) — 14.00 Poročila — 14.05 Nedelj
sko popoldne — 16.05 Bitje, imenovano 
človek (ameriška poljudnoznanstv. serija)
— 17.00 Igrani film — 18.45 Šport Bil!y 
(risana serija)— 19.10TVsreča — 19.30 
Dnevnik 2 —20.00 Vrnitev Arsena Lupi
na (franc, naniz). 21.05 Zabavna glasba
— 21.35 Dnevnik 3 — 21.55 Dobro delo 
(dok. oddaja) —22.35 Poročila v angleš
čini — 22.40 Nočni program — 0.40 
Poročila

PONEDELJEK, 25. VI.
8.35 — 10.45 in 14.00 — 0.25 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK
9.00 SPORED ZA OTROKE
9.20 UTRIP
9.50 TV MERNIK

10.05 SREČANJE KOROŠKIH VIŽA- 
RJEV

10.35 VIDEO STRANI
14.15 VIDEOSTRANI
14.25 ZDRAVO, ponovitev
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev nada

ljevank
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 MOZAIK, ponovitev 

UTRIP
ZRCALO TEDNA

18.40 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

18.40 RADOVEDNI TAČEK: VRATA
18.55 CVETLIČNE ZGODBE
19.10 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 OSMI DAN V TEDNU, drama 

TV BG
21.10 OSMI DAN
21.55 DNEVNIK 3
22.15 POLETNA NOČ

MURPHY BROVVN, amer. na
dalj., 19/22
NEKDO JEZDI MIMO, ang. na- 
dajl., 7/13
LETEČI CIRKUS M. PYTHO 
NA, angl. naniz.,

0.15 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
16.40 SP v nogometu, osmina finala —
19.00 Kulturna dediščina: Rab — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Žarišče — 20.30 
Obsedenost — 20.40 SP v nogometu, 
osmina finala — 23.00 Sestanek na vrhu 
(zabavnoglab. oddaja)

TV ZAGREB
10.55 TV koledar — 11.05 Poletni pro
gram — 12.10 Igrani film — 14.35 Poro
čila — 14.45 Nočni program (ponovitev)
— 17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Izobraže
valni program — 17.50 Oddaja za otroke
— 18.20 Številke in črke — 18.40 Risan
ka — 18.45 Čas, ki živi: Matura (dok. od
daja) — 19.15 Risanka — 19.30 Dnevnik 
2 — 20.00 TV drama — 21.05 Zunanja 
politika — 21.35 Dnevnik 3 — 21.55 Po
ročila v angleščini — 22.00 Nočni pro
gram — 0.00 Poročila

TOREK, 26. VI.
8.35 — 10.25 in 15.00 — 0.20 TELE- 

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK

SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
ZGODBE IZ ŠKOLJE, 26. oddaja
9.30 MOZAIK, ponovitev 
OSMI DAN

10.12 VIDEOSTRANI
15.15 VIDEO STRANI '
15.25 ŽARIŠČE, ponovitev
14.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.13 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 F. NICOLINI: OČE BOM, itali

janska nadalj., 4/6
20.50 AKTUALNO: KAKO DO JE

DRSKIH SANJ — ZA ŠVED
SKO IN ZA NAS...

22.55 DNEVNIK 3
22.10 POLETNA NOČ

MURPHY BROWN, amer. naniz., 
10/22
NEKDO JEZDI MIMO, angl. na
dalj., 8/13
LETEČI CIRKUS M. PYTHO- 
NA, angl. naniz., 2/12 

0.10 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.40 SP v nogometu, osmina finala —
19.00 Slovenska ljudska glasbila in godci: 
Violinske citre — 20.00 Žarišče — 20.30 
Žrebanje lota — 20.35 SP v nogometu, 
osmina finala — 23.00 Satelitski programi

SREDA, 27. VI.
8.35 — 11.25 in 15.30 — 0.25 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK
9.00 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
9.10 PAMET JE BOJLŠA KOT 

ŽAMET
9.30 OSMI DAN V TEDNU, ponovi

tev TV drame
10.30 OČE BOM, italij. nadalj., 4/6
11.15 VIDEO STRANI
15.45 VIDEOSTRANI
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev na

daljevank
MURPHY BROWN, amer. naniz., 
20/22
NEKDO JEZDI MIMO, angl. na
dalj., 8/3
LETEČI CIRKUS M. PYTHO- 
NA, angl. naniz., 2/12

18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 ŽARIŠČE, ponovitev
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.10 RISANKA 
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 FILM TEDNA

BALADA GREGORIA CORTE- 
ZA, amer. film

21.55 DNEVNIK 3
22.15 POLETNA NOČ

MURPHY BROVVN, amer. naniz., 
21/22
NEKDO JEZI MIMO, angl. na
dalj., 9/13
LETEČI CIRKUS M. PYTHONA, 
angl. naniz., 3/12 

0.15 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 18.30 Alpe 
— Jadran — 19.00 Iz tujih kuhinj (iz
obraž. serija, 4/9) — 19.30 Dnevnik —
20.00 Žarišče — 20.30 Gala koncert ob 
otvoritvi SP v nogometu —22.00 Svet po
roča — 23.00 Satelitski programi

ČETRTEK, 28. VI.
8.35 — 10.50 in 15.00 — 0.25 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK
9.00 SPORED ZA OTROKE 

GRIZLI ADAMS, 11. del amer. 
naniz.

9.25 ZAKON V LOS ANGELESU, 4. 
del amer. naniz., ponovitev

10.10 ALPE JADRAN
10.40 VIDEO STRANI
15.15 VIDEOSTRANI 
15.25 ŽARIŠČE, ponovitev
15.55 POLETNA NOČ, ponovitev nada

ljevank
18.00 DNEVNIK 1
18.05 POSLOVNE INFORMACIJE
18.10 MOZAIK

TE PRESENETLJIVE ŽIVALI
18.40 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.10 RISANKA 
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 VNOVIČ V BRIDESHEADU, 

angl. nadalj., 8/13
20.55 TEDNIK
21.55 DNEVNIK 3
22.15 POLETNA NOČ 

0.15 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
16.00 Satelitski program — 18.50 Ravno
težje: Družbene dejavnosti na razpotju —
19.30 Dnevnik — 20.30 Boj za obstanek 
— 20.55 Mali koncert — 21.00 Rdeča 
violina (dok. oddaja) — 21.30 Večerni 
gost: Silvija Luks — 22.14 Regionalni 
programi TV Ljubljana: Studio Ljubljana

Najboljši radio
klubi Slovenije 

na Čatežu
Tekmovanje so orga

nizirali Brežičani
ČATEŽ OB SAVI — Brežiški ra

dioklub Elektron je bil v soboto, 16. 
junija, gostitelj in organizator repu
bliškega tekmovanja v amaterskem 
radiogoniometriranju in iskanju skri
tih radijskih oddajnikov. Po domače 
imenujejo to lov na lisico. Prišlo je 70 
udeležencev, med njimi 46 tekmoval
cev iz radioklubov širom po Sloveniji, 
poleg tega so sodelovali tudi gostje iz 
Bihača. Tekmovanjeje potekalo na 
gozdnatem pobočju Čateškega hriba. 
Po izjavi organizatoija Antona Hri
bernika je bilo precej zahtevno. Pio- 
niiji so iskali tri lisice, mladinci pet in 
ostali tudi po pet. 95. odst. tekmoval
cev je našlo vse lisice v predvidenem 
času. Ekipe so za tekmovanje vadile 
posebej. To je bil zaključni del spom
ladanskih tekmovanj, kamor so prišli 
le najboljši predstavniki regij. Pri or
ganizaciji sta pomagala radiokluba 
Sevnica in Zagoije.

Med senioiji je prvo, drugo in tretje 
mesto zasedel Radioklub Domžale. 
Med juniorji je zmagal RK Tacen, 
drugo in tretje mesto pa je osvojil RK 
Amater Sevnica. V kategoriji žensk je 
osvojil prvo mesto RK Ormož, drugo 
RK Domžale in tretje RK Novo me
sto. Pri veteranih so se na prva tri me
sta uvrstili RK Ormož, RK Trbovlje 
in RK Slov. Konjice.

Svobodno tekmovanjeje bilo hkra
ti regijsko prvenstvo za regijo Zasav- 
je-Posavje. Pri junioijih je zasedel L 
in 2. mesto RK Amater Ševnica, 3. in 
4. mesto pa RK Elektro Brežice. Pri 
seniorjih je prvi dve mesti osvojil RK 
Sevnica, pri pionirjih izven konku
rence pa 1. in 2. mesto Elektron 
Brežice.

Brežiški Elektron sodeluje na teh 
tekmovanjih pet let. Pionirji so se na 
republiškem tekmovanju mladih teh
nikov v maju letos uvrstili na 9. in 12. 
mesto, kar je za Brežice lep uspeh. 
Brežičani so imeli letos prvič v rokah 
organizacijo in udeleženci so jim izre
kli priznanje, ker so zelo dobro poskr
beli za prijetno počutje tekmovalcev 
in gostov.

Z lučjo išče 
prazen lokal 
sredi mesta

V Brežicah stiska za 
poslovne prostore
BREŽICE — Izdelovalec usnjene 

galanterije Štefan Jakševac je prišel v 
Brežice pred četrt stoletja. Bil je edini 
torbar v mestu. Delavnico s prodajal
no je najel v starem središču. Zadnje 
čase sam ne dela več. Obrt je prepustil 
ženi, poklicno tradicijo pa nadaljuje 
hčerka Darinka, ki seje torbarstva iz
učila pri njem. Ta se zdaj boji, da bo

Z materjo že vse leto iščeta nov lo
kal, po možnosti na glavni ulici ozi
roma znotraj starega mestnega jedra, 
vendar nimata veliko upanja. Intere
sentov je veliko, predvsem za trgovi
ne, o tem, kdo bo dobil prvi izpraz
njeni prostor, pa bo odločala komisija, 
pri stanovanjski skupnosti.

Darinka Jakševac
Darinka bi se umaknila na kako 

dvorišče, če ne bi bila vezana na pro
dajalno, a bi se ji manjši obisk preveč 
poznal pri dohodku.

»Že tako zaradi krize z mamo 
močno občutiva zastoj,« je dejala, »in 
kupna moč ljudi se vidno manjša, saj 
so dnevi, ko sprejmem eno ali dve po
pravili, prodam pa le eno torbico in 
dva usnjena pasova. Ti so pri meni 
bolj poceni kot v trgovinah. Tudi s 
konkurenco moram računati, saj so 
prodajalci na tržnici precej cenejši. 
Najbrž imajo za domačo obrt zelo 
majhne dajatve, kajti pri nabavi slabše 
kakovosti usnja ali skaja ne morejo 
prihraniti tolikšne razlike. Rešuje jih 
tudi to, da nimajo stroškov z lokali in 
delavnicami.

Torbarka Darinka ima rada svoj 
poklic. Najraje dela z naravnim us
njem. Modele dobi pri svojih zagreb
ških sorodnikih, ki redno obiskujejo 
sejme v Italiji in Nemčiji, ali pa po
vzame modele iz revij, da sledi novim 
oblikam, ne pa ekstremni modi, ki v 
tako majhnem mestu nima odje
malcev. j x.

ostala brez prostora, ker bodo v seda 
njem odprli novo dejavnost.

Za dokončno odprtje Roga
Z ustanovnega občnega zbora SDZ občine Kočevje

KOČEVJE - Na ustanovnem ob
čnem zboru kočevske podružnice SDZ 
11 junija so bili izvoljeni v izvršilni od
bor naslednji člani: Franc Bartolme 
(predsednik), Dušan Oražem, Peter 
Klun, Mojca Ahac, Ivan Bartolj, Boris 
Pregelj, Štefan Papež, Vesna Grgurič in 
Tone Dragoš. S tem je prenehalo delo 
dosedanjega začasnega izvršilnega od
bora, ki je nabral prve člane in izvedel 
priprave za volitve. Izvolili so še delega
te za republiški kongres SDZ.

Ugotovili so, da so marsikaj, kar so 
obljubljali v predvolilnem boju, uresni
čili ali pa uresničujejo (tudi odprtje Ko
čevske Reke in Kočevskega Roga), 
marsikaj pa je še treba izpolniti (dokon
čno odprtje Roga, ukinitev 3-odstotnega 
davka za JLA itd.). Odprtje Kočevske 
Reke so primerjali s padcem berlinske
ga zidu in menili, daje tam obljubljeno 
veselico dolžan izpeljati slovenski De
mos, medtem ko bo občinski pripravil

NAMESTO »DELAVSKEGA« DEŽ
JA PRAVO NEURJE — Sevničani so 
poimenovali dež, ki kot po pravilu rosi 
okoli 14. ure, kar delavski dež. Toda 
pretekli petek, ko seje utrgal oblak ne
kje nad Sv. Rokom, seje zmerno dežev
je po 13. uri sprevrglo v močan naliv. 
Voda je spremenila nekatere sevniške 
ulice v potoke in manjše reke, najhuje 
pa je bilo stanovalcem Prvomajske in 
Drožanjske ceste. Sevniški gasilci so 
imeli polne roke dela pri optiku Bauti- 
nu, Sotošku, Mačku, Jazbecu, Kelnari- 
ču, Trbovcu, v Kopitarniški hiši, v go
stilni Na križišču, kjer so črpali vodo in 
reševali plavajoče hladilnike in kar seje 
sploh dalo rešiti. Na posnetku: hiša Do- 
lenjškovih, obdana z vodo skoraj kot 
nekoč pri ljubljanskih koliščaijih. (Fo
to: P. P.)

svoj piknik za člane in simpatizerje ter 
vse ljudi dobre volje predvidoma nekje 
drugje (Mozelj, Dolga vas). Posebno so 
poudarili, da mora biti njihova stranka 
v bodoče bolj aktivna, da se jo mora 
bolj čutiti povsod in da morajo biti člani 
njihove stranke zastopani v vseh repu
bliških komisijah, ki delujejo za območ
je kočevske občine.

Dogovorili so se tudi, da skupaj z 
Demosom obdrže sedanje prostore in 
da bodo do konca dopustov uradne ure 
za člane in druge vsako prvo sredo v 
mesecu od 16. do 19. ure, kasneje pa 
predvidoma vsako drugo sredo. Po
klicno zaposlenih ne bodo imeli. Člana
rina znaša 100 din za 6 mesecev, za štu
dente 50 din, za brezposelne in vse, kije 
ne morejo plačevati, pa članarine ne bo.

J. P.

SINDIKAT BREZ 
KONKURENCE

KOČEVJE — V Svobodne sindika
te Slovenije se je v kočevski občini do
slej včlanilo okoli 2.500 zaposlenih v 
družbenem sektorju zasebnikov in za
poslenih pri obrtnikih. V občini je zapo
slenih 7.800. Včlanjevanje se nadaljuje 
in pričakujejo, da bodo pridobili v član
stvo okoli 50 odstotkov vseh zaposle
nih, in to v vseh 12 panožnih odborih, 
kolikor je v občini tudi dejavnosti. V 
občini ne delujejo neodvisni ali kaki 
drugi sindikati. Dosedanji občinski svet 
ZS je imel doslej zaposlene 3 delavce.

NI DENARJA 
ZA POLITIKE

KOČEVJE — Finansiranje poi č- 
nih organizacij občine Kočevje bo .c 
skromno, da si ne bodo mogle več , i- 
voščiti toliko poklicno zaposlenih. )d 
1. maja dalje dobivajo stranke na m sec 
dotacije z ozirom na število odbornikih 
mest v DPZ občinske skupščine, in si
cer: Demos in ZKS-SDP po 20.403,50 
din, ZSMS 10.846 din in SZDL
8.134,50 din. Večina funkcionarjev je 
zdaj prijavljena na zavodu za zaposlo
vanje.

Stari most bodo obnovili
Ob koncu naslednjega leta bo spet usposobljen z 

ves promet — Obnovo vodi Gradis Ljubljana
BREŽICE — Brežičani so zelo na

vezani na stari železni most čez reko 
Krko in Savo, saj predstavlja eno izmed 
tistih točk, po katerih lahko vsakdo 
prepozna njihov kraj. Odkar je mesto 
razglašeno za kulturni spomenik, spada 
tudi most med kulturne in tehnične 
spomenike. V preteklem tednu so ga 
zaprli tudi za pešce in na njem so se po
javili prvi stroji.

Železni most čez obe reki, ki se steka
ta v eno strugo pri Brežicah, je bil zgra
jen v letih 1906—1908, za časa Franca 
Jožefa. Grajen je bil po tedanjih stan
dardih. to je za širino naj večjega topa v 
stari Avstro-Ogrski. V 50. letih so ga 
začeli popravljati, v zadnjih dvajsetih le
tih pa ni bil deležen nobenih izboljšav. 
Njegove železne loke je razjedala sol in 
pospešila njegov propad. Ob koncu 70. 
let so most občasno zapirali za promet, 
dokler niso pred tremi leti prepovedali 
vsega prometa po njem razen za pešce 
in kolesarje.

V tem času ljudem v strokovni službi 
in delegatom v cestni skupnosti ni 
zmanjkalo volje. Vztrajali so na obnovi 
mostu, zbirali projekte za sanacijo in 
meritve. Najboljši projekt je izdelal In

štitut za metalne konstrukcije. Posebne 
zasluge pri tem ima inž. Matijevič, kije 
izoblikoval predlog, po katerem bodo 
pri obnovi potrebovali bistveno manj 
jekla, kot so predvidevali ostali projekti. 
Na osnovi takega projekta so iskali 
sredstva in pri tem naleteli na dokajšnje 
razumevanje Republiške skupnosti za 
ceste.

Glavni izvajalec del na mostu bo 
Gradis Ljubljana, ki bo očistil most. 
zamenjal uničene kovinske dele, poskr
bel za večkratno antikorozivno zaščito 
in dokončno prebarval most. Most bo 
dobil tudi novo ploščo iz posebnih be
tonov, da bo sposoben prenesti enake 
obremenitve kot prej (do 6 ton). De- 
montažo betonske in asfaltne plošče so 
začeli v preteklem tednu, dela, predvi
dena za letošnje leto, pa bodo končali 
do novembra. Načrtujejo, da bosta v le
tošnjem letu gotova prva dva loka na 
mostu čez Savo, kar bo stalo okrog 5 
milijonov dinarjev. Most bo čez zimo 
spet odprt za pešce in kolesaije. Dela se 
bodo nadaljevala že naslednje leto, ko 
naj bi obnovo tudi zaključili. Most bo 
ob koncu naslednjega leta usposobljen 
za ves promet.

B. D.

Dobra polovica v sindikatu
avci se včlanjujejo v Zvezo svobodnih sindikatov 
— Se nejasnosti z organizacijo, delitvijo dela

Delavi

NOVO MESTO — V Zvezo svo
bodnih sindikatov Slovenije se je v no
vomeški občini do sedaj včlanilo že 
okrog 14 tisoč zaposlenih oz. če upošte
vamo še delavce tistih podjetij (ŽTO, 
Zavarovalnica, Elektro itd.), ki se včla
njujejo preko svojih central v Ljubljani, 
še dober 1000 več, skupaj dobra polo
vica vseh zaposlenih.

Akcija včlanjevanja v t.i. Ravnikov 
sindikat poteka dobro v vseh večjih no
vomeških podjetjih. Praktično povsod 
se je že več kot polovica delavcev odlo
čila, da se tudi zdaj, ko gre za dejanje 
svobodne izbire, vključi v ta sindikat. 
Akcija včlanjevanja v svobodne sindi
kate skratka še ni zaključena, do konca 
junija pa računajo na članstvo okrog 
treh četrtin delavcev.

Predsednik novomeškega občinske
ga sindikalnega sveta Igor Vizjak pravi, 
da je odnos poslovodstva do sindikata 
in do včlanjevanja delavcev v glavnem 
dober, večinoma celo poudarjajo, da si 
želijo pametnega in dobro organizira
nega sogovornika. Jeseni pa namerava
jo znotraj sindikata organizirati tudi 
upokojence. Naj še omenimo, da so v 
novomeških podjetjih prisotni tudi dru
gi sindikati, ki so v Sloveniji, vendar se, 
kolikor je znano, s kakšnim množičnim 
članstvom ne morejo pohvaliti. Svo
bodni sindikati nimajo čisto nič proti tej 
pluralnosti, ne mislijo pa sklicevati se

stankov z delavci in agitirati za druge, 
kot so nekateri pričakovali oz. kar za
htevali, češ da tam, kjer je velika večina 
v ZSSS, nekaj ni v redu!

Organiziranost svobodnega sindika
ta sicer tudi še ni povsem jasna. Vizjak 
pravi, da bodo delali predvsem za sin
dikate dejavnosti in temu naj bi bila pri- •

• Predsedstvo občinskega sveta ZSS 
Slovenije Novo mesto je na seji pre
tekli torek potrdilo predlog za podeli
tev letošnjih priznanj »srebrni znak 
ZSSS«. Na seji sveta konec junija ga 
bodo prejeli: Marjana Vidic (Zdrav
stveni center), Danijel Brezovar (OS 
Grm), Albert Mervar (Gorjanci), Ja
nja Krhač (Novoteks) in Leopold 
Fink (G1P Pionir).________________

lagojena organiziranost. Bili naj bi ob
močni servis za sindikate dejavnosti, 
trudijo se, da bi bila Dolenjska obrav
navana enotno. Zaradi nedorečenosti 
so tudi težave s financiranjem in plače
vanjem članarine. Nekateri bi na primer 
odvajali članarino neposredno repu
bliškim odborom, ti pa še nimajo žirc 
računov in je problem tu. Sicer so no 
vomeški svobodni sindikalisti prepriča 
ni, da jih niti ni treba, če bo denarja le u 
njihove plače, ne pa tudi za izvajanji 
obsežnega in potrebnega programa.

Z. L. - D
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IZ NKŠIH OBČIN
Več kot 200 tovornjakov nesnage

V krški občini se bliža koncu velika — in tudi draga — očiščevalna akcija

9/* Jfc
tJtaeUviSUnr 

liuj&

KRŠKO — Blizu sto črnih odlagališč za smeti sta odkrila Drago Bučar s 
krške občine in Franc Junkar iz Kostaka, ko sta dobila nalogo izvršnega sveta, 
naj odkrijeta vsa ta odlagališča. Ampak to so samo večja odlagališča, bržkone 
pa je še veliko manjših. Kljub vsemu pa je treba priznati, daje dosedanji izvršni 
svet začel eno izmed velikih akcij, ki bi jo lahko zapisali v anale krške občine.

Akcija čiščenja črnih odlagališč se je 
začela 9. aprila in sedaj tik pred koncem 
junija še vedno ni končana. Kako za
htevna naloga je to bila, lahko priča že 
dejstvo, da je domala nemogoče dobiti 
Draga Perca, vodjo enote Snaga v kr
škem Kostaku, kije s svojimi ljudmi in z 
najetimi sezonci začel to veliko delo. 
Domala vse dni je namreč na terenu, 
kjer z 10 ali 15 delavci, s traktorji, ka
mioni in drugimi tehničnimi sredstvi 
spravlja na plan nesnago, ki sojo ljudje 
metali v globeli v gozdovih in na 
travnikih.

»Veliko črnih odlagališč sem že po
znal. Največja so vsekakor bila okoli 
črpališča za krški vodovod na Drno
vem, pa na Belem bregu desno in levo,« 
pripoveduje Franc Junkar, inž. varstva 
pri delu v Kostaku. »Kar sva z Bučar
jem videla, je presedalo najine najhujše 
predstave. Na črpališču so bile cele gore 
zavržene bele tehnike, plastičnih posod 
od škropiv, jogijev in podobno. Podob-

DOLENJA VAS ŠE ČAKA 
ODGOVOR

KRŠKO — Krški odborniki so bili 
ja zadnjem zasedanju spet kar glasni in 
živahni. Branko Vodopivc iz Dolenje 
vasi, je zahteval, da vlada vendarle vsaj 
nekaj odgovori na že davno poslano (1. 
2. 1990) odprto pismo krajevne skup
nosti. Vprašal je tudi, kakšna je zadol
ženost sklada stavbnih zemljišč in 
občinskega proračuna glede na velike 
investicije. Vodopivca je še zanimalo, 
kaj je z izgradnjo zdravstvenega doma 
in doma upokojencev. Martin Češnje- 
var z Rake pa je dejal, da v občini ni na
rejena nikakršna primopredaja. Menil 
je, daje treba narediti pregled vseh de- 

' legatskih vprašanj, zanimalo gaje tudi, 
po kakšnih merilih in po kakšnih cenah 
je krški Savaprojekt dobil naročilo za 
izdelavo pomembnejših občinskih li
stin, pa tudi, kaj je z roki in kakšne stro
kovnjake ima Savaprojekt.

NA SREČO JE DOVOLJ 
KAKOVOSTNEGA 

ROSEJA
METLIKA — Na trgu so vsa vina 

metliške Vinske kleti lanskega letnika 
razen laškega rizlinga in vrhunske met
liške črnine; laški rizling je letnik 88, čr
nina pa celo 87. Ti vini, zlasti vrhunska 
metliška črnina, vedno prideta na trg 
pozneje, malo uležani. Z vrhunsko čr
nino bo letos tako in tako težko, ker lani 
tega vina v Vinski kleti niso pridelali. 
Zaradi količinsko slabe lanske letine bo 
kmalu zmanjkalo tudi belokranjca, ki 
pa ga bo na trgu lahko nadomestilo 
ozeljsko belo, kije tako po okusu, vonju 
in sortnem sestavu zelo podobno belo- 
kranjcu. Na srečo pa imajo v kleti do
volj kakovostnega belokranjskega rose- 
ja, katerega prodaja se zaradi svežine in 
prijetne kisline poveča zlasti v poletnih 
mesecih.

noje bilo tudi pri Malem Podlogu, Kal- 
cih — Naklem, kjer smo našli na sme
tišču celo nekaj dni crknjeno tele.« Zelo 
veliko smetišče je bilo tudi za streljaj 
stran od vasi Zdole, kjer je bilo v globeli 
pod cesto za nekaj tovornjakov avto
mobilske pločevine, zavrženih pralnih

Franc Junkar

strojev in hladilnikov. Delavci so vlačili 
navlako iz globine s pomočjo jeklene 
vrvi in vitla.
»Taka akcija je seveda zelo draga,« je 

povedal Junkar. Z vseh smetišč je bilo 
odpeljanih za 200 do 300 tovornjakov 
smeti, ki jih je bilo treba z veliko truda 
izvleči na plan in do ceste.« Končni 
obračun sicer še ni narejen, ampak prvi 
račun, poslan na občino, je presegal mi
lijon dinarjev. »Kljub velikim stroškom 
pa lahko rečem, daje bil za tako akcijo 
že skrajni čas. Ljudje so bili navdušeni 
nad uspehom akcije, pozdravili pa so 
tudi to, da je Kostak pripeljal v vasi 
kontejnerje, kamor so odlagalli preosta
le odpadke.«

Žal se kljub temu dogaja, da ljudje še 
vedno vozijo smeti na črna odlagališča. 
K temu jih naravnost spodbuja že dej
stvo, da znaša kazen za tak prekršek, ki 
pa ga le redko odkrijejo, le 50 par. Za 
odvoz kovinskih odpadkov ni posebej 
zainteresirana niti krika Surovina, kjer 
so nam povedali, da s pločevino ne za
služijo niti toliko, da bi pokrili stroške 
prevoza. Za take surovine se namreč 
zanimajo le Zahodni Nemci, ki so do
volj bogati, da se jim tako pločevino 
splača predelovati.

J. S.

Zvečanje bremen družin?
Z majem za 35 odst. dražji vrtec — Od vse revnejših 

staršev naj bi iztržili še več denarja
NOVO MESTO — Po 120-odstotni 

podražitvi prispevka staršev za otroke v 
vrtcih v začetku letošnjega leta so se 
oskrbnine z majem spet podražile, višje 
so povprečno za 35 odstotkov.

Z majem so sicer na novo odmerili 
prispevek staršev za oskrbo v vrtcih, kar 
na osnovi sporazuma o socialnovar
stvenih pravicah naredijo redno enkrat 
na leto. Tokrat so ga odmerili na osnovi 
povprečnega dohodka na družinskega 
člana v letu 1989, ki so ga preračunali 
na sedanjo vrednost, in sicer tako, da so 
ga povečali za 256 odstotkov, za koli
kor so bili povprečni slovenski januar
ski osebni dohodki večji od lanskih. Kot 
rečeno, so oskrbnine v vrtcih in pri
spevki staršev višji za 35 odstotkov, 
drugače je le za družine, kjer so se do
hodkovne razmere bistveno spremeni
le. Te pa so upravičene do odmere pri
spevka od trenutnih dohodkov.

Nova ekonomska cena za malčke do 
dveh let je 3.185 din, za otroke od dveh 
do treh let 2.872 in za otroke od treh do 
sedmih let 2.240 din. Za najmlajše pri
spevajo starši največ 1.356 din, za sred
nje 1.239 in za starejše 1.120 din. Naj
nižji prispevek staršev je cena živil — 
dnevno znaša 19,20 din — in desetina 
polnih oskrbnih stroškov. Tako znaša 
najnižji prispevek staršev za cel mesec 
za naj mlajše 596,40 din, za srednje 
584,70 in za starejše predšolske otroke 
572,80 din.

Kljub tej podražitvi se v novomeških 
vrtcih bojijo, kaj bodo prinesli novi 
predlogi za znižanje prispevnih stopenj 
oz. razbremenjevanje gospodarstva.

Dejstvo je, da so v preteklih mesecih 
umetno omejevali materialne stroške, 
delno so odložili vzdrževanje in nabavo 
vzgojnih sredstev, racionalno tečejo 
programi za otroke, ki niso vključeni v 
vrtec, itd. Valorizaciji oskrbnin so se iz
ogibali do zadnjega, čeprav prispevki 
staršev znašajo le še 16 odstotkov celot
nih prihodkov Vzgojnovarstvene orga
nizacije. Razlog temu je pač slaba so
cialna struktura otrok v vrtcih, saj ob 
vse nižjih osebnih dohodkih in še vedno 
velikem pomanjkanju prostora v vrtcih 
za vse otroke, ki bi tja radi, le nekaj od
stotkov staršev sodi v kategorijo plače
vanja polne oskrbe.

Z. L.-D.

BILI SMO V BOLNIŠNICI
V mesecu maju smo šli v bolnišnico. 

Ogled je organizirala medicinska sestra 
tov. Balabanova, mamica našega sošolca. 
Najprej nas je dr. Branka Stracenski pelja
la na ultrazvok. Da smo videli, kako apa
rat deluje, je pregledala sošolca Darka. Bi
li smo presenečeni, ko smo na ekranu 
zagledali žočnik, jetra in ledvice. Potem 
smo z zanimanjem gledali, kako so z rent
genom slikali bolno pacientko. Dr. Ste- 
klasa nam je razkazal kirurško ambulanto. 
Delo v bolnišnici nam je bilo všeč. Zado
voljni smo se vračali v šolo. Osebju bol
nišnice, ki nam je pripravilo zanimivo in 
prijetno urico, se najlepše zahvaljujemo.

Učenci 4. a OS XV. divizije 
Grm, Novo mesto

KORISTNO
SODELOVANJE

Mateja, Renata, Anica in jaz smo se 
odpeljale v tovarno Dana na Mimi. Tam 
nas je vratar napotil v kemijski laboratorij. 
Sprejela nas je tov. Hana. Povedala nam 
je, da bomo v mikrobiološkem laboratori
ju ugotavljale prisotnost mikrobov v vodi. 
To smo naredile po predpisanem postop
ku in na koncu ugotovile, da vode ne bo 
treba klorirati. V laboratoriju smo ugoto
vile še, daje voda zelo trda in brez mehča
nja neprimerna za izdelavo sokov. V to
varni smo se naučile veliko novega in 
upam, da nam bo to koristilo pri kemiji in 
biologiji.

MATEJA AHLIN, 7. r.
OŠ dr. Pavla Lunačka 

Šentrupert

UDELEŽIL SEM SE 
ZMAJEVIH IGER

S svojim profesorjem srbohrvaščine 
Jožetom Zupnom sem odšel v Novi Sad. 
Tam smo si udeleženci najprej ogledali 
začetek Zmajevih iger. Po ogledu mesta 
smo se ponovno zbrali na kraju prireditve 
»Ko bi otroci imeli krila«. Nato pa je zaži
vela Zmajeva ulica, kjer so se vrstile za
bavne prireditve, hkrati pa so podelili 
Zmajevo palico za eno leto pesnikoma 
Mošu Odaloviču in Draganu Raduloviču. 
Naslednjega dne smo se pogovarjali o 
branju za značko. V prostem času sva si 
ogledala ptrovaradinsko trdnjavo, po
zneje pa še eno prireditev. Na Zmajevih 
igrah so izbrali tudi najlepšo pesem Jugos
lavije za 1990. leto. Čeprav je bila pot na
porna, Zmajevih iger ne bom pozabil.

MARJAN JAKLIČ, 5. r.
OŠ dr. Pavla Lunačka 

Šentrupert

OPEKARNA NOVO MESTO P o Zalog 21
OPEKARNA NOVO MESTO p. o. Zalog 21, 68000 Novo mesto
Tel. n. c. (068)21-403,22-291 • Komerc. vodja 84-644 • Telefax: 068/21 -490

IZREDNO UGODNA 
PONUDBA

TU SMO IN VAS PRIČAKUJEMO. 
SVETUJEMO VAM PRI IZBIRI MATE
RIALOV IN PO PROJEKTU IZRAČU
NAMO POTREBNE KOLIČINE. ORGA
NIZIRAMO DOSTAVO IN RAZKLADA
NJE PALETIRANIH IZDELKOV.

Cenjene stranke obveščamo, da nudimo po ugodnih cenah in s popustom na
slednji material:

— BH 8 in BH 7
— porolit 8
— porolit 12
— modularni blok 6/1
— tuljave
— vinogradniške stebričke
— strešnik Vinkovci
— strešnik Bramac
— perlit
— bobrovec
— siporex
— okna lesna
— hidroizolacijo
— keramične ploščice.

Vse blago dajemo na 6-mesečno obročno odplačevanje.

(Velja tudi za člane Stanovanjske zadruge Šentrupert.)

INTERMARC
Prodajni oddelek na Zagreb
ški cesti 21 v Novem mestu. 
Tel.: 068/24-663 vam nudimo 
oljne gorilnike ECOFLAM 
Minor-4,22—53 kW po najni
žjih trenutnih cenah. Nahrbt- 
ne kosilnice Alpina.

Obiščite nas! I

V času od 19. maja do 7. junija so v no
vomeški porodnišnici rodile: Albina 
Franko iz Velikih Brusnic —Matica, Me
lita Šantej iz Šentruperta — Majo, Marija 
Ogulin iz Osojnika — Amona, Jožica 
Kurnik z Rovišč — Ireno, Mihaela Turk z 
Roj — Ambroža, Ljubica Ladešič iz Lip
nika — Danijela, Jožica Vovko iz Velikih 
Poljan — Jožeta, Jožica Gorše iz Obrha
— Marka, Branka Gerkšič s Suhorja — 
Roka, Jožica Hrovat iz Krmelja — Tade
jo, Boža Stopar z Griča — Matjaža, Rena
ta Majcen iz Šm. Toplic — Matija, Majda 
Avguštinčič z Vrhtrebnjega — Katjo, Bo
ža Kapušin s Krasinca — Romano, Ivan
ka Vencelj iz Gor. Nemške vasi — Laro, 
Marija Kramarič iz Dol. Toplic — Deja
na, Mirica Starešinič iz Brihovega — Ma
ria, Silva Furlan iz Gor. Prekope — Anjo, 
Rozalija Gorenc iz Srednjega Grčevja — 
Rozalijo, Mateja Sebanc s Trščine — Mi
ha, Jožica Tericaj iz Herinje vasi — Kar
men, Anica Penič iz Metlike — Nenada, 
Marta Božič iz Črešnjic — Martino, Joži
ca Gregorač iz Ceija — Mateja, Mateja 
Papež iz Črnomlja — Saša, Marica Prija- 
novič — Tonkovič iz Tribuč — Urbana, 
Slavka Ilič s Starihovega Vrha — Darka, 
Milena Volk iz Gabija — Karmen, Sabi
na Ramač iz Vel. Gabra — Jolando, Mi
lena Golob iz Krmelja — Vanjo, Martina 
Sinkovič z Mirne — Lucijana, Ana Hro
vat iz Klečeta — Mirana, Liljana Ferenac 
iz Ceija — Ines, Romana Križan iz Vr
hovcev — Valentina, Nevenka Tuček iz 
Vrhovca —Aleksandra, Bernarda Bokal 
iz Radovlje — Mateja, Mojca Plantan iz 
Žužemberka — Damjana, Jožica Župan 
iz Brestanice —Evo, Sonja Avguštinčič iz 
Mirne Peči — Roka, Helena Jakobčič iz 
Dobravice — Aleksandra, Veronika Žu
žek iz Svinjskega —Petro, Mirica Rud- 
man iz Obreža — Franja, Daija Strnad z 
Dvora — Primoža, Silva Žabkar iz Ko
stanjevice — Nejca, Vera Koželj iz Zalisca
— Marka, Maja Vlašič iz Jankovičev — 
Sama, Cvetka Ravbar iz Stranske vasi — 
Borisa, Marjeta Gabrijel iz Trebnjega — 
Urbana, Nevenka Boldin iz Breznika — 
Josipa, Ljudmila Lopatec iz Velike Loke

— Jasno, Milena Nahtigal iz Dešeče vasi
— Petro, Alenka Jevšnik iz Brestanice — 
Nejca, Slavka Medle iz Gabrja — Gregor
ja, Zdenka Saje iz Dolenje vasi — Kar
men, Anica Fekonja z Dol. Dobrave — , 
Aleša, Stanka Barbič iz Šutnega — Tanjo, 
Ankica Jakič iz Kašta — Majo, Bernarda 
Krajac iz Blaževcev — Alena, Sonja Ko- | 
vačič iz Hrastulj — Gorazda, Dragica Is
kra iz Dol. Ajdovca — dečka, Dijana Peč- I 
jak iz Stavče vasi — deklico, Vera Ivanež 
iz Gabrja — dečka, Zora Ferko iz Ozlja j
— deklico in Slavica Miklavž iz Podbočja 1
— deklico.

IZ NOVEGA MESTA: Vida Kalem z j 
Ljubljanske 21 — Kristjana, Renata Gač- ’ 
nikzDrske 12 —Jureta,EvicaKossKr- i 
ke 17 —Marka, Danica Vovko iz Šmihela ; 
30 — Tjašo, Tamara Mirt iz Sokolske 3 j
— Jalena, Marjeta Barborič, K Roku 86
— Petro, Mirjana Simič iz Jerebove 16/a
— Mirelo, Maijeta Cerjak iz Levstikove 3 j
— Simona, Brigita Štepec, V Brezov log 
10 —Natašo, Zvonka Gotlib, Slavka ; 
Gruma 40 — Sandro, Janja Cimrmančič
s Šmihelske 13 — Blaža, Zora Rajak, Ce- j 
sta Brigad 9 — Jeleno.

ČESTITAMO!

EGS IN STEKLINA

KOČEVJE — Območje občine Ko
čevje sodi gotovo med tista območja v 
Sloveniji, ki jih najbolj ogroža steklina 
in tudi najdalj. Zadnjo steklo žival (lis
jaka) so pred kratkim pobili v vasi Čep- 
lje na območju LD Predgrad. Lisjak se 
je tepel s psom in oba so pokončali.

Po Sloveniji bodo te dni začeli na
stavljati vabe za lisice, ki so neke vrste 
cepivo proti steklini. To akcijo financira 
Evropska gospodarska skupnost. Ta 
skupnost je tudi odločila, da bo akcija 
opravljena najprej na naših severnih in 
zahodnih mejah in šele nato ob meji s 
Hrvaško, ker ta naša republika ni pri
stopila k tej akciji EGS. Tako bo ob
močje ob hrvaški meji in tudi kočevske 
občine, ki ga steklina najbolj ogroža, 
prišlo zadnje na vrsto.

Še nimate satelitskih programov?
Pokličite SATEX, d.o.o. Maribor, Vinarska 3/b
- v zalogi več vrst individualnih satelitskih 
sistemov
- montaža in dobava takoj, garancija 1 leto 
Vse informacije po tel. (062) 20-244 in 27-090.

PASTIRČKI V TRBOVLJAH — Te dni je bilo v Trbovljah republiško sreča
nje otroških folklornih skupin, na katerem so se predstavili tudi otroška fol
klorna skupina novomeškega Kresa, strejša FS iz črnomaljske OS Mirana Jar
ca ter selniški pastirčki, ki so se najbolje odrezali tudi na črnomaljski reviji. Mali 
Dolenjci so dostojno predstavili ljudsko izročilo, pesmi, plese, igre, običaje, 
Semičani (na fotografiji) pa so pokazali tudi, kako se igra na ljudske inštrumen
te, med drugim tudi na gudalo. (Foto: M. B.-J.)

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

za občine 
Črnomelj,

METLIKA, NOVO 
MESTO. RIBNICA. 

IN TREBNJE

V 7. številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z datu
mom 26. maj 1990, so objavljeni naslednji dokumenti:

OBČINA ČRNOMELJ
— Objava imen izvoljenih delegatov v zbore skupščine občine 

Črnomelj
— Sklep o javni razgrnitvi osnutka prostorskih ureditvenih pogojev 

za ureditveno območje Črnomlja in naselij Vojna vas, Svibnik, 
Kočevje, Kanižarica in Blatnik

OBČINA METLIKA
— Poročilo o izidu glasovanja za izvolitev delegatov v družbeno

politični zbor skupščine občine Metlika (22. aprila 1990)
— Poročilo o izidu glasovanja za izvolitev delegatov v zbor krajev

nih skupnosti skupščine občine Metlika (22. aprila 1990)
— Poročilo o izidu glasovanja za izvolitev delegatov v zbor zdru

ženega dela skupščine občine Metlika (12. aprila 1990)

OBČINA RIBNICA
— Sklep o valorizaciji davčnih osnov v odloku o davkih občanov
— Objava izidov glasovanja v zbore skupščine občine Ribnica 

dne 12. in 22. aprila 1990
— Spremembe in dopolnitve pravilnika o oddajanju stavbnega 

zemljišča na območju občine Ribnica
— Odlok o določitvi nalog, ki jih od 1.1.1990 začasno opravljajo 

organi samoupravnih interesnih skupnosti

OBČINA TREBNJE
— Objava imen izvoljenih delegatov v zbore skupščine 

občine Trebnje

TOZD PPL Straža

Novoles, TOZD PPL, obrat TPI Soteska, obvešča cenjene kupce, da bo od 26. 
6. 1990 dalje odprta maloprodaja v obratu Soteska, kjer bodo lahko kupili 
naslednje artikle v II. klasi:

— samonosilne police (bela, rdeča, rumena, črna)
— obodi omaric (bela, rdeča, rumena, imitacija lesa)
— stenske obloge (bela, imitacija lesa)

Delovni čas maloprodaje bo od 7. do 14. ure vsak delovni dan.

Se priporočamo!
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MAXMEDIA
Močnejši kot spomin je svetlobni elektronski displaj na hotelu 
Kandija — od 6. do 22. ure

VERJEMITE!
Pri 4800-ti objavi vašega ekonomsko-propagandnega sporo
čila vas bo potencialni potrošnik tako »sit«, da se bo oglasil. 
Ostalo je odvisno od vas.
160 objav dnevno 170,00 din
1100 objav v tednu 1.190,00 din
4800 objav v mesecu 5.100,00 din — popust

Informacije in naročila: tel. 21-466.

■
3

Če ste podjetniško usmerjeni in imate sposobnost preskoka iz 
povprečja v razgibano podjetniško življenje, vas

q[&bm
PROIZVODNO IN TRGOVSKO PODJETJE, p. o.
61330 KOČEVJE, Tomšičeva ul. 13

vabi, da se na podlagi sklepa Odbora podjetja prijavite na obja
vo za:

1. - VODJA RAZVOJA PODJETJA OPREMA
— 1 delavec
Dejavnost organiziramo kot novo štabno funkcijo pri predsed
niku podjetja. Od kandidata pričakujemo sposobnost, da bo 
znal visoko raven evropskih dosežkov, oplojeno z lastno ustvar
jalnostjo, prenašati kot kompleksne inovacije v naše razmere in 
imeti posluh za tržno naravnanost razvoja.

Mi. Pogoji:
— Visoka ali višja izobrazba tehnične smeri s poudarkom na 

inovativni in koordinativni sposobnosti

r 1. - VODJA ZUNANJE TRGOVINE V TRŽE
NJU — 1 delavec
Da bi učinkovito opravljal svoja dela, pričakujemo od kandidata 
poznavanje zunanjetrgovinskih predpisov in aktivno znanje 
dveh svetovnih jezikov ter znanja, ki ustrezajo zahtevnosti tega 

i dela.

j Pogoji:
, — Visoka ali višja izobrazba ekonomske ali tehnične smeri z 

ustreznimi izkušnjami s segmentnega področja dejavnosti

3. - SAMOSTOJNI PRODAJNI INŽENIRJI V 
TRŽENJU - 4 delavci
Razgiban prodajni program zahteva vztrajne izvajalce, stro
kovne ponudnike in uslužne načrtovalce. Želimo biti tržno us
merjeni, zato vabimo vse, ki imajo prirojen in priučen smisel za 
razširjanje tržnega segmenta kot osnove za profitno poslovanje.

Pogoji:
— Visoka, višja ali srednja izobrazba ekonomske ali druge us

trezne smeri, z izkušnjami in vidnimi rezultati s kompleks
nega ali segmentnega področja dela

4. — VZDRŽEVALEC — 1 delavec
mora teoretično in praktično obvladovati tudi industrijsko elek
troniko in v delo vnašati sodobne metode preventivnega vzdr
ževanja proizvodnih strojev in naprav.

Pogoji:
— Srednja izobrazba — elektrotehnik/elektronik z delovnimi 

izkušnjami in vidnimi rezultati dela na področju vzdrževanja

5. - KONFEKCIONARJI - 6 delavcev
za krojenje in izdelavo cerad, nadstreškov, markiz in streh za 
športne in druge objekte ter podobnih izdelkov iz plastificirane- 
ga tekstila

Pogoji:
— KV usnjar ali KV tapetnik
— vidni rezultati dela na segmentnem področju dejavnosti

Za vse izbrane kandidate bomo določili začasen kadrovski raz
red na podlagi referenc iz okolja, od koder prihajajo, po 3 mese
cih pa bodo razvrščeni dokončno glede na dosežene rezultate 
dela.
Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas s 3-mesečnim 
poskusnim delom.
Rok za priporočeno pisno prijavo in posredovanje dokumentov 
je 8 dni od datuma objave v sredstvih javnega obveščanja.
Vsi prijavljeni kandidati bodo obveščeni o izbiri v roku 8 dni od 
dnev a izbire.

ZAHVALA

V 86. letu starosti nas je za vedno zapustil 
naš dobri oče, stari ata, brat, stric, pradedek 

in tast

ALOJZ 
PERGAR

krojaški mojster v pokoju

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste 
nam izrekli sožalje, poklonili toliko lepega cvetja in pokojnika spremili 
na zadnji poti. Še posebej hvala kolektivoma Komunale in ZS Triglav 

DOS Novo mesto, obema govornikoma za poslovilne besede, godbi 
na pihala iz Novega mesta in pokojnikovim prijateljem pevcem iz 
KUD Dušan Jereb, osebju Doma starejših občanov Novo mesto pa za 
vso nego in skrb.

Žalujoči: vsi njegovi

IZKORISTITE 
UGODNOSTI 
NIZKIH CEN 
ODLIČNEGA 

NOVOTERMA

Pri nakupu v industrijski 
trgovini KRKE 

dobite vsak 11. del zastonj. 
Kličite nas

na telefon (068) 21-492

KUPIŠ 10* DOBIŠ 11
ZDRAVSTVENI CENTE-R BREŽICE 
TOZD LEKARNA BREŽICE

Razpisna komisija
razpisuje
v skladu z 61. in 63. členom Statuta TOZD Lekarna Brežice za 
4-letni mandat prosta dela in naloge

DIREKTORJA TOZD LEKARNA BREŽICE

Poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, morajo kandida
ti izpolnjevati še naslednje pogoje:
— visoka izobrazba farmacevtske smeri,
— 5 let delovnih izkušenj na vodilnih delih,
— daje kandidat s svojim dosedanjim delom dokazal vodstve

ne sposobnosti.

Kandidati naj pisne prijave z dokazili o zahtevanih razpisnih 
pogojih pošljejo v 15 dneh po objavi razpisa na ZC Brežice, 
TOZD Lekarna Brežice — razpisna komisija.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 8 dneh po sprejemu sklepa 
na zboru delavcev.

DO POKLICNA GASILSKA ENOTA 
KRŠKO, p.o.
Tovarniška 19 
68270 Krško
Komisija za delovna razmerja 
objavlja prosta dela in naloge:

— VODJA RAČUNOVODSTVA
Pogoji:
— delo je za nedoločen čas,
— VI. oziroma V. stopnja izobrazbe ekonomske stroke,
— tri oziroma pet let ustreznih delovnih izkušenj,
— poznavanje predpisov s finančno-računovodskega po

dročja,
— znanje operativnega dela z računalniško opremo.

Kandidati naj pošljejo pisne vloge z dokazili o izpolnjevanju po
gojev v roku 8 dni po objavi na naslov: DO Poklicna gasilska 
enota Krško, Tovarniška 19, 68270 Krško.

Kandidate bomo obvestili o izbiri v roku 15 dni po objavi.

Vse delovne ljudi in občane naše občine, predvsem iz KS 
Mirna,

VABIMO
na dodatno javno obravnavo osnutka ureditvenega načrta za 
deponijo komunalnih odpadkov Globoko, ki bo

v torek, 26. junija 1990. ob 20. uri 
v prostorih OSNOVNE ŠOLE MIRNA na MIRNI.

Gradivo bodo razlagali izdelovalci osnutka iz Razvojnega cen
tra Celje, iz Skupščine občine Trebnje in Zavoda za urbanistič
no načrtovanje T rebnje.
Prosimo, da se javne obravnave udeležite v čimvečjem številu

9________ _ - - .
NAČRTOVANJE TREBNJE

Čas neusmiljeno hiti 
a spomin na tebe, 
vedno bolj živL

V SPOMIN

19. junija je minilo pet let, odkar je umrl 
naš ljubljeni mož, oče in dedek

VINKO 
JUDNIČ

Vavpča vas, Semič 

Žalujoči: žena Justa in sin z družino

Ljubil si svojo družino, 
ljub T si delo in dom, 
ostala nam je grenka bolečina, 
ko odšel si v večni dom.

ZAHVALA

V 90. letu nas je za vedno zapustil naš dobri 
in skrbni ata, stari ata, praded, stric in brat

JOŽE
PAJK

iz Škijanč pri Mimi

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom in prijateljem za 
vsestransko pomoč in toliko lepega darovanega cvetja ter svete maše. 
Zahvala velja tudi gospodu župniku, predvsem pa GD Sevnica za tako 
lep sprevod.

Žalujoči: vsi njegovi najdražji

Trpiš, umreš, 
a ko zasut si v jami, 
živiš naprej, 
umrl si le zase...
Tit Vidmar

* > • r ZAHVALA
V

V 63. letu starosti je za vedno zatisnila oči 
naša draga

v IVANKA
SZARVAŠ

roj. Dejak
iz Kočevja

Ob boleči izgubi se najlepše zahvaljujemo vsem, ki ste jo v času njene 
bolezni obiskovali in ji kakorkoli pomagali. Imela je polno upanja v 
ozdravitev, toda bolezen je zmagala. Hvala vsem za podarjeno cvetje in 
izrečeno sožalje ob bridkem slovesu od nje. Vsem, ki ste jo imeli radi in 
se je boste radi spominjali, iskreno hvala!

Žalujoči: mož Jože, hčerki Irena in Tatjana z družinami ter ostalo 
sorodstvo

ZAHVALA

V 89. letu starosti nas je zapustila naša do
bra in skrbna mama, babica in prababica

TILKA
OBREKAR

iz Mirne Peči

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in vaščanom, ki 
ste nam v težkih trenutkih kakorkoli pomagali. Posebej se zahvaljuje
mo sosedom Zajčevim in Progarjevim za vso pomoč ter sodelavcem 
blagovnice Novo mesto, Mercatorju Standardu, OO ZB Mirna Peč ter 
KUD Mirna Peč za podarjene vence. Hvala patronažni sestri Slavki, ki 
je spodbujala našo mamo v času njene bolezni, g. župniku za obiske na 
domu in lepo opravljen pogrebni obred, ter vsem, ki ste našo mamo 
spremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči: Dora z možem ter Zvone, Elko in Ani z družinami 
Mirna Peč, Novo mesto, Ljubljana, Italija
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V TEM TEDNU VAS ZANIMA EKS STR0JI
20. uri) ameriški ljubezenski film Ne
vama razmerja. 26. 6. (ob 20. uri) itali
janska komedija Bad Spencer v akciji.

KRŠKO: 21.6. (ob 20. uri) ameriška 
komedija Ljubica, otroci so se skričili. 
22.6. (ob 22. uri) ameriški erotični film 
Šefinja pozna poklic. 24. 6. (ob 18. uri) 
ameriška komedija Vesoljec. 26. 6. (ob 
20. uri) ameriška akcijska komedija 
Prevara na lotu. 21 6. (ob 19. uri) ja
ponski karate film Šogunova senca.

KRMELJ: 23.6. ameriška komedija 
3 moški in dojenček.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 21. in 22. 6. (ob 18. in 20. uri) 
ameriška akcijska komedija Noči v 
Harlemu. Od 23. do 25. 6. (ob 18. in 
20. uri) akcijska komedija Tango in 
Cash. 23. in 24.6. (ob 22. uri) ameriški 
erotični film Lollita Callgirl. 26. 6. (ob 
10. uri) matineja — ameriška akcijska 
komedija Noči v Harlemu. 26. in 27.6. 
(ob 18. in 20. uri) ameriški akcijski film 
Pekel v šoli.

SEVNICA: 21. in 24. 6. ameriška 
komedija Trije moški in dojenček. 23. 
in 24. 6. ameriški akcijski film Pod 
streli.

tedenski koledar
Četrtek, 21. junija — Alojz 
Petek, 22. junija — Ahac 
Sobota, 23. junija — Kresnica 
Nedelja, 24. junija — Janez 
Ponedeljek, 25. junija — Viljem 
Torek, 26. junija — Stojan 
Sreda, 27. junija — Dan samouprav.

LUNINE MENE
22. junija ob 20.55 — mlaj

kino
BREŽICE: 22. 6. (ob 20. uri) ame

riška drama Vohuni v zasedi. 23. (ob 
20. uri) in 24.6. (ob 18. in 20. uri) ame
riški akcijski film Karate Kid — III. del 
25. 6. (ob 20. uri) ameriški kriminalni 
film Nad zakonom. 26. in 27.6. (ob 20. 
uri) ameriški karate film Življenje 
Ninje.

ČRNOMELJ: 21. 6. (ob 20. uri) 
ameriški kriminalni film Smrtno ne
varna igra. 22. 6. (ob 20. uri) ameriška 
komedija Porkijeve norčije. 24. 6. (ob

kmetijski stroji
ROTACIJSKO kosilnico znamke 

Tomos za parke, rabljeno eno sezono, 
prodam. « (0608)32-836. 590

KOMBAJN ZMAJ 810, v dobrem 
stanju, prodam. * 42-144. 591

TRAKTOR Fendt (25 KS) in motor 
BT 50, letnik 1987, prodam. Ivan Dvoj
moč. Ivanjše 1, Kostanjevica. 598 

ŽETVENI KOMBAJN John Deere 
lanz 150 prodam. Ciril Flajs, Spodnje Vo- 
dale 18, Tržišče. 605

ŽITNI kombajn Zmaj univerzal, let
nik 1961, delovna širina 4,20 m, prodam. 
« 42-937. 611

TRAKTOR URSUS 335 C in kosil
nico BCS 715 prodam. * (0608)82-336, 
od 20. ure dalje. 619

ENOOSNO PRIKOLICO za traktor, 
nosilnost 3 tone, prodam za 15.000 din. 
Franc Resnik, Bučerca 14, 68270 Krško.

622
TROSILNIK hlevskega gnoja pro

dam. * (061)374-305. 634
NOV SILOKOMBAJN, nerabljen, 

prodam. « 76-405. 639
SILOKOMBAJN VIHAR 80 pro

dam. Viktor Kužnik, Podlisec 7, 68211 
Dobrnič. 656

TRAKTOR TV 830 prodam 
« (0608)31-359, od 16. do 20. ure.

666
SNOPOVEZALKO BCS, mlatilnico 

z enojnim čaščenjem in golf, letnik 1985, 
ter R 4, letnik 1987, prodam. Jablan 23, 
Mirna Peč. 674

TRAKTORSKO rotacijsko kosilnico 
SIP 135 ter gumi voz, 12 col, prodam. 
* (0608)43-009. 6%

TRAKTOR Steier (18 KS), s koso, 
obnovljen, prodam Kovačič, Dol. Preko
pa 40, Kostanjevica. 697

ATOMIZER (2001) za traktor TV in 
škropilnico (200 1) za TV prodam. Janja 
Rozman, Dobruška vas 36, Škocjan, 
«(068)76-311. 702

KOSILNICO BCS 127 (bencin, pe
trolej ) ugodno prodam .«(061 >448-549.

710

Špec, Gor. Kamenje 4, 68211 Dobrnič.
578

TRAKTOR DEUTZ 45, letnik 1980, 
prodam po ugodni ceni. Martin Škofljanc, 
Brege 60, Leskovec pri Krškem, 
«(0608)32-074. 581

GOLF diesel, letnik 1985, prodam. 
«65-531. 582

FIAT 126, letnik 1980, registriran, 
ugodno prodam. Franc Jožef, Žbure 4, 
Šmarješke Toplice. 583

MOTOR APN 4 ali T 12, dobro 
ohranjena, prodam. Amon Zajc, Šalka 
vas 20, 61330 Kočevje. 592

kupim
NAKLADALNO PRIKOLICO za

seno, do 20 m3, kupim.«(061 )374-305.
635

motoma vozila
TAM 2001 in R 4, letnik 1983, pro

dam ali zamenjam za traktor IMT 539. 
«(068)22-283. 575

FIAT pando 45 super, letnik 1984, 
prevoženih 42.000 km, prve gume, regis- 
trirando 7. februarja 1991, prodam. Alojz

POLANEZ 1500, letnik 1980, in jugo 
koral 55, letnik 1990/4, prodam ali me
njam za zastavo 850. « (0608)82-582, 
zvečer. 593

WARTBURG KARAVAN, letnik 
1976 ugodno prodam. Ludvik Prosenik, 
Dol. Težka voda 26 ali « 43-757.

Z 101, letnik 1979, prodam. « 47- 
658. 594

MOTOR CTX 80, APN 6 S, TORI, 
glasbeni stolp Selečo, prodam.« 65-233, 
popoldne. 601

JUGO 45, letnik 1986, prodam. 
» 26-727, popoldne. 612

OPEL KADET 1200, letnik 1974, 
VW 1200 J, letnik 1976, in Z 750, letnik 
1970, prodam. « 24-556, v večernih 
urah. 613

126 P, letnik 1984, registriran do no
vembra 1990, prodam. « 21-323, po
poldne. 615

APN 6 S, star dve leti, prodam. Hoče
var, Mačkovec 21, Novo mesto, « 26- 
921. 617

Z 750, letnik 1982, registrirana do de
cembra 1990, prodam. « 52-004. 618 

Z 750, december 1981, prodam. 
«(068)52-525. 620

Z 126, november 1986, 18.000 km, 
prodam. « 27-954. 623

LADO 1600, letnik 1980, zelo dobro 
ohranjeno, prodam po ugodni ceni. Anton 
Zaletelj, Veliki Lipovec 2, Dvor. 624 

126 P, april 1987, dobro ohranjen, 
prodam. Milan Hrastar, Čemše 6, Mirna 
Peč, « 84-343. 625

OPEL KADETT 1,3 S, letnik 1982, 
in audi 80, letnik 1974, prodam. W 28- 
915. 626

FIAT MIAFIORI ŠPORT 200 CT, 
letnik 1979, obnovljen, registriran do ja
nuarja 1991, prodam. ® (068)24-763.

628
R 5 FIVE, star dve leti in pol, ugodno 

prodam. V račun vzamem 126 P, mlajši 
letnik. Košmerl, « 84-589. 629

APN 6, dobro ohranjen, prodam. 
«(068)23-611, Srečo Petrič. 419

FIAT 126P, letnik 1980, dobro ohra
njen, prodam. Zoran Krošelj, Stara vas 
71, 68259 Bizeljsko. 630

Z 128, star 16 mesecev, prevoženih
13.000 km, prodam. ® 73-119. 631

JUGO 45 AX, letnik 1988, zelo ugod
no prodam. « 25-179. 636

Spoštovani naročniki
Še malo in naokoli bo pol leta, ko bo treba potegniti črto pod naše 

dozdajšnje sodelovanje. Zvečine ste se držali dogovora in naročnino 
poravnali v dveh trimesečnih obrokih, žal pa ugotavljamo, da je še ne
kaj takih, ki so preprosto »pozabili«, da ima časopis ceno. In če računi 
niso poravnani, ne gre brez težav pri poslovanju. Nekateri nam torej 
dolgujejo še celotni polletni znesek, zato jih prosimo, naj dolg poravna
jo do konca junija, v nasprotnem bomo že julija prisiljeni črtati jih v sez
namu naročnikov. Kako neradi bomo to storili, je odveč poudarjati, a 
drugače pač ne bo šlo. Nadejamo se, da bodo dolžniki tole obvestilo 
sprejeli z razumevanjem, s plačilom dolga omogočili nemoteno izhaja
nje Dolenjskega lista — in še naprej ostali naši naročniki.

Uredništvo DL

DOLENJSKI LIST
I7DAJA: OIC. tozd Dolenjski list. Novo mesto.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), Marjan Legan (odgo

vorni uradnik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakše, 
Bojan Budja, Breda Duiič, Anton Jakše, Zdenka Lindlč-Dragai, Martin Luzar, 
Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey in Ivan Zorah.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto it.: 52100-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB - Dolenjska banka d.d. Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 7 din, naročnina za 2. trimesečje 80 din; 
za delovne in družbene organizacije 160 din; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 100 din, na orvi ali zadnji strani 
200 din; za razpise, llcltaci|e ipd. 120 din. Mali oglasi do deset besed 80 din, vsaka 
nadaljnja beseda 8 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Teletoni: ured
ništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda In fotolabo
ratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne 
vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informiranje Republike Slove
nije (št. 23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne plačuje temeljni davek od pro
meta proizvodov. Časopisni stavek, prelom In filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. 
Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

R 4 GTL, rdeč, star 21 mesecv, sep- 
tembar 1988, ugodno prodam za 49.000 
din. »(0608)33-042. 637

BELO Z 128, letnik 1987, prevoženih
33.000 km, registrirana do aprila 1991,
dobro ohranjena, garažirana, z dodatno 
opremo, prvi lastnik, prodam za 7000 
DEM, oz. po dogovoru. « (0608)61- 
391. 640

126 P, letnik 1987, in viso 11 RE, let
nik 1984, prodam. « 42-086. 642

AVTOMATIK M 3 in čelado poceni 
prodam. «(068)84-179. 647

R 4 GTL, rdeče barve, letnik 1988, 
ugodno prodam. « (068)42-573. 648

126PGL, letnik 1987, in barvni televi
zor Iskra, star 5 let, prodam. « 27-947.

649
LADO SAMARO 1300, letnik 1988, 

dodatno opremljeno, prodam. « (0608) 
79-576. 650

VESPO, odlično ohranjeno, prodam. 
« 23-355. 652

126 P, registriran do novembra, zelo 
ugodno prodam za 7.800 din. Samo Per
ko, Rožna ul. 13, Mirna Peč. 655 

BT 50 kot nov, 300 km, ugodno pro
dam. «(068)84-647. 657

ZASTAVO 750, karambolirano, let
nik 1984, prodam. «86-131. 658

R 4 GTL, 1985, registrirana za celo le
to, prodam. Vinko Šušterič, Šmaijeta 11 
b, » 73-720. 659

JUGO KORAL 45, februar 1989, 
prodam za 8.100 DEM. « (0608)75- 
584. 660

GOLF JXD, letnik 87/88, prodam za 
17.500 DEM in Z 101, staro 4 mesece, 
prodam za 10.000 DEM ali menjam za 
126, novejši. « 20-387, popoldne. 661 

UGODNO prodam dyano.«(0608) 
62-109. 664

MOTOR APN 6 in avtomatik ugod
no prodam. Zlatan Grčič, Majde Šilc 8, 
Novo mesto. 667

R 4, september 1983, spredaj karam- 
boliran, prodam. « 41-033. 668

Z 101 SKALA, letnik 1988, in VI
DEOREKORDER Sharp prodam. 
«43-776. 670

GOLF GTD, letnik 1985, in 126 P, 
letnik 1986, prodam. Gor. Kamence 23, 
Novo mesto. 671

126 PGL, letnik 1989, prodam ali me
njam, in golfa, letnik 1980, prodam. 
« 25-325. 676

GOLF JXD, letnik 1989, kovinske 
barve, prodam. « (068)49-403. 678

Z 750, letnik 1984, prodam za 16.000 
din in Z 101, letnik 1988, prodam. 
« (068)49-137 ali 49-107. 679

FIAT UNO 45 S FIRE, letnik 1988, 
ohranjen, prodam. « (0608)82-742.

682
126 PGL, september 1987, 39.000 

km, prodam. Vida Blatnik, Ledeča vas 3, 
Šentjernej, « 41-136. 683

GOLF JGL, letnik 1982, prodam. 
Tomaž Mehle, Majde Šilc 11/1, Novo 
mesto. Ogled popoldne od 16. do 19. 
ure. 685

Z 850, letnik 1985, prodam. Cena 
ugodna. « 25-358, popoldne. 686 

ZASTAVO 101, letnik december 
1981, prodam. Jože Metelko, Kuzaijev 
Kal 12, Novo mesto. 690

GOLF, S paket, letnik 1985, registri
ran do maja 1991, prodam. « 25-894.

691
JUGO 45, letnik 1989, prodam. Janko 

Bregar, Ostrog 30, Šentjernej, ® 42-424.
692

JUGO 60, nov, ugodno prodam. 
«21-114. 693

VISO, letnik 1981, in bočno koso za 
traktor Štore ugodno prodam. 
«76-009. 694

MOTOR Tomos BT 50 S in lepo 
ohranjen klavir Kutschera prodam. 
«73-009. 698

126 PGL, star dve leti in pol, odlično 
ohranjen, zaščiten, garažiran, prodam. « 
84-595. 700

JUGO AX, rdeč, oktober 1987, gara
žiran, 14.000 km, prodam. « (068)47- 
688. 703

ZASTAVO 850, letnik 1984, prodam. 
Oglasite se lahko vsako popoldne pri Ni
koli Čavloviču, Bršljin 42, Novo mesto.

705
GOLF DIESEL, letnik 1985,42.000 

km, prodam. 9: 25-007, popoldne. 706 
JUGO KORAL 45, prevoženih

10.000 km, prodam za 8.800 DEM. 
«(068)49-697. Ogled pri Petru Kolen
cu, Floijanska 1, Mokronog. 707

R 4 GTL, letnik 9/87, prodam za 
6.900 DEM dinarske protivrednosti. 
«76-270. 708

BMW 316, temno zelene kovinske 
barve, štiri vrata s premično streho, regis
triran do konca leta, prodam.«(068)57- 
122. 713

ZASTAVO 101, starejši letnik, dobro 
ohranjeno, ugodno prodam. « 22-361.

Z 101 L, letnik 1979,79.000 km, pro
dam. «49-061. 716

ZASTAVO 128 1,1 GX, letnik 1988, 
prodam. Lučev, Kristanova 34, Novo me
sto, « 23-850. 718

126 P, letnik 1987, prodam. 
« (068)43-571, Štefka Pugelj, Stranska 
vas 42 a, Novo mesto. 719

TAM 5000, letnik 1968, poceni pro
dam. Primeren za čebelarje. « 20-342.

obvestila
REJCEM KOBIL, pripuščene v Zbu- 

rah, obveščamo, da bo prvi pregled brejo
sti 28.junija ob 17. uri na plemenilni po
staji Janeza Pirnarja v Zburah. Pregled bo 
opravil dipl. veterinar Janez Kovač. Vse 
informacije dobite na « 73-038. 641

ŽAGAM drva v Novem mestu in oko
lici. «21-360. 651

RJAVE JARKICE, stare 7 tednov, 
prodajam vsak dan. Stane Prevolšek, Ča
tež 16,68212 Velika Lika. 680

ELEKTRIČNE OMARICE zuna
nje ter notranje, kompletno opre
mljene, prodam 30 do 40% ceneje. 
Tel. (061) 213-244 (P25-3MO)

HITRO, KVALITETNO IN PO
CENI montiram in popravljam vse 
vrste rolet in žaluzij. Možno obroč
no odplačevanje. Dve leti garanci
je! Srečko KASTELIC 
Trg 17,
68216 Mirna Peč
Tel. (068) 49-081. (1906-OB-25)

IZPELJAVA celotnega postopka 
za avstrijsko varčevalno zavarovanje. 
Ponudbe na naslov: Peter Govednik, 
Gradac 135, 68332 Gradac. (1898- 
RA-25)

ELITA »ŠŠ« Novo mesto, d.o.o.
svetovanje, organizacija
in posredovanje
pri prometu z nepremičninami

Muzejska 3, tel. (068) 25-506

Najamemo več stanovanj, lokalov 
in gostinski objekt v Novem 
mestu ali okolici.

»DABA« d.o.o.
Vsem, ki se želite kvalitetno in hi
tro naučiti vožnje z avtomobilom, 
to omogoča avto šola »DABA«, 
d.o.o. Informacije in prijave na te
lefon: (068) 25-580.

preklici
IVANKA GALIČ, Ivanja vas 22, 

Mirna Peč, opozaijam Nežo in Janeza Ga
liča, Malenška vas, da prenehata širiti ža
ljive, lažne in neresnične govorice. V na
sprotnem primeru ju bom sodno preganja
la. 608

ALOJZ GALIČ, Ivanja vas 22, Mirna 
Peč, opozarjam očeta Janeza Galiča iz 
Malenške vasi, da nisem odpeljal njegove 
lastnine, temveč svoje, ker sem jih kupil 
sam. 609

posest
STAREJŠO hišo, primemo za vi

kend, in 3 ha zemlje, v enem kosu, v Do
lenji Podgori prodam. Srečko Frice, 
68342 Stari trg ob Kolpi. 589

NOVO HIŠO z opremljenim stano
vanjem in velikim vrtom v Brežicah pro
dam. ® Nemčija 07361 89432, po 16. 
uri. 595

PARCELO (8 a) na Vrtači pri Semiču 
prodam. Marjan Poljanec. 599

GOZD in starino (73 arov) pri Bučki 
prodam. « 25-516. 646

VIKEND ZIDANICO z vinogradom 
(14 arov), blizu Straže, prodam. « 23- 
562. 662

HIŠO z dvema lokaloma v centru 
Mokronoga in 7000 m2 njiv in travnikov 
prodam. Šifra: UGODNO 672

ZAZIDLJIVO PARCELO (11 arov) 
v KS Bučka ugodno prodam. « 26-559 
po 14. uri. 673

ZIDANICO na Trški Gori prodam. 
Informacije v nedeljo od 8. do 12. ure na 
«28-018. 677

POSESTVO pri Sevnici, skupaj ali po 
parcelah, prodam. « (041)155-205.

711

prodam
OTROŠKI voziček prodam. « 27- 

943. 576
OMARO za dnevno sobo in barvni te

levizor prodam. « 21-331. 577
STROJ za izdelavo ladijskega poda 

prodam. w 47-593. 584
KRAVE v A kontroli in koso Mertel 

prodam. Alfonz Jaki, Brinje 6, Šentrupert.
5%

DVA PARA zvočnikov domače izde
lave moči 60/90 W poceni prodam. 
«24-224. 600

STAREJŠE ostrešje z opeko prodam. 
Alojz Šinkovec, Sela 17, 68274 Raka.

ČEBELJE DRUŽINE s panji A^9 
ugodno prodam. « 65-331. 604

GUMIJAST čoln Maestral 9 ST, mo
tor Tomos 4,5, in kolo junior, pet prestav, 
prodam. « 22-860. 606

PSE, istrske goniče, stare dva meseca, 
prodam. Anton Mihelčič, Dol. Suhadol 
13, Brusnice. 607

TELEVIZOR, barvni, Iskra medite- 
ran, star 10 let, prodam za 2.200,00 din. 
Hribar, Gor. Kamence 1, Novo mesto.

610
LADIJSKI STROP prve kvalitete 

prodam. ® 27-905 in 21-835. 616
ČOLN ELAN T 300, Tomos 4 in pri

kolico, harmoniko Melodija b,cs,as,d, 
prodam. « (0608)61-936. 627

STARO POHIŠTVO, primerno za 
samsko sobo ali vikend, prodam napol za
stonj. tTodam tudi moped, noto in motor 
za čoln. ® 25-134, Lubej. 633

KRAVO, brejo, po izbiri, prodam. Jo
že Muhič, Jurna vas 14, Novo mesto.

643
TELICO, brejo 5 mesecev, prodam. 

Turk, Dolž 2, Stopiče. 645
PO UGODNI CENI prodam malo 

rabljeno spalnico, kuhinjo, trajno—žare
čo peč, kuepcrbusch, termoakumulacij
sko peč (3,5 KW) in električni bojler (60 
1). « dopoldne(068)21-363. 654

PRODAM dvokomponentni stolp 
Novex zvočniki (2 x 20 W), moško oble
ko št. 48 (7/100). Klančar,« 25-195, od 
18. do 20. ure. 663

KOLO ROG junior, na 5 prestav, 
prodam. « 26-149. 665

JADRALNO DESKO D 2 komplet 
in righifly (6 m2) prodam. « (0608)70- 
230. 669

BIKCA, starega 7 dni, prodam. Žabja 
vas 6, Novo mesto. 675

NOVO.ZAPAKIRANO spalnico 
Anita ugodno prodam. « 43-570. 681 

KITARSKI ojačevalec Roland CUBE 
60 prodam. « 25-033. 688

NAHRBTNIK za daljše ture zelo 
ugodno prodam. « 24-368. 689

SMREKOVE plohe (8 cm) in deske 
(18 mm) prodam. « 25-809. 695

USNJENO ŽENSKO JAKNO, še 
novo, številka 40, ugodno prodam.« 25- 
986, zvečer. 699

PRODAM okna izolir Lesna ter etaž
no peč 17 KW in pet radiatorjev Jugo- 
term. Šifra: UGODNO 704

OPREMO za trgovino (police, proda
jalni pult), rabljeno okno (dvojno, zastek
ljeno), dimenzije 2 x 1,1 m, nekaj rablje
nih vratnih kril s podboji, staro leseno 
prešo prodam. « 21-466. 714

VEČ KUNCEV pasme Kastor rex za 
razplod, prodam. Štojs, Sevnica, Cesta na 
grad 28. 721

NOVO motorno žago Husqvamo 
prodam za 1000 din ceneje in novo frajto
narico »Hlvaček« B,Es,As za 12.000 din. 
* (0608)82-483. 722

razno
NUDIM lokal (40 m2), potreben 

adaptacije, ob glavni cesti v Novem mestu 
in sofinanciram v mirno obrt. « 21-456, 
popoldne. 580

VISOKO KVALITETNO, strokov
no in hitro opravljam vse računovodske 
storitve (tudizaključne bilance) za zasebna 
podjetja in obrtnike ter vse biro usluge 
(predvsem pisanje diplomskih nalog). In
formacije dobite na « (068)23-548.

597
ODDAM V NAJEM starejšo hišo v 

Podbočju št. 15 za dobo 5 let. 
«(063)854-942, popoldne. 621 

NUJNO POTREBUJEM 4000 DEM 
dinarske protivrednosti za dobo 6 mese
cev. Plačam zelo dobre obresti in dam ga
rancijo. Jože Udovč, V rhovčeva 11, Novo 
mesto. 632

ŽENSKO za pomoč starejši osebi iš
čemo. Štrumbelj, Mivka 10, Ljubljana,« 
(061)227-017. 644

VEČJO KOLIČINO KOŠNJE, stroj
no pospravilo pri Bučki, ugodno oddam. 
«(061)481-75. 684

ODDAM V NAJEM poslovni pro
stor v centru Novega mesta. Naslov v 
oglasnem oddelku. 712

službo dobi
ŽENSKO za dela v gostilni (likanje, 

čiščenje tujskih sob) zaposlimo. Gostilna 
Marinčič, Škocjan, « 76-115. 579

SPREJMEMO mizarja z večletno 
prakso. Mizarstvo Tanko, Hrovača 22, 
Ribnica. 603

CVET d.o.o., Vrčice 3 A, Semič, z 
posli kuharico z najmaj 5 leti ustrezi 
prakse. Vse informacije dobite na « 2 
344 ali 56-704. Začetek zaposlitve avg 
sta letos. 6!

KV NATAKARICO zaposlim. Jan 
Rozman, Dobruška vas 36, Škocja 
«(068)76-311. 7<

MIZARJI, POZOR! Za redno zap 
slitev iščemo mladega strokovnega miza 
ja, z obljubo — za dobro delo, dobro pl 
čilo ! Ponudbe pošljite na Mizarst' 
Pucelj, Trebnje, Rimska cesta 19, 
«49-514. 71

ŽELITE delati v tujini? Vse informai 
je dobite na * (063)39-445, od 8. do 1 
ure. 7

stanovanja
GARSONJERO prodam. Niko Fr 

Kvedrova 1, Sevnica. 6
SOBO v Krškem iščeta dve dekle 

«(0608)34-925. 6!

zenitne ponudb
VDOVEC, upokojenec, s svojo hiš 

star 61 let, išče preprosto upokojenko ( 
50 do 60 let za skupno življenje. Šifi 
GORENJEC

Skrenila
1 Moja dežela

DNEVNI SPORED ZA TA TEDEN:

18.31 obvestila 
18.55 oglasi & mali oglasi 
19.00 NOVICE 
19.05 oglasi & mali oglasi 
19.10 rezerviran čas 
19.25 NOVICE (ponovitev) 

* * *
NASLOV: Glavni trg 24/1 
TELEFON: 068/23-611 
TELEFAX: 068/21-696

Gradbeno industrijsko podjetje »Pionir« p.o. 
Novo mesto

išče

zasebnika ali podjetje
v zasebni ali družbeni lastnini
za prevzem prehrane delavcev v Novem mestu in v 
Krškem.

Prevzemnik del organizira pripravljanje štirih obrokov dnevno 
za 1000 delavcev v prostorih restavracije podjetja v Novem 
mestu in za 500 delavcev v prostorih restavracije v Krškem, 
lahko prevzame tudi razdeljevanje malic po gradbiščih z last
nim ali našim prevozom.
Prevzemnik prevzame delo s svojimi delavci, z delavci iz naše
ga obrata družbene prehrane ali kombinirano.
Možne so vse vrste kapitalskih povezav, na primer: ustanovitev 
novega podjetja, sovlaganje v obstoječi objekt ali pa sodelova
nje na podlagi pogodbe o zakupu poslovnih prostorov.
Interesenti naj pošljejo pisne ponudbe v 15. dneh na naslov: 
GIP »Pionir« p. o. Novo mesto, Kettejev drevored 37. •

&) POKLICNA GASILSKA ENOTA 
IŠKO, p.o.

Tovarniška 19 
68270 Krško

Delavski svet PGE Krško
razpisuje

JAVNO LICITACIJO 
za prodajo osnovnih sredstev:

zap.
St

naziv osnov, sredstev letnik izklicna
cena

01. kombi ZASTAVA 750 1986 12.000,00
92, prikolična izvlečna

lestev PIL-18 1988 17.000,00

Ogled osnovnih sredstev je možen vsak dan do dneva licitacij 
na naslovu prodajalca. Licitacija bo v ponedeljek, 9. 7.199( 
ob 10. uri na naslovu: DO POKLICNA GASILSKA ENOTA KF 
SKO, Tovarniška 19, 68270 Krško (informacije na telefor 
0608-32-905).
Interesenti morajo pred licitacijo vplačati varščino na blagajr 
PGE v višini 10% izklicne cene. Prometni davek ni zajet v izklic 
ni ceni.
Pravico do licitacije imajo vse pravne in fizične osebe.
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OSMRTNICA

Mnogo prezgodaj nas je zapustil sodelavec

JOŽE ZAGORC
stikalničar iz sektorja Tehnoservis

Od pokojnika smo se poslovili v ponedeljek, 18. junija, na šmarskem pokopališču pri Šentjerneju. Ostal bo 
spomin nanj.

Delavci Krke, tovarne zdravil Novo mesto

Kako bi rad živel in delal, bil med vami, 
vam kaj povedal, pa me tišči ta črni grob, 
da ne morem več od tod

ZAHVALA
Ne moremo verjeti, da nam je v 47. letu starosti zahrbtna bolezen iztrgala iz naše 

sredine dobrega moža, ata, starega ata, brata, strica in svaka

IVANA OGRINCA
Velike Poljane 21

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, vaščanom, znancem in prijateljem za darovane vence in cvet
je. Posebej se zahvaljujemo DO IMV, mizarstvu Bobič, GD Zbure, GD Zagrad za organizacijo pogreba, tov. 
Petru Dulcu za poslovilne besede ob odprtem grobu, cerkvenim pevcem, g. župniku za lepo opravljen obred 
in zdravnikom iz Šentjerneja za lajšanje bolečin na domu. Vsem, ki ste pokojnega v tako velikem številu 
spremili do preranega groba, še enkrat prisrčna hvala!

Žalujoči: žena Tončka, sinovi Marjan z družino, Jani in Zvone ter ostalo sorodstvo

Ljubil si naravo Niti zbogom nisi rekel
dom in zemljo. niti roke nam podal,
trta jokala bo, smrt te vzela je prerano,
ko tebe v vinograd več ne bo. v srcih naših boš ostal

ZAHVALA

V 81. letu starosti nas je za vedno zapustil naš dragi mož, ata, dedek in pradedek

ANTON DIMIC
iz Zagorice pri Čatežu

Z žalostjo v srcih se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam v najtežjih 
trenutkih stali ob strani, nam pisno in ustno izrazili sožalje, poklonili toliko lepega cvetja, ter našega ata tako 
številno spremili do njegovega zadnjega doma. Naša topla zahvala velja sosedom Hostnik in Dimic, lovske
mu društvu Velika Loka, gasilskemu društvu Čatež, zdravstvenemu osebju v Trebnjem ter gospodu župniku 
za opravljen obred. Še enkrat in vsakemu posebej hvala!

Žalujoči: žena Pepca, sin Dare, hčerka Jožica, hčerka Ivanka, zet Vinko, snaha Olga, vnuki Dejan, 
Dušan, Nace, Rudi, Sebastjan, vnukinja Klavdija in vnukinja Darja z možem Ivanom in pravnuk

Ivanček

Delo, skromnost in poštenje — 
tvoje je bilo življenje.
Tvoj dom ovila je črnina, 
v srcih dragih nastala je praznina

ZAHVALA

V 75. letu starosti nas je po dolgi bolezni za vedno zapustil naš dragi mož, oče, 
stari oče, brat, tast in stric

STANE KOŠTAL
iz Trebnjega

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam v težkih trenutkih 
kakorkoli pomagali, nam ustno ali pisno izrazili sožalje, pokojnemu darovali vence in cvetje ter ga spremili na 
zadnji poti. Hvala sodelavcem podjetja PTT Novo mesto in PTT enoti Trebnje, ZZB Trebnje, Elektru Novo 
mesto — nadzorništvo Trebnje in upokojenskemu pevskemu zboru Trebnje za lepo zapete pesmi. Posebna 
hvala dr. Vilfanovi za požrtvovalno pomoč med pokojnikovo boleznijo, govornikoma tov. Kukcu iz PTT 
Novo mesto in tov. Uršiču za poslovilne besede. Še enkrat vsem najlepša hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 57. letu starosti za vedno zapustil naš dragi mož, oče, 
dedek, sin in brat

ALOJZ PERŠE (st)
iz Družinske vasi 89

Ob boleči izgubi se najlepše zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom, ki so nam v 
težkih trenutkih kakorkoli Domaeali. darovali cvetie in nam izrekli sožalje. Zahvala sodelavcem Krke obrata 
Zdravila, Biokemija in službi računovodstva, GD Bela Cerkev in Šmaijeta, pevskemu zboru, govornikoma za 
poslovilne besede in gospodu župniku za lepo opravljen obred. Hvala vsem, ki ste pokojnika v tako velikem 
številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Štefka, sin Lojze z družino, hčerki Helena z družino in Mojca, mama, brat Janez z druži
no, sestra Milka z družino in ostalo sorodstvo

Na grobu tvojem cvetje klije, 
prezgodaj tebe zemlja krije.

ZAHVALA

Komaj v 26. letu starosti nas je tragično zapustila naša draga žena, mamica, hčer
ka in sestra

MARIJA TISOVEC
rojena ŠTRAVS

iz Gribelj

Ob boleči izgubi naše drage Marije se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, sodelavcem in 
znancem, ki ste nam v težkih trenutkih pomagali, nam izrekli sožalje, darovali cvetje, denarno pomagali ter 
pokojno v velikem številu pospremili na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo sosedom iz Gribelj, sindi
katu Iskra Semič za organizacijo pogreba, STP Mercator Metlika, trgovini Gradac, VVO Metlika, Beti Met
lika, tov. Pezdirčevi in tov. Kramariču za poslovilne besede, pevskemu zboru, godbi na pihala ter gospodu 
župniku za opravljen obred. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: mož Beno, sin Bojan in vsi, ki smo jo imeli najrajši

ZAHVALA

V 80. letu nas je zapustila draga mama, ba
bica, prababica, sestra in teta

MARIJA 
REZELJ

rojena NAHTIGAL
iz Hmeljčiča 6

Najlepša hvala vsem, ki ste jo spremili na njeni zadnji poti, podarili 
cvetje, i. rekli sožalje in nam pomagali.

Žalujoči: njeni domači

ZAHVALA
Star komaj 5 let nas je po težki bolezni za

pustil naš sinko

PETER
PREVALŠEK

iz Metlike

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, sodelavcem in znan
cem, ki so nam v težkih trenutkih pomagali, izrekli sožalje in darovali 
cvetje. Hvala tudi gospodu župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njegovi

V SPOMIN

22. junija bodo minila tri leta, odkar nas je 
zapustil dragi mož, oče in dedek

ALOJZ PINOSA
iz Novih Ložin

Žalujoči: vsi njegovi

ia

jo

»

&
R-
n:

ni
C'

O mrtvo srce, 
daj prebudi se, 
žena s sinom in hčerko 
v sohah kliče te.

ZAHVALA
Komaj 43 let star nas je za vedno zapustil 
naš ljubljeni mož, zlati očka, sin, brat in 

stric

[g; • c Škocjan 5
Ob boleči izgubi našega dragega Jožeta se iskreno zahvaljujemo vsem, 
^i so nam kakorkoli pomagali, nam izrekli sožalje, darovali vence in 
cvetje ter ga v tako velikem številu pospremili v prerani grob. Posebno 
^ahvalo smo dolžni zdravnikom in ostalemu osebju interne bolnice — 
intenzivna nega, govornikoma Slavki Janežič in Franciju Smrekaiju ter 
vsem članom GD, posebno pa Petru Blatniku. Enaka zahvala velja 
gospodu župniku za lepo opravljeni pogrebni obred. Še enkrat vsem 
iskrena hvala.

JOŽE
GLOBEVNIK

Žalujoči vsi njegovi

ZAHVALA

/ Ob boleči in nenadomestljivi izgubi našega 
dragega moža, očeta, strica, deda in 

pradeda

1
JOŽETA

BUKOVCA
iz Dol. Podgore 4,
Stari trg ob Kolpi

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem 
ter sodelavcem IMV Črnomelj, Kometa-DE Stari trg, VVO Črnomelj 
za izrečeno sožalje in podarjeno cvetje. Hvala tudi gospodu župniku za 
lepo opravljen cerkveni obred.

Žalujoči: žena Ana, hčerke Anica, ,Matija ter Ivanka in Katica z 
družinama

ZAHVALA

V 79. letu starosti nas je za vedno zapustila 
naša draga mama, stara mama, prababica, 

sestra in teta

MARIJA
BERNARD

rojena Gorše

Nad mlini 20

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sodelavcem, sosedom, pri
jateljem in znancem, ki ste nam izrekli sožalje in darovali cvetje. Poseb
na zahvala za vso pomoč osebju Doma starejših občanov, tovarni zdra
vil Krka Izolacije ter g. patru Felicijanu Pevcu za lepo opravljen obred. 
Od pokojnice smo se v družinskem krogu poslovili v torek, 12.6.1990, 
na pokopališču v Ločni. Vsem skupaj še enkrat prisrčna hvala!

Vsi njeni
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Dr. MARIJA GAŽIČ

%

Ko seje prim. dr. Marija Gažič 
odločala za Študij medicine, si 
skoraj gotovo niti v sanjah ni 
predstavljala tega, kar je danes 
zanjo medicina, predvsem pa ona 
za medicino in za bolne ljudi Pri
jazna doktorica sicer ne mara iz
postavljanja, ki ni izpostavljanje z 
delom. Poleg tega dr. Gažičeva 
takoj poudarja, da so delovni 
uspehi uspehi vsega kolektiva, re
zultat prizadevanj celotne posad
ke in vzdušja.

Prim. dr. Marija Gažič je vodja 
zdravstvene službe v Zdravilišču 
Dolenjske Toplice. Te so zanjo 
naj lepše v Sloveniji in kar težko 
razume večinsko novomeško čus
tveno navezanost na Šmarješke 
Toplice. Kakovost naravnega de
javnika, ki jo potrjuje dvestoletna 
tradicija zdravilišča, Krkin »nos« 
za prave stvari, dobro strokovno 
delo vsega kolektiva dajejo dobre 
rezultate in so proslavile zdravi
lišče Dolenjske Toplice. Dolgo so 
bile sicer bolj turistično gostinske, 
zdaj pa se mlajša garnitura zave
da, da je zdravstvo osnova za nji
hov razvoj. »Napodlagi lastnih in 
tujih izkušenj in sodelovanja s 
klinikami smo naredili svoj pro
gram zdravljenja revmatskih bo
lezni in rehabilitacije po travmi, ki 
je res dober. Ustvarili smo si do
ber strokovni sloves, kar dokazu
je odlično sodelovanje z novo
meško bolnišnico, kliničnim cen
trom. Tudi pacienti so zadovoljni 
in imamo takšne, ki se vračajo k 
nam leta in leta. Sicer pa to ni ne 
bolnica ne ambulanta, v kateri 

•čakaš v nedogled, pacient pri nas

ni številka, obravnavamo ga zelo 
pozorno in individualno, moramo 
imeti čas zanje vseh 24 ur na dan. 
To, sprememba okolja, nov pri
stop do njih in primeren terapevt
ski program, daje odlične rezulta
te. Ne smem biti pretirano skromna 
in moram reči, da naša zdravstve
na služba dobro dela, da svoje 
področje dobro obvlada. Precej 
gotovo tudi zato, ker je to razme
roma mlada ekipa, ki je skupaj 
začela, skupaj so se razvijali vsi 
profili zdravstvene službe, ki veli
ko dela na strokovnem področju 
Aktivni smo v sekciji, to nam pri
naša veliko novega znanja, do ka
terega nam omogoča dostop tudi 
Krku Res je sreča, da je za nami 
Krka, ki se zaveda pomena zna
nja na vseh področjih, ga ceni in 
skuša čimveč pridobiti za svojo 
uporabo,« razlaga prim. dr. Gaži
čeva, ki je pravkar na seminarju v 
Španiji

Dr. Gažičeva, sicer Zagreb
čanka, je prišla skupaj z možem v 
dolenjsko prestolnico leta 1975, v 
novomeški zdravstveni dom. Ker 
so takrat potrebovali zdravnico v 
ambulanti v Dolenjskih Toplicah, 
je šla delat tja, že takrat pa je pri
skočila na pomoč tudi zdra vilišču. 
Potem je eno leto delala spet v no
vomeškem zdravstvenem domu, a 
ko je leta 1977 prišlo povabilo za 
delo v Zdravilišču Dolenjske To
plice, ni oklevala. Je specialist fi
ziater revmatolog, kmalu je nare
dila magisterij in leta 1988 še 
doktorat, nedavno pa so jo ime- 
no vali za primarija in je tako dru
gi primarij v slovenskih zdraviliš
čih. Pravi, da je to področje 
revmatologije in rehabilitacije v 
medicini še na stranskem tiru, ker 
pač ni urgentna stvar, a sama si 
brez tega medicine ne zna pred
stavljati Revmatološke težave, ki 
so zelo neprijetne, ima tudi vse več 
ljudi, le žal, da vsi verjetno še ne 
pridejo do visoko strokovne bla
godejne pomoči, ki jo uspešno 
nudijo v Zdravilišču Dolenjske 
Toplice, kar je tudi velika zasluga 
dr. Gažičeve, zdaj že naturalizi
rane Dolenjke. Tu si z možem, s 
katerim zelo rada potujeta po sve
tu, zdaj gradita dom.

Z. L1ND1Č-DRA GA Š

V Mokronogu 
14. kresna noč 

in nov balet
V soboto na gradu

MOKRONOG — V soboto, 23. junija, 
se bo ob 20. uri na mokronoškem gradu 
začela že 14. dolenjska kresna noč, kul
turna in turistična prireditev, na kateri bo, 
poleg nastopa vrhunskih mojstrov magije 
Janija Jošovca, Vladimira Mikeka in 
Franca Zupana ter z aktualnostmi nabru- 
šenega Kresnička, ki ga že leta oblikuje in 
predstavlja Lojze Podboj, predstavljena 
nova baletna bajka o Mokronožcih.

Preprosta zgodba se odvija na mokro
noškem sejmu. Ta ima kot vsak drug se
jem kupce in prodajalce (s plesom jih bo
do predstavljali člani folklorne skupine 
Kres iz Novega mesta), policaja (Marko 
Omerzel), mešetarja (Mijo Basailovič), 
ciganko (Mateja Bučar) in tatico (Marin
ka Ribič). Posebnost sejma so mokronož- 
ci (Sabina Selan, Polona Hartman, Patri
cija Basailovič, Diana Benedičič, Irena 
Kloboves), nevidni palčki, ki zaplete raz
rešujejo v zadoščenje ljudi. Omenjeni ple
salci so člani slovenskega opernega in ba
letnega ansambla iz Ljubljane.

To izvirno domače delo so zasnovali 
Stane Peček (literarna predloga), Lado 
Jakša (glasba), Milena Kumar (kostumi) 
in Janez Mejač (režija in koreografija). 
Prireditev bosta vodila Pika Fugina in Ivo 
Pavšič, za likovni videz prireditve pa se je 
trudil Borut Dvornik.

Kresna noč bo z ognjemetom in zaba
vo, za kar bo skrbel ansambel Oliver 
Twist. Vse, kar se bo dogajalo na mokro- 
noškem gradu, je v organizaciji mokro- 
noškega turističnega društva, ki mu po
magajo domače in druge dolenjske de
lovne organizacije, ZKO in drugi.

-an

PRIJATELJA — Andrej Gabron iz 
Bizeljske vasi s svojo udomačeno 
srako, ki nadvse rada poseda na nje
govi rami. Zelo je družabna. Domuje 
v kozolcu in je prav nič ne mika v 
svet, saj Andrej lepo skrbi zanjo. 
Hranijo z zmletim mesom, glistami in 
solato. (Foto: J. Teppey)

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«
Dvorjenje na pljučnem oddelku — Trafika Tobaka v Bršljinu je dopoldan večkrat 

zaprta — »Eksekutorjem iz Roga je treba soditi kot vojnim zločincem«
Je že tako, da vsi naši bralci nimajo 

telefona, zato se razume, da v naše 
uredništvo tudi za to rubliko pride kak
šno pismo. To pot sta se v predalu znašli 
dve pošti. Bralec Nace Z. se jezi nad do
gajanji na pljučnem oddelku novomeš
ke bolnišnice. Mesec dni je bil tam in je 
marsikaj videl. Moti ga, da moški iz pr
vega nadstropja lahko brez težav hodijo 
k ženskam v pritličje, da o dvotjenju in 
drugih dogodkih, ki ne sodijo v bolniš
ke prostore, niti ne pišemo podrobno, 
kot je to pisal Nace. Opazil je še, da na 
pljučni oddelek hodijo tudi bolniki iz 
internega oddelka. Zvečer, ko odide 
glavni zdravnik, postane bolnišnica tr
govina. Dva sta bila posebno zagreta za 
prodajo trenirk in drugega raznovrstne
ga blaga.

Drugo pismo nam je poslala naroč
nica Marija (podobne pisce prosimo, da 
napišejo tudi kraj, ime in priimek, kajti 
nekatere zadeve se lahko končajo tudi v

opeh, takrat pa brez imen in 
: do šlo). Piše, da je gospo-

• Mnogi štejejo podjetnika za 
garjavega volka, ki gaje treba us
treliti Drugi vidijo v njem kravo, 
kijo je treba molsti, le malo pa jih 
p njem prepozna konja, ki vleče 
voz. (Churchill)

sodniških klop 
priimkov ne I 
dinja brez pokojnine, pa vendar sije ob 
skromnem življenju prihranila nekaj 
denaija, ki bi ga rada spravila v banki. 
Zanimajo banka za kmete. Ker je želela 
odgovor, smo ga tudi poiskali, četudi na 
anonimna pisna načelno ne odgovar
jamo niti jih ne objavljamo. Poklicali 
smo vodjo hranilno-kreditne službe 
ZHKS v Novem mestu Nado Jakše. 
»Naša banka posluje na Cesti koman
danta Staneta poleg trgovine Borovo. 
Odprta je vsak dan od 7,30 do 16,30, 
ob sobotah pa le v dopoldanskem času. 
Pri nas denarja ni potrebno vezati, saj za 
vloge na vpogled dajemo 25-odstotne 
letne obresti. Denar, vložen v naši ban
ki, lahko varčevalci dvigajo v vseh 
TZO, bankah in poštah«.

Po telefonu nas je v četrtek zvečer 
prva poklicala Rozalija iz Novega me
sta. Sprašuje, kam naj se obrne, da bo 
dobila odgovor. Šest let je že ločena, a 
se moža ne more znebiti. Zakoni so pač 
takšni, da mu mora najti stanovanje.

Vsi mladi na Loko

Halo, tukaj
Dolenjski fist!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek zvečer, 
med 20. in 21. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinaijev vam bo rad 
prisluhnil.

Jutri od 13. do 23. ure 
bolšji sejem in počit

niški žur
NOVO MESTO — V petek, 22. junija, 

na zadnji šolski dan, bo še najbolj veselo in 
bučno na Loki. Aktivisti Zveze prijateljev 
mladine pripravljajo tradicionalni bolšji 
sejem in počitniški žur. Del stadiona na 
Loki bo ta dan namepjen bolšjemu sejmu. 
Za stojnicami bodo šolarji lahko prodajali 
vse, česar ne potrebujejo več. Zamenjevali 
ali prodajali bodo lahko šolske knjige, ka
sete in plošče, kotalke, kolesa in igrače, 
morda tudi kos tekstila, male živali in dru
go. Že od 13. ure bo odprtih kar trideset 
gostinskih stojnic.

Osrednji del počitniškega žura bodo fi
nalne Igre brez meja, v katerih se bo za 
bogate nagrade pomerilo kar 342 tekmo
valcev, zmagovalcev iger v krajevnih 
skupnostih. Igre se bodo pričele ob 1 S. uri. 
V popoldanskem času bo na velikem odru 
nastopila skorajda vsa dolenjska rock in 
pop scena, predstavitev so obljubili tudi 
rudolfovci, pa plesne skupine, manekeni 
Reklam studia M. K. bodo pokazali letoš
njo kolekcijo betinih kopalk. Že v zgod
njem popoldnevu bo program popestrila 
Romana Kranjčan z Bolhobendom, v ve
černih urah pa bo za mlade igral ansambel 
Obvezna smer.

Kakšna folklora na jurjevanju?
Nekaj belokranjskih folklornih skupin se ne more več zbrati niti za jurjevanje 

Je v negotovosti prihodnost prireditve? — Kič ne sodi zraven
ČRNOMELJ — Obred zelenega 

Jurija je v Črnomlju ohranjen že od 
davnih časov, ko je pomenil čaščenje 
božanstva rasti in rodovitnosti. Pozneje 
je postalo Juijevo pomemben pastirski 
praznik, danes pa pripravljajo Črno
maljci jurjevanje kot folklorno-turistič- 
no prireditev. Letos je bila že 27. zapo
red, v treh dneh pa jo je obiskalo okrog 
5.000 ljudi.

V zadnjih letih so poskušali organiza
torji pripraviti jurjevanje na bolj izviren 
način, a se jim sprememba očitno ni 
obnesla, kajti letos seje ZKO kot prire
diteljica raje držala bolj starih kolesnic. 
Novost je bil morda le petkov večer, ki 
so ga pripravili mladi iz mladinskega 
kulturnega kluba Bele krajine, sprevrgel 
pa se je v spontan žur, ki se mu je geslo 
»Sreča skače, vince se preliva« še kako 
prileglo. Sobotni kres je sicer pogasilo 
hudo deževje, odpodilo pa tudi nekaj

kresnic, ki so hotele zapeti nekaj lepih 
novih kresnih pesmi.

Nedeljsko popoldne v jurjevanjski 
dragi so reševali predvsem gostje iz Pi
rana, zlasti pa temperamentni folklorist 
iz Velikega Trgovišča. Mnogi so, upra
vičeno ali ne, spraševali, ali odpoved 
folklornih skupin iz Bojancev, Predgra- 
da in Vinice pomeni, daje pod vprašaj 
postavljena prihodnost prireditve. Prav 
jurjevanje naj bi bilo v preteklih letih ti
sta motivacija, ki bi člane folklornih 
skupin vsaj enkrat na leto zbrala. Neka
tere skupine pa so očitno v takšnem raz
sulu, da jim tudi jurjevanje ne more več 
pomagati. Vendar so na ZKO vseeno 
optimisti, prepričani, da ima prireditev 
še vedno prihodnost. »Bodo pač priha
jale foklorne skupine od drugod in pri
kazovale svoje običaje ter s lem še po
pestrile jurjevanje,« pravijo. Toda kljub 
temu da je Belokranjcem morda bolj 
povšeči videti druge, manj poznane ple
se, najbrž ne bi smeli biti povsem rav
nodušni ob spoznanju, da folklorne

skupine, ki so obujale stare običaje ( 
setletja in desetletja, kar tako, čez nd 
propadajo. Tudi zato ne, ker je prav B 
la krajina veljala v Sloveniji za deželic 
kjer seje pisanost noš, pesmi, kol, obl 
dij ohranila v vsej svoji pestrosti. Ali 
se bodo morali obiskovalci na juijev ■ 
nju zares zadovoljiti z drugačno »fokl 
ro«, takšno, kot jo je bilo letos videti l 
številnih stojnicah: od raznovrstne _ 
kiča in balonov do srečelovov, medte | 
ko je bila stojnica z belokranjskimi [ 
tički skoraj neopazna? To zagotovo i I 
bi smela biti znamenja novega juij 
vanja. |--------------------- j

M. BEZEK-JAK!

ZELENI JURIJ PO HRVAŠKO — 
Zelenega Jurija častijo tudi onstran 
Kolpe. Obred, kakršnega poznajo v 
Zagorju, so prikazali člani folklorne 
skupine Sloga iz Velikega Trgovišta, 
ki so bili tudi sicer zvezda nedeljskega 
popoldneva v črnomaljski jurjevanj
ski dragi. (Foto: M. Bezek-Jakše)

HARMONIKARJI SPET 
NA RATEŽU

RATEŽ PRI NOVEM MESTU — Za 
harmonikarsko tekmovanje na Ratežu, ki 
bo v nedeljo, 1. julija, ob treh popoldne pri 
gasilskem domu na Ratežu, že sprejemajo 
prijave. Tekmovanje bo izbirno za vseslo
vensko tekmovanje zlate harmonike Lju
bečne, torej najboljše v slovenskem kul
turnem prostoru. Omejitve glede starosti 
udeležencev praktično ni, razdeljeni pa 
bodo po starostnih skupinah, kot je bil že 
do sedaj običaj. Prijave sprejema najkas
neje do 14. ure tekmovalnega dne pred
sednik organizacijskega odbora Tone 
Vovko v svojem gostišču na Ratežu oseb
no ali pa na telefon 068/85-900. Hkrati s 
tekmovanjem prireja Turistično društvo 
Ratež razstavo domačega kruha in peciva, 
po tekmovanju pa vrtno veselico. Pokro
viteljstvo nad prireditvijo je prevzel no
vomeški izvršni svet.

Devet mrtvih v Kačjem Potoku
Medvedka že dvakrat morila ovce pri Senekovičevih

KOČEVJE — Četrtega junija je iz
ginilo Senekovičevim v Kačjem Potoku 
pri Mozlju 5 ovac, 14. junija pa še štiri. 
Ob prvem pokolu so našli le kožo in 
drobovje ene ovce, od izginulih minuli 
četrtek pa so našli ostanke ene ovce in 
mrtvega janjčka.

Senekovičevi ustanavljajo tako ime
novano družinsko kmetijo na območju

Bivši mož se za to ne zmeni, veselo po
piva, zvečer pa doma spi. Rozalija je za
radi tega bila že od Poncija do Pilata, 
problem pa ostaja. Na Centru za social
no delo ji je referentka rekla: »Ja tovari
šica, svoboda je draga«. Rozalija bi rada 
čimprej našla stanovanje, novi oblasti 
pa bi rada svetovala, naj spremeni ta 
zkon v korist mater z otroki. Maijan iz 
okolice Bršljina nas je opozoril, da je 
trafika Tobaka pri odcepu za Novoteks 
več zaprta kot odprta. Se posebej v do
poldanskem času, ko mora njena mlada 
prodajalka verjetno domov pripravljati 
kosilo. Starejša gospa, kije prej delala v 
lej trafiki, je bila bolj vestna.

Bralec Niko iz Novega mesta nas je 
opozoril še na eno zanimivost. Za 
okencem na banki je mogoče brez pro
blemov plačati vsakršne položnice od 
TV in radijske naročnine, vrtca, elektri
ke, le položnice za plačilo telefona je 
potrebno plačati v poslopju pošte. Za 
odgovor se je pri vodstvu pošte poza
nimal kar sam. Povedali so mu, da bo še 
naprej tako, saj gre za enoten slovenski 
obrazec in da v Novem mestu ne bi de
lali izjem. Še naprej bo potrebno te stva
ri poravnavati pri poštarjih. Jože iz 
Sevnice (naslov je v uredništvu) je za 
konecjiačel temo o Kočevskem Rogu. 
Klical nas je v imenu žene, ki še danes 
ne more pozabiti, kako so ji partizani 
odpeljali nedolžnega očeta, in ne ve, kje 
je njegov grob, v kateri od kraških jam 
so njegovi ostanki. Te, ki so izvrševali 
smrtne kazni tudi nedolžnih ljudi, bi 
morali po besedah Jožeta najti in jim 
soditi kot vojnim zločincem.

J. P.

do enih zjutraj. Prepričanje bil, da se bo 
medved vrnil, ko mu bo zmanjkalo 
ovac, ki jih je pomoril 4. junija. Potem 
ga je premagal spanec in je odšel spat. 
Zjutraj pa je ugotovil, da manjkajo spet 
štiri ovce.

Škodo in sledi so si nato ogledali 
predstavniki kooperacije KG in gojit
venega lovišča »Medved«, katerega re
virje tu. Lovci so povedali, daje gotovo 
moril medved, pravzaprav medvedka, 
saj so našli v ogradi za ovce sledi med
vedke in mladiča. Na vprašanje, kako je 
z odškodnino, pa niso hoteli odgovoriti. 
Andrej Senekovič je dejal, da noče no
benega denarja, ampak le toliko ovac, 
kot jih je izginilo. Dodal je še, da se po
čuti kot pionir na Divjem zahodi), če
prav živi v Evropfin je 20. stoletje. Žena 
Janja je dodala, da se boji za svoje tri 
otroke, medved pa je gotovo nevaren 
tudi drugim ljudem, predvsem še gobar
jem. Gobarska sezona je pred vrati in
prav lahko pride do podobne tragedije, 
ko......................................... .......kot je prišlo pred nekaj leti v Strugah, 
ko je medved umoril nabiralko gob.

J. PRIMC

Po sedmih 
letih le 

dobil avto
Dolga pot do pravice

KOČEVJE — Bogdan Bobič i: 
Kočevja je bil pred leti na delu v Iraki 
in je nato vplačal 19. marca 1983 pf 
Avtu Hrvatska v Zagrebu, Ulica Pro j 
letarskih brigada, avto Yugo 45. Ta 
koj je plačal ves znesek, in sicer 2.05( * 
dolarjev in 38 centov. Kmalu pa j j 
Avto Hrvatska zahteval, naj Bobii 
doplača še okoli takratne 4 milijon - 
dinarjev. Bobič pa tega ni hotel, saj j 
imel v rokah njihovo pogodbo, v ka 
teri ni bilo govora o nikakršnen 
doplačilu.

Potem so sc začele tožbe, v kateril 
je zgubila zdaj ta, zdaj ona stran. Pro 
dajalec je skušal razveljaviti pogodb 
in Bobiču izplačati vplačano vsoto, 
v dinarjih, in to po tečajni vrednosl 
na dan vplačila. Tako bi Bobič za tisi 
dolarje namesto avta dobil toliko d
narjev, da bi si lahko kupil le same ___
kolnico. Bobič seveda na to ni prisU v. 
in je 25. maja 1986 pred Avtom Hi 
vatska v Zagrebu celo demonstrira lt< 
Na svojem fičku je imel napis »Avt 
Hrvatska. Zahtevam avto, ki sem g ■— 
vplačal«. K<

Bobič pravi, da je zdaj, ko je zrn! ove 
gala pravica in ima avto, zadovoljei red;

ogu

»SVETOVNI REKORD« — Ni J*"1 
fotografiji Bogdan Bobič in avti J/1 
Vugo, ki gaje vplačal v ameriškil rj° J 
dolarjih že pred dobrimi sedmim 
leti, dobil pa ga je te dni. Tako hi :bnc 
tra dobava avtomobila je gotovi rgar 
»svetovni rekord«, ki zasluži, d ornt 
pride v znamenito Guinessov' Sej
knjigo. (Foto: J. P.) inil

iyih

• im.

Pa vendar svetuje kupcem avtomobi jim 
lov, naj trikrat premislijo, predno t ieč* 
avto vplačali pri tem predstavništV ien(, 
Avta Hrvatska. J. P epu

* 'slo
oset

MEDVED MORIL OVCE — Pri 
Senekovičevih v Kačjem Potoku je 
medved v juniju te dvakrat umoril 
ovce. Na fotografiji je Andrej Sene
kovič ob eni izmed ovac, ki jo je po
končala medvedka 14. junija. (Foto: 
J. P.)

nekdanje vasi Kačji Potok. S kooperaci
jo KG so podpisali pogodbo za najem 
površin za 30 let. Zdaj tu pasejo 90 
plemenskih telic, imeli pa so tudi že 20 
ovac, do jeseni pa jih bodo dobili še sto.

Andrej Senekovič je po drugem po
kolu povedal, da je to noč stražil ovce
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TAJČI VENDARLE 
NA STUDENCU

STUDENEC — Pretekli petek so v go
stilni Janc na Studencu nenehno zvonili 
telefoni, kajti ljudi je zanimalo, ali bo na
vkljub popoldanskemu neurju zvečer na 
igrišču na Studencu napovedana priredi
tev z jugovizijsko »zvezdico« Tajči in nje
nim ansamblom. Seveda je bilo razočara
nje ljudi precejšnje, ko so zvedeli, da je 
prireditev odpovedana. In zdaj nova vest! 
Vsa reč naj bi se vendarle zgodila v nede
ljo, 24. junija, ob 17. uri na istem kraju.

Žreb je prejšnji teden podelil nagrado za sodelovanje pri oblikovanju lestvice 
FRANCU ŽUMRU iz Maribora. Nagrajencu čestitamo!

Lestvica najbolj priljubljenih narodnozabavnih melodij pa je za ta teden z eno 
novostjo takšna:

1 (6) Ne čakaj na maj — ANSAMBEL COF 
2(1) Kaj je ljubezen — VESNA
3 (2) Ne joči, Slovenija! — SLOVENSKI MUZIKANTJE
4 (7) Mlad pastir - ANSAMBEL IVANA PUGLJA
5 (3) Med temnimi gozdovi — ANSAMBEL L. LESJAKA
6 (5) Ob reki — SPOMIN
7 (9) Soča voda — DOLENJSKI FANTJE pB
8 (4) Vinska vigred — KVINTET KRES ;a "
9 (8) S pesmijo na ustih — ANSAMBEL SLOVENIJA r P1

10 (—) Stara ljubezen nikoli ne oveni — AVSENIK .: P
Predlog za prihodnji teden: Pelje me spomin nazaj — ANS. I. RUPARJA .
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Glasujem za:

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto
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— Ate, videl sem tvojo sliko v — 
časopisu. —

— Vem, uporabili so me kot re 
klamo za neko prireditev.

To je dolgo, kajne? 
Četrt stoletja.

— Po televiziji te tudi 
pokažejo.

včasih

Tako kot stric Kučan? 
Manj resno. Zabavam ljudi 
Zakaj pa pišeš knjige?

I

— Pa tudi po radiu sem te slišal 
govoriti

— Nič pretresljivega.
— Ne bodi skromen.
— Saj veš, da nastopam v otroš

kih oddajah.
— Vem. Koliko let že?
— Menda bo petindvajset?

— Bolj poredko.
— Ko greš večkrat od doma, 

praviš, da greš nastopat.
— Vabijo me.
— Kam te vabijo?
— No, na veselice, na koncerte... 
— Kaj pa počneš tam?
— Govorim.

— Za štos. Da mi ni dolgčas Da 
nisem samo v gostilni

— Koliko knjig pa si že napisal? 
— Štiri 
— Je to dosti?
— Za nekatere tudi preveč.
— Pesmice tudi pišeš, kajne?
— Pišem, toda slabe.
— Zakaj pa so slabe?

— Niso mi všeč. Sicer pa: čemu 
me vse to sprašuješ?

— Tršica nam je dala za doma
čo nalogo intervju s popularnim 
človekom.

— Mali jaz sem še daleč od

g— In zakaj nisi popularen, ate? 
Bil si že ogromnokrat v časopisu po 
na radiu pa televiziji..

— Vse to je res: nisem bil pa Št 
nikoli — v črni kroniki ,

TONI GAŠPERJU

Mana <


